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ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

23ο Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης
Η σκηνοθέτις Δάφνη Ματζιαράκη μιλάει στην «Κ» με αφορμή
το αφιέρωμα του 23ου Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης.
««Ο κόσμος αλλάζει δραματικά· από την πολιτική μέχρι το κλί-
μα και το περιβάλλον. Το βλέπω πολύ έντονα να συμβαίνει
στο μεγαλύτερο μέρος του πλανήτη». Ζωή, σελ. 1

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΘΕΑΤΡΟ

«Το κτήνος
στο Φεγγάρι»

Ο Θανάσης Γεωργίου μιλάει
στην «Κ» για την παράσταση
«Το κτήνος στο φεγγάρι», που
ανεβαίνει σε σκηνοθεσία Λέας
Μαλένη. «Στον Αράμ με ιντρί-
γκαρε το μέγεθος της μνήμης
που κουβαλά», λέει για τον ρό-
λο του. Ζωή, σελ. 4

Σπεύστε ερευνήστε
Οι καταγγελίες της σκοπεύτριας Άντρης
Ελευθερίου βρίσκονται στα χέρια της Α-
στυνομίας και το επόμενο διάστημα α-
ναμένεται να διαβιβαστεί ο φάκελος στη
Νομική Υπηρεσία… Μοιάζει ατέρμονη η
διαδικασία, πράγμα όχι ασύνηθες για το
κράτος μας, επίπονη όμως για την καταγ-
γέλλουσα και ύποπτη για τους πολίτες,
αφού πλείστες άλλες υποθέσεις έμειναν
στα συρτάρια των κρατικών υπηρεσιών,
διερευνώμενες... Αναμένουμε το πόρισμα
για τον Στυλιανό, απαιτούμε απαντήσεις
και ανάληψη ευθυνών για το αιματηρό
γεγονός στους Εργάτες. Αξιώνουμε από
την Πολιτεία να σταθεί στο πλάι των πολ-
λών και κυρίως των αδυνάτων. Μακάρι
αυτή τη φορά το αόρατο δίκτυ προστασίας
των θυτών να μην καλύψει καμία υπόθεση.
Εμείς έχουμε ακόμα πίστη όσο και αν οι
ίδιες οι υπηρεσίες προσπαθούν παντοι-
οτρόπως να μας πείσουν για το αντίθετο.  

ΚΟΙΝΩΝΙΑ

Σχέσεις εξουσίας 
στις Τέχνες (ΙV)

Αυτή την Κυριακή o ηθοποιός
και σκηνοθέτης Παναγιώτης
Λάρκου μιλάει στην «Κ» για το
ζήτημα της σεξουαλικής παρε-
νόχλησης και λέει ότι τη στιγμή
που θα μπει ο ελέφαντας στο
δωμάτιο είναι αργά για να στα-
ματήσει. Ζωή, σελ. 5

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ

Συντηρητική
η αποκλιμάκωση 
των μέτρων

Ακολουθώντας τις επι-
στημονικές συστάσεις ε-
ντάξαμε το AstraΖeneca
στο πλάνο, χωρίς να θέ-
τουμε ηλικιακούς περιο-

ρισμούς. Οποιαδήποτε στιγμή προκύ-
ψουν επιστημονικά τεκμηριωμένα δε-
δομένα για το αντίθετο, θα αναπρο-
σαρμόσουμε το πλάνο μας, λέει ο Κων-
σταντίνος Ιωάννου. Μιλά για το τρίτο
κύμα και ξεκαθαρίζει πως μετά τη θη-
τεία του στο υπουργείο Υγείας κλείνει
και ο πολιτικός του κύκλος. Σελ. 8

ΚΟΥΝΤΡΕΤ ΟΖΕΡΣΑΪ

Απαραίτητη η κοινή 
βάση για συνομιλίες
Ο τέως αντιπρόεδρος της «κυβέρ-
νησης», Κουντρέτ Όζερσαϊ μιλάει
στην «Κ» και λέει πως εάν ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας Νίκος Αναστασιάδης
επιμείνει στην ομοσπονδία το μόνο
που θα πετύχει είναι να συμβάλει στη
διαιώνιση του στάτους κβο. Σελ. 16

ΕΛΛΑΔΑ

Μετά τους 60άρηδες
οι επαγγελματίες
Με το βλέμμα στραμμένο στους υ-
γειονομικούς δείκτες, κινείται η ελ-
ληνική κυβέρνηση, αλλά παράλληλα
σχεδιάζει ένα πλέγμα κινήσεων προ-
κειμένου μετά το Πάσχα να επανέλ-
θει στον μεγαλύτερο δυνατό βαθμό
μια «νέα κανονικότητα». Σελ. 21

Στη διαπραγματευτική ομάδα έχει κατατεθεί
και γραπτώς η βρετανική πρωτοβουλία για
άρση του αδιεξόδου στο Κυπριακό και α-
νακίνηση των συνομιλιών. Όπως σημειώ-
νεται από κύκλους που έχουν μελετήσει, το
εν λόγω κείμενο παραπέμπει σε συνομο-

σπονδιακό μόρφωμα και όχι σε ομοσπονδία,
προκαλώντας τις έντονες αντιδράσεις μελών
της διαπραγματευτικής ομάδας αλλά και
του ΑΚΕΛ. Και αυτό γιατί, όπως λέγεται, αλ-
λάζει η βάση λύσης και η θέση της κυβέρ-
νησης περί συνέχισης των συνομιλιών απ’

εκεί που μείναμε στο Κραν Μοντάνα, ανοί-
γοντας έναν νέο φαύλο κύκλο συζητήσεων.
Πάντως, η κυβέρνηση απορρίπτει ότι πρό-
κειται για ένα συγκεκριμένο σχέδιο που έχει
καταθέσει γραπτώς η Βρετανία. Όπως ση-
μειώνεται, είναι κάποιες προτάσεις που α-

ποτελούν τροφή για σκέψη και ούτε απορ-
ρίπτονται ούτε γίνονται αποδεκτές στην ο-
λότητά τους. Οι μέχρι τώρα αντιδράσεις,
πάντως, στέλνουν το μήνυμα πως η βρετα-
νική πρωτοβουλία, όπως έχει καταγραφεί
στο εν λόγω κείμενο, δεν πρόκειται να γίνει

αποδεκτή και θα απορριφθεί προτού καν
συζητηθεί. Την ίδια στιγμή, η Τουρκία επι-
διώκει κίνητρα από την Ε.Ε. και μία ευρω-
παϊκή ατζέντα. Όπως φαίνεται, είναι έτοιμη
για υπαναχώρηση, από τη λύση δύο κρατών
σε αυτή της συνομοσπονδίας. Σελ. 4

Πάει προς απόρριψη το βρετανικό «σχέδιο»
Παραπέμπει σε συνομοσπονδιακό μόρφωμα, λένε μέλη της διαπραγματευτικής ομάδας που εκφράζουν έντονες επιφυλάξεις

ΚΟΜΜΑΤΑ

Στην ατζέντα
και το Κυπριακό
Το Κυπριακό ξαναμπαίνει δυναμικά στο επί-
κεντρο των πολιτικών ζυμώσεων. Στον ΔΗΣΥ
επικρατεί αντίφαση Πινδάρου – ακροατηρίου,
για το ΑΚΕΛ αποτελεί προμετωπίδα, αλλά
δεν καταφέρνει να κεφαλαιοποιήσει απέναντι
στην κυβέρνηση. Το ΔΗΚΟ με τη Νέα Στρα-
τηγική δεν έχει καταφέρει να διαφοροποιηθεί
από τον Αναστασιάδη. Σελ. 8

Αποτελούν πορεία εκσυγχρονισμού του
πολιτικού συστήματος οι μικροί ή ρέπουν
τελικά προς τον λαϊκισμό; Σελ. 9

ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Ανησυχούν
για συνωστισμό
οι Βρυξέλλες 
Οι Βρυξέλλες έχουν υπόψη το τι συμβαίνει
στο Πουρνάρα, ανησυχούν και παρακολου-
θούν το ζήτημα πολύ στενά, σύμφωνα με
δήλωση εκπροσώπου της Κομισιόν στην
«Καθημερινή». Ο συνωστισμός, η επιδείνωση
των συνθηκών διαβίωσης και οι συνεχιζό-
μενοι κίνδυνοι για την ασφάλεια, απασχολούν
την Κομισιόν, μετά την απόφαση των αρχών
να κλείσουν προσωρινά το κέντρο. Σελ. 17

Σπριντ της Αθήνας
για τα εξοπλιστικά
Ο κομβικός ρόλος της Ελλάδας

Στο Μέγαρο Μαξίμου και στα υπουργεία
Εξωτερικών και Εθνικής Αμυνας οι υ-
πηρεσιακοί αξιωματούχοι λαμβάνουν
μέρος σε έναν απαιτητικό μαραθώνιο
με διπλό στόχο, την ενίσχυση των α-
μυντικών δυνατοτήτων και τη διπλω-
ματική παρουσία στην περιφέρεια αλλά
και στην Ευρώπη. Στο Ισραήλ ο κ. Μη-
τσοτάκης σε τέσσερις ώρες συζήτησε
μια σειρά από θέματα που άλλοτε χρει-
άζονταν ημέρες για να λυθούν. Σελ. 20

Δριμύ «κατηγορώ»
εναντίον του Τραμπ
Η λέξη υποκίνηση στο εδώλιο

Η θέση των Δημοκρατικών ήταν ότι ο
Τραμπ πρέπει να καταδικαστεί γιατί
αλλιώς θα μπορούσε να επαναλάβει την
ίδια συμπεριφορά. Οι Δημοκρατικοί του
Κογκρέσου εξαπέλυσαν ένα προσεκτικά
δομημένο «κατηγορώ», δείχνοντας πως
ηεμπρηστική ρητορική του περίνοθείας
στις εκλογές οδήγησε στα γεγονότα
στο Καπιτώλιο. «Τα ψέματά του είχαν
στόχο να σπείρουν την καχυποψία
στους οπαδούς του». Σελ. 22

Τι σημαίνει το ελληνικό #MeToo
και τι να περιμένουμε από αυτό
Από τα «αθώα» χαστούκια στις σοβαρές καταγγελίες

Η Λυδία Κονιόρδου, η καθηγήτρια Οι-
κονομικών Αντιγόνη Λυμπεράκη και η
καθηγήτρια Ψυχολογίας Φωτεινή Τσα-
λίκογλου φωτίζουν διαφορετικές πτυχές
του θέματος, συνεισφέροντας ουσια-
στικά στη συζήτηση που έχει ανοίξει.
Οι επώνυμες καταγγελίες που συγκλο-
νίζουν την ελληνική κοινωνία, πυρο-
δοτούν θυμό, αλλά γεννούν και πολλά
ερωτήματα. Προσπαθούμε να αποκω-

δικοποιήσουμε το ελληνικό #MeToo,
να δούμε τις συνθήκες που τογέννησαν,
να καταγράψουμε τα χαρακτηριστικά
του, αλλά και να σκεφτούμε τι προσ-
δοκίες έχουμε από αυτό. Τελικά είναι
θέμα γενιάς η συμπεριφορά στο θέατρο
και στον κινηματογράφο; Πόσο διαφο-
ρετική ήταν αυτή η συμπεριφορά την
εποχή που το ελληνικό σινεμά ήταν
πολύ πιο λαϊκή τέχνη; Σελ. 18-19

Με ζητούμενο την αναστολή λειτουργίας των εργοστασίων ασφάλτου στο Δάλι και εν τη απουσία νομικών εργαλείων απόδειξης της προσβολής δημόσιας υγείας, η Γενική Εισαγγελία
παίζει το χαρτί της δημόσιας οχληρίας. Μέχρι τις 17 του μήνα οι δύο εταιρείες θα καταθέσουν το κείμενο της ένστασης. Στις 22 Φεβρουαρίου η ακρόαση. Πέραν του ζητήματος της δη-
μόσιας υγείας, είναι σαφές ότι η λειτουργία των εργοστασίων επηρεάζει το δικαίωμα άνεσης και απόλαυσης της περιουσίας. Συγκεκριμένα δημόσια οχληρία ορίζεται όταν κάποιο πρό-
σωπο, φυσικό ή νομικό, με ενέργειες ή παραλείψεις, δημιουργεί ένα καθεστώς το οποίο φέρει σε κίνδυνο είτε την υγεία του κοινού, την άνεση, ή παραβιάζει το δικαίωμα απόλαυσης
της περιουσίας. Σελ. 10

Νομικός άσος στο μανίκι η δημόσια οχληρία
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ΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑΡΗΣ

Ελλάδα και Κύπρο
επιλέγουν οι ξένοι
Ελλάδα και Κύπρος θα βρίσκονται
ψηλά στις προτιμήσεις των ευρωπαί-
ων αναφέρει στην «Κ» ο υπ. Τουρι-
σμού της Ελλάδας Χάρης Θεοχάρης.
Επισημαίνει ότι οι δύο χώρες μπο-
ρούν να συνεργαστούν στην προώ-
θηση τουριστών. Οικονομική, σελ. 6
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΦΡΑΝΚΟ - ΜΟΥΣΟΛΙΝΙ: Παρά το εκδοθέν εν Ρώμη ανακοινωθέν ότι
διεπιστώθη συμφωνία επί των προβλημάτων των συζητηθέντων με-
ταξύ Φράνκο - Μουσσολίνι, οι ενταύθα αρμόδιοι κύκλοι ουδεμίαν ανη-
συχίαν εκδηλούν επί των αποτελεσμάτων της συνομιλίας αυτής. Αι

πρώται ληφθείσαι
πληροφορίαι παρέ-
χουν την εντύπωσιν
ότι τα πορίσματα της
συνομιλίας υπήρξαν
αρνητικά. Ο Μουσσο-
λίνι προετίθετο να
επιτύχη όπως η Ισπα-
νία καταστή το εν
Αφρική αντίρροπον
των αγγλικών νικών,
επηρεάζουσα και τους

εν τη Βορείω Αφρική γαλλικούς κύκλους αν ούτοι εγαλβανίζοντο επί
της αγγλικής νίκης. Η ισπανική όμως επέμβασις δεν είναι δυνατή υπό
τας σημερινάς συνθήκας, δεδομένου των περιωρισμένων μέσων της
Ισπανίας και των πολιτικών συνεπειών της επεμβάσεως ως και των οι-
κονομικών τοιούτων επί μιας χώρας της οποίας η κατάστασις είναι
εξαιρετικώς επισφαλής.

«ΝΕΑ ΕΣΤΙΑ»: Η «Νέα Εστία» της 15ης Φεβρουαρίου, αφιερωμένη εις
τον Ιωάννην Μεταξάν, φίλον και προστάτην των γραμμάτων και των
τεχνών, με διπλάσιον αριθμόν σελίδων, με άρθρα του υφυπουργού
Τύπου, του Γεν. Διευθυντού Γραμμάτων και Τεχνών κ. Κ. Μπαστιά, του
κ. Π. Πρεβελάκη, της κας Μ. Κοτοπούλη και πολλών εκλεκτών λογοτε-
χνών, θα κυκλοφορήση την 20ήν τρέχοντος.

ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΑ: Εξαιρετικώς ευχάριστοι ήσαν και αι χθεσιναί πληρο-
φορίαι από το Αλβανικόν μέτωπον. Ενώ αι ιταλικαί επιθέσεις έχουν
εγκαταλειφθή, ο στρατός μας διατηρών πάντοτε την πρωτοβουλίαν
εφ’ όλου του μετώπου και διακρινόμενος διά το επιθετικόν του πνεύ-
μα επραγματοποίησε νέας σημαντικωτάτας προόδους. [...] η επιθετι-
κή δράσις του στρατού μας διεξήχθη βορείως της Κλεισούρας. Παρά
το γεγονός ότι η μάχη ευρίσκεται εισέτι εν τη εξελίξει της, η μέχρι
τούδε πορεία του αγώνος τυγχάνει πλήρως ικανοποιητική.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
14.2.1941

Κυριακή 14 Φεβρουαρίου 2021

1 Στον Παντελάκη. Βαριά άρρω-
στος ψυχιατρικά ο δράστης του

φονικού που σκότωσε γυναίκα και
παιδί. Τα ερωτήματα γιατί δεν ήταν
στο ψυχιατρείο και τι έκαναν οι υπη-
ρεσίες ευημερίας που τον παρακο-
λουθούσαν μας ξυπνούν μνήμες. Τα
ίδια Παντελάκη μου. 

2 Στην άφιξη. Ήρθαν σου λέει τα
κινέζικα εμβόλια στα Κατεχόμε-

να. Κανένας διεθνής οργανισμός
δεν τα έλεγξε, κανείς δεν επιβεβαί-
ωσε αν τα στοιχεία που λένε οι Κι-
νέζοι αν είναι σωστά. Ιατρική από
τα Lidl. 

3 Στο δαιμόνιο. Κινέζικα οι Τουρ-
κοκύπριοι, ρωσικά εμβόλια θέ-

λουν να πουλούνε κάποιοι στις
ελεύθερες περιοχές, στα φαρμα-
κεία. Και το ρωσικό εμβόλιο δεν
έχει δώσει στοιχεία σε κανέναν διε-
θνή οργανισμό για έγκριση. Ιατρική
των διαβατηρίων. 

4 Στη συνωμοσία. Το γεγονός πως
το 80% των θανάτων από κορω-

νοϊό είναι άντρες, το θεωρείτε τυ-
χαίο; Μην ακούσω ξανά για δήθεν
ισχυρό φύλο. Ο ιός είναι ανθρώπινο
κατασκεύασμα, η γυναικεία απάντη-
ση στις σεξουαλικές παρενοχλήσεις
των αντρών που σε συνδυασμό με το
5G το έφτιαξε η Μελίντα Γκέιτς (γυ-
ναίκα του Μπιλ) για να κυριαρχήσει

και να ελέγξει τον αντρικό πληθυσμό. 

5 Στη φύση. Πάγωσε λέει ο Τάμε-
σης μετά από 60 χρόνια. Σιγά το

φαινόμενο, εδώ πάγωσε ο χρόνος
στη Βρετανία από τη γέννηση της
Ελισάβετ. 

6 Στην τρέλα. Την ώρα που οι
Βρετανοί παγώνουν εν μέσω

lockdown, σε ένα γαλατικό χωριό
στην Ανατολική Μεσόγειο, οι κάτοι-
κοι, απόγονοι των Φράγκων, πίνουν
το μαγικό φίλτρο ενάντια στον κο-
ρωνοϊό του δρυΐδη Αναστασίξ, και
κάνουν ηλιοθεραπεία αμέριμνοι
στις παραλίες, ενώ από τα σπίτια
τους τις Κυριακές νέφος τσίκνας
αναβλύζει από τις σούβλες των
αγριογούρουνων. 

7 Στην επιτυχία. Άντροκ μου, πάν-
τως, στη θέση σου και μαζί με

τον Πρίγκηπα, θα έσταζα μέλι για
τον πρόεδρο μας και ειδικά για το
Προεδρικό του. Ιστορικά πρώτη φο-
ρά η χώρα συμπεριφέρεται με τόση
σοβαρότητα και επιτυχία σε ένα
παγκόσμιο φαινόμενο που παρέσυ-
ρε στον βούρκο αυτοκρατορίες, και
ενώ κάνει τη βρώμικη δουλειά δεν
μπορεί να την παινευτεί. Κελεπούρι
βρήκατε. 

8 Στην Ευρώπη. Η στήλη θα ψηφί-
σει οικολόγους. Το δηλώνει

ανοικτά και απερίφραστα. Ατταλί-
δου, Καλαβανά και ξερό ψωμί. Θεό-
πεμπτες σας ήρθαν μπας και φέρετε
τα λογικά σας και αφήσετε τις οικο-
λογικές θεωρίες για λύση «αυτοί

από εκεί, εμείς από εδώ». Άσε που
θα γίνει reality showτο τριχομάλια-
σμα μόλις οι κυρίες πάρουν σβάρνα
τα κανάλια. 

9 Στο δίκαιο. Πήγαν οι Παραλιμνί-
τες και πέταξαν τα φθαρτά τους

διαμαρτυρόμενοι. Ακολούθως έδω-
σαν το διπλοκάμπινο στον Φιλιππινέ-
ζο, μπήκαν στο μερσεντές και πήγαν
για chivas με αμπελοπούλια στις
ακριτικές Βρυσούλες. 

10 Στην ανατροπή. Το ότι Μη-
τσοτάκης και Αναστασιάδης

σφάζονται στα πόδια του Μπι Μπι
για τους πλέον τσιγκούνηδες τουρί-
στες είναι φαινόμενο των καιρών.
Άτιμη πανδημία. Κάνεις την ανάγκη
φιλότιμο. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Με άριστα 
το 10

« Όλοι θέλουν να αλλάξουν τον κόσμο, αλλά κανείς τον εαυτό του» Λέων Τολστόι. 

Εσείς βεβαίως δεν έχετε κανένα
λόγο να γνωρίζετε τη Ρενέ. Στον
κλειστό κύκλο του Αγίου Ανδρέα
όμως την έμαθαν, θέλοντας και μη,
όταν παντρεύτηκε τον κατά 32 χρό-
νια μεγαλύτερό της Αριστείδη Κυ-
παρίσσι, γείτονα της Ιουλίας Παλαι-
ολόγου Ουίλσον από τα γεννοφά-
σκια της αγγλόφωνης Δεξιάς. Οκτώ
μήνες διήρκησε ο γαμήλιος βίος
τους. Κι έπειτα η Ρενέ, αφού έθαψε
τον σύζυγο μετά τιμών, συνέχισε την
καριέρα της ως χήρα με αξιοζήλευ-
τες επιδόσεις στο κοινωνικο-πολιτι-
κό κατινάζ.

«Ντροπή σου, Ρενέ Κυπαρίσσι!» ξέ-
σπασε η Ιουλία, προκαλώντας ανα-
στάτωση στη φρουταρία της Μυρού-
λας. Πήγε κάτι να ψελλίσει η άλλη,
αλλά την έκοψε απότομα... «Το να
κάνει κάποιος αυστηρή κριτική στη
Στέλλα Κυριακίδου είναι απολύτως
θεμιτό. Το να υποκλίνεται όμως στις
50 αποχρώσεις του κίτρινου είναι
απολύτως φτηνό» είπε και έδειξε με
το δάκτυλο τη Ρενέ. «ΑΥΤΗ κέρναγε
λεμονάδες το συνεργείο της Bild,
όταν έστησαν καραούλι έξω από το
σπίτι της Στέλλας, όπως οι τελευταί-
οι παπαράτσι. Έτσι, για να θυμόμα-
στε πως τσαλαβουτούν στα λασπό-
νερα και εις την αλλοδαπήν κυρίες
μου» υπερθεμάτισε η Ιουλία και
αποχώρησε με τα νεύρα της στην
τσίτα, αλλά με το κεφάλι ψηλά. 

Όταν έχει νεύρα η Ιουλία ξεσπά στα
μαλλιά της. Πήγε, λοιπόν, στο κομ-
μωτήριο του Άγγελου για ένα ma-
keover «τύπου IrisApfel, καθότι τις
δυσκολίες πρέπει να τις περνάμε μ’
ένα κάποιο στυλ». Επάνω που έδρα-
σε ως αγχολυτικό η νέα κουπ, μια ξι-
νή με ακαζού μαλλί σχολίασε τον
θόρυβο για τις σεξουαλικές παρενο-
χλήσεις στην Ελλάδα. «Αφού ο Παύ-
λος Χαϊκάλης ήταν σαφής: “Είμαι
αρσενικό παλαιάς κοπής” είπε “και
όταν μια γυναίκα μου λέει όχι εγώ
επιμένω”. Δεν καταλαβαίνω προς τι
η τόση υστερία κοπέλες…». Η Ιουλία

Παλαιολόγου Ουίλσον σηκώθηκε
και ένευσε στα πιστολάκια να σιγή-
σουν. «Οι γυναίκες της γενιάς μου
ανεχτήκαμε τον κάθε γελοίο να τσα-
λαπατά την αξιοπρέπειά μας και δεν
αρθρώσαμε ούτε μια λέξη. Αυτή την
παλαιάς κοπής αθλιότητα ξεμπρο-
στιάζουν τα σημερινά κορίτσια κυ-
ρία μου», είπε και της γύρισε την
πλάτη. Αλλά ξαφνικά, στράφηκε πί-
σω και συμπλήρωσε: «Πολύ κακό
χρώμα μαλλιών. Προσέξτε το, κα-
θώς με τόσα που γίνονται έχει και η
αισθητική μας τα όριά της κυρία
μου».

Με νέο μαλλί και ένα ογκώδες κο-

λιέ, δώρο της φίλης της Μαρίνας
Σιακόλα από την έρημο της Τουρ-
κάνα, υποδέχτηκε η Ιουλία το καρέ.
Ο Έντγκαρ Άλαν Πόε περιφερόταν
στο δωμάτιο εμφανώς ανήσυχος…
«Με τούτα και με κείνα πώς να μην
επηρεαστεί το σκυλί;» σχολίασε η
οικοδέσποινα. « Έλεγα πως θα
οδεύαμε με τη Γιούλια προς τις
εκλογές, μπας και βγούμε επιτέ-
λους από τη μιζέρια, αλλά μας πή-
ρε το ΑΚΕΛ την μπουκιά από το
στόμα» κατακεραύνωσε την αρι-
στερή (με την καλή έννοια) Κουλλί-
τσα Κυριακού. «Η Γιούλια Κομνηνός
δεν είναι ΑΚΕΛ, αλλά Νέα Δύναμη»
μουρμούρισε απρόθυμα η εκπρό-

σωπος της Αριστεράς και της Προ-
όδου. «Η Γιούλια είναι υπερδύνα-
μη!» ύψωσε τη φωνή της η Ιουλία
και παρουσίασε τα τεκμήρια του
στιλιστικού υπερθεάματος. Βραδι-
νές τουαλέτες, διαμάντια και
μπλουζ, υπερπολυτελή αυτοκίνητα,
ένα εκρηκτικό μίγμα που θα έκλει-
νε πολλά συναγερμικά στόματα στη
Λεμεσό. «Λέτε ο αποκλεισμός της
Γιούλιας από το ψηφοδέλτιο του
ΑΚΕΛ να είναι δάκτυλος Γιολίτη;»
αναρωτήθηκε η Καλαμαρού. « Όχι
καλέ, απλώς το ΑΚΕΛ έχει τον
γκλαμουρο-διώχτη» αποφάνθηκε η
Ιουλία και ζήτησε από τη Ρωσίδα να
σερβίρει τα Gin and Tonic. 

«Ευτυχώς που υπάρχει η Μαρία
Κόκκινου Μπέγκε!» ανακοίνωσε η
Ευγενία η Καλαμαρού και άνοιξε τα
χαρτιά της μπροστά στα έκπληκτα
μάτια του καρέ. Οι κυρίες αιφνιδιά-
στηκαν, καθώς δεν γνώριζαν το
πλούσιο βιογραφικό της υποψήφιας
του ΔΗΣΥ στη Λευκωσία και ούτε εί-
χαν βεβαίως εντρυφήσει στις πικάν-
τικες πληροφορίες του προφίλ της
στο Facebook. « Όπως μας πληρο-
φορεί η αγαπητή Μαρία Κόκκινου
Μπέγκε έχει τρία χόμπι, το περπά-
τημα, την ποδηλασία και το ποδό-
σφαιρο, τα οποία απολαμβάνει με
τον ίδιο ζήλο» συνέχισε η ενθου-
σιώδης Ευγενία. «Κάποια άλλη εξί-

σου σημαντική πολιτική πληροφο-
ρία γνωρίζουμε;» αναρωτήθηκε η
Ιουλία. Σας διαβάζω από το βιογρα-
φικό της ανταποκρίθηκε πρόθυμα η
Καλαμαρού: «Ως ιθύνουσα της δικής
της εταιρείας συμβούλων, της EU-
MAP Consulting Ltd., προσφέρει επί
σειρά ετών σημαντικές υπηρεσίες
ευρωπαϊκού πολιτικού λόμπι σε με-
γάλες ευρωπαϊκές εταιρείες. Επι-
πλέον της πολυπολιτισμικότητας και
της πολυγλωσσίας της, μιλά 7 γλώσ-
σες». Έπειτα από ένα ολόκληρο λε-
πτό αμήχανης σιωπής, το καρέ ψι-
θύρισε ομόφωνα: «Ζενιάλ!». 

«Με τέτοιους υποψηφίους δικαιο-
λογημένα δήλωσε ο πρόεδρός μας
στο Σίγμα: “Απέδειξα ότι ήμουν
πάντα Αβερ-όν”» σχολίασε η Καλα-
μαρού. «Μιλώντας για υποψηφί-
ους, αληθεύει ότι δημοσκόπηση
του κόμματος δείχνει τον Χάρη να
είναι χαμηλά;» ενδιαφέρθηκε να
μάθει η Ιουλία. «Αληθεύει. Ο Δημή-
τρης Δημητρίου σπάει το κοντέρ, ο
Τορναρίτης τα πάει εξαιρετικά και η
Σάβια φιγουράρει τρίτη παρακαλώ!
Το παιχνίδι φέτος παίζεται αλλιώς…
». Προτού προλάβει να τελειώσει
τη φράση της, σηκώθηκε η Κουλλί-
τσα από τον καναπέ και έβαλε στο
πικάπ αθάνατες επιτυχίες του
Τριαντάφυλλου για να σπάσει επι-
τέλους η καντήφλα.

«Μην με τρυπάς σαν το τριαντάφυλ-
λο, δεν σε αφήνω διψασμένο κι
άφυλλο…» ήχησε το άσμα ασμά-
των. «Ποιος Τριαντάφυλλος;» ανα-
ρωτήθηκε η Καλαμαρού. Αυτός που
είπε σ’ ένα πιτσιρικά στο Survivor
το επικό «τρεις νύχτες δικές μου εί-
ναι ολόκληρη η ζωή σου» τη δια-
φώτισε η πάντα ενημερωμένη
Κουλλίτσα. «Σπάω τα ρολόγια, για
σένα σπάω και τις ώρες…»γαύγισε
ο Έντγκαρ Άλαν Πόε δεύτερη φω-
νή και η Ιουλία επιτέλους έσκασε
ένα χαμόγελο.

Η Ιουλία έχει νεύρα

Η ηγερία του στιλ IrisApfel ανέκαθεν υπήρξε πηγή έμπνευσης για την Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον, ιδιαιτέρως σε φορτισμένες πολιτικά περιόδους.

stavros.christodoulou@gmail.com
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Γραπτώς, στη διαπραγματευτική
ομάδα κατατέθηκε τη βδομάδα που
πέρασε η βρετανική φόρμουλα που
συζητείται στο παρασκήνιο εδώ
και καιρό και που στόχο έχει όπως
λέγεται την ανακίνηση των συνο-
μιλιών. Αν και η πρόταση βρίσκεται
επί του παρόντος υπό μελέτηκαι
όχι ακόμα επίσημα υπό συζήτηση,
τα πλείστα μέλη της ομάδας εκ-
φράζουν έντονες επιφυλάξεις. Κά-
ποιοι απορρίπτουν ήδη τη νέα πρω-
τοβουλία, καθώς όπως σημειώνεται
γέρνει σε ένα καθαρά συνομοσπον-
διακό μόρφωμα παρά σε μία λύση
με ομοσπονδιακά στοιχεία. Έστω
πάντως κι αν η βρετανική πρωτο-
βουλία οδηγείται προς απόρριψη
προτού καλά-καλά συζητηθεί, προ-
καλεί ανησυχίες το γεγονός ότι πλέ-

ον κατατίθενται είτε σε μορφή ιδεών
είτε σε μορφή εγγράφων, προτάσεις
που ξεφεύγουν από τη συμφωνη-
μένη βάση λύσης. 

Οι λόγοι
Οι Βρετανοί είχαν εδώ και καιρό

στείλει το μήνυμα πως είναι έτοιμοι
να βοηθήσουν με κάποιο τρόπο
στην προσπάθεια επανέναρξης των
συνομιλιών, σημειώνοντας πως θα
πρέπει να βρεθεί μία συμβιβαστική
λύση στη διαδικασία επανέναρξης
των συνομιλιών. Η Λευκωσία, μά-
λιστα, εκτιμά πως η Βρετανία μέσα
από την εμπλοκή της στην ανακί-
νηση του Κυπριακού, θέλει να δια-
τηρήσει τον λόγο και την επιρροή
στην Ανατολική Μεσόγειου. Υπάρ-

χουν βεβαίως και οι κύκλοι που ση-
μειώνουν πως ένας τέτοιος ρόλος
θα διασφαλίσει τη δυτική επιρροή
στην περιοχή. Όπως αναφέρουν
διπλωματικοί κύκλοι ο στόχος της
Βρετανίας ήταν να επιστρέψουν οι
δύο πλευρές σε ουσιαστικές συνο-
μιλίες με μία φόρμουλα αποκεν-
τρωμένης ομοσπονδίας ούτως ώστε
να ικανοποιηθούν οι τελευταίες θέ-
σεις του προέδρου Αναστασιάδη,
αλλά και την ίδια στιγμή να τιθα-
σεύσει τις όποιες ανησυχίες έχει η
τ/κ πλευρά για την πολιτική ισότητα.
Μία μορφή αποκεντρωμένης ομο-
σπονδίας με ελάχιστες εξουσίες,
χωρίς ισχυρή κεντρική κυβέρνηση.
Στόχος της Βρετανίας, όπως εκτι-
μάται, είναι να μην επικεντρωθούν

οι δύο πλευρές στους ορισμούς, να
δουν τη μεγάλη εικόνα. Αυτή η
πρωτοβουλία πάντως δεν αποτέλεσε
κεραυνό εν αιθρία. Η Λευκωσία
είχε δώσει το πράσινο φως για κα-
τάθεση προτάσεων ούτως ώστε να
αρθεί το αδιέξοδο και σε αυτό, όπως
λένε ξένοι διπλωματικοί κύκλοι,
σημειώνουν στην «Κ» πως στόχος
των Βρετανών είναι να βοηθήσουν
να κλείσουν τα κενά. Σε καμία πε-
ρίπτωση όπως λέγεται δεν στηρί-
ζουν την ιδέα της συνομοσπονδίας.
Ανώτατες κυβερνητικές πηγές απορ-
ρίπτουν τα περί συγκεκριμένου
σχεδίου που έχει κατατεθεί. Όπως
σημειώνουν υπάρχουν διάφορες
προτάσεις και σκέψεις για να έχει
αποτέλεσμα η άτυπη πενταμερής.

Σημειώνουν πως λανθασμένα έχει
«δαιμονοποιηθεί» η προσπάθεια
των Βρετανών το τελευταίο διά-
στημα, οι οποίοι προσπαθούν να
αρθεί το αδιέξοδο. Την ίδια ώρα,
πάντως, θεωρείται πως το τελευταίο
ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας, κατά το οποίο είχε αφαιρεθεί
η αναφορά για το Πλαίσιο Γκουτιέ-
ρες και τη Συμφωνία Αναστασιά-
δη-Ακιντζί, στο Βερολίνο, αποτε-
λούσε εν πολλοίς προπομπό για το
τι θα ακολουθούσε.

Προφορικώς ή γραπτώς; 
Οι απόψεις πάντως διίστανται

για το κατά πόσο η Βρετανία τελικά
παρέδωσε συγκεκριμένο έγγραφο
στη Λευκωσία. Όπως έχουμε ανα-

φέρει, στη Λευκωσία σημειώνουν
πως οι προτάσεις ήταν προφορικές,
καταγράφηκαν από τη Λευκωσία
και κατατέθηκαν προς προβλημα-
τισμό και μελέτη στη διαπραγμα-
τευτική ομάδα. Ξένοι διπλωματικοί
κύκλοι από την άλλη, σημειώνουν
στην «Κ» πως υπάρχει συγκεκριμένο
έγγραφο της εν λόγω πρότασης. 

Τι περιλαμβάνει
Η βρετανική πρόταση μιλάει για

δύο κοινοτικά κυρίαρχα κρατίδια
(community states). Θα ανήκουν
στην ομοσπονδία και θα έχουν το
δικαίωμα να συνάπτουν τις δικές
τους συμφωνίες. Θα δίνουν όπως
καταγράφεται τη συγκατάθεσή
τους σε αποφάσεις της ομοσπον-
διακής κυβέρνησης σε ζητήματα
που αφορούν διεθνή θέματα και
ζητήματα που αφορούν την Ε.Ε.
Στο ενδεχόμενο που δεν θα υπάρχει
ομοφωνία, η Κύπρος θα απέχει από
τις διεθνείς ψηφοφορίες. Η ομο-
σπονδιακή κυβέρνηση θα έχει ένα
Υπουργικό Συμβούλιο, δύο συμ-
προέδρους και υπάρχει στο πλάνο
ένας συμβολικός πρόεδρος.

Το αγκάθι
Η αναφορά πάντως σε commu-

nity states έχει προκαλέσει ήδη
σοβαρές αντιδράσεις σε μέλη της
διαπραγματευτικής ομάδας. Και
αυτό γιατί όπως σημειώνεται στην
«Κ» γέρνει σε ένα συνομοσπονδιακό
μόρφωμα και όχι προς την ομο-
σπονδία. Στέλνει το μήνυμα όπως
λέγεται με τον τρόπο που εκχω-
ρούνται εξουσίες προς τα δύο κοι-
νοτικά κυρίαρχα κρατίδια, ενώ
αγνοείται το ότι δεν υπάρχουν δύο
κράτη. Ενστάσεις υπάρχουν και
για την αναφορά σε community
led federation έννοια που οδηγεί
σε πάντρεμα της πολιτικής ισότητας
με την κυριαρχική ισότητα. 

Διαφωνεί και το ΑΚΕΛ
Ενδιαφέρον πάντως προκαλεί

το γεγονός ότι για το εν λόγω έγ-

γραφο διαφωνούν και οι δύο σχολές
στο Κυπριακό. Η πιο σκληρή γραμ-
μή που εκφράζει ο Τάσος Τζιωνής,
αλλά και η πιο προοδευτική του
ΑΚΕΛ με κύριο εκφραστή τον Του-
μάζο Τσελεπή. Η κίνηση του κ. Τσε-
λεπή να παραστεί στο Προεδρικό
είχε προκαλέσει την αίσθηση πως
το ΑΚΕΛ άλλαξε γνώμη για την άρ-
νησή του να συμμετάσχει στη δια-
πραγματευτική ομάδα. Κάτι τέτοιο
δεν ισχύει, αν και το ΑΚΕΛ έχει ξε-
καθαρίσει πως θα βοηθά με τον
τρόπο του εκεί και όπου μπορεί. Σε
αυτό το πλαίσιο πάντως ενημέρω-
σης έχει απορριφθεί από το ΑΚΕΛ
το συγκεκριμένο έγγραφο. Και αυτό
αφενός γιατί θεωρείται δεδομένο
ότι κάτι τέτοιο θα οδηγήσει σε ένα
συντριπτικό όχι της ε/κ πλευράς
αν κατατεθεί προς ψήφιση και αφε-
τέρου γιατί θεωρείται εξόχως προ-
βληματικό σε όλα τα σημεία. 

Τροφή για σκέψη
Αξίζει να σημειωθεί πως το ΑΚΕΛ

επέμενε από το ναυάγιο του Κραν
Μοντάνα και μετά για επιστροφή
στις συνομιλίες εκεί όπου είχαν
μείνει στο ελβετικό θέρετρο. Μία
τέτοια πρόταση αναιρεί τα όσα υπο-
στηρίζει εδώ και καιρό τόσο η αξιω-
ματική αντιπολίτευση όσο και η
κυβέρνηση που μιλά για βούληση
να συνεχίσει από εκεί που έμειναν
στο Κραν Μοντάνα και βάσει του
πλαισίου Γκουτιέρες. Μία τέτοια
πρόταση όπως σημειώνεται ανοίγει
έναν νέο κύκλο συζητήσεων που
θα διαρκέσουν άλλα τόσα χρόνια
με ιδιαίτερα επικίνδυνες και τις
προεκτάσεις και τις συνέπειες. Από
πλευράς πάντως της κυβέρνησης
δεν έχει τύχει της θετικής ανταπό-
κρισης στο σύνολό της. Όπως λέ-
γεται είναι τροφή για σκέψη, όπου
κάποιες προτάσεις φαίνονται καλές
και άλλες όχι. «Είναι γνωστό το
πλαίσιο που μπορεί να κινηθούν
οι όποιες λύσεις» επισημαίνεται
χαρακτηριστικά σημειώνοντας πως
δεν αποτελεί κάτι καινούργιο. 

Hλθε, είδε και απέρχεται το βρετανικό «σχέδιο»
Κατατέθηκε στη διαπραγματευτική ομάδα και προκάλεσε αντιδράσεις ότι παραπέμπει σε συνομοσπονδιακό μόρφωμα

Η Λευκωσία είχε δώσει το πράσινο φως στη Βρετανία να αναλάβει πρωτοβουλίες για άρση του αδιεξόδου και ανακίνη-
ση των συνομιλιών, ωστόσο απορρίπτει ότι έχει τεθεί κάποιο σχέδιο γραπτώς, πέραν κάποιων ιδεών που αποτελούν
τροφή για σκέψη.

<<<<<<

Τόσο ο Τάσος Τζιωνής
όσο και ο Τουμάζος Τσε-
λεπής έχουν εκφράσει
τη διαφωνία τους με τη
βρετανική πρόταση.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

Συντονισμένες κινήσεις για εξασφά-
λιση «δώρων» από την Ε.Ε., εκδη-
λώνουν σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ» Λονδίνο και Άγκυρα, προ-
σβλέποντας στη δρομολόγηση της
«θετικής ατζέντας» Μπορέλ, με αν-
τάλλαγμα μια ανάλογα «θετική»
προσέγγιση της Τουρκίας στο Κυ-
πριακό και στο Αιγαίο (και βεβαίως
και στο μεταναστευτικό). Το πλέον
ενδιαφέρον είναι ότι η Άγκυρα, με
τη στήριξη του Λονδίνου, δεν επι-
κεντρώνεται πλέον στην αναχαίτιση
ενδεχομένων κυρώσεων στην επι-
κείμενη Σύνοδο Κορυφής στις 25-
26 Μαρτίου, καθώς θεωρεί ότι ο
στόχος αυτός έχει ήδη επιτευχθεί,
διά χειρός Μέρκελ. Αλλά, «ζητάει
και τα ρέστα», επενδύοντας στη
«δρομολόγηση» ουσιαστικών κερ-
δών από την Ε.Ε., απλώς και μόνον
γιατί έχει κρατήσει τα ερευνητικά
της πλοία εντός των χωρικών της
υδάτων και γιατί αναμένεται να
είναι παρούσα στην άτυπη πεντα-
μερή διάσκεψη. Δηλαδή, χωρίς να
εκδηλώνει καμιά ουσιαστική κίνηση.
Την ίδια ώρα, η Βρετανία υποστη-
ρίζει, όπως πληροφορούμαστε, ότι
η απουσία μιας ευρωπαϊκής θετικής
ατζέντας για την Τουρκία θα μπο-
ρούσε να οδηγήσει σε εκτροχιασμό
των προσπαθειών για συνεννόηση
με την Άγκυρα στο Κυπριακό και
στο Αιγαίο. 

Συγκλίνουσες πληροφορίες ανα-
φέρουν ότι το μεγάλο και αποφα-
σιστικό βήμα για εξασφάλιση των
αιτημάτων της Τουρκίας από την
Ε.Ε., θα εκδηλωθεί πιθανότατα με
την «υπαναχώρηση» Ερντογάν από
τη ρητορική των δύο κρατών και
την αποδοχή μιας ουσιαστικά συ-
νομοσπονδιακής λύσης. Με βάση
τις ιδέες του Φόρεϊν Όφις για δύο
αντιπροέδρους και διακοσμητικό

πρόεδρο (ceremonial), στη λογική
δύο κυρίαρχων οντοτήτων, πλαίσιο
που εκ των πραγμάτων καλύπτει
απόλυτα τις τουρκικές θέσεις και
παρέχει και το «απαραίτητο face
saving» για τον Τούρκο πρόεδρο. 

Οι δύο προϋποθέσεις 
Σύμφωνα με άριστα ενημερω-

μένη κοινοτική πηγή, όλο αυτό το
πλαίσιο της τακτικής που ακολουθεί
η Τουρκία, τελεί υπό την αίρεση
δύο προϋποθέσεων: 

Η Ε.Ε. να δρομολογήσει τη «θε-
τική» ατζέντα Μπορέλ, στη Σύνοδο
Κορυφής στις 25-26 Μαρτίου. Όπως
είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε, το
τουρκικό ΥΠΕΞ έχει μάλιστα προ-
ειδοποιήσει τις Βρυξέλλες και όχι
μόνο, ότι η «θετική» δήθεν προσέγ-
γιση στο Κυπριακό και στα ελλη-
νοτουρκικά δεν είναι άνευ ανταλ-
λαγμάτων, προσβλέποντας σε συγ-
κεκριμένες ενέργειες της Ε.Ε., με
αφετηρία την επικείμενη Σύνοδο
Κορυφής. Αυτός εννοείται είναι και
ο αποκλειστικός λόγος για τον οποίο
η Τουρκία μεθόδευσε τη μετακίνηση
της άτυπης πενταμερούς διάσκεψης
μετά τη Σύνοδο Κορυφής, στην

οποία θα παρουσιαστούν οι προτά-
σεις Μπορέλ -φον ντερ Λάιεν τόσο
για θετική ατζέντα, όσο και για μελ-
λοντικές κυρώσεις, (προκειμένου
να δρομολογηθούν εάν και εφόσον
υπάρξει αναστροφή του υποτιθέ-

μενου θετικού κλίματος). 
Η Ε.Ε. «να αντιληφθεί» ότι η συ-

νομοσπονδιακή λύση του Κυπρια-
κού που αντανακλάται μέσα από
τις ιδέες του Λονδίνου συνιστά ου-
σιαστική δήθεν «υπαναχώρηση»

από τη λύση δύο κρατών, που προ-
τάσσει η Τουρκία στο πλαίσιο της
ρητορικής/τακτικής της. Όσοι γνω-
ρίζουν πώς λειτουργεί η Ε.Ε. είναι
πεπεισμένοι ότι δεν θα είναι δύ-
σκολο να περαστεί το μήνυμα μιας
δήθεν «υπαναχώρησης», καθώς η
ποιότητα της λύσης του Κυπριακού
δεν υπήρξε ποτέ προϋπόθεση για
την Κοινότητα. Η μόνη προϋπόθεση
που έχει τεθεί, είναι το κράτος να
είναι σε θέση να εκπληρώνει τις
υποχρεώσεις που απορρέουν εκ της
ιδιότητάς του, κάτι που όπως δια-
βεβαίωναν κοινοτικοί κύκλοι «μπορεί
να γίνει πράξη» με βάση τις ιδέες
που προωθεί το Φόρεϊν Όφις για
λύση του Κυπριακού… με ό,τι αυτό
συνεπάγεται.

«Τα θέλω» της Άγκυρας
Όπως έχει δημοσιεύσει η «Κ», η

Τουρκία αναμένει από τη Σύνοδο
Κορυφής να δρομολογήσει τάχιστα,
στο πλαίσιο της θετικής ατζέντας
Μπορέλ, την παραχώρηση νέου πα-
κέτου οικονομικής στήριξης για
τους Σύρους πρόσφυγες που φιλο-
ξενούνται σε τουρκικό έδαφος. Ενός
πακέτου που έχει τη στήριξη του

Βερολίνου και εικάζεται ότι θα ανέρ-
χεται σε αρκετά δισεκατομμύρια
ευρώ, όπως άλλωστε έχει συμβεί με
τα προηγούμενα πακέτα που έλαβε
η Τουρκία, (3 συν 3 δισεκατομμύρια
ευρώ, κυρίως με εθνικές συνεισφο-
ρές των κρατών-μελών, ως επίσης
και 485 εκατομμύρια ευρώ που εκτα-
μιεύθηκαν πρόσφατα από τον κοι-
νοτικό προϋπολογισμό του 2020).

Η Άγκυρα αναμένει ότι η θετική
ατζέντα θα περιλαμβάνει ένα νέο
πλαίσιο συμφωνίας με την Ε.Ε. για
το μεταναστευτικό, στο οποίο θα
κυριαρχούν τα εξής στοιχεία (η υλο-
ποίηση των οποίων θα αρχίσει σε
μεταγενέστερο χρονικό σημείο):

Αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας, κάτι που αρ-
κετά κράτη-μέλη, με πρώτη την Αυ-
στρία, θεωρούν ότι πρέπει να συν-
δεθεί με τερματισμό της ενταξιακής
πορείας της υποψήφιας χώρας και
να αποτελέσει την πλατφόρμα οι-
κοδόμησης μιας ειδικής σχέσης. Η
Τουρκία πάντως θεωρεί ότι τα δύο
αυτά ζητήματα είναι ανεξάρτητα.
Προσδοκά δηλαδή να πάρει ανα-
βάθμιση Τελωνειακής Ένωσης, αλλά
να μην απωλέσει το καθεστώς υπο-
ψήφιας χώρας. 

Την ελευθέρωση των ευρωπαϊ-
κών θεωρήσεων διαβατηρίων, η
οποία προσκρούει σε αρκετά κρά-
τη-μέλη και κυρίως στη Γαλλία.

Την ενίσχυση του ευρωτουρκικού
διαλόγου, με τακτικές Συνόδους σε
ανώτατο πολιτικό επίπεδο, με στόχο
η Άγκυρα να διαδραματίζει ρόλο
σε ζητήματα αναχαίτισης της τρο-
μοκρατίας, εξωτερικής πολιτικής
κ.λπ.

Ανάληψη από την Ε.Ε. συλλογικά,
«ουσιαστικού βάρους» προκειμένου
«να ελαφρυνθεί η Τουρκία στο προ-
σφυγικό/μεταναστευτικό, με βάση
το κοινό ανακοινωθέν της 18ης
Μαρτίου 2016. 

Βρετανοτουρκικός σχεδιασμός γύρω από την Ε.Ε.
Η Aγκυρα επιδιώκει ευρωκίνητρα με αντάλλαγμα την «υπαναχώρηση» από τα δύο κράτη στη συνομοσπονδία

Το τουρκικό ΥΠΕΞ έχει προειδοποιήσει τις Βρυξέλλες και όχι μόνο, ότι η «θε-
τική» δήθεν προσέγγιση στο Κυπριακό και στα ελληνοτουρκικά δεν είναι άνευ
ανταλλαγμάτων, προσβλέποντας σε συγκεκριμένες ενέργειες της Ε.Ε., με
αφετηρία την επικείμενη Σύνοδο Κορυφής.

Όρους και προϋποθέσεις για υλο-
ποίηση της «θετικής ατζέντας»
Μπορέλ, επιχειρούν να θέσουν
Λευκωσία και Αθήνα, οι οποίες
εμφανίζονται ιδιαιτέρως προβλη-
ματισμένες από το παιχνίδι που
επιχειρείται να στηθεί προς όφε-
λος της Άγκυρας στο ευρωπαϊκό
τερέν. 

Πληροφορίες της «Κ» αναφέ-
ρουν ότι ο πρόεδρος Αναστασιά-
δης αναμένεται να έχει συζητήσεις
γύρω από το θέμα αυτό με την

καγκελάριο της Γερμανίας Άγκελα
Μέρκελ, πιθανότατα στις αρχές
Μαρτίου, ενώ δρομολογείται τετ-
α-τετ Αναστασιάδη-Μακρόν, στο
Παρίσι. 

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
αναμένεται να συζητήσει το ίδιο
θέμα με την πρόεδρο της Κομισιόν
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν και τον
πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου Σαρλ Μισέλ, ενώ στις 19
Φεβρουαρίου αναμένεται στην
Κύπρο ο Ύπατος Εκπρόσωπος

της Ε.Ε., Γιοσέπ Μπορέλ (για χω-
ριστές επαφές με τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας και τον Τουρ-
κοκύπριο ηγέτη Ερσίν Τατάρ). 

Ο πρόεδρος Αναστασιάδης ανα-
μένεται να καταστήσει σαφές τό-
σο προς το Βερολίνο, όσο και προς
τις Βρυξέλλες (στο Παρίσι η κα-
τανόηση θεωρείται δεδομένη),
ότι η όποια θετική ατζέντα προς
όφελος της Τουρκίας, θα πρέπει
να είναι πλήρως διασυνδεδεμένη
με τις υποχρεώσεις της Άγκυρας,

τόσο για λύση του Κυπριακού,
περιλαμβανομένων των εξωτερι-
κών του πτυχών, όσο και με τις
ανεκπλήρωτες κυπρογενείς υπο-
χρεώσεις, ως επίσης και με τον
σεβασμό του διεθνούς δικαίου.
Το πώς αυτές οι προϋποθέσεις θα
εισπραχθούν από το Βερολίνο και
τις Βρυξέλλες και το πώς θα απο-
τυπωθούν στις κοινές προτάσεις
Μπορέλ-φον ντερ Λάιεν, αποτελεί
πλέον το μεγάλο ζητούμενο για
τη Λευκωσία και την Αθήνα...

Λευκωσία-Αθήνα: Όχι σε λευκή επιταγή 
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Θεσμική εφαρμογή των συνταγματικών δικαιωμάτων εν μέσω πανδημίας 

Ο ιός δεν μολύνει μόνο την
υγεία αλλά και την ελευθερία.
Η πανδημία του κορωνοϊού

οδήγησε στη λήψη αρχικά ηπιότε-
ρων και στη συνέχεια αυστηρότερων
μέτρων που περιορίζουν τα συν-
ταγματικά δικαιώματα των πολιτών.
Η επιβολή του λεγόμενου rapid test,
η απαγόρευση κυκλοφορίας, απο-
τελούν περιορισμούς από τους οποί-
ους εξαρτάται η άσκηση πολλών
συνταγματικών δικαιωμάτων (ερ-
γασίας, εκπαίδευσης κ.λπ.). Τέθηκε,
έτσι, εύλογα το ζήτημα της συνταγ-
ματικής νομιμότητας της επιβολής
και της έκτασης των μέτρων αυτών.
Απάντηση στα πολλά και δύσκολα
ερωτήματα που γεννώνται δίνει η
θεσμική εφαρμογή των συνταγμα-
τικών δικαιωμάτων (ΣΔ). 

Το Σύνταγμα προβλέπει και ρυθ-
μίζει αρμονικά Δικαιώματα και Θε-
σμούς. Τα ΣΔ ασκούνται είτε στη
γενική σχέση κράτους – πολίτη χω-
ρίς περιορισμούς είτε με περιορι-
σμούς σε ειδικότερες έννομες σχέ-
σεις. Η είσοδος των συνταγματικών
δικαιωμάτων μέσα στους μερικό-

τερους αυτούς νομικούς χώρους
συνεπάγεται τη θεσμική τους προ-
σαρμογή, την επιβολή δηλαδή
απλών περιορισμών των οποίων η
νομιμότητα εξαρτάται από την αι-
τιώδη συνάφεια που υπάρχει μεταξύ
του δικαιώματος και του θεσμού.
Ο συντακτικός νομοθέτης προστα-
τεύοντας τη δημόσια υγεία ιδρύει
και την ομώνυμη ειδική κυριαρχική
σχέση  κράτους - πολιτών. Μέσα
στο μερικότερο νομικό πλαίσιο της
ειδικής αυτής σχέσης δημόσιας
υγείας ασκούνται τα συνταγματικά
δικαιώματα των πολιτών. Και όπως
συμβαίνει και με τις άλλες κυριαρ-
χικές και λοιπές ειδικές σχέσεις,
από το σύνολο των συνταγματικών
δικαιωμάτων, άλλων μεν επιβάλλεται
η συρρίκνωση, ενώ άλλων η αλώ-
βητη, απεριόριστη άσκηση, καθ’
όλο το μήκος και πλάτος τους. Το
μέτρο του περιορισμού ενός εκάστου
των αιτιωδώς συνδεόμενων δικαιω-
μάτων καθορίζεται επίσης από το
Σύνταγμα καθόσον η αιτιώδης συ-
νάφεια δεν καθορίζει μόνον το εάν
αλλά και το πόσο, την έκταση δη-

λαδή του περιορισμού ενός εκάστου
δικαιώματος. Περιορισμοί πέραν
του ποσοτικά και χρονικά απαιτού-
μενου μέτρου δεν είναι σύμφωνοι
προς το Σύνταγμα.

Στην ειδική κυριαρχική σχέση
δημόσιας υγείας η άσκηση ορισμέ-
νων ΣΔ και συγκεκριμένα εκείνων,
που αιτιωδώς συνδέονται με το αγαθό
της υγείας, απλώς περιορίζεται, δη-
λαδή προσαρμόζεται στις ειδικές
συνθήκες της συγκεκριμένης ειδικής
κυριαρχικής σχέσης. Πρόκειται για
τα δικαιώματα εκείνα των οποίων η
απεριόριστη άσκηση θέτει σε δια-
κινδύνευση τη δημόσια υγεία κατά
συνέπεια και την ατομική υγεία ενός

εκάστου πολίτη. Σε περιπτώσεις παν-
δημίας υπάρχει μεγάλη απειλή της
δημόσιας υγείας και διακινδύνευση
της ατομικής υγείας ενός εκάστου.

Α) Η ελευθερία κίνησης: Συνταγ-
ματικό δικαίωμα που ιδιαίτερα συν-
δέεται με την αντιμετώπιση της
πανδημίας είναι η ελευθερία κίνη-
σης. Η αιτιώδης σχέση του δικαιώ-
ματος της ελεύθερης κίνησης με το
αγαθό της δημόσιας υγείας στις πε-
ριπτώσεις πανδημίας, συνίσταται
στο ότι η επαφή και επικοινωνία
μεταξύ των ανθρώπων είναι η αιτία
της μετάδοσης της νόσου στον πλη-
θυσμό. Αυτό ακριβώς σημαίνει ότι
η ελεύθερη άσκηση του δικαιώματος
κίνησης εμπεριέχει μέγιστη διακιν-
δύνευση του αγαθού της δημόσιας
υγείας. Είναι επομένως δυνατός ο
κατά χρόνο και τρόπο περιορισμός
του δικαιώματος κατά το μέτρο πάν-
τα που αυτό είναι αναγκαίο για την
αντιμετώπιση της πανδημίας.

Β) Rapid test: Ανάλογα ισχύουν
και για την «ταχεία δοκιμή» (rapid
test) για την εξακρίβωση του ιού.
Η αιτιώδης συνάφεια είναι και εν

προκειμένω προφανής. Από συν-
ταγματική άποψη δεν είναι βέβαια
επιτρεπτός ο άμεσος φυσικός εξα-
ναγκασμός των πολιτών προκειμέ-
νου να υποβληθούν στην ταχεία
αυτή ή άλλη δοκιμασία.

Είναι, όμως, δυνατή η επιβολή
αιτιωδών περιορισμών στην ελευ-
θερία κίνησης εκείνων, που χωρίς
σοβαρό λόγο αρνούνται να υποβλη-
θούν στη δοκιμασία, εφόσον βέβαια
είναι ασφαλής, ακίνδυνη και ανώ-
δυνη και η παράλειψή της θέτει σε
σοβαρό κίνδυνο την υγεία των πο-
λιτών.

Συμπερασματικά οι εν μέσω παν-
δημίας περιορισμοί των Συνταγμα-
τικών Δικαιωμάτων εφόσον είναι
αιτιώδεις, είναι απλοί περιορισμοί
και όχι προσβολές, δηλαδή συνταγ-
ματικά επιτρεπόμενοι περιορισμοί,
μόνον εφόσον και κατά το μέτρο
που επιβάλλονται από την αιτιώδη
συνάφεια. «Ο συντακτικός νομοθέ-
της ιδρύει ειδική κυριαρχική σχέση
μέσα στην οποία και για την προ-
στασία της δημόσιας υγείας υφί-
στανται θεσμική προσαρμογή τα

ασκούμενα συνταγματικά δικαιώ-
ματα περιοριζόμενα ποσοτικά και
χρονικά κατά το επιβαλλόμενο μέ-
τρο, όπως προκύπτει από την αι-
τιώδη συνάφεια μεταξύ της ειδικής
κυριαρχικής σχέσης και ενός εκά-
στου συνταγματικού δικαιώματος.
Η ειδική σχέση δημοσίου δικαίου
ενεργοποιείται με την εμφάνιση
της απειλής (π.χ. επιδημία) και εν-
τείνεται ανάλογα προς την ένταση
της απειλής περιορίζοντας αναλόγως
τα συνδεόμενα δικαιώματα. «Η συν-
ταγματικότητα των μέτρων εξαρ-
τάται από την αλήθεια της απειλής.
Βλ. Α. Δημητρόπουλου “Συνταγμα-
τικά Δικαιώματα” κυρίως σ. 67 επ.».
Η συνταγματικότητα των μέτρων
εξαρτάται πάντοτε από την αλήθεια
της απειλής. 

Ο κ. Ανδρέας Δημητρόπουλος είναι ομό-
τιμος καθηγητής Νομικής Σχολής Πανεπι-
στημίου Αθηνών. 
Ο κ. Χρίστης Λοττίδης, νομικός, είναι συγ-
γραφέας του νομικού συγγράμματος «Το
Σύνταγμα της Κύπρου και ανεπιτυχής
αναθεώρησή του το 1963».

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Η Ευρώπη, και κατ’ επέκταση η Κύ-
προς, διανύουν μια περίοδο κατά
την οποία φαίνεται ότι βρήκαν τον
τρόπο διαχείρισης του δευτέρου
κύματος της πανδημίας, ωστόσο,
οι προβλέψεις και οι προειδοποιήσεις
των ειδικών δεν επιτρέπουν εφη-
συχασμό. Ο κίνδυνος ξεσπάσματος
ενός τρίτου κύματος είναι ορατός,
παρά το γεγονός ότι πολλές χώρες
παγκόσμια, αλλά και τα κράτη μέλη
της Ε.Ε., προχωρούν με τους εμβο-
λιασμούς κατά της COVID-19. Πλέον,
στο παιχνίδι έχουν μπει τα μεταλ-
λαγμένα στελέχη, με τα δύο κυριό-
τερα να βρίσκονται ήδη στην Ελ-
λάδα, όπου η κυβέρνηση επέβαλε
εκ νέου ολική απαγόρευση κυκλο-
φορίας στην Αττική. Στην Κύπρο
το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε
ότι τα υφιστάμενα μέτρα θα επε-
κταθούν μέχρι και το τέλος Φε-
βρουαρίου, εν αναμονή των πρώτων
αποτελεσμάτων των εξετάσεων στα
θετικά δείγματα που εστάλησαν
στο ECDC την προηγούμενη βδο-
μάδα. Μάλιστα, ο υπουργός Υγείας
έδωσε εντολή στον ΟΚΥπΥ να επι-
καιροποιήσει και να επεκτείνει το
πλάνο της διαχείρισης της πανδη-
μίας στα δημόσια νοσηλευτήρια,
με τον πήχη να ανεβαίνει, όσον
αφορά τον αριθμό των κλινών ΜΕΘ
που θα αναπτυχθούν ως αφετηρία.

Μεγάλος αριθμός εξετάσεων
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης την

εβδομάδα που πέρασε, ανακοίνωσε
ότι η περιοχή της Αττικής θα επέ-
στρεφε σε lockdown. Η οικονομία

της χώρας είχε μόλις επαναδραστη-
ριοποιηθεί, ωστόσο μια σειρά πα-
ραγόντων, όπως η συμπεριφορά
των πολιτών, τα μεταλλαγμένα στε-
λέχη του ιού και ο μικρός αριθμός
τεστ επιδείνωσε ξανά την επιδη-
μιολογική εικόνα της. Πηγές από
το Υπουργείο Υγείας, αλλά και την
Συμβουλευτική Επιστημονική Επι-
τροπή, οι οποίες μίλησαν στην «Κ»,
τόνισαν ότι η Κύπρος δεν πρέπει
να φτάσει στην ίδια κατάσταση με

την Ελλάδα. Ωστόσο, επικρατεί αι-
σιοδοξία ότι αυτό μπορεί να απο-
φευχθεί, χάρη στα πολλά εργαλεία
πρόληψης που διαθέτουμε. Χαρα-
κτηριστικά, αναφέρονται ο μεγάλος
αριθμός εξετάσεων, που γίνονται
σε εβδομαδιαία βάση, τα φάρμακα
δεξαμεθαζόνη και ρεμδεσιβίρη που
έχουν δείξει καλά στοιχεία κατά
την ενδονοσοκομειακή τους χρήση,
η εφαρμογή των μέτρων κοινωνικής

αποστασιοποίησης, η χρήση της
μάσκας και οι περιορισμοί σε συ-
ναθροίσεις και μετακινήσεις. Βε-
βαίως, δεν παραλείπονται οι εμβο-
λιασμοί, αφού η υλοποίηση του προ-
γράμματος προχωρεί και αναμένεται
ότι θα επιταχυνθεί πολύ σύντομα,
με την αύξηση της ροής λόγω της
AstraZeneca και της μεγαλύτερης
παραγωγής που υπόσχεται η
Pfizer/BioNTech. Όσον αφορά στον
αριθμό των τεστ, οι αρμόδιοι επι-
σημαίνουν ότι η Κύπρος βρίσκεται
σε πολύ καλό επίπεδο, σε αντίθεση
με την Ελλάδα όπου διενεργείται
μικρότερος αριθμός εξετάσεων,
λαμβανομένου υπ’ όψιν του μεγέ-
θους της χώρας. Μάλιστα, τις προ-
ηγούμενες μέρες, στην Ελλάδα, ο
αριθμός των θετικών τεστ ήταν δυ-
σανάλογος του αριθμού των ασθε-
νών στα νοσοκομεία, γεγονός που
δεν αποτύπωνε σωστά το πρόβλημα
που υπήρχε στην κοινότητα.

Αναδιοργάνωση
Η αισθητή μείωση του ημερησίου

αριθμού θετικών τεστ και, κατά συ-
νέπεια, των νοσηλευομένων στα
νοσηλευτήρια του ΟΚΥπΥ, επιτρέπει
στο προσωπικό να πάρει ανάσες
και να ξεκουραστεί, μετά τη μεγάλη
πίεση που κλήθηκε να διαχειριστεί
τους προηγούμενους μήνες. Επι-
πλέον, δίνεται η ευκαιρία στο Υπουρ-
γείο Υγείας και στον ΟΚΥπΥ να προ-
χωρήσουν σε βελτίωση και επέκτα-
ση του πλάνου των νοσοκομείων,
όπως είχε γίνει το προηγούμενο κα-
λοκαίρι. Αρμόδιες πηγές ανέφεραν
στην «Κ» ότι ο υπουργός Υγείας,
Κωνσταντίνος Ιωάννου, έδωσε οδη-

γία στην διεύθυνση του ΟΚΥπΥ για
να προχωρήσει σε επικαιροποίηση
του σχεδιασμού, εν όψει ενδεχόμε-
νου τρίτου κύματος τον Μάρτιο.

Σύμφωνα με την εντολή του
Υπουργού, ο Οργανισμός καλείται
να θέσει τον πήχυ ψηλότερα, με
την δημιουργία 65 κλινών σε Μο-
νάδες Εντατικής Θεραπείας, σε σύγ-
κριση με τις 54 κλίνες που είχαν
αναπτυχθεί στο δεύτερο κύμα. Επί-
σης, προβλέπεται δημιουργία άλλων
30 κλινών Μονάδας Αυξημένης
Φροντίδας. Οι συγκεκριμένοι αριθμοί
έχουν προκαλέσει έντονο προβλη-
ματισμό ανάμεσα σε επαγγελματίες
υγείας, όπως πληροφορείται η «Κ»,
αφού η αξιοποίηση 65 κλινών ΜΕΘ
προϋποθέτει μια επιδημιολογική
εικόνα δυσμενέστερη αυτής των
προηγούμενων μηνών. Αξίζει να
σημειωθεί ότι κατά την διάρκεια
του δευτέρου κύματος, είχαν δημι-
ουργηθεί 54 κλίνες ΜΕΘ και η πλη-
ρότητά τους περί τα μέσα Ιανουα-
ρίου έφτασε τους 39 ασθενείς.

Σύμφωνα με τα δεδομένα που
έχει ενώπιόν του ο ΟΚΥπΥ, για να
λειτουργήσουν και οι 65 κλίνες ΜΕΘ
ταυτόχρονα, χρειάζονται περίπου
20 Εντατικολόγοι, ωστόσο στον δη-
μόσιο τομέα οι ιατροί της εν λόγω
ειδικότητας ανέρχονται στους 19,
με την λύση να είναι οι επιτάξεις
ιατρών από τον ιδιωτικό τομέα.Είναι
γνωστό, όμως, ότι εκτός από τους
Εντατικολόγους, σε συνθήκες ΜΕΘ
αξιοποιούνται οι Αναισθησιολόγοι.
Όσον αφορά στο εκπαιδευμένο σε
συνθήκες ΜΕΘ νοσηλευτικό προ-
σωπικό, ήδη υπάρχουν στον δημόσιο
τομέα περίπου 180 άτομα, ενώ έχει
ξεκινήσει η εκπαίδευση άλλων 60
νοσηλευτών αυτή την περίοδο, με
τον στόχο να είναι εντός της Άνοιξης
έτοιμοι γύρω στους 240 νοσηλευτές.
Επίσης, παγκύπρια υπάρχουν γύρω
στους 240 αναπνευστήρες, οι οποίοι
θα διατεθούν, δεδομένου του ότι
θα γίνουν άλλες ρυθμίσεις.

Το νέο πλάνο θα περιλαμβάνει
τα γενικά νοσοκομεία Λάρνακας

και Πάφου, που είχαν μείνει εκτός
σχεδιασμού για την πανδημία το
προηγούμενο διάστημα. Τα δύο νο-
σοκομεία, αν παραστεί ανάγκη, θα
μπορούν να φιλοξενήσουν συνολικά,
περίπου 100 ασθενείς με COVID-
19, σε κοινές κλίνες. Παγκύπρια,
επισημαίνεται, οι κοινές κλίνες που
μπορούν να δημιουργηθούν είναι
απεριόριστες και σε τέτοιους θα-
λάμους μπορούν να εργαστούν πνευ-
μονολόγοι και παθολόγοι, ενώ το
νοσηλευτικό προσωπικό δεν προ-
βληματίζει, καθώς για τη διαχείριση
μιας ακραίας κατάστασης θα κλεί-
σουν άλλοι θάλαμοι των νοσοκο-
μείων.Το πρόβλημα που ενδεχομέ-
νως να αναδυθεί είναι το πού θα
διοχετευθούν οι ασθενείς που νο-
σηλεύονται σε παθολογικούς θα-
λάμους των δημοσίων νοσηλευτη-
ρίων, αφού δεν υπάρχουν ιδιωτικά
νοσηλευτήρια με μεγάλη δυνατό-
τητα φιλοξενίας τους, ενώ σε αρκετές
περιπτώσεις αρνούνται να δεχθούν
τέτοια περιστατικά.

Αναδιοργάνωση
νοσοκομείων
για τρίτο κύμα
Με εντολή υπ. Υγείας αυξάνονται οι κλίνες ΜΕΘ στα δημόσια
νοσηλευτήρια, ενόψει των προειδοποιήσεων για τρίτο κύμα

Οι ιθύνοντες της Υγείας βρίσκονται σε περίοδο αναδιοργάνωσης και επικαιροποίησης του πλάνου των νοσοκομείων,
αφού οι μεταλλάξεις του νέου κορωνοϊού διαδίδονται συνεχώς και η ανησυχία για τρίτο κύμα της πανδημίας εντείνεται.

<<<<<<

Η κατάσταση που επι-
κρατεί στην Ελλάδα απο-
τελεί παράδειγμα προς
αποφυγή για την Κύπρο,
όπου το Υπουργείο Υγεί-
ας και οι επιστήμονες εκ-
φράζουν την αισιοδοξία
τους ότι τα εργαλεία που
διαθέτουμε θα αποσοβή-
σουν μια δραματική επι-
δείνωση της κατάστασης.

<<<<<<

Ο συντακτικός νομοθέ-
της προστατεύοντας
τη δημόσια υγεία ιδρύει
και την ομώνυμη ειδική
κυριαρχική σχέση 
κράτους - πολιτών. 
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Ο ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Συντηρητική αποκλιμάκωση 
για να αποφύγουμε τα χειρότερα

Βάσει επιστημονικών συστάσεων εντάξαμε το AstraZeneca στο εμβολιαστικό μας πλάνο χωρίς ηλικιακούς περιορισμούς 

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Ακολουθώντας τις επιστημονικές συστά-
σεις των επιστημόνων-εκπροσώπων των
“27” στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Οργα-
νισμού Φαρμάκων, εντάξαμε το Astraze-
neca στο εμβολιαστικό μας πλάνο, χωρίς
να θέτουμε ηλικιακούς περιορισμούς. Οποι-
αδήποτε στιγμή προκύψουν επιστημονικά
τεκμηριωμένα δεδομένα για το αντίθετο,
είμαστε σε εγρήγορση για να αναπροσαρ-
μόσουμε το πλάνο μας», λέει στη συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο υπουργός Υγείας
Κωνσταντίνος Ιωάννου, απαντώντας στις
επιφυλάξεις που επικρατούν για τη χορή-
γηση του Astrazeneca χωρίς ηλικιακό πε-
ριορισμό. Υπογραμμίζει ως γενικά παρα-
δεκτό, πως τα οφέλη από ένα εμβόλιο είναι
σαφώς περισσότερα από τους κινδύνους,
ακόμα και παρόντων των όποιων νέων
στελεχών. Ο υπουργός Υγείας απαντά και
στο πώς θα αντιμετωπιστεί ένα ενδεχόμενο
τρίτου κύματος και η ανησυχία για μετάλ-
λαξη του ιού, σημειώνοντας πως γι’ αυτό
το λόγο έχει αποφασιστεί η συντηρητική
αποκλιμάκωση των μέτρων. Μιλάει για τη
φημολογία διένεξης με μέλη της επιστη-
μονικής ομάδας όπως ο Λεόντιος Κωστρίκης
και ξεκαθαρίζει πως μετά τη θητεία του
στο υπουργείο Υγείας κλείνει και ο πολιτικός
του κύκλος. 

–Άλλες ευρωπαϊκές χώρες αμφισβητούν
το AstraΖeneca για κάποιες ηλικίες και
άνω. Εμείς πώς είμαστε σίγουροι για
την αποτελεσματικότητά του; Να υπο-
θέσουμε πως απλώς επειδή δεν έχουμε
εναλλακτική θα πορευθούμε με ό,τι
έχουμε;

–Συνεχίζοντας το ερώτημά σας μπορώ
να σας πω ότι υπάρχουν όμως και πολλές
άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως και χώρες
εκτός Ε.Ε. που δεν αμφισβητούν το εμβόλιο.
Πώς μπορούμε να αποφασίσουμε ποιος
έχει δίκαιο και ποια εμβολιαστική πολιτική
να υιοθετήσουμε; Όλες οι αρμόδιες αρχές
στην Ε.Ε. και διεθνώς, όλοι οι επιστήμονες
που έχουν την ευθύνη να αδειοδοτούν τη
χρήση και κυκλοφορία ενός εμβολίου συμ-
φωνούν ότι το εν λόγω εμβόλιο είναι ασφα-
λές. Από εκεί και πέρα η συζήτηση που
γίνεται αφορά την αποτελεσματικότητα
στις ηλικίες άνω των 55 ετών. Κι αυτό διότι
από τις κλινικές μελέτες η εκπροσώπηση
των ηλικιών αυτών δεν ήταν μεγάλη. Αυτό,
όμως, δεν σημαίνει ότι το εμβόλιο δεν μπο-
ρεί να χορηγηθεί σε αυτές τις ηλικίες με
εξίσου καλά αποτελέσματα. Το βλέπουμε
εξάλλου να συμβαίνει στην πράξη σε κά-
ποιες χώρες που έχουν εμβολιάσει εκα-
τομμύρια πολίτες αυτών των ηλικιών με
το συγκεκριμένο εμβόλιο. Η κάθε χώρα
καθορίζει τη δική της εμβολιαστική πολι-
τική με βάση τις προτεραιότητες που έχει
θέσει. Η δική μας προτεραιότητα μέσω
της εμβολιαστικής κάλυψης είναι να προ-
στατεύσουμε τους ευπαθείς, τους ηλικιω-
μένους και κατά συνέπεια να σώσουμε
ζωές. Για αυτό και, ακολουθώντας τις επι-
στημονικές συστάσεις των επιστημόνων-
εκπροσώπων των «27» στο πλαίσιο του
Ευρωπαϊκού Οργανισμού Φαρμάκων, εν-
τάξαμε το εμβόλιο στο εμβολιαστικό μας
πλάνο, χωρίς να θέτουμε ηλικιακούς πε-
ριορισμούς. Οποιαδήποτε στιγμή προκύ-
ψουν επιστημονικά τεκμηριωμένα δεδο-
μένα για το αντίθετο, είμαστε σε εγρήγορση
για να αναπροσαρμόσουμε το πλάνο μας. 
–Υπάρχει συζήτηση ότι ο μεταλλαγμένος
ιός ρίχνει την αποτελεσματικότητα του
Astrazeneca από 70% σε 50%. Ισχύει;

Με ποιο τρόπο θα αντιμετωπίσουμε
ένα τέτοιο σενάριο; 

–Αυτό που λέτε αφορά το στέλεχος που
εντοπίστηκε στη Νότιο Αφρική και όχι
στο βρετανικό στέλεχος, που εντοπίστηκε
στην Κύπρο. Και σε αυτή όμως την περί-
πτωση, ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας
συστήνει τη χορήγηση του εμβολίου, ακό-
μη, και εάν είναι παρόντα τα παραλλαγμένα
στελέχη του κορωνοϊού. Θα πρέπει να επι-
σημάνουμε ότι κατά την παρασκευή ενός
εμβολίου, ειδικά για την αντιμετώπιση
ενός ιού που μπορεί οποιαδήποτε στιγμή
να μεταλλαχθεί, δεν μπορούν να προβλε-
φθούν τα χαρακτηριστικά των νέων στε-
λεχών που πιθανόν να ανιχνευθούν. Εκείνο
που οι παρασκευάστριες εταιρείες εφαρ-
μόζουν ως τακτική τους, είναι να αξιολογούν
την κάθε μετάλλαξη και να προσαρμόζουν
άμεσα την τεχνολογία, τη σύνθεση του
εμβολίου τους, ώστε να είναι κατά το
δυνατό αποτελεσματικότερα στα νέα δε-
δομένα. Εκείνο πάντως που είναι παραδεκτό
από όλους είναι το γεγονός πως τα οφέλη
από ένα εμβόλιο είναι σαφώς περισσότερα
από τους κινδύνους, ακόμα και παρόντων
των όποιων νέων στελεχών.
–Τι θα απαντούσατε στον στενό οικο-
γενειακό σας περίγυρο που έχει αμφι-
βολίες για την καταλληλότητα των εμ-
βολίων; 

–Δεν θα απαντούσα διαφορετικά από
όσα σας είπα πιο πάνω. Όπως σε οποιαδή-
ποτε άλλη έκφανση της ζωής μας, επιλέ-
γουμε να εμπιστευόμαστε τους επιστήμο-
νες, έτσι και στην περίπτωση των εμβολίων
–οποιουδήποτε εμβολίου–, εάν δεν απο-
δειχθεί διαφορετικά, δεν έχουμε λόγο να
αμφιβάλλουμε για την καταλληλότητά του.
Εν προκειμένω, ως Πολιτεία είχαμε ευθύνη
να εξασφαλίσουμε για τους πολίτες και να
τους δώσουμε πρόσβαση σε εμβόλια που
έχουν αξιολογηθεί στη βάση αμιγώς επι-
στημονικών στοιχείων και έχουν αδειοδο-
τηθεί. Από εκεί κι έπειτα, εναπόκειται στον
καθένα να ενημερωθεί από έγκυρες πηγές,
να ζυγίσει τα δεδομένα του, και να επιλέξει
αν θα έχει πρωταγωνιστικό ρόλο στη με-
γάλη προσπάθεια για προστασία της Δη-

μόσιας Υγείας. Επίσης, έχοντας αναγνωρίσει
το δικαίωμα του κάθε πολίτη για να ενη-
μερώνεται για το είδος του εμβολίου που
θα του χορηγηθεί την ώρα που κλείνει το
ραντεβού, ώστε να πάρει την κατάλληλη
απόφαση, προωθήσαμε την αναβάθμιση
του λογισμικού της Πύλης Εμβολιασμού.
Ήταν μια πολύ θεμιτή και λογική εισήγηση
των οργανωμένων ασθενών την οποία και
υλοποιήσαμε. 
–Η Ελλάδα μπαίνει σε ένα νέο lockdown.
Εμείς είμαστε έτοιμοι για ένα τρίτο κύ-
μα; Πόσο προετοιμασμένη είναι η κυ-
βέρνηση για τον μεταλλαγμένο ιό;

–Οι μεταλλάξεις του ιού μάς ανησυχούν
πολύ και αυτός είναι και ο λόγος για τον
οποίο επιλέξαμε να συνεχίσουμε με συν-
τηρητική αποκλιμάκωση των περιοριστι-
κών μέτρων. Λαμβάνουμε από τον Δεκέμ-
βριο αυστηρά μέτρα για τους επιβάτες που
φτάνουν στη χώρα μας, ακολουθώντας τις
συστάσεις του Ευρωπαϊκού Κέντρου Πρό-
ληψης και Ελέγχου Λοιμωδών Νοσημάτων
(ECDC). Παρακολουθούμε αυτά που συμ-
βαίνουν σε όλα τα ευρωπαϊκά κράτη, όχι
μόνο στην Ελλάδα, όπου οι πλείστοι εταίροι
μας επαναφέρουν αυστηρούς περιορισμούς
ή επεκτείνουν το lockdown τους. Τα μέτρα
που εφαρμόσαμε από τον Αύγουστο, μας
οδήγησαν σε lockdown μόλις τον Ιανουά-
ριο, όταν οι άλλες χώρες βρίσκονταν ήδη
σε αυστηρούς περιορισμούς από τον Νο-
έμβριο. Είμαστε η μοναδική χώρα που επι-
χειρεί επανεκκίνηση μετά από μόνο τρεις
εβδομάδες σε lockdown. Χρειάζεται όμως
προσοχή. Το εγχείρημα εμπερικλείει μεγάλο
ρίσκο και για αυτό προετοιμαζόμαστε έγ-
καιρα για να διαχειριστούμε ένα νέο κύμα,
που βεβαίως απευχόμαστε να ζήσουμε.
Για να προλάβουμε εν τη γενέσει τους πι-
θανές εξάρσεις κρουσμάτων, εφαρμόζουμε
πρόγραμμα μαζικών τεστ στον γενικό πλη-
θυσμό, εστιάζοντας στους εργαζόμενους.
Επιπρόσθετα, με συστράτευση όλων των
αρμόδιων Τμημάτων των Υπουργείων, εν-
τατικοποιήσαμε την επιτήρηση της εφαρ-
μογής των μέτρων, την ώρα που το εμβο-
λιαστικό πλάνο προχωρά σύμφωνα με τον
σχεδιασμό.

–Η κυβέρνηση έχει δεχτεί έντονες επι-
κρίσεις όλο αυτό το διάστημα για αν-
τιφατικά μέτρα, που έδιδαν την εικόνα
εξυπηρέτησης συγκεκριμένων παρα-
γόντων στην οικονομία, αλλά και ικα-
νοποιώντας την Εκκλησία εις βάρος
της αποφυγής εξάπλωσης της πανδη-
μίας;

–Έχουν απαντηθεί πολλές φορές αυτά
τα θέματα και να μου επιτρέψετε να τα
χαρακτηρίσω τουλάχιστον άδικα. Τα γε-
γονότα αποδεικνύουν ότι κριτήριο των
αποφάσεών μας ήταν πάντοτε η διαφύλαξη
της δημόσιας υγείας. Δεν αρνούμαι ότι
κάναμε λάθηκαι ότι υπήρξαν παραλείψεις.
Πολλές φορές ζήτησα συγγνώμη από τους
πολίτες για την ταλαιπωρία και τους ευ-
χαρίστησα για την κατανόηση και τις θυ-
σίες. Δεν θα κουραστώ να το κάνω, γιατί
αυτή την ώρα δεν προέχει η εικόνα αλλά
η ουσία. Θέλω για ακόμη μία φορά να δια-
βεβαιώσω ότι ποτέ και για κανένα δεν έγι-
ναν αβαρίες για να υπηρετηθούν συγκε-
κριμένα συμφέροντα, όπως λέτε.
–Πότε να αναμένουμε ότι θα επιστρέ-
ψουμε στην κανονικότητα; 

–Από την αρχή αυτής της μεγάλης δο-
κιμασίας προσπάθησα να είμαι ειλικρινής
με τους πολίτες και αποφεύγω συνειδητά
να δημιουργώ προσδοκίες για κάτι που
δεν εξαρτάται από εμάς. Να μου επιτρέψετε
και αυτή τη φορά να μη δεσμευτώ σε χρο-
νοδιαγράμματα. Μπορώ, όμως, να σας πω
ότι έχουμε αναθέσει σε τεχνοκρατική
ομάδα να ετοιμάσει το πλάνο αποκλιμά-
κωσης, στη βάση συγκεκριμένων κριτη-
ρίων, σε όλους τους τομείς οικονομικής
και κοινωνικής δραστηριότητας, αναλόγως
και του βαθμού επικινδυνότητας, όπως
καθορίζεται από τη Συμβουλευτική Επι-
στημονική Ομάδα. Σίγουρα σημαντικό
ρόλο θα διαδραματίσει και η εμβολιαστική
κάλυψη του πληθυσμού και ιδιαίτερα των
ατόμων με αυξημένο κίνδυνο σοβαρής
νόσησης.
–Υπήρξε έντονη φημολογία διαφωνιών
σας με μέλη της επιδημιολογικής ομά-
δας. Όλο αυτό εντάθηκε μετά την πα-
ραίτηση του κ. Κωστρίκη. Υπάρχει όν-
τως θέμα εντός της επιδημιολογικής
ομάδας και διαφωνίες;

–Είναι θεμιτό να υπάρχουν διαφωνίες
ιδιαίτερα ανάμεσα σε μια πολυμελή ομάδα.
Αν όλοι συμφωνούσαν μεταξύ τους, δεν
θα είχε νόημα να υπάρχει αυτή η Επιτροπή.
Προσωπικά, ήμουν πάντοτε ανοικτός στον
διάλογο και σε καμιά περίπτωση δεν επι-
χείρησα να αποκλείσω κανέναν. Ο Λεόντιος
Κωστρίκης ήταν ένας από τους στενούς
μου συνεργάτες και δηλώνω ειλικρινά ότι
ήταν απώλεια που αποχώρησεκαι μάλιστα
σε μια πολύ δύσκολη περίοδο. Γι’αυτό

εξάλλου του ζήτησα να μείνει, αλλά αυτό
δεν κατέστη δυνατό. Είμαι σίγουρος ότι
εάν χρειαστούμε τη βοήθειά του θα είναι
δίπλα μας. Όμως για να κλείσω αυτό το
κεφάλαιο θέλω να σας πω ότι διαφωνίες
μεταξύ των επιστημόνων υπήρχαν και
στο πρώτο κύμα της πανδημίας και οι ει-
σηγήσεις ήταν πάντοτε ένας συγκερασμός
των διαφορετικών θέσεων. Μας συμβού-
λευαν και οι αποφάσεις λαμβάνονταν σε
πολιτικό επίπεδο, όπως γίνεται και τώρα.
Αντιλαμβανόμαστε και συμμεριζόμαστε
την κόπωση που έχει επέλθει μετά από
έναν χρόνο. Ωστόσο, οι συμπολίτες μας
θα πρέπει να έχουν μεγαλύτερη εμπιστο-
σύνη στην επιστημονική κοινότητα και
να είναι βέβαιοι ότι όλες μας οι ενέργειες
στοχεύουν στην προστασία της Δημόσιας
Υγείας.
–Η πανδημία προκάλεσε έντονες ανη-
συχίες για το κατά πόσο οι μονάδες
εντατικής θεραπείας μπορούν να ση-
κώσουν μία τέτοια κρίση… Δεν θα
έπρεπε μέχρι τώρα να πολλαπλασιά-
σουμε τις κλίνες;

–Όλα κρίνονται εκ του αποτελέσματος.
Τα δημόσια νοσηλευτήρια ανταποκρίθη-

καν στη μεγάλη πρόκληση τόσο στο πρώτο
κύμα όσο και στο δεύτερο, χάρη στη με-
γάλη προσπάθεια των επαγγελματιών
υγείας, της διοίκησης και διεύθυνσης του
ΟΚΥπΥ, αλλά και τη συνδρομή των πολι-
τών. Θέλω ξανά να τους ευχαριστήσω
όλους. Το ζητούμενο δεν είναι να αυξή-
σουμε τις κλίνες εντατικής. Εξάλλου αυτό
έγινε στο πλαίσιο του ευρύτερου σχεδια-
σμού του ΟΚΥπΥ. Το πρόβλημα που αν-
τιμετωπίζουμε, και είναι παγκόσμιο πρό-
βλημα, είναι ηπεριορισμένη διαθεσιμότητα
σε ανθρώπινο δυναμικό. Όμως, η στήριξή
μας προς τα δημόσια νοσηλευτήρια είναι
έμπρακτη και ουσιαστική. Αυτή είναι και
η απάντηση προς όσους για δικούς τους
λόγους επιμένουν να ισχυρίζονται ότι δή-
θεν θα ξεπουλήσουμε τα δημόσια νοση-
λευτήρια. 

–Το πρώτο κύμα της πανδημίας εκτό-
ξευσε τη δημοτικότητά σας, ωστόσο,
κατά τη δεύτερη φάση δεχτήκατε σω-
ρεία επικρίσεων για τα αντιφατικά μέ-
τρα. Σκεφτήκατε το ενδεχόμενο της
παραίτησης όλο αυτό το δύσκολο διά-
στημα; 

–Όπως ανέφερα, κριτήριο των απο-
φάσεών μας ήταν και παραμένει η δια-
φύλαξη της δημόσιας υγείας. Ζήσαμε
πολύ οριακές καταστάσεις όταν η επιλογή
ήταν ανάμεσα στη ζωή και τον θάνατο,
όταν σε άλλες χώρες με ζηλευτά συστή-
ματα υγείας βλέπαμε ανθρώπους να πε-
θαίνουν αβοήθητοι σε διαδρόμους των
νοσοκομείων. Συνεπώς, το δίλημμα ποτέ
δεν υπήρξε μεταξύ του καλού και του κα-
λύτερου. Ποτέ δεν πρόταξα την εικόνα
σε βάρος της ουσίας. Θέλω εξάλλου να
σας θυμίσω ότι όταν ανταποκρίθηκα στην
τιμητική πρόταση του προέδρου να ανα-
λάβω το Υπουργείο Υγείας πριν από τρία
χρόνια, γνώριζα ότι η κριτική θα ήταν
στην καθημερινή ατζέντα, αφού ο πρώτος
όρος εντολής ήταν η εφαρμογή του ΓεΣΥ,
που ήταν και το προσωπικό μου κίνητρο

για εμπλοκή στην πολιτική. Δεχθήκαμε
πόλεμο και αμφισβήτηση, από πολλά συμ-
φέροντα, από πολλές κατευθύνσεις. Θα
ήταν ψέμα να μην πω ότι υπήρξαν έντονες
στιγμές σε προσωπικό επίπεδο και πολλά
εμπόδια, πολιτικά και οικονομικά. Υπήρχε,
όμως, η ακλόνητη πίστη ότι αυτό που κά-
ναμε ήταν το ορθό και είχαμε τη συμπα-
ράσταση του κόσμου. Καθοριστική ήταν
και είναι η στήριξη και βοήθεια του προ-
έδρου της Δημοκρατίας, σε κρίσιμες στιγ-
μές όταν το ΓεΣΥ περνούσε από συμπλη-
γάδες, αλλά και στη διαχείριση της υγει-
ονομικής κρίσης. 
–Με δεδομένη και τη δυσκολία που
έχετε αντιμετωπίσει με το χαρτοφυ-
λάκιό σας, να υποθέσουμε πως μετά
τη θητεία σας στο Υπουργείο Υγείας
κλείνει και ο πολιτικός σας κύκλος; Ή
πλέον η πολιτική είναι άρρηκτα συν-
δεδεμένη με την καθημερινότητά σας;

Δεν θα μπω στον πειρασμό να υπεκ-
φύγω με την κλασική φράση «στην πολι-
τική ποτέ μην πεις ποτέ». Ναι, το σύντομο
πέρασμά μου από την πολιτική θα κλείσει
με τη θητεία μου στο Υπουργείο. 

Άδικες οι επικρίσεις
για τα περιοριστικά  μέτρα

Τα περί παραίτησης
και οι κρίσιμες στιγμές

Οι μεταλλάξεις του ιού μάς
ανησυχούν πολύ και αυτός
είναι και ο λόγος για τον
οποίο επιλέξαμε να συνεχί-
σουμε με συντηρητική απο-
κλιμάκωση των μέτρων.

Όπως σε οποιαδήποτε άλλη
έκφανση της ζωής μας, επιλέ-
γουμε να εμπιστευόμαστε τους
επιστήμονες, έτσι και στην πε-
ρίπτωση των εμβολίων -οποι-
ουδήποτε εμβολίου- εάν δεν
αποδειχθεί διαφορετικά, δεν
έχουμε λόγο να αμφιβάλλουμε
για την καταλληλότητά του.

Δεν θα μπω στον πειρασμό να υπεκφύγω με την κλασική φράση «στην πολιτική ποτέ μην
πεις ποτέ». Ναι, το σύντομο πέρασμά μου από την πολιτική θα κλείσει με τη θητεία μου στο
Υπουργείο λέει στην «Κ» ο Κωνσταντίνος Ιωάννου, κληθείς να απαντήσει αν κλείνει με το
Υγείας ο πολιτικός του κύκλος.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΕΤΡΟΥ Θ. ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

Η ενδιάμεση συμφωνία καταργεί την Κ.Δ.

Ο ενδιάμεσος στόχος της Τουρ-
κίας, πριν από την επανάκτη-
ση της Κύπρου, είναι η κα-

τάργηση της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Ξέρει ότι το μεγάλο εμπόδιο
για επίτευξη των στόχων της είναι
η ύπαρξη και αναγνώριση της Κ.Δ.,
μέλους του ΟΗΕ και από το 2004
πλήρους μέλους της Ε.Ε. Η πρώτη
προσπάθεια κατάργησης της Κ.Δ.
και δημιουργίας δύο κρατών στην
Κύπρο έγινε με την τουρκοανταρσία
του 1963 και την προσπάθεια ελέγχου
εδάφους της Κ.Δ. Η προσπάθεια απέ-
τυχε, επειδή τα Η.Ε. αναγνώρισαν
την κυβέρνηση Μακαρίου ως τη
μόνη νόμιμη κυβέρνηση της Κ.Δ. Η
Κ.Δ. πέρασε ένα μεγάλο κίνδυνο διά-
λυσής της με το πραξικόπημα της
χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄ και της
τουρκικής εισβολής που ακολούθησε.

Η διάσωση του προέδρου Μακαρίου
και η επάνοδός του στην Κύπρο μα-
ταίωσε και πάλι τα σχέδια της Τουρ-
κίας για διάλυση της Κ.Δ. Η τουρκική
εισβολή, όμως, είχε ως αποτέλεσμα
την ντε φάκτο διχοτόμηση.

Από τότε η Τουρκία κατέχει το
36% του εδάφους της Κ.Δ. και δεν
αναγνωρίζει την ύπαρξη της Κ.Δ.
Δημιούργησε ένα κατοχικό κατα-
σκεύασμα, υπό τον πλήρη έλεγχό
της. Ανακήρυξε παράνομα το κατε-
χόμενο μέρος της Κ.Δ. σε κράτος,
το οποίο όμως παρέμεινε παράνομο
και καμία χώρα δεν το έχει αναγνω-
ρίσει. Η Τουρκία, όμως, βοηθούμενη
και από δικές μας άστοχες και λαν-
θασμένες ενέργειες, αναβαθμίζει
συνεχώς το παράνομο τουρκοκυ-
πριακό κράτος. Παράλληλα, συνεχίζει
να μην αναγνωρίζει την Κ.Δ., τη χα-

ρακτηρίζει εκλιπούσα, έχοντας ως
στόχο την κατάργησή της. Θέλει να
την υποβιβάσει σε συνιστώσα πο-
λιτεία μιας συνομοσπονδίας ή ένα
από τα δύο κράτη, που θα διαδεχθούν
την Κ.Δ.  Η Κ.Δ. έχει θωρακιστεί με
την ένταξή της στην Ε.Ε. της οποίας
είναι πλήρες μέλος. Και η Τουρκία
βρίσκεται σε δύσκολη θέση, επειδή
οφείλει να αναγνωρίσει την Κ.Δ. με
βάση απόφαση της Ε.Ε., την οποία
γράφει ανενόχλητη στα παλιά της
τα παπούτσια. Και προχωρεί στον
στόχο της. Επιδιώκει να καταργήσει
την Κ.Δ. με τη δική μας αποδοχή και
υπογραφή. Θα καταστήσει έτσι τη
διχοτόμηση ντε γιούρε.

Η Τουρκία επιδιώκει μια συμφωνία
στο Κυπριακό, που πρώτο αποτέλε-
σμα θα είναι η κατάργηση της Κ.Δ.
και η αντικατάστασή της με το νέο

κράτος ή τα δύο κράτη που θα προ-
έλθουν από τη συμφωνία. Όμως, η
συμφωνία που επιδιώκει η Τουρκία
και που είναι έτοιμες να αποδεχτούν
οι ηγεσίες του ΔΗΣΥ και του ΑΚΕΛ
φαίνεται ότι θα περιλαμβάνει απα-
ράδεκτες πρόνοιες, που να ικανο-
ποιούν την Τουρκία. Για τούτο είναι
βέβαιο, πως στο δημοψήφισμα τέτοια
λύση θα απορριφθεί.

Οι διεθνείς μεσολαβητές, με τη
διαπιστωμένη και αναμφισβήτητη
μεροληψία τους υπέρ των τουρκικών
συμφερόντων, έχουν ανακαλύψει
ένα τρόπο παράκαμψης του δημο-
ψηφίσματος και της επιβολής μιας
απαράδεκτης λύσης. Έχουν ανακα-
λύψει την υπογραφή μιας ενδιάμεσης
στρατηγικής συμφωνίας. Η συμφωνία
αυτή θα καταργήσει την πρόνοια
«τίποτε δεν θεωρείται συμφωνημένο,

αν δεν συμφωνηθούν όλα». Θα φέρει
το Κυπριακό σε μια θέση χωρίς επι-
στροφή και θα προδιαγράψει τη
λύση, χωρίς να συμφωνηθούν οι επί
μέρους πρόνοιες. Η βασική συμφωνία
θα εφαρμοστεί και το κράτος θα λει-
τουργεί, ενώ παράλληλα θα συζη-
τούνται, όσα δεν συμφωνηθούν.

Υπάρχει κίνδυνος ο ΠτΔ να με-
ταβεί στις συνομιλίες ως «ηγέτης
της ε/κ κοινότητας, να υπογράψει
μια στρατηγική ενδιάμεση συμφωνία
και επιστρέφοντας στην Κύπρο να
αντιληφθούμε ότι έχει «παραδώσει
το κράτος της Κ.Δ. που παρέλαβε»
και άφησε στη θέση του «μια κοι-
νότητα, που θα αναζητά κηδεμόνα».

Ο Νίκος Αναστασιάδης θα μεταβεί
στην πενταμερή διάσκεψη ως ηγέτης
της ε/κ κοινότητας κι όχι ως ΠτΔ.
Για τούτο πρέπει να βρεθεί τρόπος,

ώστε με την ιδιότητα του ηγέτη της
ε/κ κοινότητας, να μην έχει εξουσία
να υπογράψει οποιαδήποτε συμφω-
νία έχει σχέση με την Κ.Δ., τη διεθνή
υπόσταση και το σύνταγμά της, χω-
ρίς την έγκρισή της από δημοψή-
φισμα. Θεωρώ ότι η Βουλή, παρόλο
που την ελέγχουν κομματικές ηγε-
σίες, έχει τη δυνατότητα να πάρει
τέτοια απόφαση και να την κατα-
στήσει νόμο του κράτους. Υπάρχει,
όμως, και ο λαός και οι οργανώσεις
του, που πρέπει να εξεγερθεί για να
διασώσει την Κ.Δ. το τελευταίο οχυρό
της αντίστασης και έπαλξη του αγώ-
να για δικαίωση του κυπριακού ελ-
ληνισμού. Κανένας δεν έχει την
εξουσία να καταργήσει την Κ.Δ. και
να τη μετατρέψει σε ισότιμο κρατίδιο
ΔΔΟ. Τέτοια απόφαση θα είναι απα-
ράδεκτη.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Οι προεδρικές εκλογές του 2013 διε-
ξήχθησαν υπό το βάρος δύο καται-
γιστικών εξελίξεων: Της αποτυχίας
της διακυβέρνησης Χριστόφια να
χειριστεί την τεράστια κρίση, στην
αρχή της τότε, που έπληξε, και πλήτ-
τει ακόμη, τις χώρες της Ευρωζώνης
και φυσικά τα όσα ακολούθησαν
τον δραματικό εκείνο Μάρτιο του
ίδιου έτους –που άλλαξαν άρδην όχι
μόνο τον τραπεζικό χάρτη της Κύ-
πρου αλλά και το περιεχόμενο της
πολιτικής στη χώρα. Έκτοτε η οι-
κονομία ως πεδίο πολιτικής εισήλθε,
ανεπιστρεπτί, στην ατζέντα των
κομμάτων και των πολιτικών ελίτ
της Κύπρου –σε ένα πεδίο δηλαδή
όπου, διαχρονικά, κυριαρχούσε το
Κυπριακό, καθορίζοντας μάλιστα
το ποιος θα μπει στη Βουλή αλλά
και το ποιος θα εκλεγεί πρόεδρος. 

Θα υποστήριζε κανείς πως τον
Ιούλιο του 2017, όταν σε εκείνο το
θέρετρο για σκι στην καρδιά των
Ελβετικών Άλπεων το Κυπριακό
έφτανε σε πλήρες αδιέξοδο στην
Κύπρο συντελέστηκε, με πολιτικούς
όρους, ένα παράδοξο κλείσιμο: Ενώ
η, με κεφαλαία, Οικονομία είχε κα-
ταρρεύσει στα χέρια της διακυβέρ-
νησης του ΑΚΕΛ, ήδη από τη διετία
2011-2013, ήταν η σειρά του ΔΗΣΥ
να βιώσει, στα χέρια του, την κα-
τάρρευση των συνομιλιών στο εθνι-
κό θέμα. Δύο κύκλοι που έκλεισαν
με πολιτικά αντιφατικές εκρήξεις.
Αυτή της οικονομίας στα χέρια της
κοινωνικά ευαίσθητης Αριστεράς
και αυτή του Κυπριακού στα χέρια
της ρεαλιστικά τολμηρής Δεξιάς.
Στην τρέχουσα συγκυρία το πώς θα
επισυμβούν οι εκλογές του 2023 δια-
μορφώνεται ως το ερώτημα του ενός
εκατομμυρίου.

Η κρίση στην οικονομία όμως
επανακάμπτει με τη μορφή μιας
πανδημίας –που πλήττει ολόκληρη
την ανθρωπότητα και όχι τον ευ-
ρωπαϊκό Νότο– και το Κυπριακό,
επανέρχεται ξανά ως το βασικό συ-
στατικό των κυπριακών politics. Και
με τον ίδιο τον πρόεδρο της Τουρ-
κίας, Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, να δη-
λώνει εμφατικά λίγες μόλις εβδομά-
δες πριν από την άτυπη Πενταμερή
πως μόνο μία λύση δύο κρατών μπο-
ρεί να εξεταστεί στην Κύπρο. Αμ-
φότερα τα συστατικά στοιχεία του
κυπριακού πολιτικού συστήματος
(κυβέρνηση, αντιπολίτευση, κοινο-

βουλευτικά κόμματα, πολιτικές και
οικονομικές ελίτ) βιώνουν, κάπως
αμήχανα, τη θριαμβευτική επιστρο-
φή του Κυπριακού ως βασικού, και
καταλυτικού, στοιχείου διαμόρφω-
σης της κυπριακή πολιτικής. 

Η δικαίωση των ρεαλιστών 
Την τριετία 2016-2019 πολλοί

αναλυτές επιχειρηματολογούσαν
πως το Κυπριακό δεν θα καταστεί
ξανά το βασικό στοιχείο που ορίζει
την πολιτική στην Κύπρο. Φαίνεται
πως μέχρι, νεωτέρας, απέτυχαν στο
να επαληθευτούν. Η σημερινή ωστό-
σο συζήτηση στο εσωτερικό, με την
κριτική που ασκείται σε σχέση με
το αν ο πρόεδρος Αναστασιάδης πα-
ρέκκλινε από το μοντέλο της ΔΔΟ
ως προς τη μορφή της λύσης αλλά
και σε σχέση με τα μηνύματα που
στέλνει η Άγκυρα και ο Τ/κ ηγέτης,
Ερσίν Τατάρ, δείχνουν πως το Κυ-
πριακό όχι μόνο θα οδηγήσει –ως
βασικό θέμα–τις εκλογές του προ-
σεχούς Μαΐου αλλά και τις προεδρι-
κές του 2023. Κυριότερα δε υπό το
βάρος των καταιγιστικών εξελίξεων
που δείχνουν να διαμορφώνονται
σε σχέση με αυτό αποτελεί και τη
σκληρή δικαίωση των ρεαλιστών
εκείνων παρατηρητών που επισή-
μαναν πως το Κυπριακό θα ορίσει
νέες δυναμικές:

α) Ως προς την πολιτική παρα-
καταθήκη του κυπριακού πολιτικού
συστήματος, αν τα πράγματα οδη-
γηθούν σε ένα «worstcasescenario»,
όπου οι εξελίξεις θα οδηγήσουν σε
ένα δυσβάστακτο σενάριο εμπέδω-
σης της διχοτόμησης, τα επόμενα
χρόνια ή ακόμη και πιο ακραίων σε-
ναρίων όπως την προσάρτηση του
κατεχόμενου βόρειου τμήματος
στην Τουρκία.

β) Ως προς το ιδεολογικό στίγμα
αλλά και τις προγραμματικές θέσεις
των κοινοβουλευτικών κομμάτων
αλλά και της κοινωνίας των πολιτών.
Τάση που ήδη διαμορφώνεται μεταξύ
ομάδων πολιτών όπως π.χ. με τους
πρόσφυγες της Αμμοχώστου και

γ) Ως προς την πολιτική ευθύνη
αυτών που έλαβαν τις κρίσιμες απο-
φάσεις ή διαμόρφωσαν τις εξελίξεις
τα τελευταία χρόνια αν και εφόσον
επαληθευτεί το προαναφερθέν
«worstcasescenario». Με άλλα λόγια,
αν η οικονομία είναι λόγος για να
αποτύχει κάποιος και να πάει σπίτι
του, το Κυπριακό αποδεικνύεται λό-
γος όχι μόνο για να χάσει κάποιος

τις εκλογές ή να απωλέσει πολιτική
ισχύ, αλλά και για να θαφτεί σε κά-
ποιο χρονοντούλαπο της Ιστορίας
–στο συρτάρι μάλιστα της απαξίω-
σης. 

Κυπριακό και τα κόμματα
Το πώς οι εξελίξεις στο Κυπριακό,

η συζήτηση περί αποκεντρωμένης
ομοσπονδίας και δύο κρατών και η
διαφαινόμενη δύσκολη συνθήκη
λόγω Τουρκίας τέμνουν οριζόντια
τα πολιτικά κόμματα στην Κύπρο
κατέστη πολύ έντονο τους τελευ-
ταίους μήνες. Και καθώς η αίσθηση
του ότι κάτι σαπίζει στο βασίλειο
της Δανιμαρκίας λόγω των διαφόρων
σκανδάλων, της διαφθοράς και της
συνολικής απαξίωσης της πολιτικής
από τους ίδιους τους πολίτες, το Κυ-
πριακό έρχεται να προσθέσει, στη
μεγάλη εικόνα, στοιχεία υπαρξιακής
αγωνίας. Κυρίως γιατί αυτή τη φορά

τα πράγματα καθίστανται κρίσιμα
για την ίδια τη φύση του προβλή-
ματος, όπως το γνωρίσαμε ιστορικά.
Όσο πλησιάζουν οι βουλευτικές
εκλογές αυτό διαφαίνεται πιο έντονα
κι εντός των ίδιων των κομμάτων.

Στον ΔΗΣΥ δείχνει να επικρατεί
μια ενδιαφέρουσα αντίφαση μεταξύ
της ηγεσίας, της κυβέρνησης, δια-
φόρων τάσεων και των πολιτών που
υποστήριξαν το κόμμα στις βουλευ-
τικές αλλά και στις προεδρικές του
2013 και του 2018 με μοναδικό κρι-
τήριο την στάση του στο Κυπριακό.
Αρκεί κανείς να παρακολουθήσει
τις δηλώσεις κορυφαίων στελεχών,
τις δηλώσεις του αντιπροέδρου κ.
Γεωργιάδη περί «νέου ρεαλισμού»
που προκάλεσε έντονες αντιδράσεις,
τις παρεμβάσεις του προέδρου κ.
Νεοφύτου αλλά και τη σκληρή κρι-
τική που ασκείται στον ίδιο τον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, ανεπίσημα,
ακόμη και από στελέχη της κυβερ-
νώσας παράταξης ή του κόμματος.

Στον αντίποδα το ΑΚΕΛ, τοπο-
θετώντας το Κυπριακό ως προμε-
τωπίδα της αντιπολιτευτικής του
γραμμής δείχνει να μην κατορθώνει
να συμπληρώσει το παζλ της πολι-
τικής του πρότασης σε μια αποτε-
λεσματική καμπάνια περαιτέρω απο-
δόμησης μιας ήδη, λόγω της δεύτε-
ρης θητείας της, κουρασμένης κυ-
βέρνησης. Το πώς το Κυπριακό ξα-

ναμοιράζει τα φύλλα της πολιτικής
ατζέντας εντείνει τις αντιφάσεις
στον ενδιάμεσο χώρο και στο κέντρο.
Το ΔΗΚΟ δεν προσθέτει κάτι ου-
σιαστικό στην συζήτηση με την πε-
ριβόητη «Νέα Στρατηγική» να μη
διαφοροποιείται αισθητά από την
πολιτική Αναστασιάδη στην κρίσιμη
τριετία 2017-2020 –που ακολούθησε
την κατάρρευση των συνομιλιών
στο Κραν Μοντάνα. Εσχάτως, οι Οι-
κολόγοι, που δείχνουν να συνθέτουν
ένα πολυσυλλεκτικό ψηφοδέλτιο,
εκμεταλλευόμενοι την απογοήτευση
πολλών ψηφοφόρων και την φθορά
στα παραδοσιακά κόμματα, ενέταξαν
στις λίστες τους για τις βουλευτικές
προσωπικότητες με ξεκάθαρη στάση
υπέρ της λύσης του Κυπριακού στη
βάση της ΔΔΟ, αλλά και πρόσωπα
με άλλες ιδέες ενώ δήλωσαν πως οι
προγραμματικές θέσεις του κόμματος
για το Κυπριακό θα καθοριστούν
μετά τις εκλογές του Μάη. Την ίδια
στιγμή οι υπόλοιπες δυνάμεις του
ενδιάμεσου χώρου δείχνουν να κι-
νούνται είτε με ανεδαφικές προσεγ-
γίσεις ως προς τη λύση του Κυπρια-
κού είτε με τετριμμένα που, επίσης,
δεν προσθέτουν στη σχετική συζή-
τηση κάτι επί της ουσίας. 

Το κερασάκι για το πώς το Κυ-
πριακό ξαναμπαίνει δυναμικά στο
επίκεντρο των πολιτικών ζυμώσεων,
ως βασικό στοιχείο, έρχεται με το

γεγονός πως όλα τα κόμματα θα
συμμετέχουν, εκτός απροόπτου,
στην άτυπη Πενταμερή σε μια μάλ-
λον, «παραδοσιακή» λειτουργία του
κυπριακού πολιτικού συστήματος
τις τελευταίες δεκαετίες. Σε όλες τις
κρίσιμες φάσεις του Κυπριακού βρί-
σκονται εκεί όλοι οι πολιτικοί πρω-
ταγωνιστές, όχι πάντα ως ένα ενιαίο
σύνολο, ενωμένο υπό το βάρος του
εθνικού θέματος, αλλά με τις συνή-
θεις παθογένειες. Από τις διαρροές
μέχρι το παιχνίδι επίρριψης ευθυνών,
για το εσωτερικό, στη συνέχεια. Η
τάση που αξίζει να παρακολουθήσει
κανείς εδώ βασίζεται και σε ένα ακό-
μη ποιοτικό στοιχείο: Αν οι αρνητικές
εξελίξεις στο Κυπριακό είναι τόσο
καταιγιστικές τους επόμενους μήνες,
τότε το Κυπριακό όχι μόνον θα έχει
επιστρέψει, ανεπιστρεπτί, στην κο-
ρυφή της ατζέντας του πολιτικού
συστήματος αλλά θα επιφέρει μαζί
του και τέτοιες συνέπειες τα απο-
τελέσματα των οποίων, μεσοπρό-
θεσμα, θα δημιουργήσουν νέες δυ-
ναμικές. Η αφετηρία των οποίων
δεν αποκλείεται να εξελιχθεί είτε
σε τριγμούς στα παραδοσιακά κοι-
νοβουλευτικά κόμματα είτε ακόμη,
υπό προϋποθέσεις, και σε διασπά-
σεις.

Αυτή η τάση δεν είναι ξένη στην
Κύπρο. Συνέβη στο όχι πολύ μακρινό
2004 κατά την περίοδο του δημο-
ψηφίσματος και έλαβε χώρα και
κατά τη διάρκεια της δεκαετούς κρί-
σης στην Ευρωζώνη σε πολλές ευ-
ρωπαϊκές χώρες αλλά και στο Η.Β.
κατά την περίοδο του Brexit. Στην
Ελλάδα από το 2012 μέχρι το 2019
είδαμε την πολυδιάσπαση ιστορικών
κομμάτων όπως το ΠΑΣΟΚ. Την άνο-
δο και την πτώση κομμάτων όπως
ο ΛΑΟΣ και οι «Ανεξάρτητοι Έλλη-
νες» και έναν πλήρη κύκλο ως προς
τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και
των τάσεών του ή την πορεία που
διέγραψε η Ακροδεξιά από το νεο-
ναζιστικό μόρφωμα της Χρυσής Αυ-
γής μέχρι τις τάσεις που γέννησε
το Μακεδονικό εντός της παραδο-
σιακής Κεντροδεξιάς. Το Κυπριακό
δεν έκανε μόνο ένα ισχυρό come
back στο πολιτικό σύστημα. Αυτή
τη φορά ήρθε για να δείξει τα δόντια
του στα ίδια τα κόμματα και τους
πολιτικούς που τα απαρτίζουν. Και
με έναν ειρωνικό τρόπο να τα ακο-
νίσει πάνω σε όσους, όπως συχνά
λέγεται ή γράφεται στην Κύπρο,
έκτισαν καριέρα στις πλάτες του. 

Το Κυπριακό ξανάρχεται ενόψει προεκλογικού
Πώς οι εξελίξεις με την άτυπη πενταμερή θα κρίνουν τον μελλοντικό μετασχηματισμό των υφιστάμενων κομμάτων

Στον ΔΗΣΥ επικρατεί μία ενδιαφέρουσα αντίφαση Πινδάρου, κυβέρνησης και ακροατηρίου, ενώ το ΔΗΚΟ δεν διαφο-
ροποιείται αισθητά από την πολιτική Αναστασιάδη στην κρίσιμη τριετία 2017-2020, που ακολούθησε την κατάρρευση
των συνομιλιών στο Κραν Μοντάνα.

<<<<<<

Το Κυπριακό αποδεικνύε-
ται λόγος όχι μόνο για να
χάσει κάποιος τις εκλογές
ή να απωλέσει πολιτική
ισχύ αλλά και για να θα-
φτεί σε κάποιο χρονον-
τούλαπο της Ιστορίας.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     9Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗΚυριακή 14 Φεβρουαρίου 2021

Σε πορεία εκσυγχρονισμού ή λαϊκισμού; 
Πώς τα μικρά κόμματα ευνοούνται από το πολιτικό σκηνικό, την ψήφο διαμαρτυρίας, παρά το γενικά θολό των θέσεών τους

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Πριν από έναν χρόνο, η πολυκομ-
ματική Βουλή θεωρείτο πως είχε
ολοκληρώσει τον κύκλο της και οδη-
γούμασταν στην ενίσχυση των δύο
μεγάλων κομμάτων, καθώς, βάσει
δημοσκοπήσεων, τα μικρά κόμματα,
βρίσκονταν σε ελεύθερη πτώση.
Κάποια εξ αυτών, όπως η Συμμαχία
Πολιτών και η Αλληλεγγύη δεν ει-
σέρχονταν καν στη Βουλή. Οι λόγοι
ποίκιλλαν. Η Συμμαχία Πολιτών,
για παράδειγμα, είχε να χειριστεί
την πλήρη διάσπασή της, που είχε
ως αποτέλεσμα το κόμμα των τριών
εδρών να μείνει μόνο με μία, αυτή
του αρχηγού του κινήματος Γιώργου
Λιλλήκα. Η Αλληλεγγύη είχε σίγουρα

φθαρεί από το μπες-βγες του Γιώρ-
γου Παπαδόπουλου στη Βουλή, όταν
η Ελένη Θεοχάρους δεν επικύρωσε
την εκλογή της ούσα ευρωβουλευ-
τής. Δύο καθαρά προσωποπαγή Κι-
νήματα, που αν και οι αρχηγοί τους
είχαν σαφή πολιτική πείρα και έρει-
σμα, έδειχναν ότι δεν μπορούν να
αντέξουν στον χρόνο. Η Συμμαχία
Πολιτών  συνεπώς ενσωματώνεται
με την ΕΔΕΚ και ο Γιώργος Λιλλήκας
αφυπηρετεί πολιτικά, ενώ ερώτημα
είναι πώς θα κινηθεί η Αλληλεγγύη,
μετά και τη θύελλα που προκάλεσε
η εμπλοκή του Δημήτρη Συλλούρη
στο κεφάλαιο των χρυσών διαβα-
τηρίων. Όμως, γυρνώντας στα μικρά
κόμματα, είχε περάσει το μήνυμα
πως παρά τις καλές προθέσεις κά-

ποιων μικρών κινημάτων, η μικρή
επιρροή τους τα καθιστά άλλοτε
κόμματα διαμαρτυρίας άλλοτε κόμ-
ματα προσωποπαγή με σαφή ημε-
ρομηνία λήξης. 

Το σκηνικό άρχισε να αλλάζει
εν τω μέσω της πανδημίας και ιδι-
αίτερα μετά τα όσα αποκαλύφθηκαν
γύρω από τα χρυσά διαβατήρια και
το βίντεο του Al Jazeera. Γεγονότα
που ενεργοποίησαν κάποιους εξ
αυτών να παίξουν απέναντι από
την οργισμένη κοινωνία το χαρτί
της πάταξης της διαφθοράς, της
αντισυστημικής ψήφου και άλλους
να επιχειρούν να αποτελούν τους
εκπροσώπους των δυσαρεστημέ-
νων από τα μέτρα κατά της εξά-
πλωσης της πανδημίας, μαζεύοντας

αρνητές εμβολίων και ένθερμους
πιστούς της θείας κοινωνίας. Το
ερώτημα είναι κατά πόσο τα νέα
μικρά κόμματα που δημιουργούνται
τώρα ή τα υφιστάμενα όπως δια-
μορφώνονται, έχουν ρόλο, επιρροή
και κυρίως αν έχουν ξεκάθαρες θέ-
σεις. Ρέπουν προς τον λαϊκισμό
και αποτελούν πυροτέχνημα, ικα-
νοποιώντας τις φιλοδοξίες των ηγε-
τών τους ή μπορούν να αποτελέ-
σουν πνοή ανανέωσης και εκδη-
μοκρατισμού; 

Περί λαϊκισμού
Τι όμως διαχωρίζει τον λαϊκισμό

από τη νέα ελπιδοφόρα πνοή στο
κομματικό σκηνικό; Ένα σαφές ιδε-
ολογικοπολιτικό πρόγραμμα με μα-

κρόπνοη στρατηγική αλλαγών και
όχι ο τυχοδιωκτισμός. Τα λαϊκίστικα
κινήματα δεν αποτελούν εξ ορισμού
άλλωστε κάτι αρνητικό ή τουλάχι-
στον δεν ξεκινούν πάντοτε με αρ-
νητικές προθέσεις. Μπορούν να
δώσουν φωνή σε όσους νιώθουν
ότι δεν εκπροσωπούνται από την
πολιτική ελίτ, να κινητοποιήσουν
αποκλεισμένα τμήματα της κοινω-
νίας ή να αυξήσουν τη δημοκρατική
λογοδοσία. Το πρόβλημα ξεκινά,
όταν ο λαϊκισμός χρησιμοποιεί τον
κανόνα της πλειοψηφίας για να κα-
ταστρατηγήσει δικαιώματα μειονο-
τήτων, όταν με το επιχείρημα της
λαϊκής κυριαρχίας διαβρώνει θε-
σμούς που ειδικεύονται στην προ-
στασία των θεμελιωδών δικαιωμά-

των, όταν προωθεί την πολιτική δι-
αίρεση, παρά την πολιτική σταθε-
ρότητα. Είδαμε συνεπώς το τελευ-
ταίο διάστημα κόμματα να δημι-
ουργούνται και να ενισχύονται όπως
οι Φιλελεύθεροι στην Αγγλία και το
«Εμπρός» στη Γαλλία, με συγκεκρι-
μένο πολιτικό πλάνο. Είδαμε όμως
και κόμματα, όπως το Ποτάμι στην
Ελλάδα να αποτελούν πυροτέχνημα,
συγχύζοντας το κοινό τους και να
διαλύονται, αλλά και Κινήματα με
καθαρά ρατσιστικό, λαϊκίστικο και
υποτιθέμενο αντισυστημικό λόγο
όπως η Χρυσή Αυγή, οι Πέντε Αστέ-
ρες στην Ιταλία και το Εθνικό Μέ-
τωπο στη Γαλλία να επιχειρούν να
μείνουν στην επιφάνεια βασιζόμενοι
στη λαϊκή οργή.

Το παράρτημα της Χρυσής Αυγής
στην Κύπρο, το ΕΛΑΜ, δεν διεκδικεί
μόνο επανεκλογή αλλά και ενισχυ-
μένα ποσοστά αυτή τη φορά. Μπορεί
στις ευρωεκλογές του 2019 να μην
πήρε την έδρα στο ευρωπαϊκό κοι-
νοβούλιο, ωστόσο τα ποσοστά του
είχαν αυξηθεί δραματικά σε σχέση
με το 2016. Ενδεικτικό ότι το 2016,
κέρδισε είσοδο στη Βουλή με πο-
σοστό 3,71% και μέσα σε τρία χρόνια
κατάφερε να πάρει το υψηλό πο-
σοστό του 8,25%. Δεν αποτελεί, λοι-
πόν, μία παρένθεση στο πολιτικό
σύστημα της Κύπρου, όπως πολλοί
ανέμεναν ότι θα γινόταν, αν αγνο-
είτο. Το ερώτημα που εγείρεται είναι
τι οδηγεί τους ψηφοφόρους προς
το ΕΛΑΜ δεδομένων και όσων είδαν
το φως της δημοσιότητας για τη
σχέση ΕΛΑΜ-Χρυσής Αυγής. Ο Χρί-
στος Χρίστου, για παράδειγμα, είχε
ξεκαθαρίσει με την ίδρυση του
ΕΛΑΜ, πως αυτό είναι παράρτημα
της Χρυσής Αυγής και ο μόνος λόγος
που δεν ονομάζεται Χρυσή Αυγή
Κύπρου είναι για λόγους καθαρά
διαδικαστικούς. Ήταν στη φρουρά
του Νίκου Μιχαλολιάκου, ενώ σύμ-
φωνα με τον Ηλία Κασιδιάρη ήταν
στην επιλεγμένη ομάδα των Εξαρ-
χείων, «παλιό στέλεχος μέσα από

τα σπλάχνα της οργάνωσης της
Χρυσής Αυγής». Βίντεο τα οποία
έχουν ήδη γίνει viral, παρουσιάζουν
τον Χρίστο Χρίστου να ονοματίζει
αρχηγό τον Νίκο Μιχαλολιάκο, ενώ
μετά τη σύλληψή τους, τον αποκά-
λεσε από την εκπομπή του ΣΙΓΜΑ
ως τον εντιμότερο πολιτικό. Μάλι-
στα, σε ρεπορτάζ που είχε αποκα-
λύψει η «Κ» τον Μάρτιο του 2019,
διαφαίνονταν σχέσεις του ΕΛΑΜ
και με το γερμανικό νεοναζιστικό
κόμμα. Το γεγονός ότι η Χρυσή
Αυγή έχει καταδικαστεί ως εγκλη-
ματική οργάνωση ανάγκασε το
ΕΛΑΜ – ίσως και σε συνεννόηση
με την ηγεσία του ναζιστικού μορ-

φώματος στην Ελλάδα – να τηρήσει
αποστάσεις. Αυτό βεβαίως δεν αλ-
λάζει τις σχέσεις εξάρτησης των
δύο κομμάτων, για την οποία σχέση
θα πρέπει να απαντήσει πλέον η
ηγεσία του ΕΛΑΜ. Το ακροδεξιό
κόμμα θα δώσει, όπως κάθε ακρο-
δεξιό λαϊκίστικο κόμμα στην Ευ-
ρώπη, έμφαση στην ξενοφοβία.
Αποτελεί κύριο εκπρόσωπο των αρ-
νητών του εμβολιασμού και επιχειρεί
να προσελκύσει ψήφο από τους έν-
θερμους υποστηρικτές της Εκκλη-
σίας, οι οποίοι βγήκαν στους δρό-
μους να διαδηλώσουν για την απα-
γόρευση της θείας κοινωνίας, θε-
ωρώντας πως αποτελεί προσπάθεια
υπονόμευσης της θρησκείας και
του χριστιανισμού. Καθόλου τυχαία
και η ομιλία του Χρίστου Χρίστου
κατά τη διάρκεια του προϋπολογι-
σμού. Αυτό, ωστόσο, που διαφέρει
από άλλα ακροδεξιά μορφώματα εί-
ναι η νομιμοποίηση του ΕΛΑΜ. Αν
και το κόμμα δέχτηκε επίθεση κατά
τον προεκλογικό των ευρωεκλογών
από άλλα κόμματα, σήμερα, πλην
του ΑΚΕΛ που ανέκαθεν βρισκόταν
απέναντι από το ΕΛΑΜ, κανένα
κόμμα δεν ζητεί εξηγήσεις για τη
σχέση του ΕΛΑΜ με την εγκλημα-
τική οργάνωση που λέγεται Χρυσή

Αυγή, πώς χρηματοδοτείται και
κατά πόσο όντως έχει στο εσωτερικό
του πρόσωπα με παράνομες δοσο-
ληψίες. Είναι δηλαδή σαν να απο-
δέχτηκε την παρουσία του στο πο-
λιτικό σκηνικό. Μετά και την ψή-
φιση του προϋπολογισμού «για να
μην καταρρεύσει το κράτος» από
το ΕΛΑΜ που κατά τα άλλα παίζει
με τη αντισυστημική ψήφο, φαίνεται
να «νομιμοποιείται» το κόμμα της
Ακροδεξιάς. Αυτή η τάση εντείνεται
και με την παρουσία –για πρώτη
φορά– γνωστών προσώπων στο ψη-
φοδέλτιό του, όπως του πρώην βου-
λευτή Λεμεσού του ΔΗΣΥ Ανδρέα
Θεμιστοκλέους και του γνωστού
παρουσιαστή - δημοσιογράφου που
είχε διεκδικήσει έδρα με το ΔΗΚΟ
το 2016, Δημήτρη Σούγλη. Αν και
οι στενοί τους δεσμοί με τη Χρυσή
Αυγή και το νεοναζιστικό κόμμα
της Γερμανίας δεν μπορούν να πα-
ραγραφούν, μετά και την πτώση
του ακροδεξιού κόμματος στην Ελ-
λάδα, δεν αποκλείεται να δούμε το
ΕΛΑΜ να επιχειρεί να ταυτιστεί λι-
γότερο με τη Χρυσή Αυγή και πε-
ρισσότερο με κόμματα, όπως του
Σαλβίνι και το Εθνικό Μέτωπο της
Μαρίν Λεπέν και όχι αυτό του πα-
τέρα της Ζαν Μαρί Λεπέν. 

«Είσαι μέσα;» είναι το προεκλογικό
σύνθημα του  Κινήματος των «Ανε-
ξάρτητων» που ηγείται η  Άννα
Θεολόγου, η οποία διεκδικεί με
ολοκληρωμένο ψηφοδέλτιο εκλογή
στη Βουλή. Η κα Θεολόγου έδωσε
από την αρχή της θητείας της έν-
τονη έμφαση στην οικονομία, την
κατάρρευση του χρηματοπιστω-
τικού συστήματος και ιδιαίτερη
έμφαση στην εξαγορά του Συνερ-
γατισμού από την Ελληνική Τρά-
πεζα. Έχει καταφέρει να αποκτήσει
ένα σημαντικό έρεισμα στα κοι-
νωνικά μέσα δικτύωσης, ιδιαίτερα
εν τω μέσω της πανδημίας, όπου
συζητεί για θέματα που αφορούν
κυρίως την οικονομία, την παν-
δημία και τα συνταγματικά δικαιώ-
ματα. Η ίδια επικροτείται από με-
ρίδα των πολιτών για τις τολμηρές
τοποθετήσεις της, από άλλους,
ωστόσο, επικρίνεται για λαϊκισμό,
που φτάνει όπως λένε στα όρια
του τραμπισμού. Το Κίνημα, ωστό-
σο, αποτελείται από ευρεία γκάμα
προσώπων, χωρίς σαφές ιδεολο-
γικοπολιτικό υπόβαθρο. Υπάρχει
ένας σκληρός κορμός βεβαίως, ο
οποίος αποτελεί τους λεγόμενους
«αρνητές» της νέας εποχής. Αρ-
νητές είτε αυτό αφορά τα εμβόλια,
τα 5G, ακόμα και την ύπαρξη της
πανδημίας, αλλά και πολλούς που
δηλώνουν ακτιβιστές, χωρίς να
εξηγούν σε ποιο τομέα. Μαζί τους
πρόσωπα από την Αριστερά μέχρι
τη Δεξιά, αν λάβουμε υπόψη την
υποψηφιότητα του πρώην προ-
έδρου του ΠΑΝΣΥΦΙ του ΑΠΟΕΛ
Χάρη Χατζηπαύλου. Σε όλο αυτό

τον ακτιβισμό των Ανεξάρτητων,
εντάσσεται και το Κίνημα Κυνη-
γών. Η κα Θεολόγου έχει δώσει
έμφαση στην πάταξη της διαφθο-
ράς και ρέπει προς την αντισυ-
στημική ψήφο. Θα πρέπει, ωστόσο,
να δώσει σαφείς απαντήσεις για
το τι ακριβώς πρεσβεύουν οι «Ανε-
ξάρτητοι», καθώς επικρίνονται για
τυχοδιωκτισμό που στόχο έχει
απλώς την επανεκλογή Θεολόγου

στη Bουλή. Δεν έχει βεβαίως δώσει
σαφή ένδειξη του τι πρεσβεύει
στο Κυπριακό το Κίνημα, ωστόσο
αν λάβουμε υπόψη από το γεγονός
ότι η κα Θεολόγου υπήρξε αρχικά
στην Αλληλεγγύη και στη συνέχεια
στη Συμμαχία Πολιτών σημαίνει
πως τάσσεται ενάντια στη διζω-
νική, δικοινοτική ομοσπονδία. Πα-
ρόμοια στοιχεία πολυμορφίας, είχε
το Κίνημα «Ανεξάρτητοι Έλληνες»
του Πάνου Καμμένου, ο οποίος
φιλοξενούσε πρόσωπα από την
Αριστερά μέχρι την Ακροδεξιά και
έπαιζε με την αντισυστημική ψή-
φο. Στο ίδιο πλαίσιο και οι Πέντε
Αστέρες του Πέπε Γκρίλο.

Η «νομιμοποίηση» της Ακροδεξιάς

Η αλλαγή σκυτάλης στην ηγεσία
του Κινήματος Οικολόγων έδωσε
σε πολλούς την αίσθηση ότι το κόμ-
μα των Πρασίνων είναι έτοιμο να
γυρίσει σελίδα. Να γίνει δηλαδή,
πιο προοδευτικό, με περισσότερη
έμφαση στην πράσινη πολιτική και
ένα κλικ πιο κοντά στη λύση του
Κυπριακού. Ο Γιώργος Περδίκης
και ο Χαράλαμπος Θεοπέμπτου
αναμφισβήτητα έχουν διαφορές
σε θέμα ιδιοσυγκρασίας και προ-
σωπικότητας, ωστόσο,  αυτή η δια-
φορά ιδιοσυγκρασίας δεν μεταφρά-
ζεται απαραιτήτως και σε rebran-
ding του κινήματος. Αναμφίβολα
οι Οικολόγοι έχουν καταφέρει να
κεφαλαιοποιήσουν από την πάταξη
της διαφθοράς και η περίοδος σί-

γουρα τους ευνοεί. Ο Γιώργος Περ-
δίκης ανέκαθεν έδινε έμφαση στη
διαφάνεια εντός του κοινοβουλίου,
κάνοντας πολλούς να τον επικρί-
νουν ως λαϊκιστή. Τα όσα συνέβη-
σαν όμως μετά το βίντεο του Al Ja-
zeera, οι διαδηλώσεις κατά της δια-
φθοράς που έγιναν σε συνεργασία
με τους Οικολόγους αλλά και η πα-
ρουσία στο ψηφοδέλτιο προσωπι-
κοτήτων με έντονη εμπλοκή με την
επίλυση του Κυπριακού, όπως η
Αλεξάνδρα Ατταλίδου και η Θεανώ
Καλαβανά αλλά και με τον ακτιβι-
σμό, όπως ο Μιχάλης Παρασκευά,
άνοιξε συζήτηση για το τι αλλάζει.
Στο παρασκήνιο αυτό που συζη-
τείται είναι ότι το φθινόπωρο οι θέ-
σεις του κόμματος θα αλλάξουν

προσβλέποντας σε ένα πιο προ-
οδευτικό και πράσινο προφίλ. Πέραν
όμως του τι λέγεται στο παρασκήνιο,
κάτι τέτοιο δεν αποτυπώνεται και
στο προσκήνιο. Ο Χαράλαμπος Θε-
οπέμπτου, σε συνέντευξή του στην
«Κ», απέφυγε να επιβεβαιώσει πως
το κόμμα αλλάζει κατεύθυνση στο
Κυπριακό. Είτε γιατί δεν θέλει να
ανακατώσει τη σούπα πριν από τις
εκλογές, είτε γιατί δεν συμφωνεί
με κάτι τέτοιο. Δεν είναι τυχαίο ότι,
όπως είπε, το ιδανικό για τον ίδιο
είναι το ενιαίο κράτος και πως ου-
δέποτε τέθηκε ζήτημα αλλαγής θέ-
σεων του κόμματος στο Κυπριακό.
Στην πολυμορφία του κόμματος
εντάσσεται και το δεξί χέρι του γε-
νικού ελεγκτή Οδυσσέα Μιχαηλίδη,

Αντρέα Χασαπόπουλου. Είναι το
πρόσωπο που χειρίζεται την σελίδα
στο facebook υπέρ του γενικού
ελεγκτή και δεν αποκλείεται να
προσπαθήσει να κεφαλαιοποιήσει
από τη δημοτικότητα του Οδυσσέα
Μιχαηλίδη. Σε όλο αυτό το σκηνικό
το Κίνημα των Πρασίνων θα πρέπει
να λάβει μία σχετική απόφαση για
το τι είναι και πού ανήκει ιδεολο-
γικοπολιτικά. Γιατί και ο δημοσιο-
γράφος Σταύρος Θεοδωράκης είχε
ένα ιδιαίτερα θετικό προφίλ προτού
αναλάβει την ηγεσία του Ποταμιού,
ωστόσο η απουσία καθαρών θέσεων
και η ποικιλομορφία του οδήγησε
στην άτακτη φυγή προσωπικοτή-
των και τελικά στην τελική του
πτώση. 

Ο Χαρ. Θεοπέμπτου θεωρείται πιο προοδευτικός στο Κυπριακό από τον Γιώρ-
γο Περδίκη, ωστόσο, οι δημόσιες δηλώσεις του δεν επιβεβαιώνουν κάτι τέτοιο.

Η πολυμορφία του Κινήματος Οικολόγων

<<<<<<<

Η έγκριση του προϋπο-
λογισμού και η παρουσία
προβεβλημένων προσώ-
πων, όπως ο Ανδρέας 
Θεμιστοκλέους ή ο Δη-
μήτρης Σούγλης, δίδουν
την εικόνα ότι το ΕΛΑΜ, 
παρά τις ακραίες του 
θέσεις, νομιμοποιείται.

Το ΕΛΑΜ μένει επί του παρόντος στο απυρόβλητο για τη σχέση του με τη Χρυσή Αυγή ιδιαίτερα μετά την καταδίκη της τον περασμένο Οκτώβριο.

Οι αρνητές Ανεξάρτητοι 

Aρνητές του εμβολιασμού και της πανδημίας, Αριστερούς μέχρι και πρώην
οργανωμένους φιλάθλους, εμπερικλείει το Κίνημα της Άννας Θεολόγου.

<<<<<<<

Οι Ανεξάρτητοι 
δεν έχουν ξεκαθαρίσει
ποιο είναι το ιδεολογι-
κοπολιτικό τους 
υπόβαθρο, δίδοντας
απλώς έμφαση στην
πάταξη της διαφθοράς.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Από τις 22 Ιουλίου, ημερομηνία κατά
την οποία το Υπουργικό Συμβούλιο
είχε αποφασίσει τη μετακίνηση των
μονάδων παραγωγής ασφάλτου από
την περιοχή Ιδαλίου, η εικόνα στην
περιοχή παραμένει η ίδια. Τα ερ-
γοστάσια λειτουργούν κανονικά,
περιμένοντας την έγκριση της Πε-
ριβαλλοντικής Αρχής για μετακί-
νησή τους στις νέες περιοχές, οι

αντιδράσεις των κατοίκων Ιδαλίου
συνεχίζονται, ενώ εκφράζονται ήδη
αντιδράσεις από τις κοινότητες οι
οποίες έχουν επιλεγεί για να τα φι-
λοξενήσουν. Στο μεταξύ, έχουν πε-
ράσει επτά μήνες από τον Ιούλιο
και σε μερικές εβδομάδες συμπλη-
ρώνεται το χρονοδιάγραμμα των
οκτώ μηνών που είχε τεθεί για τη
μετακίνησή τους. Εξάλλου, μετά
από απόφαση του Υπουργικού Συμ-
βουλίου και υπό την πίεση των αν-
τιδράσεων, η Γενική Εισαγγελία
προχώρησε πριν από μερικές εβδο-
μάδες σε διαβήματα για αναστολή
της λειτουργίας των μονάδων ώστε
να τερματιστεί η δημόσια οχληρία.
Στον όρο δημόσια οχληρία βασίζεται
όλη η προσπάθεια της Γενικής Ει-
σαγγελίας για ρύθμιση του ζητή-
ματος, αφού μέχρι στιγμής η επι-
βάρυνση της δημόσιας υγείας δεν
κατέστη δυνατό να αποδειχθεί νο-

μικώς, λόγω απουσίας σχετικής νο-
μοθεσίας. Πέραν όμως του ζητήμα-
τος της δημόσιας υγείας, είναι σαφές
ότι η λειτουργία των εργοστασίων
επηρεάζει το δικαίωμα άνεσης και
απόλαυσης της περιουσίας. Συγκε-
κριμένα δημόσια οχληρία ορίζεται
όταν κάποιο πρόσωπο, φυσικό ή
νομικό, με ενέργειες ή παραλείψεις,
δημιουργεί ένα καθεστώς το οποίο
φέρει σε κίνδυνο είτε την υγεία του
κοινού, την άνεση, ή παραβιάζει το
δικαίωμα απόλαυσης της περιουσίας.
Σε αυτό το αξίωμα βασίζεται το αί-
τημα της Γενικής Εισαγγελίας. Ση-
μειώνεται ότι η διαδικασία βρίσκεται
ενώπιον του Επαρχιακού Δικαστη-
ρίου Λευκωσίας. Έχει ήδη υποβληθεί
ένσταση των δύο εμπλεκόμενων
εταιρειών, το κείμενο των οποίων
θα πρέπει να κατατεθεί μέχρι τις
17 Φεβρουαρίου και η ακρόαση έχει
οριστεί για τις 22 Φεβρουαρίου.
Λίγες μέρες αργότερα αναμένεται
να εκδοθεί η δικαστική απόφαση. 

Τα τεκμήρια
Πηγές αναφέρουν στην «Κ» ότι

το ζητούμενο είναι ο τερματισμός
της οχληρίας. Αυτό θα γίνει  είτε με
τερματισμό της λειτουργίας, είτε
με άλλη μέθοδο λειτουργίας των
εργοστασίων κατά τρόπο ώστε να
μην προκαλεί οχληρία. Για απόδειξη
της δημόσιας οχληρίας, η Γενική
Εισαγγελία έχει συγκεντρώσει μαρ-
τυρίες από κατοίκους τις περιοχής,
από αρμόδιες αρχές και συλλόγους,
ενώ κλειδί στην υπόθεση θεωρείται
η μαρτυρία παραγόντων από το δη-
μοτικό σχολείο Ιδαλίου, αφού όπως
αναφέρεται η καθημερινότητα των
μαθητών της σχολικής μονάδας
επηρεάζεται σε καθημερινή βάση
από τη λειτουργία των μονάδων
παραγωγής ασφάλτου. Όλες οι μαρ-
τυρίες, τόσο από πλευράς Γενικής
Εισαγγελίας όσο και από πλευράς

εταιρειών, θα παρουσιαστούν με
ένορκες δηλώσεις ενώπιον δικα-
στηρίου. Ακολούθως, το δικαστήριο
θα μελετήσει τα δεδομένα και θα
κρίνει αν υπό τις περιστάσεις θα
προχωρήσει στην έκδοση διατάγ-
ματος τερματισμού της οχληρίας.
Υπάρχει όμως και το ενδεχόμενο
το δικαστήριο να ζητήσει αντεξέ-
ταση των μαρτύρων, διαδικασία
που θα είναι σαφώς πιο χρονοβόρα
για την έκδοση της απόφασης.

Οι λόγοι ένστασης
Τους λόγους ένστασης στην υπό-

θεση εξήγησε στην «Κ» ο CEO της
εταιρείας Cyfield Γιώργος  Χρυσο-
χόος, διαχειρίστριας της μιας εκ των
δύο οχληρών μονάδων, αναφέροντας
ότι κατ’ αρχήν η εταιρεία διαθέτει
άδεια λειτουργίας. Ο δεύτερος λόγος
που επικαλείται είναι ότι από την
πρώτη στιγμή της απόφασης για με-
τακίνηση των μονάδων τους, συ-
νεργάστηκαν και δεν έφεραν αν-
τίρρηση. Σημειώνει ότι από την
πλευρά τους, δεν επέδειξαν καμία
κωλυσιεργία για μετακίνησή τους,
επισημαίνοντας ότι ακολούθησαν
τους ρυθμούς της διυπουργικής επι-
τροπής. Όπως αναφέρει, ενώ ως
χρονοδιάγραμμα μετακίνησης ορί-
στηκαν οι οκτώ μήνες, το τεμάχιο
μετακίνησης ανακοινώθηκε πέντε
μήνες μετά την απόφαση μετακί-

νησης. Με αυτά τα δεδομένα και με
τον χρόνο που χρειάζεται για να
υποβληθούν και να εξεταστούν οι
μελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων, είναι σαφές ότι η τήρηση του
χρονοδιαγράμματος καθίσταται ανέ-
φικτη, αναφέρει ο κ. Χρυσοχόος.
Ετοιμότητα για μετακίνηση των μο-
νάδων με την έγκριση των αιτήσεων
για πολεοδομική άδεια και περιβαλ-
λοντική μελέτη εκφράζει και η εται-
ρεία Prometheas Asphalt Ltd, που
σημειώνει σε ανακοίνωσή της ότι
το χρονοδιάγραμμα μετακίνησης
εξαρτάται αποκλειστικά από τις εν
λόγω εγκρίσεις, ενώ σύμφωνα με
την ανακοίνωση, οι όποιες καθυ-
στερήσεις τυχόν παρατηρήθηκαν,
δεν οφείλονται στην εταιρεία.

Αργές διαδικασίες
Πάντως, μέχρι στιγμής δεν έχει

ξεκινήσει ακόμη η αξιολόγηση της

μελέτης για τη μετακίνηση στο Μι-
τσερό . Σύμφωνα με τον διευθυντή
του Τμήματος Περιβάλλοντος Κώστα
Χατζηπαναγιώτου, στο παρόν στά-
διο γίνεται εσωτερική αξιολόγηση
της μελέτης για το κατά πόσο έχει
ανεπάρκειες ή ελλιπή στοιχεία. Ακο-
λούθως, για την ολοκλήρωση της
αξιολόγησης του περιεχομένου της
μελέτης θα χρειαστούν 3-5 μήνες
από τη μέρα που φτάνει στα χέρια
της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος. Αυτή
την περίοδο η Επιτροπή συζητά
την περίπτωση εγκατάστασης της
μονάδας παραγωγής ασφαλτικού
σκυροδέματος, ιδιοκτησίας της εται-
ρείας Cyfield Asphalt Co LTD στην
Παρεκκλησιά. Σύμφωνα με πληρο-
φορίες, η συγκεκριμένη περίπτωση
παρουσιάζει κάποιες περιβαλλον-
τικές δυσκολίες για τις οποίες η
Υπηρεσία Περιβάλλοντος βρίσκεται
σε επικοινωνία τόσο με τους μελε-
τητές όσο και με τον ιδιοκτήτη της
εταιρείας.

Ανεπαρκής νομοθεσία
Στο πλαίσιο κινήσεων για ρύθ-

μιση του ζητήματος έχει ολοκλη-
ρωθεί στη Βουλή η συζήτηση νο-
μοσχεδίου που ρυθμίζει το ανώτατο
όριο εκπομπής αερίων για τα εργο-
στάσια παραγωγής ασφάλτου. Ανα-
μένεται να κατατεθεί για ψήφιση
στην Ολομέλεια στις 18 Φεβρουα-

ρίου. Αξίζει να σημειωθεί ότι από
τις 7 Φεβρουαρίου 2020 πρόταση
νόμου από τον Γιώργο Περδίκη του
κινήματος Οικολόγων για αναγνώ-
ριση του στοιχείου της οχληρίας
από οσμές, προκειμένου να εξα-
σφαλίσουν την υγεία και την ποι-
ότητα ζωής των κατοίκων σε οικι-
στικές περιοχές, παραμένει ακόμα
στο συρτάρι. 

Οι αντιδράσεις 
Σε κάθε περίπτωση, οι κάτοικοι

Ιδαλίου αναμένουν λύσεις και απαν-
τήσεις μέχρι τέλος Φεβρουαρίου.
«Εδώ πλήττεται η δημόσια υγεία
και η υγεία των παιδιών μας και
συμπεριφερόμαστε με όρους και
ρυθμούς δημόσιας υπηρεσίας», ανα-
φέρει ο πρόεδρος της κίνησης για
βελτίωση ποιότητας ζωής στο Δάλι
Γιώργος Ολυμπίου και διαμηνύει
ότι σε ενδεχόμενο νέο αδιέξοδο, οι
κάτοικοι θα εξετάσουν νέα δυναμικά
μέτρα διαχείρισης του θέματος. Με
δεδομένο, πάντως, ότι η εν λόγω
κατάσταση βάσει μαρτυρίας συνε-
χίζεται τα τελευταία έξι χρόνια, έχει
εκφραστεί και η άποψη ότι και από
πλευράς κατοίκων μπορούσαν να
γίνουν μέχρι στιγμής ενέργειες οι
οποίες δεν έγιναν, όπως για παρά-
δειγμα να κινηθούν προ πολλού νο-
μικά, αξιώνοντας θέμα ιδιωτικής
οχληρίας.

Η δημόσια
οχληρία
κλειδί για 
τα Ασφαλτικά
Δεν αποδεικνύεται νομικά η προσβολή τής
δημόσιας υγείας - Ακολουθείται άλλη οδός

Ο ι εκλογές του Μαΐου θα διε-
ξαχθούν και αυτό είναι το
μόνο σίγουρο, σε ένα κλίμα

απαξίωσης και κόπωσης όσον αφο-
ρά ένα μεγάλο μέρος του εκλογικού
σώματος στην Κύπρο. Ο μέσος/η
Κύπριος πολίτης/σσα έχει κουραστεί
από το τέλμα στο Κυπριακό, την
τοξικότητα της πολιτικής αντιπα-
ράθεσης στο εσωτερικό και την
όλη αίσθηση της διαφθοράς που
δείχνει να τέμνει οριζόντια, και δια-
χρονικά, όλα τα μεγάλα κοινοβου-
λευτικά κόμματα της Κύπρου. Επι-
πλέον, ο μέσος συμπολίτης μας εκεί
έξω, στον πραγματικό κόσμο της
καθημερινότητας, δείχνει να τρέχει
με τους αδυσώπητους ρυθμούς της
επιβίωσης: Εργασία, δάνεια, δεύτερη

δουλειά, «κούρσες για τα μωρά»,
δάνεια πάλι, δίδακτρα και όλα αυτά
σε συνθήκες –λόγω της πανδημίας–
κοινωνικής αποστασιοποίησης, πε-
ριορισμού και της ανασφάλειας,
που ο κορωνοϊός ήρθε να την επι-
ταχύνει. 

Σε αυτό τον μικρόκοσμο της μι-
κροαστικής μας ανασφάλειας ο προ-
εκλογικός λόγος των υποψήφιων
βουλευτών ακούγεται πιο ξύλινος,
πιο «προβλεπέ» και πιο εκτός τόπου
και χρόνου από ποτέ. Και συναντά
τη φυσική αποστροφή των πολιτών,
την τάση τους δηλαδή προς έναν
προσανατολισμό, μη πολιτικό, σε
μια ενδιαφέρουσα διεργασία που
τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο,
από τις προεδρικές εκλογές μέχρι

τις Ευρωεκλογές, μεταφράζεται σε
αποχή από τις κάλπες. Οι πολίτες
δεν πηγαίνουν στις κάλπες και δεν
ψηφίζουν όχι γιατί «ιδιωτεύουν»
με την αυστηρή αριστοτελική έν-
νοια, αλλά γιατί έχουν χάσει την
πίστη τους στο ότι θα αλλάξει κάτι.
Ουσιαστικά και προς το καλύτερο. 

Από την άλλη, η πανδημία του
κορωνοϊού αλλάζει άρδην το σκη-
νικό μέσα στο οποίο ο «average
Joe» υποψήφιος θα ξεδιπλώσει τα
παραδοσιακά όπλα της προεκλο-
γικής του φαρέτρας: Ένα δίκτυο
πελατών που χτίζει ή συντηρεί στις
κυπριακές συναναστροφές του:
Στον καφενέ ή τον σύλλογο, στον
γάμο όπου περιμένει καρτερικά άλ-
λους 1.500 ή 2.000 καλεσμένους

για να χαιρετήσει με το φακελάκι
του, στη βάφτιση, στο μνημόσυνο,
εθνικό ή μη, και στην κηδεία. Με
αυτές τις πρακτικές να πεθαίνουν
λόγω κορωνοϊού, οι υποψήφιοι βου-
λευτές στρέφονται είτε στα «πα-
λιομοδίτικα» τηλεφωνήματα είτε
στις πλατφόρμες, με όρους αρένας,
των Μέσων Κοινωνικής Δικτύωσης
είτε, με τη μάσκα χωρίς να βλέπουμε
τα πρόσωπά τους, στην τηλεόραση. 

Όντας πιο main stream και από
δίσκο του Βασίλη Καρρά ή της Μαν-
τόνα, οι Κύπριοι πολιτικοί ανακα-
λύπτουν ξαφνικά έναν κόσμο προ-
εκλογικής καμπάνιας, ο οποίος συ-
χνά αποτελεί για τους ίδιους αχαρ-
τογράφητο πεδίο. Αρκεί κανείς να
προσέξει πως στο Facebook ή το

Twitter η πλειοψηφία των boomers
πολιτικών μας παραμένει μάλλον
ηλεκτρονικά αναλφάβητη ή με μια
αίσθηση του χιούμορ «ήρθα για να
κάτσω με τη νεολαία». 

Υπάρχει βέβαια και η κατηγορία
εκείνων των υποψηφίων βουλευ-
τών, εντός ή εκτός των μεγάλων
κομμάτων, που προσπαθεί μάταια
να ευαγγελιστεί είτε την πολιτική
αλλαγή και τον εκσυγχρονισμό,
είτε κάποιου είδους σταυροφορία
ενάντια στα μεγάλα προβλήματα
που ταλανίζουν την Κύπρο. Εκείνη
η κατηγορία των και καλά εναλλα-
κτικών που θυμίζει το «απέξω εμ-
φάνιση και από μέσα άνεση» της
κλασικής διαφήμισης. 

Οι εκλογές του Μαΐου θα συν-

διαμορφώσουν ένα νέο, ως προς
τη σύνθεση μόνο, πολιτικό σκηνικό
και είμαι σίγουρος πως ο ιστορικός
του μέλλοντος θα το καταγράψει
στο πλαίσιο της περιοδολόγησης
μιας πολύ μεταβατικής περιόδου
της σύγχρονης πολιτικής ιστορίας
της Κύπρου. Μέχρι τότε καλό θα
ήταν οι πολίτες να κρίνουν και να
επιλέξουν τους υποψήφιους της
αρεσκείας τους και να μην απέχουν.
Μεταξύ των πολιτικών μας βέβαια
δεν υπάρχουν, ακόμη, ριζοσπαστι-
κές ή εναλλακτικές επιλογές. Πιο
main stream... πεθαίνεις, αλλά θα
επιβιώσουμε, για ακόμη μία φορά,
και αυτών των εκλογών. 

Twitter: @JohnPikpas

Πιο mainstream... πεθαίνεις!
ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

<<<<<<<

Μέχρι τις 17 του μήνα οι
δύο εταιρείες θα πρέπει
να καταθέσουν το κείμενο
της ένστασής τους, 
ενώ η υπόθεση έχει 
οριστεί για ακρόαση 
στις 22 Φεβρουαρίου.

<<<<<<<

Για καθυστέρηση του
κράτους στην υπόδειξη
σημείων μεταφοράς 
και εξέτασης των περι-
βαλλοντικών μελετών
κάνει λόγο η εταιρεία 
Cyfield Asphalt.

Μέχρι την απόφαση του Επαρχιακού Δικαστηρίου Λευκωσίας, οι μονάδες παραγωγής ασφάλτου στο Δάλι και το Τσέρι συνεχίζουν κανονικά τη λειτουργία τους.
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Καψόνια...
Όλοι μιλάνε για την άτυπη πενταμερή,
εκτός από τον οικοδεσπότη της : τα Ηνωμέ-
να Έθνη. Στη Λευκωσία οι διπλωματικές
υπηρεσίες παρουσιάζονται να είναι στο
ακουστικό και να αναμένουν το πράσινο
φως από την κα Λουτ, για τις ημερομηνίες.
Ένα τηλεφώνημα που τείνει να καταστεί
δύσκολος τοκετός. Την περασμένη εβδο-
μάδα οι πληροφορίες που υπήρχαν στη
Λευκωσία, όχι από άσχετες πηγές, ήθελαν
την κα Λουτ να κάνει, επιτέλους, το τηλε-
φώνημα την Τρίτη το βράδυ, Τετάρτη πρωί.
Μάταια όμως. Όπως είναι τα πράγματα ό,τι
και να πεις κινδυνεύεις να εκτεθείς. Η άτυ-
πη πενταμερής φαίνεται να κινείται στα
χνάρια των άτυπων διαβουλεύσεων, μετα-
ξύ Ελλάδας και Τουρκίας. Το αποτέλεσμα
είναι προδιαγεγραμμένο. Το πότε είναι το
άγνωστο και το κυριότερο το ποιος θα τα
τινάξει στο αέρα. Κάτι τέτοιες ώρες φαίνε-
ται η απουσία του Ραούφ Ντενκτάς. 

••••
Ο ΠΙΣ
Η δημόσια τοποθέτηση του Παγκύπριου Ια-
τρικού Συλλόγου για τις ηλικίες που θα λά-
βουν το εμβόλιο της AstraZeneca αλλάζει
τα δεδομένα που είχαμε ενώπιόν μας. Οι
διαφωνίες της ιατρικής κοινότητας της Κύ-
πρου έχουν αντίκτυπο στην κοινωνία και ως
εκ τούτου δεν μπορούν να αγνοηθούν, με
διαρροές τύπου «έγκυρων» πηγών από το
ΚΥΠΕ. Αυτό το οποίο αγνοείται είναι η ανη-
συχία που έχει προκληθεί στον κόσμο, ο
οποίος έχει μπερδευτεί. Τα όσα βάζει στο
τραπέζι ο ΠΙΣ έχουν βαρύτητα και είναι
αποτέλεσμα επιστημονικής τεκμηρίωσης,
στη βάση ιατρικών μελετών που υπάρχουν.
Ο ΠΙΣ δεν αμφισβητεί την ασφάλεια του
συγκεκριμένου εμβολίου, αλλά την αποτε-
λεσματικότητά του και δεν το κάνει αυθαί-
ρετα. Στα αφτιά ενός κοινού θνητού ακού-
γονται λογικές οι ανησυχίες του ΠΙΣ ότι δεν
μπορούν να εμβολιαστούν άτομα άνω των
65, όχι γιατί αμφισβητείται η αποτελεσματι-
κότητα του συγκεκριμένου εμβολίου, αλλά
γιατί δεν υπάρχουν δεδομένα που να την
επιβεβαιώνουν.

••••
Εκεί στο ΚΥΠΕ
Δεν αναφέρομαι στους συναδέλφους δη-
μοσιογράφους, αλλά εκεί στο Κυπριακό
Πρακτορείο Ειδήσεων φαίνεται να ζήλε-
ψαν τα υπόλοιπα Μέσα Ενημέρωσης. Αν το
ΚΥΠΕ θέλει να υπεισέλθει στο χώρο της
ερευνητικής δημοσιογραφίας, κάνοντας
ρεπορτάζ που βασίζονται σε «έγκυρες» πη-

γές, δεν θα πρέπει να το κάνει μονόπλευ-
ρα. Θα πρέπει να ελέγχει διερευνητικά και
την εξουσία. Τελευταία όλο και πιο συχνά
έχει καθιερώσει τη δημοσίευση κειμένων
που στηρίζονται μόνο σε «έγκυρες» πηγές,
μόνο που το κάνει άγαρμπα. Οι «έγκυρες»
πηγές βγάζουν μάτι ότι πρόκειται για διαρ-
ροές υπουργών που θέλουν να στείλουν
μηνύματα χωρίς να τα χρεωθούν. Καλά τα
κατά καιρούς μαθήματα δημοσιογραφίας,
από κάποιους εντός ΚΥΠΕ αλλά δεν είδα
ένα ρεπορτάζ ερευνητικής δημοσιογρα-
φίας που να βασίζεται σε «έγκυρες» πηγές
και να ασκεί έλεγχο στην κυβέρνηση. Για
να λέμε τα πράγματα με τ’ όνομά τους. 

••••
Η «πληγή»...
Η νέα οικογενειακή τραγωδία αποκαλύ-
πτει πόσο ρηχή είναι η μνήμη της κοινω-
νίας, αλλά και το έργο των κρατικών υπηρε-
σιών. Για την υπόθεση του Στυλιανού χύθη-

κε τόσο μελάνι και όπως αποδείχθηκε κα-
νενός δεν ίδρωσε το αφτί. Οι αποκαλύψεις
συγγενικού προσώπου της οικογένειας
στην προχθεσινή τραγωδία εγείρουν και
πάλι σοβαρό ζήτημα για τις Κοινωνικές
Υπηρεσίες. Το Γραφείο Ευημερίας παρακο-
λουθούσε την οικογένεια ναι ή όχι; Το Γρα-
φείο με ανακοίνωσή του, πέρα από τις νου-
θεσίες λέει :«Η οικογένεια στηριζόταν οι-
κονομικά για τη διαβίωσή της και για φρον-
τίδα. Δεν έχει ληφθεί αναφορά βίας που να
περιλαμβάνει επικινδυνότητα. Τα ζητήματα
ψυχικής υγείας δεν άπτονται των αρμοδιο-
τήτων των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημε-
ρίας». Τα δύο πρώτα σε ποιανού την αρμο-
διότητα ανήκουν; Κάποιοι εκεί στο Γραφείο
Ευημερίας γνώριζαν για τη συμπεριφορά
του φερόμενου θύτη; Το συγγενικό πρόσω-
πο είπε δημόσια ότι είχε κάνει καταγγελίες.
Πάλι τα ίδια με τις κρατικές υπηρεσίες, η
μια θα τα φορτώνει στην άλλη. Εγώ εν τζιαι.

••••

Σιωπή...
Το τι συμβαίνει με τις κρατικές υπηρεσίες
περιγράφει με παραστατικό τρόπο, η Επί-
τροπος Διοικήσεως και Προστασίας Δι-
καιωμάτων σε ανακοίνωσή της, τον περα-
σμένο Νοέμβριο. Ένα χρόνο μετά τον χαμό
του Στυλιανού η εικόνα που δίνει η Επίτρο-
πος Μαρία Στυλιανού Λοττίδου, δεν περι-
ποιεί τιμή για κρατικές υπηρεσίες, όπως η
Αστυνομία ή το Γραφείο Ευημερίας. Αντί
οποιουδήποτε άλλου σχολίου αυτούσιο το
συμπέρασμα της κ. Λοττίδου. « Ένα χρόνο
μετά, σημειώνουμε μόνο με συνθήματα
την 25η Νοεμβρίου για να διακηρύξουμε
την αντίθεσή μας και να καταδικάσουμε
την βία κατά των γυναικών η οποία αντανα-
κλά άμεσα στις παιδικές ψυχές, πληγώνον-
τας ανεπανόρθωτα την ύπαρξη τους και
βιάζοντας κάθε μέρα τα συναισθήματά
τους». Και καταλήγει η Επίτροπος Διοική-
σεως : « Ένα χρόνο μετά και το μόνο που
ακούσαμε ήταν η εκκωφαντική σιωπή! Για
τον Στυλιανό και κάθε Στυλιανό που ακόμη

περιμένει δικαίωση στην γειτονιά των αγ-
γέλων». 

••••
Πού είναι ο Alpha;
Και ως διά μαγείας το τηλεοπτικό κανάλι
Alpha έχει χαθεί από τις οθόνες αρκετών
τηλεθεατών, το τελευταίο διάστημα. Ναι
όσο και αν φαίνεται παράξενο μέχρι σήμε-
ρα παραμένει άγνωστο αν το πρόβλημα
οφείλεται στην πλατφόρμα της Velister που
αναβαθμίστηκε ή στη συχνότητα 21 που πα-
ραχωρήθηκε από το κράτος για την αναμε-
τάδοση του σήματος του Alpha. Οι διαμαρ-
τυρίες τηλεθεατών είναι ουκ λίγες και λένε
πως οι προσπάθειες επανασυντονισμού
των τηλεοπτικών τους συσκευών απέβησαν
άκαρπες. Στα Λατσιά το τηλεφωνικό κέντρο
του σταθμού καθημερινά κατακλύζεται από
τηλέφωνα τηλεθεατών, με αποτέλεσμα ο
σταθμός μη έχοντας άλλη επιλογή να επι-
στρατεύει τεχνικό προσωπικό του, προς
βοήθεια του κοινού.

AstraZeneca οξά τούτο της Pfizer;

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Μια απορία χωρίς να υπεισέρχομαι στα επιστημονικά λημέρια των «σοφών» μας. Γιατί άλλες χώρες αποφάσισαν να μη χορηγήσουν το εμ-
βόλιο της Οξφόρδης σε άνω των 65 και η Κύπρος έκανε ακριβώς το αντίθετο; Οι δικές μας ευάλωτες ομάδες είναι πιο ανθεκτικές από της
Γαλλίας, της Ελβετίας και άλλων χωρών; Κοινώς, μπάχαλο για άλλη μία φορά.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Έμεινε δεν έμεινε τρεις ώρες στη
Λευκωσία, τη δουλειά του την έκανε
ο πρωθυπουργός της Ελλάδας. Και για
στρατό κατοχής μας είπε και για τη
μορφή λύσης μας είπε. Άντε να δού-
με τώρα, θα τσιμπήσουν οι Τούρκοι να
μας βγάλουν από τη δύσκολη θέση;
Πάντως, ο Κυριάκος έκανε τον Ταγίπ
Ερντογάν πύραυλο, έτοιμο για το διά-
στημα. 

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Πολεμούν τη Στέλλα και την Κύπρο
Φουντώνει ο πόλεμος κατά της
Στέλλας Κυριακίδου από κάποιους
χώρους, πολιτικούς και δημοσιο-
γραφικούς, στην Κύπρο. Και ενώ η
Κομισιόν επίσημα έχει επωμιστεί
μέσω της Ούρσουλας φον ντερ Λάι-
εν τη συλλογική ευθύνη για την κα-
θυστέρηση στην έγκριση των εμβο-
λίων, κάποιοι επιλέγουν να χτυπούν
απάνθρωπα, ανήθικα και σε προσω-
πικό επίπεδο τη Στέλλα Κυριακίδου.

Και επειδή είμαστε μικρός τόπος,
εάν δει κάποιος τους χώρους από
τους οποίους προέρχονται τα φαρ-
μακερά σχόλια και αναλύσει τα επι-
χειρήματα που σε αρκετές περι-
πτώσεις δεν έχουν ουσιαστική βά-
ση, αντιλαμβάνεται ότι τα κίνητρα
είναι καθαρά πολιτικά. Και μπορεί
εύκολα να διακρίνει τον στόχο των
επικριτών που δεν είναι βέβαια η
έγνοια για την πορεία των εμβολια-
σμών, αλλά η φθορά της Επιτρόπου
την οποία ποτέ δεν χώνεψαν. Εξάλ-
λου, ο πόλεμος εις βάρος της άρχι-
σε πριν ακόμα λάβει το χαρτοφυλά-
κιο. Δυστυχώς γι’ αυτούς τα γραπτά
μένουν.

Και ενώ δεν δείχνουν να τους απα-
σχολεί η ζημιά που προκαλούν στην
Κύπρο, νομίζοντας ότι πλήττουν τη
Στέλλα Κυριακίδου, ας αναλογι-
στούν τη ζημιά που μένει στους ίδι-
ους, αφού ούτε τους εαυτούς τους
δεν μπορούν να πείσουν. Μια ανά-
γνωση των αστείων επιχειρημάτων
που χρησιμοποιούν πείθει τον κα-
θένα για τους στόχους τους.

Η μάχη των υποψηφίων
Μάχη διεξάγεται μεταξύ υποψη-
φίων από το ίδιο κόμμα, από τα ίδια

κόμματα μάλλον, για το ποιος θα
φανεί περισσότερο στα τηλεοπτικά
παράθυρα. Σε δύο τουλάχιστον
κόμματα έχουν ακουστεί έντονα
παράπονα για την προβολή υποψη-
φίων από συγκεκριμένο κανάλι με
αναφορές στις επαγγελματικές και
φιλικές σχέσεις των υποψηφίων με
το κανάλι αλλά και δημοσιογρά-
φους και λειτουργούς των ΜΜΕ. Το

θέμα έχει φτάσει μέχρι και τους
κομματάρχες. Ο ένας φέρεται να
απάντησε «κάντε υπομονή θα φα-
νείτε όλοι» και ο άλλος ότι θα το με-
λετήσει...

Aγώνας δρόμου 
Νέα πρόσωπα μπήκαν στα ψηφο-
δέλτια των κομμάτων, παλαιών και
νέων. Κάποια από αυτά όντως απο-

τελούν εκπλήξεις, αφού μετακόμι-
σαν από άλλους χώρους και άλλα
επειδή δεν ήταν αναμενόμενα. Οι
ανακοινώσεις των ψηφοδελτίων
από όλα τα κόμματα έχουν σχεδόν
ολοκληρωθεί και συμπεραίνεται ότι
η μάχη για τον προεκλογικό θα εν-
ταθεί πολύ τις επόμενες ημέρες. Οι
δημοσκοπήσεις έχουν θορυβήσει
όλους τους κομματικούς χώρους,

ιδιαίτερα τους παραδοσιακούς,
αφού δίνεται ξεκάθαρη η εικόνα
της αμφισβήτησης και της άρνησης
προς τους πολιτικούς ευρύτερα, με
τη χασούρα των κομμάτων να βρί-
σκεται στα ύψη. Είναι και η πανδη-
μία που δεν βοηθάει καθόλου την
προσέγγιση με τη βάση των κομμά-
των και το... μάντρισμα. Οι ψηφο-
φόροι και οι ψήφοι τους περιφέ-
ρονται άτακτα και αυτό φέρνει
υστερία σε κάποιους κομματάρχες
και κομματικά στελέχη που διαπι-
στώνουν ότι δεν υπάρχει ο χρόνος
και ο τρόπος να χτίσουν όσα έχουν
γκρεμιστεί τα τελευταία χρόνια.

Εκείνο που ακούω από άτομα που
γνωρίζουν πρόσωπα και πράγματα
αλλά και αποτελέσματα δημοσκοπή-
σεων, είναι πως ενώ υπάρχει μια ξε-
κάθαρη αμφισβήτηση της πολιτικής
και των πολιτικών, υπάρχει μεγάλο
ενδιαφέρον από ψηφοφόρους για
να πάνε να ψηφίσουν. Δίνονται δύο
κύριες ερμηνείες στο φαινόμενο, το
οποίο δεν είναι σίγουρο ότι θα δια-
τηρηθεί μέχρι την ημέρα που θα
διεξαχθούν οι εκλογές: 

Η μία ερμηνεία αφορά τη συσπεί-
ρωση ψηφοφόρων γύρω από νέα
πρόσωπα που εισέρχονται στην πο-
λιτική και υπόσχονται να κάνουν τη
διαφορά. Πρόσωπα που βρίσκονται
είτε στα παραδοσιακά κόμματα, εί-
τε σε νέους πολιτικούς χώρους.
Η δεύτερη ερμηνεία αφορά την
αγανάκτηση του κόσμου για να αλ-
λάξει η κατάσταση και το πρόσωπο
της πολιτικής στην Κύπρο με την
επισήμανση ότι οι ψηφοφόροι φαί-
νεται να αντιλαμβάνονται πως μόνο
με την ψήφιση έστω και των «λιγό-
τερο κακών» μπορεί να επέλθει κά-

ποια θετική αλλαγή. 

Εκείνο που είναι σίγουρο είναι πως
τα κόμματα αυτή την φορά τα βρί-
σκουν κυριολεκτικά μπαστούνια,
όχι μόνο ο ΔΗΣΥ ως συγκυβερνών
αλλά κυρίως τα κόμματα της αντιπο-
λίτευσης. 

Εκείνο που μου λέχθηκε από άτομο
που έχει αναλύσει δημοσκοπήσεις,
είναι πως η πρωτιά του ΔΗΣΥ που
καταγράφεται σε αυτές φανερώνει
πως η αντιπολίτευση μάλλον δεν
πείθει όσο θα ήθελε. «Με τόσα που
έχουν να λένε και τόσα που κάνουν
σε πολιτικό και κοινοβουλευτικό
επίπεδο κατά της κυβέρνησης θα
έπρεπε κανονικά να υπάρχει τερά-
στια πτώση της δημοτικότητας και
της κυβέρνησης και του ΔΗΣΥ» μου
ανέφερε, προσθέτοντας: «Ωστόσο,
ο ΔΗΣΥ παραμένει πρώτο κόμμα με
διαφορά ενώ και η δημοτικότητα
του Αναστασιάδη δεν φαίνεται να
έχει πέσει στα τάρταρα, όπως ανέ-
μεναν όσοι τον επικρίνουν».

Με λίγα λόγια μέχρι τον Μάιο θα
συνεχιστεί ο αγώνας δρόμου και
αντοχής χωρίς κανείς να μπορεί να
προβλέψει το αποτέλεσμα, ούτε να
βάλει συγκεκριμένους στόχους. Κά-
τι που μετατρέπει την όλη διαδικα-
σία σε θρίλερ διαρκείας με ανυπο-
λόγιστες επιπτώσεις στην καθημε-
ρινότητα όχι μόνο των πολιτικών αλ-
λά και εμάς των πολιτών. Κυρίως...

ΚΟΥΙΖ: Διερωτώμαι τι ακριβώς εν-
νοούσε η Ελένη Θεοχάρους όταν εί-
πε σε συνέντευξή της «θα ήθελα να
είμαι σαν τη Marilyn Monroe αλλά
να έχω το μυαλό που έχω τώρα»; Οι
συνειρμοί είναι πολλοί... 

Ο πόλεμος κατά της Στέλλας και ο πόλεμος για τα τηλεπαράθυρα

Ούρσουλα, όπως έγραψε ο Ελύτης, θα πρέπει να κάνουμε άλμα πιο γρήγορο από τη φθορά.
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Μια κυπριακή λέξη που μ’ αρέσει πολύ, το
«άππωμαν», δεν υπάρχει στην κοινή ελ-
ληνική. Ο Γιαγκουλλής στο πολύτιμο λεξικό
του την αποδίδει με τις λέξεις «έπαρση,
αλαζονεία, κόρδωμα» όμως αισθάνομαι
πως κάτι λείπει. Το θράσος ενδεχομένως,

το οποίο ταιριάζει γάντι στην υπουργό Δικαιοσύνης και
Δημόσιας Τάξης. Η οποία, μετά από μια μακρά περίοδο
σιωπής, συνομιλώντας  με την Ελένη Βρεττού, παρουσίασε
μια δακρύβρεχτη εκδοχή της ιστορίας για το parody ac-
count. «Εσείς εάν βλέπατε φωτογραφία του πατέρα σας
με χλευαστικά σχόλια θα σας άρεσε;» ρώτησε. Όχι δεν
θα μας άρεσε. Αλλά εάν ήμασταν δημόσιο πρόσωπο θα
έπρεπε να το ανεχτούμε, όπως τόσοι και τόσοι πολιτικοί
άλλωστε με πιο βαρύ ίσκιο από εσάς, κυρία υπουργέ.

Ομολογώ πως δεν είχα πρόθεση ν’ ασχοληθώ με αυτό
το ζήτημα, παρά το ότι αύριο η υπουργός θα εμφανιστεί
στην Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της Βουλής.
Μετά τις πρόσφατες συνεντεύξεις της, όμως, βεβαιώθηκα
πως πρέπει να μιλάμε για τα αυτονόητα ως ύστατη πράξη
αντίστασης έναντι όσων προκλητικά υποτιμούν τη νοη-
μοσύνη μας. Κατ’ αρχάς είναι σημαντικό να φρεσκάρουμε
τη μνήμη μας για ποιο πολιτικό πρόσωπο μιλάμε. Η κυρία
αυτή, στο παρελθόν είχε απασχολήσει την κοινή γνώμη
για οτιδήποτε άλλο εκτός από την πολιτική. Φίλη των
θυγατέρων του προέδρου της Δημοκρατίας, με έντονη
κοσμική ζωή και εξωστρεφή παρουσία στα social media.
Αυτή την Έμιλυ Γιολίτη γνωρίζαμε. Από τις φωτογραφίσεις
στα περιοδικά και τις προσωπικές αναρτήσεις στο In-
stagram όπου διαφήμιζε τη χλιδάτη ζωή της. Είμαι ο τε-
λευταίος που θα την κρίνει γι’ αυτό, δαιμονοποιώντας
το lifestyle. Όσο και αν δεν είναι του γούστου μου αυτή
η επίδειξη πλούτου, περί γούστου και ορέξεως κολοκυ-
θόπιτα. 

Να, όμως, που η κυρία Γιολίτη ανέλαβε εντέλει το
πολύ σημαντικό χαρτοφυλάκιο της Δικαιοσύνης. Δεν
επρόκειτο πια για ακόμη μία κοσμική περσόνα ,αλλά για
μία γυναίκα που ορκίστηκε να υπηρετεί τα συμφέροντα
των πολιτών, οι οποίοι την πληρώνουν με τους φόρους
τους. Έπρεπε, λοιπόν, να καταβάλει μεγάλη προσπάθεια,
ως νεοφώτιστη στην πολιτική, για να πείσει. Το γεγονός
ότι άλλαξε στιλιστικό ύφος σημειώθηκε από τα καθ’ ύλην
αρμόδια περιοδικά, πλην όμως δεν είναι αυτό το θέμα
μας. Το πολιτικό ύφος, πάλι, είναι ακριβώς το θέμα μας.
Και εννοώ τη σεμνότητα με την οποία οφείλει να πολι-
τεύεται κανείς στις μέρες μας, όταν ο θυμός εκεί έξω κο-
χλάζει και η χώρα διασύρεται διεθνώς. Αναφέρομαι στο
πιο ελλειμματικό κεφάλαιο της διακυβέρνησης Αναστα-
σιάδη, το εμπόριο των χρυσών διαβατηρίων, με υπουργούς
της κυβέρνησης, ανάμεσά τους και η Έμιλυ Γιολίτη, να
ελέγχονται για σύγκρουση συμφερόντων.

Τίποτα από όλα αυτά πάντως δεν στάθηκε ικανό για
να τιθασεύσει τον κοσμοπολίτικο αέρα της κυρίας υπουρ-
γού. Εξ ου και όταν ολοκλήρωσε τους έξι πρώτους μήνες
της θητείας της έκανε απολογισμό πεπραγμένων, προ-
καλώντας μειδιάματα στις παλιές καραβάνες της Πινδάρου.
Αν έμενε βεβαίως ώς εκεί, ουδείς θα ασχολείτο μαζί της.
Πρώτον, γιατί έχουμε πιο σοβαρά θέματα να ασχοληθούμε
και δεύτερον, γιατί έχουμε πιο σοβαρά προβλήματα να
επιλύσουμε. Ο πληθυντικός αφορά στην πλειονότητα
των πολιτών, οι οποίοι παλεύουν να σταθούν όρθιοι
μέσα στη δίνη της πανδημίας. 

Η κυρία Γιολίτη προφανώς δεν υποψιαζόταν τίποτε
από τα πιο πάνω. Βολεύτηκε, λοιπόν,  στην καρέκλα της
εξουσίας και έπαθε αυτό που παθαίνουν οι πρωτάρηδες
της πολιτικής: αππώθηκε. Και αποθρασύνθηκε τόσο
πολύ, ώστε να κινηθεί εναντίον ενός σατιρικού λογα-
ριασμού. Η αστυνομία, από υπερβάλλοντα ζήλομάλλον,
αφού η καταγγελία έγινε από την επικεφαλής της Δημόσιας
Τάξης, μπούκαρε στο σπίτι μιας ανυποψίαστης γυναίκας.
«Δυσανάλογη» ενέργεια σύμφωνα με την υπουργό κι ας
προσπάθησε εκ των υστέρων να το μαζέψει.

Έχω την άποψη πως δεν έχει νόημα ν’ αναλωθούμε
στις λεπτομέρειες της αστυνομικής επιχείρησης. Η υπό-
θεση αυτή είναι αμιγώς πολιτική, καθώς αφορά στο ύφος
και το ήθος της εξουσίας. Τα περί ήθους τα αναλύσαμε
εξαντλητικά με αφορμή τις πολιτογραφήσεις. Τα περί
ύφους, όμως, οφείλουμε να τα υπενθυμίζουμε διαρκώς,
ιδιαιτέρως σε όσους πολιτικούς ακκίζονται πεπεισμένοι
ότι είναι μεγαλύτεροι από τη σκιά τους.

Το θράσος
της κυρίας υπουργού

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Ο Ερντογάν διαμήνυσε και πάλι πως Άγκυρα
και ψευδοκράτος «δεν συζητούν παρά
λύση δύο κρατών». Ο αντιπρόεδρός του
προέτρεψε την Ε.Ε.«να βάλει νου» και ο
Τατάρ χάρηκε ξανά που η «μητέρα» Τουρκία
υπογράμμισε το τέλος της ομοσπονδίας.

Και εμείς τι κάνουμε; Και όταν λέω εμείς εννοώ ολόκληρη
την πολιτική ηγεσία του τόπου. Εμείς προφανώς έχουμε
άλλα πιο σοβαρά θέματα να ασχολούμαστε.

Όπως το να μελετούμε τις επόμενες βουλευτικές,
όπως το να χτίζουμε τις προϋποθέσεις για τις επόμενες
προεδρικές και όπως να οξύνουμε το εσωτερικό κλίμα
προκειμένου να συνεχίσουμε αμέριμνοι το «παιχνίδι»
που ξέρουμε να παίζουμε καλύτερα. Ποιος θα είναι ο πιο
γρήγορος κυνηγός της εξουσίας, ποιος θα βγάλει τον
άλλο περισσότερο ψεύτη και διεφθαρμένο με κίνητρο
όχι βέβαια να καθαρίσει τον τόπο αλλά μόνο το δωμάτιο
της εξουσίας και ποιος θα αποδειχθεί περισσότερο πα-
τριώτης ποντάροντας στην ελλαττωματική μας μνήμη.
Όσο για την επείγουσα ανάγκη για εθνική ενότητα προ-
κειμένου να αντιμετωπίσουμε όχι μόνο τη θρασύτατη
στάση Τουρκίας και ψευδοκράτους, αλλά και την ανάγκη
κατάστρωσης ενός εθνικού σχεδίου δράσης (και όχι
μόνο ενός αλλά και δεύτερου και τρίτου) δεδομένης της
εμμονής Ερντογάν – Τατάρ για δύο κράτη και της Πεν-
ταμερούς που όλο πλησιάζει, ούτε λόγος. Διότι εμείς την
εθνική ενότητα την έχουμε από καιρό γραμμένη στα
παλαιότερα των υποδημάτων μας, αφού εκείνο που ανέ-
καθεν προείχε στις πολιτικές ατζέντες δεν ήταν το συμ-
φέρον της χώρας, αλλά μόνο το κομματικό ή για να το
θέσουμε διαφορετικά, το συμφέρον της χώρας έπρεπε
να είναι κομμένο και ραμμένο στα μέτρα του κάθε μι-
κροκομματικού συμφέροντος ώστε να αναγνωρίζεται
ως τέτοιο.

Και αν θέλουμε να μιλάμε για διεφθαρμένο πολιτικό
σύστημα ας διανοίξουμε επιτέλους το βλέμμα μας ώστε
να αντιληφθούμε πως εκείνο το οποίο μας έφερε εδώ
που μας έφερε (και δεν χρειάζεται να αναλύσω το πού
μας έφερε) ήταν αυτή ακριβώς η ανικανότητα να παρα-
μερίζουμε τις κομματικές αγκυλώσεις προκειμένου να
αντιμετωπίσουμε με εθνική ενότητα το συμφέρον της
χώρας. Και βέβαια για να αντιληφθούμε ποιο ήταν το
συμφέρον της χώρας θα έπρεπε προηγουμένως να έχουμε
την ικανότητα να το αναγνωρίσουμε και για να έχουμε
αυτή την ικανότητα θα έπρεπε να είμαστε ικανοί να
αποχρωματίσουμε το βλέμμα μας και να υπερβούμε τα
στεγανά των κομματικών «οραμάτων» ώστε να μη γι-
νόμαστε κάθε φορά έρμαιο των «υπερπατριωτικών» συν-
θημάτων. Εκείνο όμως που μας ενδιαφέρει πρωτίστως
δεν είναι να βρούμε τρόπους ως έχουμε καθήκον για να
αντιμετωπίσουμε από κοινού την επίλυση του εθνικού
μας προβλήματος. Εκείνο που προέχει είναι η επίρριψη
ευθυνών από τον ένα στον άλλο, η ανακύκλωση της
ίδιας συνθηματολογίας, οι ασυνάρτητες «συμμαχίες»
προς εξασφάλιση της εξουσίας και η μεθοδευμένη προ-
σκόλληση της κοινής γνώμης στις «ιδεολογικές» αγκυ-
λώσεις που μόνο ιδεολογικές δεν είναι.

Κάτω από αυτή την στενοκοπημένη πολιτική πρακτική
απορρίψαμε την τελευταία ευκαιρία επίλυσης του Κυ-
πριακού, δηλαδή το Σχέδιο Ανάν, το οποίο συνοδευόταν
από μια πρωτοφανή ευνοϊκή συγκυρία τόσο σε ό,τι αφο-
ρούσε την τουρκοκυπριακή πλευρά όσο και τον διεθνή
παράγοντα. Εμείς όμως επιλέξαμε την τσιμέντωση, πα-
ραπλανημένοι από δακρύβρεχτες μαγκιές, οι οποίες εξυ-
πηρετούσαν μόνο τα κομματικά συμφέροντα και τις κον-
τόφθαλμες συμμαχίες τους. Και χωρίς να ξοδέψουμε
έκτοτε ούτε ένα δράμι φαιάς ουσίας για να αναγνωρίσουμε
τα λάθη του παρελθόντος και να παραδεχτούμε αλήθειες
που θα διέλυαν τον κατ’ εξακολούθηση αλληθωρισμό
μας, ξεχάσαμε τις τσιμεντώσεις και πιάσαμε τις κατε-
δαφίσεις νομιζόμενοι πως αλλάξαμε νοοτροπία. Και
κάπως έτσι φτάσαμε στο διά ταύτα, ανίκανοι να απο-
κτήσουμε μια ιστορική συνείδηση που θα μας επέτρεπε
αυτή την κρίσιμη ώρα να απαιτήσουμε εμείς ως πολίτες
την ανάγκη για εθνική ενότητα, συνειδητοποιώντας την
ανεπανόρθωτη ζημιά που θα επιφέρει η συνεχιζόμενη
όξυνση του εσωτερικού κλίματος. Με πιο απλά λόγια,
είναι τόσο επείγουσα η ανάγκη για εθνική ενότητα ώστε
όποιος δεν κινείται προς αυτή την κατεύθυνση στερείται
εξίσου πολιτικού αναστήματος και ήθους.

Και εμείς
τον χαβά μας

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Ο φόβος φέρνει κόλαση και
οι φοβισμένοι πολιτικοί κλεί-
στηκαν στο καβούκι τους,
σφραγίστηκαν στα καταφύγιά
τους και ηττήθηκαν κατά κρά-
τος, από τους κάθε είδους ει-

δικούς. Η κοινή λογική, η οποία δεν είναι
καθόλου κοινή, χάνεται καθημερινώς στη
λεγόμενη μάχη κατά του κορωνοϊού. Ο «πό-
λεμος» στις τηλεοράσεις και στα Μέσα Κοι-
νωνικής Δικτύωσης, από τους επιδημιολόγους,
τους καθηγητές και τους άλλους επαΐοντες,
δεν έχει τέλος. Η πλάκα είναι ότι όλη αυτή
η «τρέλα» ξεκινά από τις Βρυξέλλες, με την
αποδεδειγμένη πλέον αποτυχία των «κεφα-
λών» της Ε.E., να «σώσουν» τους προνομι-
ούχους πολίτες της πλουσιότερης ηπείρου.
Η πλάκα είναι ότι όλοι αυτοί χρυσοπληρω-
μένοι τεχνοκράτες των Βρυξελλών πιάστηκαν
«κότσοι» από τα σαΐνια των φαρμακευτικών
εταιρειών, τα οποία υπόσχονταν ασφαλή
και γρήγορα εμβόλια, σε χρόνο μηδέν. Απελ-

πισμένοι οι Ευρωπαίοι ταγοί και από την
επερχόμενη οικονομική κρίση συνομολό-
γησαν κρυφά και δυσνόητα συμβόλαια, σύμ-
φωνα με τους λίγους, οι οποίοι τα είδαν και
τώρα δεν ξέρουν τι κάνουν. Ανέτρεψαν τους
κανόνες του ανταγωνισμού, έδωσαν μονο-
πώλια σε κάποιες εταιρείες και τώρα τρέχουν
να  βρουν το λάθος. Ως από μηχανής θεός,
εμφανίστηκαν τώρα οι Ρώσοι, οι οποίοι υπό-
σχονται καλύτερα και πιο αποτελεσματικά
εμβόλια. Έχει πλάκα η ιστορία, αφού τώρα
έβαλαν την ουρά στα σκέλια οι Γερμανοί
και οι Γάλλοι και συζητούν ακόμη και την
παρασκευή των ρωσικών εμβολίων στην
Ευρώπη. Τις τελευταίες μέρες ακούσαμε την
καλή εξαγγελία από το μέλος της επιδημιο-
λογικής ομάδας του Υπουργείου Υγείας, δρα
Γεώργιο Πάνο, για το σχέδιο «νίκη». Ο άν-
θρωπος είπε το αυτονόητο και απλό, να γί-
νονται πολλά rapid τεστ, να χαλαρώσουν
τα μέτρα περιορισμού και αυτό θα στοιχίσει
πολύ λιγότερο από το κέρφιου. Τώρα γιατί

αυτή η πρόταση δεν εφαρμόστηκε εδώ και
μήνες, είναι μια άλλη δύσκολη υπόθεση.
Καλά εκεί στο Υπουργείο Υγείας δεν διαβά-
ζουν τα άρθρα στις εφημερίδες, δεν ενημε-
ρώνονται για δημοσιεύματα, τα οποία εδώ
και πάρα πολλούς μήνες λένε αυτά ακριβώς,
τα οποία προτείνει ο ξεχωριστός στην εμ-
φάνιση, Γεώργιος Πάνος. Οι δημοσιογράφοι,
οι οποίοι μιλούν με τους απλούς πολίτες,
γράφουν τα αυτονόητα, ότι το πρόβλημα
είναι στα νοσοκομεία και στα γηροκομεία
και αυτά τα δύο ιδρύματα, πρέπει να προ-
στατευτούν. Ένα μεγάλο κεφάλαιο είναι τα
«ξεχασμένα» αποτελεσματικά φάρμακα κατά
του κορωνοϊού. Οι Εβραίοι ανακοίνωσαν
ακόμη ένα σπουδαίο φάρμακο. Καλό είναι
τώρα που βρίσκεται στο Ισραήλ ο πρόεδρος
Αναστασιάδης να γεμίσει τη βαλίτσα του
με φάρμακα, ώστε να τελειώνει επιτέλους
αυτός ο εφιάλτης. Πριν από μερικές μέρες,
μάθαμε για τη «φθηνή» κολχικίνη, ένα βολβό,
ο οποίος φύεται και στα βουνά του Τροόδους.

Καθημερινώς διαβάζουμε συστάσεις από
γιατρούς, για ενίσχυση με βιταμίνες του
ανοσοποιητικού συστήματος, για τα καλά
της άσκησης και για την ανάγκη καλής ψυ-
χολογίας. Διαβάζουμε και για άλλες θεραπείες,
ακριβές και φθηνές, οι οποίες θα μπορούσαν
να αδειάσουν σε λίγες μέρες τα νοσοκομεία,
αν βεβαίως εφαρμόζονταν γρήγορα στους
ασθενείς με κορωνοϊό. Αν είναι αλήθεια τα
μισά από όσα διαβάζουμε, ίσως τα φάρμακα
να αποτελούσαν την καλύτερη απάντηση,
στα αμφισβητούμενα εμβόλια, κυρίως από
γιατρούς. Οι λεγόμενοι «ψεκασμένοι» είναι
αυτοί, οι οποίοι διαβάζουν και ψάχνουν τις
υποδείξεις «σοβαρών» γιατρών και όχι αυτοί
οι οποίοι «ταπελώνονται» από φοβικούς τα-
γούς, οι οποίοι κατά κανόνα, αντιγράφουν
άκριτα, τους ισχυρούς της γης. Η νέα εξέλιξη
στην «παγκόσμια» τρέλα του κορωναϊού,
είναι οι φοβερές μεταλλάξεις του ιού, συνη-
θισμένη εξέλιξη, σύμφωνα με κάποιους επι-
δημιολόγους ή απότοκο των εμβολίων σύμ-

φωνα με άλλους ερευνητές. Κανένας ειδικός
πλέον, δεν μπορεί να πει με ακρίβεια, από
τι ακριβώς προστατεύει το εμβόλιο. Το «θαύ-
μα» της επιστήμης, η οποία κατάφερε να
δημιουργήσει εμβόλια σε χρόνο ρεκόρ, κιν-
δυνεύει να καταστεί «κατάρα». 

Τελικά, η μόνη αληθινή ελπίδα των πε-
ρισσότερων ανθρώπων αυτού του κατατα-
λαιπωρημένου, αλλά και ευλογημένου νησιού,
βρίσκεται στον ζωοδότη ήλιο. Αυτός θα φέρει
το καλοκαιράκι και μαζί θα σκοτώσει τον
κορωνοϊό, όπως συνέβη και την περασμένη
χρονιά, δηλαδή όπως συμβαίνει με όλους
τους άλλους ιούς. Η αληθινή ελπίδα βρίσκεται
και στους ζεστούς ανθρώπους, οι οποίοι είτε
φυσικά, είτε νοερά, κρατούν ο ένας το χέρι
του άλλου, αγγίζουν ο ένας την ψυχή του
άλλου, προς το παρόν νοερά και πορεύονται
στο άγνωστο μέλλον, με βάρκα την ελπίδα,
η οποία ουδέποτε καταισχύνει.

Η βαλίτσα του Αναστασιάδη
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Ινδός μικροπωλητής στην Μπανγκαλόρ τακτοποιεί τον υπαίθριο πάγκο του με τριαντάφυλλα για τη γιορτή
του Αγίου Βαλεντίνου. 
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kaparispan@yahoo.gr

Ο τίτλος είναι παρμένος από το ομώ-
νυμο έργο του Κορνήλιου Καστο-
ριάδη. «Μια καταστροφή», έλεγε,
«οποιουδήποτε είδους –οικολογική,
για παράδειγμα– θα προκαλέσει άρα-
γε μια βίαιη αφύπνιση, ή μήπως την

εμφάνιση αυταρχικών ή ολοκληρωτικών καθε-
στώτων; Κανείς δεν μπορεί να απαντήσει σε
τέτοιου είδους ερωτήματα! Εκείνο που μπορούμε
να πούμε είναι ότι όλοι όσοι έχουν συνείδηση
του φοβερά σοβαρού χαρακτήρα των ζητημάτων
πρέπει να προσπαθήσουν να μιλήσουν, να ασκή-
σουν κριτική σε αυτή την ξέφρενη πορεία προς
την άβυσσο, να ξυπνήσουν τη συνείδηση των
συμπολιτών τους».

Κάπως έτσι, την κρίσιμη πενταετία 2012-2017,
ο θυμός των Ελλήνων αποτυπωνόταν με τον πιο
τραγικό τρόπο στην κάλπη. Αυτός ο θυμός έστειλε
στα έδρανα της ελληνικής Βουλής, λαϊκιστές όπως
ήταν ο Πάνος Καμμένος, η Ραχήλ Μακρή, ο Τέρενς
Κουίκ, ηθοποιούς με τους οποίους γελούσαμε
στην οθόνη, όπως ο Παύλος Χαϊκάλης, επικρότησαν
πολιτικούς όπως ο Άδωνις Γεωργιάδης και ο Μάκης
Βορίδης. Το πιο τραγικό είναι ότι η εθνική και θε-
σμική παρακμή έκανε τη Χρυσή Αυγή τέταρτο
κόμμα. Μετά την παρακμή, βεβαίως, έστω και κα-
θυστερημένα, έρχεται η κάθαρση. Έτσι και τον
περασμένο Οκτώβριοη η ελληνική δικαιοσύνη
φρόντισε να διορθώσει την κατάσταση και κα-
ταδίκασε τη Χρυσή Αυγή ως εγκληματική οργά-
νωση για τη δολοφονία του Παύλου Φύσσα κα
ιφυλάκισε τα πολιτικά στελέχη του νεοναζιστικού
μορφώματος ως υπεύθυνα για τη διεύθυνσή της.
Μεταξύ άλλων, καταδικάστηκαν οι Νίκος Μιχα-
λολιάκος, Ηλίας Κασιδιάρης, Χρίστος Παππάς και
Ηλίας Παναγιώταρος. 

Εκείνος ο Οκτώβριος, όμως, ήταν ένας συνη-
θισμένος μήνας στην Κύπρο. Ο αρχηγός του πα-
ραρτήματος της Χρυσής Αυγής στην Κύπρο, Χρί-
στος Χρίστου, πήγαινε κανονικά στη Βουλή σαν
να μη συμβαίνει κάτι. Ίσως και να αστειευόταν
στα διαλείμματα των επιτροπών με τους συνα-
δέλφους του. Κανείς δεν του ζήτησε να λογοδοτήσει
για τη δράση του Νίκου Μιχαλολιάκου. Το πρόσωπο
που ο ίδιος κατονόμαζε και αναγνώριζε μέχρι
πρόσφαταως τον μόνο «αρχηγό». Τον «πιο έντιμο
πολιτικό», όπως υποστήριζε θερμά, όταν ξεκίνησε
η δίκη της Χρυσής Αυγής και διεμήνυε πως όλο
αυτό θυμίζει πραξικόπημα. Κανείς, λοιπόν, δεν

βρέθηκε να ρωτήσει τα στελέχη του ΕΛΑΜ τι σχέ-
σεις έχουν με την εγκληματική οργάνωση Χρυσή
Αυγή. Ούτε η Γενική Εισαγγελία μπήκε στη δια-
δικασία να μελετήσει τη διασύνδεση των δύο.
Χρηματοδοτούνταν τελικά από τη Χρυσή Αυγή
και μέχρι ποιο βαθμό έφτανε η εξάρτησή τους
από το νεοναζιστικό μόρφωμα; Ούτε βεβαίως σκέ-
φτηκαν να μελετήσουν όσα αποκάλυψε η «Κ»
περί διασύνδεσής τους και με το νεοναζιστικό
κόμμα στη Γερμανία.

Ούτε τα κόμματα που κατά τις ευρωεκλογές
έριχναν κροκοδείλια δάκρυα και έκαναν τάχα
μου αντιφασιστικό αγώνα, βρήκαν να πουν κάτι.
Και δεν βρήκαν να πουν κάτι γιατί προφανώς η
έγνοια τους δύο χρόνια πριν δεν ήταν τα δημο-
κρατικά κιγκλιδώματα, αλλά η διατήρηση της
έδρας τους στην Ευρωβουλή. Είναι λες και σιγά
σιγά νομιμοποιήθηκε στα μάτια μας το ΕΛΑΜ.
Το ΕΛΑΜ ψηφίζει προϋπολογισμούς και επικρο-
τείται για την «υπεύθυνη» στάση του από τους
κυβερνώντες. Ψηφίζει προτάσεις νόμου με τη συ-
νεργασία άλλων κομμάτων και διεκδικεί ενισχυμένη
παρουσία στη Βουλή τον Μάιο. Πρώην βουλευτές,
πρώην παρουσιαστές, διεκδικούν εκλογή με το
ψηφοδέλτιό τους χωρίς ίχνος ντροπής για το τι
πρεσβεύει όλο αυτό. 

Όσος θυμός όμως και αν υπάρχει στην κοινωνία
με τη διαπλοκή και τη διαφθορά, οι νοσταλγοί
της Χούντας, η σπορά των ηττημένων του 1945,
δεν αποτελούν ούτε απάντηση ούτε λύση στο
πρόβλημα. Μαζί τους καμία θέση στη Βουλή δεν
πρέπει να έχουν οι όποιες τυχοδιωκτικές υποψη-
φιότητες, που για να εκλεγούν θωπεύουν συνω-
μοσιολόγους, αρνητές και προάγουν τη ρητορική
μίσους. Τα αποτελέσματά όλων αυτών τα είδαμε
πριν από έναν μήνα στο Καπιτώλιο των ΗΠΑ. 

Και επειδή οι στιγμές είναι κρίσιμες για την
πορεία της χώρας και το περιβάλλον γίνεται επι-
κίνδυνα τοξικό, στη νέα Βουλή θέλουμε πρόσωπα
που έχουν σαφή πολιτικό περιεχόμενο και θέσεις.
Ας τεθεί τέρμα στην ξέφρενη πορεία προς την
άβυσσο. Μαζί με την ανελέητη κριτική στο πολιτικό
σύστημα, όπως έχει διαμορφωθεί, ας ξοδέψουμε
και λίγο χρόνο να ξεγυμνώσουμε και τον επικίνδυνο
εκφασισμό της κοινωνίας, αλλά και τον πολιτικό
τυχοδιωκτισμό. Γιατί αυτοί δεν αποτελούν τη
λύση στον θυμό μας αλλά την αρχή νέων δεινών.

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Η άνοδος της ασημαντότητας 

economidoum@kathimerini.com.cy stavros.christodoulou@gmail.com
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Η ομιλία του Αλέξη
Τσίπρα στη Βουλή κα-
τά τη συζήτηση του
σχεδίου νόμου του
υπουργείου Παιδείας
είχε κάτι από αποχαι-

ρετισμό μέσα της. Σαν να αναγνώ-
ριζε ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προ-
οδευτική Συμμαχία ότι πέφτει ένα
από τα κάστρα του ιδιότυπου φαν-
τασιακού βασιλείου στο οποίο ζούμε
εδώ και πολλά χρόνια – ο σχεδόν
αποκλειστικός αριστερός έλεγχος
της συζήτησης για την Παιδεία. Ο
αρχηγός της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης έριξε τόσο βάρος σε επι-
θέσεις εναντίον του πρωθυπουργού
και της κυβέρνησης, είτε για άσχε-
τα, δευτερεύοντα θέματα είτε για
καταγγελίες που αποδείχθηκαν
ψευδείς, που ήταν σαν να μην ήθελε
να συζητήσει για την Παιδεία. Και
όταν ασχολήθηκε με το ζήτημα,
αναγνωρίζοντας ότι υπάρχει «με-
γάλο θέμα» με «φαινόμενα ακραία»
στους χώρους των ΑΕΙ, εστίασε
στο εκκεντρικό επιχείρημα ότι ορί-
ζοντας βάσεις για την εισαγωγή
στην τριτοβάθμια εκπαίδευση δεν
θα ωφελήσει τα δημόσια πανεπι-
στήμια, αλλά θα ενισχύσει τα ιδιω-
τικά κολέγια.

Ο κ. Τσίπρας απαίτησε τόσες
φορές από τον κ. Μητσοτάκη να
ζητήσει «συγγνώμη» για τα πε-
πραγμένα του, που ήταν φανερή
η προσπάθειά του να πλάσει μια
πιο βολική πραγματικότητα για να
στηρίξει το βασικό του επιχείρημα
– ότι στους αγώνες για την Παιδεία
«η δική σας παράταξη» ήταν «απέ-
ναντι». Γι’ αυτό ο πρόεδρος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ υπερασπίστηκε με λυρικό ξέ-
σπασμα όσους διαδήλωναν εναν-
τίον του νέου νόμου, «που έχουν
το θράσος να ομιλούν, έχουν το
θράσος να σκέφτονται, έχουν το
θράσος να ονειρεύονται, έχουν το
θράσος να διεκδικούν μια καλύτερη
ζωή». Σε αυτό το σημείο βρίσκεται
το αδιέξοδο του αφηγήματός του,
η ειρωνεία του γεγονότος ότι αυτοί
που αυτοπαρουσιάζονται ως προ-
οδευτικοί, ως κληρονόμοι του Δια-
φωτισμού, παίρνουν θέση εναντίον
της προόδου και της λογικής. Απευ-
θύνονται στο θυμικό των πολιτών,
επιστρατεύουν υπερβολές και ψέ-
ματα για να στηρίξουν τη θέση
τους. Σαν να είναι μόνον αυτοί, και
όχι ο καθένας μας, που θέλουν την
ενίσχυση των δημόσιων πανεπι-
στημίων, σαν αυτό να μην είναι
θέμα όχι μόνο «γοήτρου» αλλά και

επιβίωσης σε εθνικό και προσωπικό
επίπεδο. Είναι αναγκασμένοι οι
νέοι να υπερασπίζονται τα κακώς
κείμενα στα πανεπιστήμια σήμερα,
να διαδηλώνουν εναντίον των αλ-
λαγών που εισάγονται, για να εν-
ταχθούν στον ευγενή όμιλο αυτών
που «ομιλούν», που «σκέφτονται»,
«ονειρεύονται» και «διεκδικούν μια
καλύτερη ζωή»; 

Οποιος ισχυρίζεται (ή, χειρότερα,
πιστεύει) ότι η πλειονότητα των
φοιτητών και των πολιτών δεν θέλει
τη βελτίωση των πανεπιστημίων,
τη θωράκιση των πτυχίων τους, τη
στήριξη της έρευνας, τη διεύρυνση
της συνεργασίας με πανεπιστήμια
και ιδρύματα του εξωτερικού, υπο-
νομεύει ό,τι έχει να προτείνει ο
ίδιος.

Η βελτίωση της εκπαίδευσης σε
όλες τις βαθμίδες και η ανάδειξη
των ικανοτήτων των νέων Ελλήνων
θα κρίνουν το μέλλον μας σε έναν
κόσμο ολοένα πιο ανταγωνιστικό
και απρόβλεπτο. Αυτό το γνωρί-
ζουμε όλοι. Το γνωρίζει και ο κ.
Τσίπρας, του οποίου η κυβέρνηση
είχε κάνει θετικά βήματα στα πα-
νεπιστήμια και στην έρευνα κάτω
από δύσκολες συνθήκες. Γι’ αυτό
η ομιλία του στη Βουλή την Πέμπτη,

με τον θυμό και τις εύκολες κορώ-
νες, απέπνεε και μια μελαγχολία.
Σαν να γνώριζε ότι η μάχη έχει χα-
θεί, ότι η κοινωνία έχει προχωρήσει,
ότι οι θέσεις που το κόμμα του στη-
ρίζει σήμερα σύντομα θα αποδειχ-
θούν αδιέξοδες. Γι’ αυτό καταφεύγει
σε καταγγελίες όπως «Δεν είστε
κεντρώος πολιτικός, κ. Μητσοτάκη.
Είστε ένας ακραίος πολιτικός και
ένας πολιτικός που δεν έχει ενσυ-
ναίσθηση του πώς βιώνει ο μέσος
Ελληνας πολίτης το σήμερα». Ενώ
θέλει να ακυρώσει τον αντίπαλο,
να τον αποτάξει από την κοινωνία,
αμφισβητώντας την ίδια την ιδιό-
τητά του ως ανθρώπου που νοιάζε-
ται για τους άλλους, ο ίδιος ο κ.
Τσίπρας, με τις θέσεις του, με την
έλλειψη επιχειρημάτων, φαίνεται
να βρίσκεται σε άλλο μήκος κύμα-
τος από τον μέσο πολίτη. Και είτε
ο πολίτης είναι οπαδός του κ. Μη-
τσοτάκη είτε του κ. Τσίπρα, αυτό
που τον απασχολεί είναι να λυθούν
προβλήματα που δεν λύθηκαν έως
σήμερα. Ούτε άστοχες και επιπό-
λαιες επιθέσεις στη Βουλή ούτε
ονειροπόλοι ροπαλοφόροι αντα-
ποκρίνονται σε αυτή την ανάγκη.
Κάθε έξυπνος πολιτικός θα το γνώ-
ριζε αυτό.

«...που έχουν το θράσος να ομιλούν»
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η Ευρωπαϊκή Ενωση
υπέστη πλήγμα σο-
βαρότατο λόγω της
πανδημίας και όχι
μόνον. Η κριτική
εστιάστηκε πρωτί-

στως στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
που συγκροτείται δίχως αμφιβολία
από προσοντούχους τεχνοκράτες
–ό,τι και εάν σημαίνει αυτό–, στε-
ρούμενους ωστόσο αμέσου εμ-
πειρίας της λειτουργίας των αγο-
ρών, της πραγματικής οικονομίας,
των αναγκών της κοινωνίας, που
έπαυσε πλέον να είναι εθνικά
ομοιογενής.

Η αδυναμία της Επιτροπής να
εξασφαλίσει εγκαίρως εμβόλια
ώστε να επιτευχθεί η ανοσία των
πολιτών αποτέλεσε αιτία οξύτατης
κριτικής. Αλλά δεν ήταν δυνατόν
κανείς να αναμένει πως ένας γρα-
φειοκρατικός μηχανισμός μπορεί
να διαθέτει τις δεξιότητες και
την εμπειρία στη σύναψη συμ-
βολαίων και στην εκτέλεσή τους
ανάλογες με εκείνες των στελεχών
γιγαντιαίων πολυεθνικών εται-
ρειών, που όχι απλώς έχουν γνώ-
ση αλλά χειραγωγούν τις αγορές.

«Ανίκανοι να οργανώσουν ένα
μεθύσι σε ζυθοποιείο», μπορεί
να λένε ασφαλώς οι Βρετανοί,
που αποχώρησαν από την Ε.Ε.
και εκτελούν τη διαδικασία του
εμβολιασμού τουλάχιστον με εν-
τυπωσιακή ταχύτητα. Οχι όμως
εκείνοι που η ύπαρξή τους εξαρ-
τάται από την Ενωση, απλώς και
μόνον διότι απέτυχαν να διαχει-
ρισθούν με σωφροσύνη τα του
οίκου τους.

Ας μη βαρύνει όμως τον ανα-
γνώστη η στήλη αυτή διεκτρα-
γωδώντας τους χειρισμούς για
την προμήθεια των εμβολίων,
διότι πολλά έχουν γραφτεί και
περισσότερα ειπώθηκαν περί του
θέματος αυτού. Στη διάρκεια της
περασμένης εβδομάδος, όμως,
ανέκυψε και άλλο θέμα που ανέ-
δειξε έλλειμμα σοβαρότατο του
ευρωπαϊκού συστήματος.

Ο ανώτατος εκπρόσωπος της
Ευρωπαϊκής Ενώσεως για θέματα
Εξωτερικών Υποθέσεων και
Ασφαλείας Ζοζέπ Μπορέλ, Κατα-
λανός στην καταγωγή, έπεσε ο
δυστυχής στα παγωμένα νερά
του Μόσχοβα, κατά την πρόσφα-
τη συνάντηση που είχε με τον
Ρώσο υπουργό επί των Εξωτερι-
κών Σεργκέι Λαβρόφ.

Η αντίδραση στο Ευρωκοινο-
βούλιο υπήρξε θηριώδης, διότι
κατά την κοινή συνέντευξη Τύπου
κατίσχυσε σαφώς ο κ. Λαβρόφ.
Εξ ορισμού, ωστόσο, η συνάντηση
ήταν άνιση. Ο κ. Λαβρόφ είναι
συνδιαμορφωτής και εκτελεστής
ταυτόχρονα της ρωσικής εξωτε-
ρικής πολιτικής. Ενώ ο κ. Μπορέλ
είναι απλώς ένας «ενδιάμεσος»,
χρήσιμος μεν, αλλά ώς εκεί.

Κατηγορήθηκε ο κ. Μπορέλ
διότι αποφάσισε να μεταβεί στη
Μόσχα. Αλλά είναι προφανές ότι
δεν αυτενήργησε. Πολιτική εν-
θάρρυνση είχε ο δόλιος προφα-
νώς, και αποτυχών στη δημόσια
εμφάνισή του ερρίφθη στην πυρά
από τους ευρωβουλευτές.

Υπάρχει όμως και ακόμη μία
διαφορά ουσίας. Αυτοκρατορική
υπήρξε πάντα η πολιτική της Ρω-
σίας, από την εποχή των τσάρων
έως τη μετακομμουνιστική της
φάση σήμερα. Αντίθετα, το ιστο-
ρικό παράδοξο, που ονομάζεται
Ε.Ε., είναι ένα εγχείρημα που φι-
λοδοξεί ματαίως ίσως να προσ-
λάβει αυτοκρατορική υπόσταση.

Και στο σημείο αυτό κάποιοι
θα επαναλάβουν την ανάγκη πο-
λιτικής ενοποιήσεως. Μόνον που
αυτή δεν είναι δυνατόν να επι-
τευχθεί υπό τον τύπο αυτοδια-
χειρίσεως χρεοκοπημένων βιο-
μηχανιών από εργατικά σωματεία.
Προϋποθέτει ανάδειξη και ανα-
γνώριση ηγέτιδος δυνάμεως με
εξουσίες που καμία χώρα δεν
είναι πρόθυμη να εκχωρήσει.
Βραδυπορούντες θα πορευθούμε
συνεπώς, αλλά και με συνείδηση
των μειονεκτημάτων μας.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Μεγάλο μέρος του ιατρικού προσω-
πικού των δημόσιων νοσοκομείων
στην Ελλάδα και μεγαλύτερο (ίσως)
του νοσηλευτικού προσωπικού αρ-
νούνται να εμβολιαστούν για προ-
στασία από τον εφιάλτη του κορω-
νοϊού – ο Τύπος και τα ηλεκτρονικά
ΜΜΕ έδωσαν έμφαση στην πληρο-
φορία. Τα ερωτήματα που γεννώνται
από αυτή την εντυπωσιακή, αυθόρ-
μητη άρνηση είναι πολύ δύσκολο
να βρουν ξεκάθαρη, πειστική απάν-
τηση.

Φοβίζει, ασφαλώς, η διαπλοκή
της ιδιοφυούς υπερσύγχρονης ερ-
γαστηριακής έρευνας με ένα ιλιγ-
γιώδες οικονομικό κόστος, αλλά και
με μια μυθώδη κερδοφορία, που
ασφαλώς θα προκύψει από τέτοιας
εμβέλειας εμπόρευμα. Φοβούνται
οι έμπειροι των «επιστημών υγείας»,
γιατροί και νοσηλευτές, μήπως ένας
τέτοιος εξωφρενικός πλουτισμός
ξεστρατίσει την έρευνα (και τις βιο-
μηχανικές εφαρμογές της) σε προ-
τεραιότητες κυρίως ορέξεων πλού-
του και δευτερευόντως στόχων δη-
μόσιας υγείας.

Από την πρώτη κιόλας στιγμή,
τα πανίσχυρα, μεγάλα στρατόπεδα
που περίπου μοιράζονται τον πλα-
νήτη σε επιρροή ισχύος «μοίρασαν»
αυτονοήτως και την εκμετάλλευση
της επιστημονικής έρευνας και των
αποτελεσμάτων της σε τρία προ-
ϊόντα του ανταγωνισμού τους: κι-
νέζικο εμβόλιο, ρώσικο, γερμανο-
αμερικανικό. Τώρα η κυρία Μέρκελ,
με τον απαιτούμενο «ανέμελο» εν-
θουσιασμό, συνδιαλέγεται, επιδιώ-
κοντας κάτι σαν επανασχεδιασμό
της παραγωγής και κατανομής των

εμβολίων. Είναι μια κίνηση που μάλ-
λον σχετικοποιεί τον ιατρικό και
νοσηλευτικό σχεδιασμό, για χάρη
της εξισορρόπησης παγιωμένων φι-
λοδοξιών ισχύος.

Φυσικά, οι διεθνείς πρωτοβουλίες,
από μόνες τους, δεν δικαιολογούν
γιατρούς και νοσηλευτές να παρα-
γνωρίζουν τον εξ ορισμού φιλάν-
θρωπο (ακόμα και με αφελή νοο-
τροπία «ανθρωπισμού») χαρακτήρα
του εμβολίου. Ισως παραμονεύει η
καχύποπτη πάντοτε φοβία όλων
μας για τους ραγδαία πλουτίζοντες:
Πρέπει να εμβολιαστεί περίπου το
60% του πληθυσμού της γης, για
να δημιουργηθεί «ανοσία αγέλης»
και ο γήινος πληθυσμός υπερβαίνει
τα επτάμισι δισεκατομμύρια ατόμων.
Επομένως, η παραγωγή και η διά-
θεση του εμβολίου σε τέτοιες πο-
σότητες ιλιγγιώδεις εύκολα θα κα-
ταστήσουν κάποιες μεγάλες φαρ-
μακευτικές εταιρείες ισχυρότερες
οικονομικά από ένα κράτος –ικανές
να εκβιάσουν οργανωμένα κράτη.

Ασφαλώς υπάρχουν ήδη σήμερα
ιδιώτες που η περιουσία τους ξε-
περνάει το ΑΕΠ κρατών. Αυτή η
υπεροχή καθεαυτήν δεν συνιστά
οπωσδήποτε απειλή, ακυρώνει
ωστόσο προκλητικά την κοινωνική
λειτουργία και σκοποθεσία του χρή-
ματος. Κοινωνία συγκροτείται, είχε
ορίσει ο Αριστοτέλης, όταν η «χρεία»
των ανθρώπων καλύπτεται με αμοι-
βαία αλληλεξυπηρέτηση των αναγ-
κών τους («το αντιπεπονθός κατ’
αναλογίαν»): Οι ανάγκες μπορούν
να κοινωνούνται, όταν συγκρίνονται
και η σύγκριση - μέτρηση αποτυ-
πώνεται σε κοινό νόμισμα (το νό-

μισμα μετράει «πόσα παπούτσια
έχουν ίση αξία με ένα σπίτι ή με
συγκεκριμένη ποσότητα τροφίμων»).
Οταν το συγκεκριμένο νόμισμα-
χρήμα αυτονομηθεί από την αμοι-
βαία αλληλεξυπηρέτηση (από μεγέθη
πραγματικών αναγκών – την αν-
ταλλαγή και τη δοσοληψία), αναι-
ρείται το κοινωνικό γεγονός, η κοι-
νωνία της χρείας, οι σχέσεις κοινω-
νίας της ζωής.

Στον 21ο αιώνα, όπου βρισκό-
μαστε, είναι πια φανερό ότι η λει-
τουργία της οικονομίας έχει αυτο-
νομηθεί από τον στόχο της κοινω-
νίας των αναγκών. Ο κοινός τρόπος
του βίου (πολιτισμός μας) καυχάται
που είναι ατομοκεντρικός, πολιτι-
σμός του cogito. Σκέπτομαι άρα
υπάρχω, και υπάρχω σημαίνει κα-
τέχω, κυριαρχώ, απολαμβάνω. Η
χαρά της ζωής αντλείται από την
κατοχή, κυριαρχία, ηδονή, όχι από
τη σχέση, τη δημιουργική αυτοπρο-
σφορά, τον αυθυπερβατικό έρωτα.

Ασφαλώς και συντηρούμε τη
χρηστική ανάγκη να τιθασεύεται η
εγωτική απληστία με συμβάσεις,
«συντάγματα», νομοθεσίες. Συντη-
ρούμε προσχήματα «δημοκρατίας»,
δήθεν «ελεύθερων επιλογών», κοινής
χρησιμότητας θεσμών, αλλά ταυ-
τόχρονα η ατομική κατασφάλιση
θωρακίζεται με την απόλυτη προ-
τεραιότητα του «ατομικού δικαιώ-
ματος». Για να υπάρξει και να λει-
τουργήσει «κοινωνία» σχέσεων,
αναγκών, ελπίδας, χρειάζεται άλλη
λογική, όχι ο εγωτισμός του ενστί-
κτου αυτοσυντήρησης.

Στον σημερινό πολιτισμό του
«δικαιώματος» ο άνθρωπος λογα-

ριάζεται απρόσωπο άτομο, ουδέτερη
μονάδα ομοειδούς συνόλου – δεν
παράγει μοναδικότητα μέσα από
τη δυναμική σχέσεων κοινωνίας,
αντλεί χρηστική μοναδικότητα από
έναν αριθμό Δελτίου Ταυτότητας,
Αριθμό Φορολογικού Μητρώου, ΑΜ-
ΚΑ ή όποια άλλη σύμβαση. Επαρκεί
ως ταυτότητα η συμβατικά αριθμη-
μένη διαφορά, η νομική (κρατική)
υπηκοότητα. Και «υπήκοος» σημαί-
νει: υποταγή σε όποιο κράτος (εξου-
σία) μας αντιπαρέχει ταυτότητα.

Η ίδια χρηστική λογική παρέχει
στο άτομο και πολλαπλή υπηκοό-
τητα – η ταυτότητα δεν απηχεί
υπαρκτική μοναδικότητα, μόνο επι-
λογή αυτοκαθορισμού. Η ισχύς του
«δικαιώματος» υπερβαίνει το πεδίο
επιλογών συμπεριφοράς, διεκδικεί
και το πεδίο της ύπαρξης: η εξουσία
θεσμοποιεί πολλαπλούς γάμους,
επιλογή αλλαγής του φύλου, αλλαγή
της επωνυμίας. Τίποτε σήμερα, σε
πανανθρώπινη κλίμακα, δεν προ-
ϋποθέτει τον άνθρωπο ως «ζώον
κοινωνικόν». Ο ατομισμός είναι ο
αυτονόητος υποχρεωτικός άξονας
της λογικής του βίου. Το άτομο ξέρει
μόνο να επιλέγει, όχι να κοινωνεί.

Το ατομοκεντρικό μας, σήμερα,
ακοινωνησίας «παράδειγμα» είναι
παγιδευμένο στον αυγουστίνειο και
προτεσταντικό νομικισμό (ατομική
αξιομισθία, ατομική σωτηρία) – αυ-
τόν κηρύττουν (προπαγανδίζουν)
σχεδόν η ολότητα επισκόπων και
ιεροκηρύκων μας. Το προσδοκώμενο
δεν είναι ένας χαρισματικός πρω-
θυπουργός, αλλά ίσως κάποιοι εκ-
κλησιαστικής αυθεντικότητας επί-
σκοποι. Ισως.

Αφορμή η άρνηση του εμβολίου

Η Ε.Ε. στο στόχαστρο

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Η γεωπολιτικά
βουλιμική Τουρκία

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Για να καταλάβεις
πώς συμπεριφέρε-
ται ένας αντίπαλος,
είναι κρίσιμο (α) να
μπεις στα παπού-
τσια του και (β) να

φανταστείς πώς σε βλέπει εκείνος
με τα δικά του μάτια. Λοιπόν, το
πώς βλέπει η Τουρκία την Ελλάδα
έχει αλλάξει πολύ τα τελευταία
δέκα χρόνια. Τον 20ό αιώνα υπήρ-
χε πάντοτε ένα στοιχείο φθόνου
από την πλευρά της Τουρκίας.
Δεν μπορούσαν να καταλάβουν
πώς ένα πάλαι ποτέ κομμάτι της
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας μπό-

ρεσε να μεγαλώσει τόσο πολύ,
να μπει στην Ε.Ε. και να θεωρείται
ότι βρίσκεται στον στενό πυρήνα
της Δύσης. Το «κερασάκι» ήταν
η μεγάλη επιτυχία της σχολής
του ελληνικού ρεαλισμού, η εί-
σοδος της Κύπρου στην Ε.Ε. Το
ότι ένα δεύτερο «ελληνικό» κρά-
τος μπόρεσε να μπει στο κλειστό
ευρωπαϊκό κλαμπ τούς φαινόταν
αδιανόητο. Οταν μάλιστα οι ίδιοι
περιμένουν ακόμη στο προαύλιο,
ούτε καν στο χολ. Η Τουρκία ζει
πάντοτε με τις δικές της θεωρίες
συνωμοσίας, τους δικούς της δαί-
μονες. 

Γι’ αυτό θεώρησε πως το επό-
μενο σχέδιο προέβλεπε να μοι-
ραστεί η Ανατολική Μεσόγειος
ανάμεσα στην Κύπρο, στην Αί-

γυπτο, στο Ισραήλ και στην Ελ-
λάδα, με την Τουρκία στριμωγ-
μένη στη γωνία.

Εν τω μεταξύ, όμως, άλλαξε
και ο τρόπος που μας βλέπει ο
Ερντογάν. Διότι άλλαξε ο τρόπος
που κοιτάζει τον εαυτό του στον
καθρέφτη. Στα μάτια του είναι
«ισοϋψής» με τον Πούτιν, τον
Μπάιντεν, τον Σι, τη Μέρκελ. Και
κάπου εκεί τελειώσαμε. Οι διά-
φοροι περαστικοί, τύπου Μπορέλ,
μάλλον τον διασκεδάζουν και δεν
νομίζω να συγκρατεί καν τα ονό-
ματά τους. Ο Ερντογάν βλέπει
την Τουρκία σαν μια ανερχόμενη
υπερδύναμη και μεταμόρφωση
της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας.
Και προφανώς, μέσα σε όλα αυτά
αλλιώς βλέπει πλέον την Ελλά-
δα.

Αφού το ξέρουμε αυτό, τι μπο-
ρούμε να κάνουμε, είναι το ερώ-
τημα. Αδιαμφισβήτητα αυτό που
προσπαθούμε τώρα, μέσα στην
πανδημία. Να σταθούμε στα πό-
δια μας οικονομικά, να φέρουμε
Ελληνες και Ευρωπαίους να ζή-
σουν και να επενδύσουν εδώ, και
να αναβαθμίσουμε γρήγορα την
άμυνά μας. Και αυτά σε συνδυα-
σμό με περιφερειακές συμμαχίες,
που θα πολλαπλασιάσουν την
ισχύ μας. Είναι όμως κρίσιμο για
τη γεωπολιτική εξίσωση στην
Ανατολική Μεσόγειο να καταλά-
βουν κάποιοι Ευρωπαίοι και οι
Αμερικανοί αυτό που έχει αντι-
ληφθεί πλήρως το Ισραήλ. Οτι,
δηλαδή, χωρίς μια ισχυρή Ελλάδα,
η Ευρώπη και η Δύση θα είναι
ευάλωτες στον Νότο σε μια σειρά
από απειλές, από την τρομοκρατία
έως την ηγεμονία μιας αντιδυτι-
κής δύναμης. Για να το καταλά-
βουν πρέπει να σκεφθούν γεω-
πολιτικά, όχι «λογιστικά». Το με-
γαλύτερο λάθος θα είναι να αφή-
σουν την Ελλάδα μόνη απέναντι
σε έναν –γεωπολιτικά– βουλιμικό
αντίπαλο.

<<<<<<<<

Η Δύση πρέπει να αντι-
ληφθεί ότι χωρίς μια
ισχυρή Ελλάδα θα είναι
ευάλωτη στον Νότο σε
μια σειρά από απειλές,
από την τρομοκρατία
έως την ηγεμονία μιας
αντιδυτικής δύναμης.
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Ο Ν. Αναστασιάδης στις 8 Φε-
βρουαρίου εξέφρασε την
«απόλυτη ετοιμότητα για

συμμετοχή στην άτυπη πενταμερή
διάσκεψη που προτίθεται να συγ-
καλέσει ο γ.γ.», λέγοντας ότι «η
λύση θα πρέπει να βασίζεται στο
μέχρι σήμερα επιτελεσθέν έργο,
συγκλίσεις και λοιπά». Θυμίζω ότι
όλα τα πιο πάνω ενσωματώθηκαν
στο Πλαίσιο Γκουτιέρες (2017), και
ότι ο ίδιος το αποδέχθηκε (φραστικά)
ως πλαίσιο επίλυσης. Υποστήριξε
πως «μια λύση πρέπει οπωσδήποτε
να διαλαμβάνει τον τερματισμό
των αναχρονιστικών συνθηκών εγ-
γυήσεων, παρουσίας κατοχικών
στρατευμάτων». Τα πιο πάνω απαν-
τήθηκαν με τον καλύτερο δυνατό
τρόπο στο Πλαίσιο Γκουτιέρες. Στο
σημείο 1, ο γ.γ. γράφει «ότι χρει-
αζόμαστε ένα καινούργιο σύστημα
εγγυήσεων, όχι τη συνέχιση του
παλιού. Πιστεύω ότι χρειαζόμαστε
τον τερματισμό του μονομερούς
επεμβατικού δικαιώματος και της
Συνθήκης Εγγυήσεως». Στο σημείο
2 γράφει ότι «σχετικά με τα στρα-
τεύματα, θα πρέπει να υπάρξει μια
δραστική μείωση από την πρώτη
ημέρα. Και μετά σε ένα χαμηλό
αριθμό, αντίστοιχο με αυτό που
προβλέπει η παλαιά Συνθήκη Συμ-
μαχίας (χρονοδιάγραμμα για να
φτάσουμε τα επίπεδα των στρα-
τευμάτων του 1960)».

Η δήλωση Αναστασιάδη «να δια-
κρίνει (τη λύση) η λειτουργικότητα
του νέου μορφώματος –της μετε-
ξέλιξης– και ιδιαίτερα η διάρκεια,
αλλά και οι αποκλεισμοί των όποιων
ενδεχομένων δυσλειτουργικότητας,
που θα οδηγήσουν ενδεχόμενα σε
μια κατάρρευση», προκαλεί επι-

πρόσθετες απορίες! Μπροστά στον
Κυρ. Μητσοτάκη (8/2) απέφυγε
κάθε αναφορά σε λύση ΔΔΟ, ή στο
Πλαίσιο Γκουτιέρες, και κυρίως δεν
ανέφερε τη φράση «συνέχιση των
συνομιλιών από εκεί που έμειναν
στο Κραν Μοντάνα». Ο Κυρ. Μη-
τσοτάκης κράτησε εμφανείς απο-
στάσεις από τους χειρισμούς Ανα-
στασιάδη λέγοντας στη Λευκωσία
(8/2) πως «μένουμε προσηλωμένοι
στο καθολικά δεσμευτικό πλαίσιο
λύσης, μόνη βιώσιμη λύση η διζω-
νική, δικοινοτική ομοσπονδία».

Θυμίζω πως ο Αναστασιάδης δή-
λωνε πως τα Η.Ε. «έχασαν» τα πρα-
κτικά των διαπραγματεύσεων του
2017, κάτι βέβαια, παντελώς αβά-
σιμο. Μιλούσε για «δύο» πλαίσια
Γκουτιέρες, ενώ γνώριζε πως μόνο
ένα υπήρχε. Συζήτησε πίσω από
την πλάτη του γ.γ. του ΟΗΕ για
λύση από «δύο κράτη» με τον Μ.
Τσαβούσογλου. Απέρριψε την ει-
σήγηση Ακιντζί να γίνει το «Πλαίσιο
Γκουτιέρες» στρατηγική συμφωνία
για τη λύση. Άλλαξε μόνος του την
πρόταση για τη συνταγματική δομή
από προεδρικού σε «γαλλικού» τύ-
που. Έκανε λόγο για αποκεντρω-
μένη ομοσπονδία χωρίς ποτέ να
την προσδιορίσει. Έφυγε από το
Μον Πελεράν και διέλυσε τη δια-
πραγμάτευση στο Κραν Μοντάνα. 

Το Πλαίσιο Γκουτιέρες στο σύ-
νολό του συγκροτεί μια ομοσπονδία,
με μία κυριαρχία, μία διεθνή προ-
σωπικότητα, μία υπηκοότητα, ένα
κράτος με μία φωνή στην Ε.Ε. Ο
ΥΠΕΞ Ν. Χριστοδουλίδης και ο Άγ-
γλος ΥΠΕΞ Ν. Ράαμπ, που επισκέ-
φθηκε τη νήσο πρόσφατα, 4/2, συ-
ζήτησαν σκέψεις του Ν. Ράαμπ που
επιχειρούν έναν ιδιότυπο συνομο-

σπονδιακό συγκερασμό ώστε τα
«δύο κράτη» να συνεργάζονται πά-
νω στη βάση της «κυριαρχικής  ισό-
τητας». Έτσι ο Ν. Αναστασιάδης
θα ξεπεράσει τον σκόπελο περί
την«πολιτική ισότητα» και ο Ε. Τα-
τάρ θα περάσει τη γραμμή του περί
«κυριαρχικής ισότητας». Η φόρ-
μουλα αυτή είναι παντελώς απα-
ράδεκτη καθώς υπονομεύει ευθέως
το κεκτημένο των συνομιλιών, όπως
διαμορφώθηκε επί σειρά ετών με
τη συμβολή ΟΗΕ και Ε.Ε. Ο ΟΗΕ
δεν έχει αποδεχθεί τη «φόρμουλα
Ράαμπ» και μετέφερε το μήνυμα
αυτό στους άμεσα ενδιαφερόμενους
υπό μορφή διαμαρτυρίας. 

Μέσα στον κυκεώνα των δηλώ-
σεων,Τούρκοι και Τ/κ πολιτικοί
αποσύρουν την υποστήριξή τους
στο παραχθέν από τον ΟΗΕ δια-
πραγματευτικό υλικό και μιλούν
για «δύο κράτη». Ο Μ. Τσαβούσο-
γλου κρατά δύο σενάρια ανοικτά:
«Εάν δεν υπάρξει πολιτική ισότητα,
πρέπει να υπάρξει κυριαρχική ισό-
τητα». Ο αντιπρόεδρος της τουρ-
κικής κυβέρνησης Φουάτ Οκτάι
δήλωσε στις 10/2 πως «το ομοσπον-
διακό μοντέλο δεν έφερε αποτέλε-
σμα. Η ε/κ πλευρά σαφώς ποτέ, μα
ποτέ, δεν ήθελε να μοιραστεί την
εξουσία και την ευημερία με την
τ/κ πλευρά. Δεν ήθελε, δεν θέλει
σήμερα, δεν θα θέλει ούτε αύριο,
βλέπουμε τα σημάδια αυτού».

Το σκηνικό μερικές εβδομάδες
πριν από την άτυπη «5συν 1» συ-
νάντηση ολοένα και περιπλέκεται.
Δύσκολα μπορεί να προβλέψει κά-
ποιος πότε και εάν θα πραγματο-
ποιηθεί. Μέσα σε αυτές τις συγκυ-
ρίες θεωρώ ότι η συζήτηση για τη
σύνθεση της ε/κ διαπραγματευτικής

ομάδας που αναπτύσσεται αυτές
τις μέρες στη Λευκωσία έχει ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον. Ο Αναστασιάδης
έκτισε εξ αρχής μια αντιπαραγω-
γική, αδιέξοδη από τη φύση της
διαπραγματευτική ομάδα, βάζοντας
πρόσωπα με τις πιο αντίθετες από-
ψεις  μέσα σε αυτήν όπως Αλ. Μαρ-
κίδης- Π. Πολυβίου, ή όπως Τ. Τσιε-
λεπής-Κ. Χρυσοστομίδης. Έτσι
έπαιζε με την φιλοτιμία μελών της
και στα πλαίσια της πολιτικής του
για μη λύση, αξιοποιούσε τις αντι-
φάσεις ανάμεσα στα μέλη της για
να κάνει εκείνος ό,τι και όποτε ήθε-
λε. Αυτός άλλωστε ήταν ο κύριος
λόγος που ο Αλ. Μαρκίδης επέλεξε
να αποχωρήσει από την ομάδα και
αργότερα αποφάσισε να κάνει γνω-
στή την αποχώρησή του στην κοινή
γνώμη. 

Η αλλοπρόσαλλη σύνθεση της
ομάδας δείχνει τους πραγματικούς
στόχους Αναστασιάδη. Πλην ελα-
χίστων εξαιρέσεων, δεν έτυχε κάποιο
μέλος της να προσέξει τι γινόταν
στην τριετία 2017-20 και ως εκ τού-
του δεν είπε δημόσια κάτι. Αλλά
ένας ηγέτης που ενδιαφέρεται για
την πρόοδο επιλέγει συνεργάτες
για να πετύχει τον στόχο του. Οι
επιλογές «μηδενικού αθροίσματος»
έχουν αποτύχει και έφεραν το Κυ-
πριακό σε αυτό το στρατηγικό αδιέ-
ξοδο. Από το παρά πέντε της λύσης
το 2017, σήμερα φτάσαμε στο σημείο
στο οποίο θεωρείται «είδηση» (!) το
εάν η Ε.Ε. ή οι ΗΠΑ υποστηρίζουν
την ομοσπονδία ή αν απορρίπτουν
τη λύση από «δύο κράτη». Θέματα
δηλαδή τα οποία επιλύθηκαν το
1977 ή το 1979, ή και το 1989!

www.larkoslarkou.org.cy

Στο ίδιο έργο θεατές
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Δ εκαεπτά τουλάχιστον κράτη-
μέλη της Ε.Ε., περιλαμβανο-
μένης και της Σουηδίας, συμ-

παρασκευάστριας χώρας του Astra-
Zeneca, θέτουν ηλικιακό όριο για
τη χορήγησή του. Αιτία της απόφα-
σης αυτής είναι το γεγονός ότι δεν
υπάρχουν δεδομένα για το εμβόλιο
της AstraZeneca, για πρόσωπα ηλι-
κίας άνω των 55 ετών. Παρά το γε-
γονός αυτό, τόσο η αρμόδια Επιτρο-
πή του Ευρωπαϊκού Οργανισμού
Φαρμάκων, όσο και ο Παγκόσμιος
Οργανισμός Υγείας, κρίνουν ότι το
εμβόλιο μπορεί να χορηγηθεί χωρίς
ηλικιακό όριο, κάτι που γεννά εύλογα
ερωτηματικά. Πόσω μάλλον αν ανα-
λογιστούμε ότι ούτε ο ΕΟΦ, ούτε ο
ΠΟΥ αιτιολόγησαν επαρκώς τη θέση
τους. 

Οι αμφιλεγόμενες τοποθετήσεις
του ΠΟΥ και της αρμόδιας Επιτροπής
του ΕΟΦ δεν ικανοποίησαν σοβαρές
και μεγάλες χώρες, με ισχυρές δομές
στο κομμάτι της υγείας, περιλαμβα-
νομένων και των επιστημονικών

τους ομάδων. Ευρωπαϊκή πηγή ανέ-
φερε στη «Κ» ότι το ανοσοποιητικό
σύστημα προσώπων 45-50 ετών (για
τα οποία υπάρχουν δεδομένα στην
έρευνα για το εμβόλιο AstraZeneca),
δεν μπορεί να εξισώνεται με το ανο-
σοποιητικό σύστημα προσώπων 65-
70 ετών (για τα οποία δεν κατατέ-
θηκαν δεδομένα). «Συνεπώς κανένα
σοβαρό κράτος δεν θα έπρεπε να
χορηγήσει ένα εμβόλιο σε συγκε-
κριμένες ηλικιακές ομάδες, για τις
οποίες δεν είναι γνωστή η επάρκεια
του», κατέληξε η ίδια ευρωπαϊκή
πηγή. 

Τα σοβαρά λοιπόν κράτη, της
Γερμανίας, της Γαλλίας, της Αυστρίας,
της Ιταλίας, της Ισπανίας, έθεσαν
ηλικιακό όριο, θέση την οποία στη
συνέχεια ορθώς ακολούθησαν η
Φινλανδία, η Σουηδία, η Δανία, η
Πορτογαλία, το Βέλγιο, η Ελλάδα
και η Πολωνία, η Μάλτα, η Ολλανδία,
το Λουξεμβούργο και η Εσθονία,
επιδεικνύοντας ανάλογη σοβαρό-
τητα. Δηλαδή, 17 κράτη-μέλη της
Ε.Ε. έθεσαν ηλικιακό όριο στη χο-
ρήγηση του AstraZeneca (τα περισ-
σότερα μέχρι 64 ετών), ενώ ακόμη
πιο αυστηρή η (εκτός Ε.Ε.) Ελβετία
που απέρριψε τη χορήγησή του. 

Η Κύπρος έχει διαφορετική άπο-
ψη. Το υπουργείο Υγείας και ο πο-
λιτικός του προϊστάμενος Κωνσταν-
τίνος Ιωάννου αποφάσισαν να υπο-
βάλουν την τρίτη ηλικία στη χορή-
γηση ενός εμβολίου, την επάρκεια

του οποίου αγνοούν. Εικάζοντας ότι
αφού είναι αποτελεσματικό για ηλι-
κίες μέχρι 55 ετών, θα είναι εξίσου
καλό και για ηλικίες 70, 80 και πάει
λέγοντας. Το Υπουργείο Υγείας οχυ-
ρώθηκε πίσω από την έγκριση του
ΕΟΦ και του ΠΟΥ στο εμβόλιο της
AstraZeneca και δεν έλαβε υπόψη
τα «ψιλά γράμματα» που αναφέρουν
ότι δεν έχουν κατατεθεί δεδομένα
(data) για άτομα άνω των 55 ετών. 

Από τις ανακοινώσεις του Υπουρ-
γείου Υγείας και τις δηλώσεις μελών
της επιστημονικής ομάδας που πλαι-
σιώνουν τον κ. Κωνσταντίνο Ιωάν-
νου, καθίσταται σαφές ότι πρώτιστος
στόχος είναι οι μαζικοί εμβολιασμοί
των Κυπρίων πολιτών και ότι το εμ-
βόλιο της AstraZeneca αποτελεί βα-
σικό εργαλείο της Κύπρου προς αυτή
την κατεύθυνση, δεδομένων των
μεγάλων ποσοτήτων που επιλέγηκε
να παραγγελθούν από το Υπουργείο
Υγείας. Θα μπορούσε κάποιος να
εκλάβει την τακτική αυτή, ως επι-
κέντρωση στην ποσότητα. Χωρίς
να γνωρίζουμε αν αυτό θα αποβεί
εις βάρος της ποιότητας… καθώς
απλούστατα δεν υπάρχουν δεδομέ-
να. Και για αυτό άλλωστε ουδείς
γνωρίζει εάν το εμβόλιο της Astra-
Zeneca είναι επαρκές για τις προ-
αναφερθείσες ηλικίες. 

Η επάρκεια όμως δεν αποτελεί
ερωτηματικό μόνο για το εμβόλιο
της εν λόγω φαρμακευτικής εταιρείας
και του πανεπιστημίου Οξφόρδης
(στις ηλικίες άνω των 55). Αποτελεί
δυστυχώς ερωτηματικό και για τον
αρμόδιο Υπουργό Υγείας στην Κύ-
προ, στον οποίο εκ των πραγμάτων
εναποτίθενται οι ελπίδες του καθενός
μας για ένα σοβαρό εμβολιαστικό
πρόγραμμα, το οποίο θα στοχεύει
όχι μόνο στην ποσότητα, αλλά κυ-
ρίως στην ποιότητα, για όλες τις ηλι-
κίες και δη για τις μεγαλύτερες ηλι-
κίες που όπως λένε οι επιστημονικές
ομάδες της Γερμανίας, της Γαλλίας,
της Ισπανίας, της Ιταλίας και πολλών
άλλων χωρών, δεν κατοχυρώνονται
με τη χορήγηση του εμβολίου Astra-
Zeneca, υπό το φως της απουσίας
δεδομένων. 

Θα ανέμενε κανείς, έστω και την
υστάτη, η κυβέρνηση Αναστασιάδη
να θέσει ως οφείλει την ασφάλεια
των πολιτών της Κύπρου υπεράνω
της δημόσιας εικόνας που επιφυ-
λάσσει ενδεχομένως στον εαυτό του
ο κάθε υπουργός, μέσω ενός ράλι
εμβολίων. Και εάν ο Κωνσταντίνος
Ιωάννου δεν αντιλαμβάνεται, γιατί
δεν μπορεί να χορηγεί εμβόλιο σε
συγκεκριμένες ηλικίες για τις οποίες
δεν υπάρχουν δεδομένα (όπως πα-
ραδέχεται και ο Ευρωπαϊκός Οργα-
νισμός Φαρμάκων τον οποίο επικα-
λείται), τότε ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης είναι υποχρεωμένος να του
το εξηγήσει. 

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Η επάρκεια
του Υπουργού Υγείας

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Ε να από τα μεγαλύτερα κοινω-
νικά ζητήματα στην εποχή του
#metoo είναι πώς να αντιμε-

τωπίσουμε και να περιορίσουμε,
συλλογικά και ατομικά, αποκρου-
στικές συμπεριφορές όπως η σε-
ξουαλική παρενόχληση και κακο-
ποίηση, ο σωματικός και ηθικός βια-
σμός, οι πάσης φύσεως εκφοβισμοί
και ηθικοί εκβιασμοί. Αποτρόπαιες
πράξεις σαν και αυτές λαμβάνουν
χώρα σε όλες ανεξαιρέτως τις επαγ-
γελματικές και κοινωνικές δραστη-
ριότητες μιας ανθρώπινης κοινω-
νίας.

Ο Εmile Durkheim έλεγε ότι το
έγκλημα δεν είναι μια παθογόνος
κοινωνική κατάσταση αλλά μέρος
της φυσιολογικής ροής του συλλο-
γικού βίου ατελών ηθικά όντων. Από
αυτή την άποψη είναι μάλλον αβέ-
βαιο αν οι κοινωνίες μας θα κατα-
φέρουν ποτέ να εξαλείψουν τα θλι-
βερά αυτά φαινόμενα. Ωστόσο, αυτό
που μπορούμε να κάνουμε είναι να
κατανοήσουμε καλύτερα τη φύση
τέτοιων συμπεριφορών και με βάση
αυτή την κατανόηση να προτείνουμε
πρακτικές ενδυνάμωσης των θυμά-
των και αποδυνάμωσης των υπο-
ψήφιων βασανιστών τους. Αν με-

λετήσει κανείς την κοινωνική φύση
των εγκλημάτων αυτών, θα διαπι-
στώσει ότι όλα συνιστούν μια μορφή
κατάχρησης εξουσίας: ο φτασμένος
σκηνοθέτης ή παραγωγός επιβάλλει
τις ορέξεις του στον νέο ηθοποιό
στο ξεκίνημα της καριέρας του, ο
παράγοντας αθλητικής ομοσπονδίας
κακοποιεί νεαρή αθλήτρια, όπως
και ο μεγιστάνας με τους πολιτικούς
«φίλους» του κακοποιούν ανήλικες
κοπέλες που αναζητούν μια θέση
στον ήλιο, ή πάλι ο προϊστάμενος
της ιδιωτικής ή δημόσιας υπηρεσίας
εκβιάζει και καταδυναστεύει συνει-
δητά όποια ή όποιον βρίσκεται στο
έλεος της αξιολόγησής του. Όποιος
κατέχει κοινωνική εξουσία, μια θέση
δηλαδή που του επιτρέπει να κρίνει
άμεσα το μέλλον άλλων, μπορεί να
την καταχραστεί. 

Η υπάρχουσα αντίληψη της εξου-
σίας, όπως τη μοιράζονται από κοι-
νού θύτες και θύματα, οπλίζει τους
θύτες και ακυρώνει ηθικά τα θύματα.
Η ισχύουσα κοινωνική αναπαρά-
σταση της εξουσίας τη θέλει σοβαρή
και ηθική, τη ντύνει με τιμές και δό-
ξες, της απονέμει βραβεία και τίτλους
σημαντικούς στον χώρο της τέχνης,
της επιστήμης, της πολιτικής ή της

οικονομίας. Η εξουσία προβάλλεται
με λαμπερούς τίτλους στον Τύπο
και τα κοινωνικά δίκτυα, περιβάλ-
λεται από τον χιτώνα του κύρους
και της αυθεντίας, αποδίδει στον
εαυτό της ονόματα σοβαροφανή
που κανείς κοινός θνητός δεν θα
μπορούσε ποτέ να αμφισβητήσει.
Αυτή η φαντασμαγορία, «μητέρα
του λάθους και του ψεύδους» κατά
τον Πασκάλ, που έχει διαποτίσει τις
συνειδήσεις όλων μας, τρέφει τα
ανθρωπόμορφα κτήνη που κατα-
χρώνται την εξουσία τους και τους
δίνει το δικαίωμα να μετατρέπουν
τους πάντες σε υποχείριά τους. Ποια
είναι όμως η δύναμη που θα μπο-
ρούσε να διαρρήξει το ένδυμα του
ψεύδους και του λάθους και να πα-
ρουσιάσει την εκάστοτε εξουσία

όπως πραγματικά είναι; Ο Ουμπέρτο
Έκο, στο περίφημο μυθιστόρημά
του «Το όνομα του ρόδου» (1980),
απαντάει: η γελοιότητα. Το βιβλίο
στρέφεται γύρω από τον δεύτερο,
υποτίθεται, χαμένο τόμο της «Ποι-
ητικής» του Αριστοτέλη, «Περί Κω-
μωδίας». Ο σωζόμενος πρώτος τόμος,
«Περί Τραγωδίας», διδάσκει τα πάθη
των μεγάλων και σπουδαίων ηρώων,
οι οποίοι ενέδωσαν στα πάθη τους,
έγιναν υβριστές και καταχράστηκαν
τη θεϊκή ή ανθρώπινη εξουσία τους
προκαλώντας ολέθρια δεινά στην
πόλη τους, στους οικείους τους και
στον εαυτό τους. Οι τραγωδίες προ-
σπαθούν να σωφρονίσουν «δι’ ελέου
και φόβου» όσους ασκούν εξουσία
και να τους αποτρέψουν από πράξεις
κατάχρησης ή ύβρεως, διατηρώντας
παράλληλα στο ακέραιο το κύρος
της ίδιας της εξουσίας. Πόσο βέβαιο,
όμως, είναι ότι τα δεινά των άλλων
επί σκηνής θα παραδειγματίσουν
τους επίδοξους «νταήδες» και «μάγ-
κες» που κατέχουν εξουσία; Παρα-
δόξως ούτε ο πόνος που προκαλείται
στα θύματα ούτε τα δεινά που πλήτ-
τουν τελικά τον ίδιο τον θύτη και
τους οικείους του είναι ικανά να
αποτρέψουν την ανεξέλεγκτη συμ-

περιφορά ενός επίδοξου καταχραστή.
Τουναντίον, στον βαθμό που έχει
απολέσει κάθε ηθική πυξίδα, το κακό
του άλλου τού προκαλεί ηδονή. Ο
ενάρετος άνθρωπος πράττει το καλό,
επειδή είναι καλό και αντλεί ικανο-
ποίηση από την πράξη του. Αντίθετα,
ο διεφθαρμένος άνθρωπος αντλεί
μια διεστραμμένη ηδονή από τη συ-
νείδηση ότι η πράξη του προξενεί
κακό. Επομένως, είναι μάλλον μάταιο
και ουτοπικό να επιδιώκεις να συ-
νετίσεις έναν νταή προσπαθώντας
να τον κάνεις να συνειδητοποιήσει
τη βλάβη που προκαλεί ή έχει προ-
καλέσει στα θύματά του. Αντίθετα,
μάλλον ηδονή τού προσφέρεις, ενι-
σχύοντας το αίσθημα ισχύος και κυ-
ριαρχίας του.  

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, ο
Αριστοτέλης πιθανολογείται ότι
έγραψε και δεύτερο βιβλίο, αυτή τη
φορά για την κωμωδία. Το δεύτερο
βιβλίο της «Ποιητικής» του δεν στό-
χευε πλέον στο να συμμορφώσει
τους θύτες αλλά στο να αφυπνίσει
τα θύματα. Η κωμωδία απευθυνόταν
σε κοινούς ανθρώπους, γελοιοποι-
ώντας τους μεγάλους και σπουδαίους
άνδρες και αμφισβητώντας τους θε-
σμούς, που επέτρεπαν την ανεξέ-

λεγκτη χρήση της εξουσίας τους.
To επικίνδυνο αυτό βιβλίο αποκά-
λυπτε τη φαιδρότητα της εκάστοτε
εξουσίας, δίδασκε ότι επιτρέπεται
να διακωμωδείς τα πάντα, διότι οι
πάντες και τα πάντα μπορούν να
γίνουν αντικείμενο χλεύης, ακόμη
και τα θεία και τα κοινωνικά θέσφα-
τα. Γιατί μόνο η διακωμώδηση έχει
τη δύναμη να αποδομήσει τη σο-
βαροφάνεια και να εξουδετερώσει
τη βία που ενδέχεται να προκύψει
από την ασύμμετρη σχέση. Χωρίς
πίστη στη σοβαρότητα του συστή-
ματος εξουσίας, το σύστημα καταρ-
ρέει σαν χάρτινος πύργος και όλα
τα όπλα των επίδοξων καταχραστών
εξαφανίζονται. Όσο ένδοξο και αρ-
χαίο όνομα κι αν έχει το ρόδο, δεν
είναι παρά ένα όνομα. Αυτό που μας
περιβάλλει δεν είναι η σοβαρή εξου-
σία των μεγάλων και σπουδαίων,
αλλά τα γυμνά τους ονόματα: «stat
rosa pristina nomine, nomina nuda
tenemus».

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Γελοιότητα και εξουσία
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ
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Ο Γερμανός πρόεδρος Φρανκ Βάλτερ Σταϊνμάγερ μιλάει στη γερμανική Βουλή στην επέτειο των 1000 συνεδριάσεών της. Η πρώτη συνεκλήθη στις 7 Σε-
πτεμβρίου 1949.

<<<<<<

Αλλωστε ουδείς
γνωρίζει εάν το εμβόλιο
της AstraZeneca είναι
επαρκές για τις προανα-
φερθείσες ηλικίες. 

<<<<<<

Αν μελετήσει κανείς την
κοινωνική φύση των
εγκλημάτων αυτών, θα
διαπιστώσει ότι όλα
συνιστούν μια μορφή
κατάχρησης εξουσίας.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Υπό άλλες περιστάσεις, η επίσκεψη
του προέδρου της Δημοκρατίας,
Νίκου Αναστασιάδη στο Ισραήλ θα
ήταν ένα γεγονός που απλώς θα
επιβεβαίωνε το άριστο κλίμα στις
σχέσεις των δύο χωρών. Στην προ-
κειμένη περίπτωση, η παρουσία
του Νίκου Αναστασιάδη στο Τελ
Αβίβ αποκτά επιπρόσθετη αξία για
δύο λόγους: Αρχικά επειδή πραγ-
ματοποιείται κάτω από ιδιάζουσες
υγειονομικές συνθήκες ένεκα της
πανδημίας και μόλις μία εβδομάδα
μετά την εκεί παρουσία του πρω-
θυπουργού της Ελλάδας και δεύ-
τερον επειδή αποβλέπει στην ενί-
σχυση της συνεργασίας σε θέματα
που αφορούν τον τουρισμό και την
πανδημία. Στο Ισραήλ, τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας συνοδεύουν οι
υπουργοί Εξωτερικών, Άμυνας,
Ενέργειας και Εμπορίου, ο κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος και ο υφυ-
πουργός Τουρισμού. Η σύνθεση
της κυπριακής αποστολής εν πολ-
λοίς αποκαλύπτει και τους στόχους
της επίσκεψης-αστραπής στο Ισ-
ραήλ, που στην προκειμένη περί-
πτωση περισσότερο εστιάζει σε δι-
μερή ζητήματα συνεργασίας παρά
στα ευρύτερα γεωπολιτικά ζητή-
ματα. Στην ατζέντα των συνομιλιών,
τόσο με τον πρόεδρο του Ισραήλ
κ. Ρόιβεν Ρίβλιν, όσο και με τον
πρωθυπουργό της χώρας κ. Βενιαμίν
Νετανιάχου, τα θέματα που θα απα-
σχολήσουν είναι το Κυπριακό, οι
διμερείς σχέσεις, η Ανατολική Με-
σόγειος και η συνεργασία των δύο
χωρών με στόχο την ειρήνη και τη
σταθερότητα στην περιοχή, η αν-
τιμετώπιση της πανδημίας του κο-
ρωνοϊού, καθώς και θέματα που
αφορούν τους τομείς της Άμυνας,
της Ενέργειας και του Τουρισμού.

Η προσοχή της κυπριακής απο-

στολής είναι στραμμένη στις συν-
θήκες που έχει επιβάλλει η πανδημία
και στις προεκτάσεις τους σε οικο-
νομικό και κοινωνικό επίπεδο. Η
Κύπρος, όπως και η Ελλάδα, παρα-

κολουθεί με ιδιαίτερη προσοχή το
ισραηλινό υγειονομικό μοντέλο,
ιδιαίτερα καθώς συνυπολογίζονται
οι πρακτικές δυσκολίες που έχουν
προκύψει σε πανευρωπαϊκό επίπεδο
στο πρόγραμμα εμβολιασμών των
πολιτών, δυσκολίες, που με τα ση-
μερινά δεδομένα, προκαλούν ανη-
συχίες για επανάληψη της περσινής
χρονιάς, πρώτα και κύρια στον τομέα
του τουρισμού. Παραμονές της επί-
σκεψης, πηγές στη Λευκωσία δεν
απέκλειαν το ενδεχόμενο να επι-
σημοποιηθεί το ενδιαφέρον της Κύ-
πρου για τις έρευνες που πραγμα-
τοποιούνται στη γειτονική χώρα
σχετικά με το φάρμακο κατά του

COVID-19. Οι ίδιες πηγές αφήνουν
ανοιχτό το ενδεχόμενο ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας να εκφράσει την
πρόθεση της Κύπρου να συμμετά-
σχει στις κλινικές δοκιμές του φαρ-
μάκου. Η εξέλιξη αυτή θα ενισχύσει
σημαντικά τη συνεργασία των δύο
χωρών στο ενδιάμεσο διάστημα
ώστε οι μετακινήσεις των επιβατών
να γίνονται με απλουστευμένους
υγειονομικούς περιορισμούς. Το θέ-
μα αυτό «καίει» τη Λευκωσία δεδο-
μένου ότι την 1η Μαρτίου ξεκινά
και επίσημα η τουριστική περίοδος
2021. 

Το υψηλό ποσοστό εμβολιασμών
που έχει πετύχει το Ισραήλ σε συν-

δυασμό με το υγειονομικό πιστο-
ποιητικό που έχει βάλει στο τραπέζι
η Ελλάδα για ταξίδια κατά την κα-
λοκαιρινή περίοδο, αυτομάτως κα-
τατάσσει την τουριστική αγορά
της γειτονικής χώρας στις πρώτες
που ενδιαφέρουν άμεσα την Κύπρο.
Εδώ τόσο ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας στις κατ’ ιδίαν επαφές με
τον πρωθυπουργό του Ισραήλ, όσο
και ο υφυπουργός Τουρισμού με
τον ομόλογό του, δεν θα αντιμετω-
πίσουν ιδιαίτερες δυσκολίες, μιας
και ο Βενιαμίν Νετανιάχου έχει το-
ποθετηθεί θετικά στην πρόταση
του Έλληνα πρωθυπουργού, που
ουσιαστικά θα άρει τους περιορι-
σμούς που υπάρχουν για όσους εμ-
βολιαστούν. Με βάση στοιχεία του
2019, η Κύπρος υποδέχθηκε περί-
που 300.000 τουρίστες από το Ισ-
ραήλ, νούμερο που, εάν δεν προ-
έκυπτε η πανδημία, θα παρουσίαζε
αύξηση, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις
που υπήρχαν. Ο Σάββας Περδίος,
σύμφωνα με πληροφορίες, θα συ-
ζητήσει με τον Ισραηλινό ομόλογό
του τις προοπτικές για πώληση του-
ριστικών πακέτων την περίοδο του
Πάσχα, το οποίο φέτος ημερολο-
γιακά θα συμπέσει με τις προετοι-
μασίες έναρξης της καλοκαιρινής
περιόδου. Το επιδιωκόμενο μοντέλο
συνεργασίας με το Ισραήλ θεωρείται
κομβικής σημασίας, γιατί από την
επιτυχία του θα εξαρτηθεί και η
συμπεριφορά άλλων δύο, σημαν-
τικών για την Κύπρο, τουριστικών
αγορών, της ρωσικής και της αγ-
γλικής. Τόσο στην κυβέρνηση όσο
και στον τουριστικό κλάδο θεωρεί-
ται ιδιαίτερα θετικό πως και στις
τρεις αγορές καταγράφονται υψηλά
ποσοστά εμβολιασμού του πληθυ-
σμού και ότι αυτές είναι εκτός Ε.Ε.,
κάτι που διευκολύνει τη Λευκωσία
να προχωρήσει σε διμερείς συμ-
φωνίες για τα ταξίδια. 

Deal με το Ισραήλ για πανδημία και τουρίστες
Το ταξίδι του προέδρου της Δημοκρατίας μετά την επίσκεψη του Μητσοτάκη  – Οι στοχεύσεις και τα αναμενόμενα οφέλη

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ 
ΚΑΙ ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 

ΤΗΛ:  22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

Πονοκέφαλο
Ημικρανία
Οσφυαλγία
Οδοντικό πόνο
Μυϊκό πόνο

Αντιμετωπίζει:

Ενεργειακά, 
στρατιωτική 
και γεωπολιτική
συνεργασία
Η συμπερίληψη της υπουργού
Ενέργειας και Εμπορίου στην
κυπριακή αποστολή την Παρα-
σκευή το απόγευμα, δείχνει
πως ενεργειακά θέματα κοινού
ενδιαφέροντος θα απασχολή-
σουν τις δύο πλευρές. Μέχρι το
κλείσιμο του κυριακάτικου φύλ-
λου της «Κ», οι πληροφορίες
που είχαμε στη διάθεσή μας
επιβεβαιώνουν πως μεταξύ των
ενεργειακών θεμάτων συμπε-
ριλαμβάνεται και αυτό του κοι-
τάσματος «Αφροδίτη». Στην
ατζέντα είναι και οι συνομιλίες
που βρίσκονται σε εξέλιξη, για
τον καθορισμό των ποσοστών
του κοιτάσματος που εισέρχεται
εντός της ισραηλινής ΑΟΖ. Ένα
θέμα που εκκρεμεί από το 2011.
Οι ίδιες πληροφορίες δεν προσ-
διορίζουν εάν η παρουσία της
Νατάσας Πηλείδου στο Ισραήλ
σχετίζεται και με πιθανή κατά-
ληξη των διαβουλεύσεων ανά-
μεσα στις δύο πλευρές. Σε
στρατιωτικό επίπεδο οι υπουρ-
γοί Άμυνας των δύο χωρών θα
κάνουν μια ανασκόπηση της μέ-
χρι σήμερα συνεργασίας και θα
εξετάσουν τις προοπτικές εμ-
βάθυνσής της. Πηγές στη Λευ-
κωσία δεν αποκλείουν το ενδε-
χόμενο ο Ισραηλινός πρωθυ-
πουργός να ενημερώσει τον
πρόεδρο της Δημοκρατίας για
το πώς διαμορφώνεται το γεω-
πολιτικό περιβάλλον μετά την
αλλαγή ηγεσίας στις ΗΠΑ.

Τα υψηλά ποσοστά εμβολιασμού του πληθυσμού που καταγράφει το Ισραήλ, θεωρούνται ως ο καθοριστικός παράγον-
τας που θα άρει τους περιορισμούς στα ταξίδια μεταξύ των δύο χωρών, με του Ισραηλινούς τουρίστες να αποτελούν μια
ικανοποιητική μαγιά για τη φετινή καλοκαιρινή περίοδο.

<<<<<<<

Στην κυβέρνηση ευελπι-
στούν πως με την άρση
των υφιστάμενων περιο-
ρισμών ένα σημαντικό
κομμάτι Ισραηλινών 
θα στηρίξει το εγχώριο
τουριστικό προϊόν.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Ο ήλιος πάνω από την Ευρώπη

Η Πορτογαλία ανέλαβε στις αρ-
χές του έτους την προεδρία
του Συμβουλίου της Ευρω-

παϊκής Ένωσης σε μια δύσκολη
περίοδο μετά το Brexit και εν μέσω
της πανδημίας του κορωνοϊού. Θέ-
λοντας πιθανόν να απαλύνει τον
πόνο των πολιτών αλλά και των
κρατών – μελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης από τα συντρίμμια που
αφήνει πίσω της η πανδημία, η
πορτογαλική Προεδρία επέλεξε ως
σύμβολο τον ήλιο, οι ακτίνες του
οποίου φωτίζουν τα 27 αστέρια,
κράτη – μέλη της Ε.Ε. Οι προτε-
ραιότητες της πορτογαλικής Προ-
εδρίας έχουν ως σύνθημα: «Ώρα
για αποτελέσματα: δίκαιη, πράσινη
και ψηφιακή ανάκαμψη», θέτοντας
ως στόχο τη μετάβαση από τα λόγια
στις πράξεις. Αυτά τόνισε στην
ομιλία της η υφυπουργός Ευρω-
παϊκών Υποθέσεων της Πορτογα-
λικής Δημοκρατίας, Ana Paula Za-
carias, ενώπιον των μελών της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής των Περιφε-
ρειών (ΕΕτΠ) εκπροσωπώντας τον
πρωθυπουργό της χώρας, Antonio
Costa, ο οποίος διετέλεσε μέλος
της ΕΕτΠ.

Η Πορτογαλία αναλαμβάνει την
Προεδρία του Συμβουλίου της Ε.Ε.
για τέταρτη φορά από την ένταξή
της το 1986 και θα τη διαδεχθεί
την 1η Ιουλίου η Σλοβενία κλεί-

νοντας έτσι την τριάδα, στην οποία
μπήκε πρώτη η Γερμανία. Έχοντας,
λοιπόν, την εμπειρία της Προεδρίας,
η Πορτογαλία θα κληθεί να χειρι-
στεί την οικονομική κρίση και να
καταβάλει προσπάθειες να ξεπε-
ραστεί η πανδημία, προωθώντας
κοινές αξίες, όπως η αλληλεγγύη,
η σύγκλιση και η συνοχή.

Οι κύριες προτεραιότητες της
πορτογαλικής Προεδρίας εστιά-
ζονται στην ενίσχυση της ανθε-
κτικότητας της Ευρώπης, στην
προαγωγή της εμπιστοσύνης στο
ευρωπαϊκό κοινωνικό μοντέλο και
στην προώθηση της βιώσιμης ανά-
καμψης. Ιδιαίτερη έμφαση δίδεται
στην επιτάχυνση μιας δίκαιης ψη-
φιακής μετάβασης για όλους και
στην επιβεβαίωση του ρόλου της
Ε.Ε. στον κόσμο.

Το ενθαρρυντικό γεγονός για
τα μέλη της ΕΕτΠ είναι ότι η Πορ-
τογαλία έχει σεβαστεί τις απόψεις
των τοπικών αρχών και τις έχει εν-

τάξει στις προτεραιότητές της. Ανα-
γνωρίζοντας την ανάγκη προώθη-
σης του δημοκρατικού διαλόγου
με τους πολίτες για βελτίωση της

εικόνας της Ε.Ε., η πορτογαλική
Προεδρία είναι πρόθυμη να ακούσει
τις απόψεις της βάσης της κοινω-
νίας των πολιτών, έτσι όπως απορ-
ρέουν από τις δημοκρατικές αξίες
και το κράτος δικαίου.   

Η αποχώρηση, όμως, της Με-
γάλης Βρετανίας από την Ε.Ε. δυ-
σχεραίνει αυτή την προσπάθεια,
αφού η Πορτογαλία είναι η πρώτη
προεδρεύουσα χώρα του συμβου-
λίου της Ε.Ε. που θα ασχοληθεί με
τη μετά Brexit εποχή. Η Μεγάλη
Βρετανία έχει ήδη δείξει τις προ-
θέσεις της για οικονομικά ανοίγ-
ματα προς τις Ηνωμένες Πολιτείες,
αναγκάζοντας την Ε.Ε. να διατη-
ρήσει αλλά και να προωθήσει πε-
ρισσότερες υπερατλαντικές συμ-
μαχίες, ιδιαίτερα με τις Ηνωμένες
Πολιτείες Αμερικής αλλά και στην
Ασία. Η διατήρηση καλών σχέσεων
με τις δύο ανερχόμενες οικονομικές
δυνάμεις και πληθυσμιακά μεγα-
λύτερες χώρες στον κόσμο, όπως
η Κίνα και η Ινδία, αποτελούν  προ-
τεραιότητα για την Ε.Ε. λόγω του
εμπορίου και των επενδύσεων.

Σε τοπικό, περιφερειακό και
εθνικό επίπεδο, η Πορτογαλία ανα-
γνωρίζει ότι ο πληθυσμός γερνάει,
επισημαίνοντας την ανάγκη πα-
ραχώρησης οικιακής φροντίδας
και τη διατήρηση ενός δυνατού
συστήματος υγείας. Η ένταξη των

μεταναστών τονίζεται ότι θα πρέπει
να συμπεριληφθεί στο πακέτο της
οικονομικής ανάκαμψης, μετανά-
στευσης και ασύλου. Η εύκολη πρό-
σβαση στο διαδίκτυο και η ψηφιακή
καινοτομία, κυρίως στις απομα-
κρυσμένες και απομονωμένες πε-
ριοχές, συμπληρώνουν το πακέτο
στήριξης της κοινωνίας των πολι-
τών που είχαν προταθεί από τα μέ-
λη της ΕΕτΠ.

Αυτό που απασχολεί, όμως, αυτή
τη στιγμή την πορτογαλική Προ-
εδρία είναι η δημόσια υγεία, οι αν-
θρώπινες ζωές και η απαλλαγή από
την πανδημία του κορωνοϊού, προ-
ωθώντας τους διαγνωστικούς ελέγ-
χους, τη φαρμακευτική αγωγή και
τους εμβολιασμούς. Η πορτογαλική
Προεδρία έχει προτείνει ένα φιλό-
δοξο πρόγραμμα, το οποίο βασί-
στηκε στις ανθρώπινες ανάγκες
και στις νέες συνθήκες που προ-
έκυψαν μετά την πανδημία. Οι από-
ψεις των εκπροσώπων των πολιτών
φαίνεται ότι εισακούστηκαν και
αναμένουμε όχι μόνο να περάσουμε
από τα λόγια στις πράξεις και στα
αποτελέσματα, αλλά να δούμε αν
θα μπορέσει τελικά ο ιβηρικός ήλιος
να φωτίσει τα υπόλοιπα αστέρια,
κράτη – μέλη της Ε.Ε.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ο τέως αντιπρόεδρος της «κυβέρ-
νησης», Κουντρέτ Όζερσαϊ, σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» λέει ότι η
διεθνής κοινότητα πρέπει να σε-
βαστεί το δικαίωμα της αυτοδιά-
θεσης του «λαού της Κύπρου», δη-
λαδή των Τ/κ και των Ε/κ. Με άλλα
λόγια, η διεθνής κοινότητα και ο
ΟΗΕ δεν έχουν το δικαίωμα να επι-
βάλουν το ομόσπονδο κράτος στην
Κύπρο. Σημειώνει δε πως εάν ο κ.
Αναστασιάδης επιμείνει στην ομο-
σπονδία «παρά το γεγονός ότι γνω-
ρίζει ότι η κοινότητά του δεν είναι
έτοιμη για αυτήν» το μόνο που θα
πετύχει είναι να συμβάλει στη δι-
αιώνιση του στάτους κβο.

–Η άτυπη Πενταμερής τίθεται
σε κίνδυνο μετά τις πρόσφατες
δηλώσεις του κ. Ερντογάν; 

–Δεν νομίζω ότι η Πενταμερής
τέθηκε σε κίνδυνο λόγω των δη-
λώσεων του κ. Τατάρ και του κ.
Ερντογάν. Και αυτό διότι συντρέ-
χουν λόγοι βάσει των οποίων ο χα-
ρακτήρας αυτής της διάσκεψης θα
είναι άτυπη, διότι δεν υφίσταται
μια κοινώς αποδεκτή επίσημη βάση
διαπραγμάτευσης. Για αυτόν τον
λόγο τέτοιου είδους δηλώσεις είναι
αναμενόμενες. Και οι δύο πλευρές
εκφράζουν διαφορετικές απόψεις
για τη λύση. Είναι πολύ φυσικό να
υπογραμμίζονται οι διαφορετικές
αντιλήψεις, καθώς πλησιάζει η ημε-
ρομηνία της Πενταμερούς. Όπως
οι πολιτικοί αρχηγοί της Ελλάδας
και της ε/κ πλευράς συναντιούνται
και δηλώνουν ότι «θέλουμε ομο-
σπονδία», έτσι και η Τουρκία και
ο Τ/κ ηγέτης δηλώνουν ότι «εμείς
θέλουμε λύση δύο κρατών». Το ση-
μαντικό είναι τι απόψεις θα προ-
βάλει κάθε πλευρά στη διάσκεψη
έτσι ώστε να πείσει την άλλη πλευ-
ρά. Η τ/κ πλευρά θα πρέπει να απαν-
τήσει με ξεκάθαρο, κατανοητό και
πειστικό τρόπο στο ερώτημα «για
ποιο λόγο οι Ε/κ να αποδεχθούν
τη λύση των δύο κρατών»; Και η
ε/κ πλευρά θα πρέπει να απαντήσει
με ξεκάθαρο, κατανοητό και πει-
στικό τρόπο στο ερώτημα «για ποιο
λόγο οι Τ/κ να αποδεχθούν τον
ομοσπονδιακό συνεργατισμό μετά
από την αποτυχία της 50ετούς ομο-
σπονδίας και την απόρριψη του
Σχεδίου Ανάν από την ε/κ πλευρά
το 2004;». Όσο οι πλευρές δεν συμ-
φωνούν σε μια κοινή βάση δεν πρό-
κειται να ξεκινήσουν οι επίσημες
διαπραγματεύσεις και σε μια τέτοια
περίπτωση δεν αποκλείεται η πρώ-
τη αποτυχημένη διάσκεψη να ακο-

λουθηθεί από άλλες ανεπίσημες
επαφές. 

–Τι θα πρέπει, λοιπόν, να πρά-
ξουν οι εμπλεκόμενες πλευρές;

–Είτε η μία πλευρά θα πείσει
την άλλη πλευρά για την ορθότητα
του δικού της μοντέλου λύσης (απο-
δεικνύοντας ότι το μοντέλο είναι
προς το συμφέρον της άλλης πλευ-
ράς με τις παραχωρήσεις που θα
πραγματοποιήσει), και οι επίσημες
διαπραγματεύσεις θα ξεκινήσουν
σε αυτή τη βάση, είτε θα δημιουρ-
γηθεί μια ενδιάμεση φόρμουλα που
θα περιλαμβάνει το μοντέλο λύσης
και των δύο πλευρών και δεν θα
αποκλείει προτάσεις με κατηγο-
ρηματικό τρόπο. 

–Δηλαδή;
–Για παράδειγμα, θα μπορούσε

να συμφωνηθεί μια εξελικτική εται-

ρική σχέση, στην οποία τα δύο
κράτη θα αρχίσουν να συνεργά-
ζονται με βάση τις μεταξύ τους
συμφωνίες σε διάφορους τομείς,
οι οποίοι θα αυξάνονται συνεχώς
με βάση τα αποτελέσματα των ταυ-
τόχρονων και ξεχωριστών δημο-
ψηφισμάτων που θα διεξάγονται
περιστασιακά τις επόμενες περιό-
δους. Με αυτόν τον τρόπο δεν θα
αποκλειστεί το ενδεχόμενο της
ομοσπονδίας σε βάθος χρόνου. Θα
ξεκινήσουμε με μια αδύναμη συ-
νεργασία, η οποία θα βασίζεται στη
σύμπραξη των δύο κρατών και με
την πάροδο του χρόνου θα ενισχύ-
σουμε (σταδιακά) τη συνεργασία
με τα δημοψηφίσματα. Πρόκειται
για ένα μοντέλο σύμπραξης, το
οποίο αναπτύσσεται με βάση τη
σταδιακή συνεργασία, όπως ακρι-
βώς συνέβη στην Ευρώπη με την
κοινότητα του άνθρακα και χάλυβα
και τη δημιουργία της κοινής αγοράς
και από εκεί καταλήξαμε στη ση-
μερινή Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία

έχει χαρακτηριστικά ομοσπονδίας.
Εάν μια μέρα και οι δύο πλευρές
είναι πλήρως προετοιμασμένες να
μοιραστούν τη διοίκηση και τον
πλούτο, αυτή η συνεργασία θα μπο-
ρούσε να εξελιχθεί σε ομοσπονδία.
Σε αντίθετη περίπτωση, θα μπο-
ρούσε να προκύψει ένα μοντέλο
στο οποίο τα δύο κράτη θα είναι
ισχυρότερα και θα μειωθούν οι το-
μείς συνεργασίας. Αναμφίβολα, εν-
δεχομένως θα μπορούσε να μη βρε-
θεί κοινό έδαφος και η άτυπη συ-
νάντηση να αποτύχει.

–Από ό,τι κατανοώ για εσάς η
ουσία του όλου ζητήματος είναι
διαφορετική…

–Μπορείτε να πείσετε την άλλη
πλευρά και να καταλήξετε στη συ-
ναίνεση και σε μια εταιρική σχέση;
Αυτή είναι η ουσία. Όσο δεν μπο-
ρείτε να το πράξετε αυτό, η εισή-
γησή σας θα παραμείνει μια απλή
επιθυμία και έτσι θα διαιωνιστεί
το στάτους κβο στην Κύπρο. Γι’

αυτόν τον λόγο, μετά την ξεκάθαρη
τοποθέτηση του κ. Ερντογάν, πι-
στεύω ότι στη νέα περίοδο θα έχου-
με περισσότερες από μια άτυπες
διασκέψεις. Σε περίπτωση που βρε-
θεί διέξοδος, αυτή θα έρθει μέσω
νέων και δημιουργικών ιδεών. Θα
μπορέσουν να βρουν νέες ιδέες,
να είναι δημιουργικά και να πείσουν
την άλλη πλευρά τα εμπλεκόμενα
μέρη; Αυτό θα το διαπιστώσουμε
στην πενταμερή. Επίσης, σε αυτό
το σημείο, θα ήθελα να αναφερθώ
σε ένα άλλο ζήτημα. Στο Κυπριακό
άνοιξε το κουτί της Πανδώρας. Με
άλλα λόγια το τζίνι βγήκε από το
λυχνάρι και για αυτό ευθύνεται ο
κ. Αναστασιάδης. Ανεξάρτητα από
το αν τράπηκε σε φυγή, όταν πιέ-
στηκε στις διαπραγματεύσεις ή όν-
τως επιδίωκε αυτό το αποτέλεσμα
ή όχι, ο ίδιος άφησε να εννοηθεί
ότι θα μπορούσε να συζητήσει τα
δύο κράτη. Είναι δυνατόν, ο αρ-
χιεπίσκοπος, ο κ. Τσαβούσογλου
και ορισμένοι αξιωματούχοι της

Ε.Ε. να παρεξήγησαν τα λόγια του
κ. Αναστασιάδη; Προφανώς, όποιος
και αν είναι ο λόγος, ο κ. Αναστα-
σιάδης «έκλεισε το μάτι στη λύση
των δύο κρατών» και «έτριψε το
λυχνάρι του Αλαντίν». Έτσι, το
τζίνι βγήκε έξω και από τώρα και
στο εξής, δεν έχει σημασία αν δη-
λώνει ο ίδιος ότι δεν θα συζητήσει
τα δύο κράτη. Σε μια τέτοια περί-
πτωση και η τ/κ πλευρά έχει το δι-
καίωμα να δηλώσει ότι «δεν συζητώ
την ομοσπονδιακή λύση». Θεωρώ
ότι ο κ. Αναστασιάδης συνειδητο-
ποίησε ότι η ε/κ κοινότητα δεν
είναι έτοιμη για την ομοσπονδιακή
λύση, τον καταμερισμό της εξου-
σίας και του πλούτου με τους Τ/κ.
Για αυτόν τον λόγο θα πρέπει να
είμαστε ειλικρινείς μεταξύ μας.
Εφόσον η ε/κ κοινότητα δεν είναι
έτοιμη για μια ομοσπονδιακή λύση,
δηλαδή δεν είναι έτοιμη να μοιρα-
στεί τη διοίκηση και τον πλούτο,
σε περίπτωση που ο Ε/κ ηγέτης
βγει και ισχυριστεί ότι «διαπραγ-

ματευόμαστε μόνο την ομοσπον-
δία», θα τηρήσει μια ανειλικρινή
στάση και έτσι δεν θα φτάσουμε
πουθενά. Εάν ο Ε/κ ηγέτης επιμείνει
στην ομοσπονδία παρά το γεγονός
ότι γνωρίζει ότι η κοινότητά του
δεν είναι έτοιμη για αυτήν, το μόνο
που θα πετύχει είναι να συμβάλει
στην διαιώνιση του στάτους κβο. 

–Μετά την τοποθέτηση του κ.
Ερντογάν ότι «στην Κύπρο δεν
υπάρχει άλλη διέξοδος παρά η
λύση των δύο κρατών» ποιες
εξελίξεις θα ακολουθήσουν στο
Κυπριακό;

–Κατ΄ αρχάς, θα ήθελα να επι-
σημάνω ότι πρέπει να αναρωτη-
θούμε γιατί η ομοσπονδία είναι η
παράμετρος της λύσης στην Κύπρο
εδώ και 52 χρόνια. Αυτό δεν συνέβη
επειδή το αποφάσισε το Συμβούλιο
Ασφαλείας (ΣΑ) του ΟΗΕ. Η ομο-
σπονδία αποτέλεσε βάση διαπραγ-
μάτευσης επειδή και οι δύο πλευρές
δήλωσαν «ότι είμαστε υπέρ της
διαπραγμάτευσης για την ομοσπον-
δία». Σήμερα δεν υφίσταται τέτοιου
είδους συμφωνία. Γι’ αυτόν τον
λόγο δεν μπορείτε να ισχυριστείτε
ότι «δεν υπάρχει άλλη λύση εκτός
από την ομοσπονδία», επισημαί-
νοντας ότι τα ψηφίσματα του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ ανα-
φέρονται αποκλειστικά στην ομο-
σπονδιακή λύση. Και αυτό διότι σε
μια τέτοια περίπτωση θα εξαπα-
τούσατε τον εαυτό σας. Η διεθνής
κοινότητα πρέπει να σεβαστεί το
δικαίωμα της αυτοδιάθεσης του
«λαού της Κύπρου», δηλαδή των
Τ/κ και των Ε/κ. Με άλλα λόγια, η
διεθνής κοινότητα και ο ΟΗΕ δεν
έχουν το δικαίωμα να επιβάλουν
το ομόσπονδο κράτος στην Κύπρο.
Γι’ αυτό, όπως ισχυρίζονται οι ίδιοι,
θα αποφασίσει ο «λαός της Κύπρου»
και αυτό εξαρτάται από την κοινή
βούληση Τ/κ και Ε/κ. Υπογραμμίζω
ότι όπως η ε/κ πλευρά ζητάει ομο-
σπονδία έτσι και η τ/κ πλευρά μπο-
ρεί να απαιτήσει λύση δύο κρατών.
(Την παρούσα στιγμή) η μια πλευρά
χαίρεται για το γεγονός ότι η έκθεση
του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ
δεν αναφέρθηκε σε ένα συγκεκρι-
μένο μοντέλο λύσης (σ.σ. ομοσπον-
δία). Και η άλλη, χαίρεται με τη λο-
γική ότι το Συμβούλιο Ασφαλείας
αναφέρθηκε στην ομοσπονδία. Και
όμως στο σημείο που φτάσαμε αυτά
δεν έχουν και πολύ μεγάλη σημασία. 

Διαβάστε τη συνέχεια
της συνέντευξης του

Κουντρέτ Οζερσάι τη Δευτέρα
στο www.kathimerini.com.cy

Διέξοδος με νέες και δημιουργικές ιδέες
Ο Κουντρέτ Οζερσάι λέει στην «Κ» ότι θα μπορούσε να συμφωνηθεί μια εξελικτική εταιρική σχέση μεταξύ των δύο κοινοτήτων 

Όσο οι πλευρές δεν συμφωνούν σε μια κοινή βάση δεν πρόκειται να ξεκινήσουν οι επίσημες διαπραγματεύσεις και σε
μια τέτοια περίπτωση δεν αποκλείεται η πρώτη αποτυχημένη διάσκεψη να ακολουθηθεί από άλλες ανεπίσημες επαφές. 

«Η τ/κ πλευρά θα πρέπει
να απαντήσει με ξεκάθα-
ρο, κατανοητό και πειστι-
κό τρόπο στο ερώτημα
«για ποιο λόγο οι Ε/κ να
αποδεχθούν τη λύση των
δύο κρατών;»

<<<<<<

H Πορτογαλία αναγνω-
ρίζει ότι ο πληθυσμός
γερνάει, επισημαίνον-
τας την ανάγκη παρα-
χώρησης οικιακής
φροντίδας και τη διατή-
ρηση ενός δυνατού
συστήματος υγείας. 

Οι κύριες προτεραιότητες της πορτογαλικής Προεδρίας εστιάζονται στην ενί-
σχυση της ανθεκτικότητας της Ευρώπης, στην προαγωγή της εμπιστοσύνης στο
ευρωπαϊκό κοινωνικό μοντέλο και στην προώθηση της βιώσιμης ανάκαμψης. 
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Οι Βρυξέλλες έχουν υπόψη το τι συμ-
βαίνει στο «Κέντρο Προσωρινής Φι-
λοξενίας» Πουρνάρα, ανησυχούν
και παρακολουθούν το ζήτημα πολύ
στενά, όπως προκύπτει από δήλωση
εκπροσώπου της Κομισιόν στην
«Καθημερινή» σε σχέση με τις συ-
νεχιζόμενες εντάσεις που συνεχί-
ζονται στο κλειστό πλέον κέντρο
κράτησης προσφύγων και μετανα-
στών στην Κοκκινοτριμιθιά. Απαν-
τώντας γραπτώς σε ερωτήσεις της
«Κ», ο αρμόδιος εκπρόσωπος της
Κομισιόν για θέματα μετανάστευσης

Adalbert Jahnz δήλωσε πως «ελλεί-
ψεις όπως ο συνωστισμός, η επιδεί-
νωση των συνθηκών διαβίωσης και
οι συνεχιζόμενοι κίνδυνοι για την
ασφάλεια, μας απασχολούν ιδιαίτερα,
ειδικά μετά την απόφαση των αρχών
να κλείσουν προσωρινά το κέντρο
στις 12 Νοεμβρίου του περασμένου
έτους». Το κέντρο, το οποίο είχε δη-
μιουργηθεί ως χώρος προσωρινής
διαμονής και επεξεργασίας αιτήσεων,
έχει ουσιαστικά κλείσει τις πύλες
του με αιτιολογία την αντιμετώπιση
της πανδημίας του κορωνοϊού.

Οι δηλώσεις έρχονται εν μέσω
των συνεχιζόμενων διαβουλεύσεων
μεταξύ Βρυξελλών και κρατών μελών

αναφορικά με την πρόταση της Κο-
μισιόν για ένα Νέο Σχέδιο για τη
Μετανάστευση και το Άσυλο, το
οποίο επιχειρεί να διασφαλίσει την
αλληλεγγύη προς τα κράτη πρώτης
γραμμής, δίνοντας όμως επιπρό-
σθετες επιλογές για αυτή τη στήριξη
στα υπόλοιπα κράτη πέρα από την
επανεγκατάσταση.

Συνεχής επικοινωνία
Όπως υπογράμμισε ο κ. Jahnz

στην «Κ», η Κομισιόν βρίσκεται σε
συνεχή επικοινωνία με τις κυπριακές
αρχές, εγείροντας ανησυχίες και
προσφέροντας στήριξη. Υπενθύμισε
πως τον περασμένο Δεκέμβριο εκ-
πρόσωποι της Κομισιόν, της Ευρω-
παϊκής Υπηρεσίας Υποστήριξης για
το Άσυλο (EASO), της Europol και
της Frontexεπισκέφθηκαν το κέντρο
και παρουσίασαν παρατηρήσεις και
εισηγήσεις. Τον ίδιο μήνα, σημείωσε,
η Κομισιόν έθεσε στη διάθεση της
Κύπρου ακόμα 9,3 εκατ. ευρώ για
κάλυψη των αναγκών στο κέντρο
Πουρνάρα. Σύμφωνα με τον εκπρό-
σωπο, οι κυπριακές αρχές, η Κομισιόν
και οι αρμόδιες υπηρεσίες της ΕΕ
«έχουν αναπτύξει από κοινού τυ-
ποποιημένες διαδικασίες λειτουργίας
για την πρώτη υποδοχή νέων αφί-
ξεων τον Ιούλιο του 2020». 

«Πέραν από τη σημερινή ανά-
πτυξη προσωπικού υπηρεσιών της
Ε.Ε. καθώς και χρηματική στήριξη,
παραμένουμε έτοιμοι να βοηθήσου-
με περαιτέρω τις κυπριακές αρχές
στο να εφαρμόσει αυτές τις διαδι-
κασίες», τόνισε. Η «Κ» επιχείρησε
να επικοινωνήσει με το Υπουργείο
Εσωτερικών αναφορικά με το θέμα,
αυτό όμως δεν κατέστη δυνατόν. Η
συμπεριφορά της Κύπρου στο με-
ταναστευτικό έρχεται στο προσκήνιο
όλο και πιο συχνά, με την πιο πρό-
σφατη περίπτωση να αφορά κατη-

γορίες από οργανώσεις όπως η Hu-
man Rights Watch τον Μάιο, για
πρακτικές παράνομης επαναπρο-
ώθησης (pushbacks) αιτητών ασύλου
που επιχειρούν να φτάσουν στο
νησί από την Τουρκία.

Η Ε.Ε. δεν έχει τα εργαλεία
Η αντιμετώπιση της κατάστασης

στο μεταναστευτικό σε επίπεδο Ε.Ε.
δυσχεραίνεται λόγω του ότι οι Βρυ-
ξέλλες δεν έχουν τα κατάλληλα ερ-
γαλεία για να συνετίσουν τα κράτη
μέλη, ενώ ταυτόχρονα βρίσκονται
εν μέσω μιας δύσκολης διαπραγμά-
τευσης με αυτά για το ίδιο θέμα.
Αυτό είναι ένα από τα συμπεράσματα
που προκύπτουν από όσα είπε στην
«Καθημερινή» η Hanne Beirens, δι-
ευθύντρια του thinktank Migration
Policy Institute Europe στις Βρυ-
ξέλλες, η οποία εξήγησε και το ότι
για ορισμένες χώρες η πανδημία
έχει καταστεί ιδανική δικαιολογία.

Η κ. Beirens σημείωσε ότι η Κύ-
προς δεν απασχολεί συχνά την Ευ-

ρώπη σε θέματα μετανάστευσης
καθώς σε απόλυτους αριθμούς και
σε σύγκριση με άλλες χώρες οι αι-
τητές ασύλου στην χώρα είναι λίγοι,
ακόμα και πριν την πανδημία το
2019, ξεπερνώντας μόλις τις 13.000.
«Αν δει κανείς αυτούς τους αριθμούς,
θα εστιάσει σε άλλα κράτη μέλη»,
ειδικά στην Ελλάδα και την Ιταλία
αλλά και χώρες που δεν βρίσκονται
στην πρώτη γραμμή, σημείωσε.
«Όμως αν δούμε τους αριθμούς σε
αναλογία με τον πληθυσμό, η Κύπρος
έχει ψηλούς αριθμούς εδώ και χρό-
νια». Για αυτό και η κυβέρνηση επι-
κεντρώνει τις δηλώσεις της σε αυ-
τούς τους αριθμούς, όπως είπε.

Ο φαύλος κύκλος
Όσον αφορά τη χρηματική και

επιχειρησιακή στήριξη στα κράτη
μέλη, η κ. Beirens σημείωσε πως
το ερώτημα δεν είναι τόσο αν η Ε.Ε.
μπορεί να κάνει περισσότερα, αλλά
τι μπορεί να κάνει όταν μια χώρα
δεν ακολουθεί το κοινοτικό κεκτη-

μένο και τη νομοθεσία. «Υπάρχει
σημαντικό κενό μεταξύ του τι συμ-
βαίνει επί του εδάφους και τι συμ-
βαίνει σε πολιτικό επίπεδο», επε-
σήμανε η κ. Beirens, υποδεικνύοντας
πως η ΕΕ προσπαθεί να συμβάλει
στη δημιουργία νέων δομών αλλά
την ίδια στιγμή δεν μιλά για τις συν-
θήκες που επικρατούν στις υπάρ-
χουσες. Για την ίδια, η Ε.Ε. βρίσκεται
σε έναν φαύλο κύκλο λόγω των πε-
ριορισμένων εργαλείων της, υπεν-
θυμίζοντας την περίπτωση της Πο-
λωνίας και της Ουγγαρίας όπου τα
μέτρα που λήφθηκαν κατά των δύο
χωρών για την άρνησή τους να συ-
νεισφέρουν στην επανεγκατάσταση
προσφύγων το 2015 οδήγησαν σε
μια μακρά δικαστική διαδικασία
που ολοκληρώθηκε τέσσερα χρόνια
μετά όταν ήταν πια αργά. Τα εργα-
λεία που υπάρχουν τώρα αφορούν
τη διακοπή της χρηματοδότησης
ή της εμπλοκής της Ε.Ε., όμως η δι-
ευθύντρια του Migration Policy In-
stitute Europe διερωτάται: «Είναι
αυτή η απάντηση που θα θέλαμε;
Την EASO να κάνει πίσω από ένα
κράτος μέλος όπου η κατάσταση
είναι επικίνδυνη;». Όπως σημείωσε
με νόημα, τα εργαλεία που έχει η
Ε.Ε. στη διάθεσή της δεν είναι εφαρ-
μόσιμα «όταν μερικές χώρες δεν
θέλουν να θεωρούνται πως καλω-
σορίζουν» τους αιτητές ασύλου.
Ορισμένες κυβερνήσεις, είπε, έχουν
δηλώσει ανοιχτά ως στόχο πως δεν
θέλουν οι χώρες τους να είναι ελ-
κυστικός προορισμός.

Δικαιολογίες και πανδημία
Το πώς η πανδημία έχει επηρε-

άσει την συμπεριφορά των κρατών
μελών σε σχέση με το μεταναστευ-
τικό διαφέρει από χώρα σε χώρα,
σχολίασε η κ. Beirens απαντώντας
σε ερώτηση για την πρακτική κυ-

βερνήσεων, οι οποίες επικαλούνται
την υγειονομική κατάσταση για να
δικαιολογήσουν τους περιορισμούς
που επιβάλλουν στα κέντρα διαμονής
προσφύγων και αιτητών ασύλου.
Επεσήμανε πως σε βόρειες χώρες
όπως η Σουηδία, έγινε προσπάθεια
ώστε να τηρηθούν όλα τα απαραί-
τητα μέτρα, ενώ σε άλλες χώρες
όπως το Βέλγιο η εικόνα ήταν πιο
σύνθετη με τις αρχές να προσαρ-
μόζονται σταδιακά. Για κάποιες χώ-
ρες όμως, η πανδημία «ήταν μια ιδα-
νική δικαιολογία για να μετατρέψουν
ανοιχτά κέντρα σε κλειστά» ανέφερε,
υπογραμμίζοντας πως αυτό δεν επι-
τρέπεται από την Ευρωπαϊκή νομο-
θεσία. Ερωτηθείσα αν είναι πιο εύ-
κολο για χώρες που βρίσκονται μα-
κριά από την πρώτη γραμμή να δια-
χειριστούν τις επιπτώσεις της παν-
δημίας στη διαχείριση της μετανά-
στευσης, η κ. Beirensαπάντησε πως
μέχρι στιγμής δεν έχει ενημερωθεί
για ανάλογες πρακτικές στην Ιταλία
και την Ισπανία. Σε ερώτηση αν θε-
ωρεί πιθανόν η Ε.Ε. να ενεργοποιήσει
διαδικασία επί παραβάσει (infrin-
gement procedure) κατά κράτους
μέλους για το μεταναστευτικό, η κ.
Beirens απάντησε πως η Κομισιόν
δεν προχωρά σε αυτό το βήμα ελα-
φρά τη καρδία και πως συνήθως
αναζητά πολιτικές λύσεις. Το δεύτερο
στοιχείο που λαμβάνει υπόψη η Κο-
μισιόν είναι σύμφωνα με την ειδικό
το ότι κάποια κράτη μέλη δεν έχουν
τις επιχειρησιακές δυνατότητες να
αντιμετωπίσουν αυξημένες μετα-
ναστευτικές ροές, υπενθυμίζοντας
πως αυτό ήταν και το πρόβλημα της
Ελλάδας πριν από το 2014. Και πάλι
όμως, τόνισε, κάποια κράτη μέλη
δεν καταφέρνουν να διαχειριστούν
την κατάσταση παρά την ενίσχυση
που δέχονται, «εν μέρει γιατί λείπει
η πολιτική στήριξη».

Προβληματίζει τις Βρυξέλλες το Πουρνάρα
Η Κομισιόν βλέπει συνωστισμό και επιδείνωση συνθηκών διαβίωσης μετά το κλείσιμο του κέντρου τον περασμένο Νοέμβρη

Οι δηλώσεις έρχονται εν μέσω των συνεχιζόμενων διαβουλεύσεων μεταξύ
Βρυξελλών και κρατών μελών αναφορικά με την πρόταση της Κομισιόν για
ένα Νέο Σχέδιο για τη Μετανάστευση και το Άσυλο.
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Εκπρόσωποι της Κομι-
σιόν, της Ευρωπαϊκής
Υπηρεσίας Υποστήριξης
για το Άσυλο, της Europol
και της Frontex επισκέ-
φθηκαν το κέντρο και πα-
ρουσίασαν εισηγήσεις. 
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«Στα πρώτα μου βήματα στο θέατρο 
αντιμετώπισα προσκλήσεις και το 
δίλημμα να ενδώσω ή όχι σε αυτές. 
Επέλεξα να αντισταθώ και πλήρω-
σα το κόστος. Παρ’ ολίγον να εγκα-
ταλείψω το θέατρο από το καψόνι 
που υπέστην», εξομολογείται στην 
«Κ» η ηθοποιός και πρώην υπουρ-
γός Πολιτισμού Λυδία Κονιόρδου. 
Ηθελε μαζί με τον προβληματισμό 
της γύρω από το ελληνικό #MeToo 
να μοιραστεί και την προσωπική 
της εμπειρία, για την οποία όμως 
προτίμησε να μην πει περισσότερα. 

Η Λυδία Κονιόρδου, η καθηγή-
τρια Οικονομικών Αντιγόνη Λυ-
μπεράκη και η καθηγήτρια Ψυ-

χολογίας Φωτεινή Τσαλίκογλου 
φωτίζουν διαφορετικές πτυχές του 
θέματος, συνεισφέροντας ουσια-
στικά στη συζήτηση που έχει ανοί-
ξει. Οι επώνυμες καταγγελίες που 
συγκλονίζουν την ελληνική κοι-
νωνία τις τελευταίες ημέρες, πυ-
ροδοτούν θυμό, αλλά γεννούν και 
πολλά ερωτήματα. 

Προσπαθούμε να αποκωδικο-
ποιήσουμε το ελληνικό #MeToo, 
να δούμε τις συνθήκες που το 
γέννησαν, να καταγράψουμε τα 
χαρακτηριστικά του, αλλά και να 
σκεφτούμε τι προσδοκίες έχουμε 
από αυτό.

ΓΙΟΥΛΗ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Δεν υπάρχει κάποιος υγιώς σκεπτό-
μενος σύγχρονος άνθρωπος που 
να μην καταδικάζει την έμφυλη 
βία, τον ρατσισμό, την ομοφοβία, 
την κατάχρηση εξουσίας. Συγκλο-
νισμένη μέσα στον ορυμαγδό των 
καταγγελιών, προσπαθώ να στα-
θώ ψύχραιμη μπροστά στο φαι-
νόμενο και να διακρίνω τις αιτίες 
που δημιουργούν θύματα και θύ-
τες. Στα πρώτα μου βήματα στο 
θέατρο αντιμετώπισα προσκλή-
σεις και το δίλημμα να ενδώσω ή 
όχι σε αυτές. Επέλεξα να αντιστα-
θώ και πλήρωσα το κόστος. Παρ’ 
ολίγον να εγκαταλείψω το θέατρο 
από το καψόνι που υπέστην. Εμα-
θα όμως στην πράξη, εκτός από 
το να λέω όχι, να φεύγω εγκαίρως, 
αναζητώντας αυτό που πιστεύω 
και παίρνοντας το ρίσκο να χάσω 
τα κεκτημένα και να αρχίσω από 
την αρχή. Ευτυχώς η ζωή φάνηκε 
γενναιόδωρη στις επιλογές μου, 
όμως αυτό δεν ήταν αυτονόητο 
και τίποτα δεν μου χαρίστηκε. Ας 
μου επιτραπεί να κάνω μια μικρή 
αναδρομή.

 
Στο παρελθόν, πριν μπουν κάποιες 
προϋποθέσεις όπως η παιδεία 
και ο καθορισμός των εργασια-
κών σχέσεων, στο θέατρο υπήρ-
χε χώρος για πάσης φύσεως ασυ-
δοσία. ∆εν θα ξεχάσω το 1974 
στη Βόρεια Ελλάδα, στη διάρκεια 
περιοδείας της Ασπασίας Παπα-
θανασίου, την απογοήτευσή της 
όταν της είπα ότι δουλεύω στο 
θέατρο. Μου απάντησε «ε, δεν 
πειράζει, δουλειά να υπάρχει». 

Μετά μπήκαν κάποιοι κανόνες 
–εκπαίδευση, συμβάσεις εργασί-
ας–, που περιόρισαν την αυθαι-
ρεσία και την ανασφάλεια στον 
χώρο. Η κατάργηση της άδειας 
εργασίας στα τέλη του ’70, παρά 
τις αρχικές αγαθές προθέσεις, 
έφερε τα αντίθετα αποτελέσμα-
τα. Υπονόμευσε την απαραίτητη 
προϋπόθεση της εκπαίδευσης 
και την αξιοπρέπεια στο επάγ-
γελμα.

 
Παράλληλα, η εδώ και δεκαετίες 
συνεχιζόμενη αμέλεια της πολι-
τείας να δημιουργήσει σοβαρούς 
ελεγκτικούς μηχανισμούς επέτρε-
ψε σε κάποιους κακούς εργοδότες 
να υποχρεώνουν κυρίως νέους 
ηθοποιούς να υπογράφουν εικο-
νικά συμβόλαια, να μην τηρείται 
η σύμβαση εργασίας. Ηταν κοινό 
μυστικό. Η κρίση ήρθε να οδη-
γήσει στην πλήρη διάλυση των 
εργασιακών σχέσεων και να κα-
ταστήσει τους ηθοποιούς ακόμη 
πιο τρομοκρατημένους και ευά-
λωτους σε πρακτικές που τώρα 
βλέπουμε να βγαίνουν στο φως. 
Αυτό όμως δεν σημαίνει ότι δεν 
υπήρξαν και σωστοί εργοδότες, 
που όλοι γνωρίζουμε, οι οποίοι 
τηρούσαν τον νόμο, όπως και 
συνάδελφοι που έκαναν τη δι-
κή τους αντίσταση στον εκβια-
σμό με προσωπικό κόστος. Ολοι 
αυτοί, επί χρόνια, προστάτευαν 
την αξιοπρέπεια του χώρου μας 
σε προσωπικό και καλλιτεχνικό 
επίπεδο. Με την πρακτική τους 
και το φωτεινό τους παράδειγμα 

έδειχναν ότι η υποδούλωση στον 
φόβο δεν είναι μονόδρομος.

 
Σήμερα είναι κατανοητή η αυξα-
νόμενη ανασφάλεια, ειδικά αυτή 
την εποχή που κανείς δεν ξέρει 
τι θα έχει μείνει όρθιο όταν θα 
επιστρέψουμε από την πανδημία. 
Αυτό που λέω πάντα στον εαυτό 
μου και στους μαθητές μου όταν 
συζητάμε είναι ότι ο φόβος ξεκι-
νάει από μια υπαρκτή αιτία, όμως 
διογκώνεται αφύσικα όταν καθέ-
νας από εμάς είναι απομονωμένος 
από τους υπόλοιπους. Στον χώρο 

μας υπάρχουν πολλές επιλογές εάν 
κάποιος σου κλείσει την πόρτα 
επειδή δεν ενέδωσες. Σε θέματα 
ηθικής και αξιοπρέπειας, δεν πι-
στεύω ότι ισχύουν μαύρες λίστες. 
Αυτό υπονοείται μόνον από όσους 
θέλουν να επιβάλουν την εξουσία 
τους στον αδύναμο. Υπάρχουν πα-
ραδείγματα συναδέλφων που αν 
και εμποδίστηκαν σήμερα είναι 
πρωταγωνιστές, γι’ αυτό και εί-
ναι σημαντική η πρωτοβουλία του 
ΣΕΗ να ενεργοποιήσει το πειθαρ-
χικό συμβούλιο, ώστε να υπάρ-
χουν επώνυμες και στοχευμένες 
καταγγελίες σε ένα ασφαλές πλαί-
σιο, λαμβάνοντας υπ’ όψιν φυσικά 
το τεκμήριο της αθωότητας.

 
Οι γενικεύσεις δεν συμβάλλουν σε 
τίποτα, πέφτουν στο κενό και δη-
μιουργείται αίσθημα ατιμωρησί-
ας. Πρέπει να διαχωρίζουμε ό,τι 
είναι ποινικά κολάσιμο από ό,τι 
είναι ένδειξη κακού χαρακτήρα. 
Μακάρι η τωρινή επώδυνη εμπει-
ρία να μη μείνει ένα πυροτέχνη-
μα, αλλά να υπάρξει απ’ όλους μας 
η περιφρούρηση της αξιοπρέπειας 
στον χώρο μας. Πιστεύω ότι μό-
νον η μη ανοχή και η αλληλεγγύη 
μπορούν να μας προστατεύσουν. 
Αυτό όμως γίνεται με καθημερινό 
αγώνα σε ολόκληρη την κοινωνία, 
η οποία αντικατοπτρίζεται μέσα 
από το θέατρο. Μπορούμε να το 
καταφέρουμε μαζί;

 
* Η κ. Λυδία Κονιόρδου είναι 
ηθοποιός, πρώην υπουργός 
Πολιτισμού.

Δηλαδή πώς θα έπρεπε να είναι ένα 
#MeToo των ονείρων μας; Θα ήταν 
άξιον λόγου κίνημα μόνον εφόσον 
κακοί, ατάλαντοι, αμόρφωτοι, αντι-
παθητικοί και εν γένει αφόρητοι 
τύποι θα ήταν κατηγορούμενοι; 
Θα βοηθούσε άραγε αν μόνο κα-
λές, ταλαντούχες, μορφωμένες, συ-
μπαθητικές και εν γένει ελκυστικές 
γυναίκες (και άνδρες) θα ήταν τα 
θύματα που καταγγέλλουν;

 
Αυτό όμως δεν θα ήταν κίνημα 
#MeToo, θα ήταν πασαρέλα προ-
καταλήψεων που εμπεδώνουν το 
status quo. Από τέτοιο δυστοπικό 
όνειρο #MeToo θα προέκυπτε το 
ανακριβές και δηλητηριώδες συ-
μπέρασμα ότι μόνον οι κακοί (και 
λοιπές αντιπαθητικές δυνάμεις) 
κάνουν κακές πράξεις. Το θέμα 
που επιχειρεί να αναδείξει τούτο 
το παγκόσμιο κίνημα του 21ου αι-
ώνα είναι διαφορετικό: στον πραγ-
ματικό κόσμο η σεξουαλική πα-
ρενόχληση, ο βιασμός και η βία 
συμβαίνουν παντού, σε όλους τους 
χώρους δουλειάς και σε όλες τις 
ηπείρους, από «κανονικούς» αν-

θρώπους που έχουν αρκετή εξου-
σία ώστε να μπορούν να το κάνουν 
– εις βάρος «κανονικών» ανθρώ-
πων (κυρίως, αλλά όχι αποκλειστι-
κά, γυναικών) που το υφίστανται 
επειδή στερούνται δύναμης.

 
Το κίνημα ξεκίνησε όταν «ξεχωρι-
στές» γυναίκες (και άνδρες), που 
έφτασαν με κόπο και βάσανα σε κά-
ποιο ζηλευτό σημείο στην επαγγελ-
ματική τους ζωή, άρχισαν να μιλούν 
και να καταγγέλλουν πράξεις που 
υπέμειναν σιωπηρά και φοβισμένα 
στο παρελθόν. Φέρνοντας στο φως 
βουβά επεισόδια σεξουαλικής κα-
κοποίησης από άνδρες που χρησι-
μοποίησαν καταχρηστικά τη θέση 
εξουσίας που απολάμβαναν, τράβη-
ξαν την κουρτίνα και αποκάλυψαν 
ένα τεράστιο κολάζ προσωπικών 
ιστοριών με παρόμοιο καταθλιπτι-
κό σενάριο: κατάχρηση εξουσίας 
από ιεραρχικά ανώτερους άνδρες 
επειδή μπορούσαν... Και από κα-
κούς, και από καλούς και γενικώς.

 
Η ιδιαιτερότητα αυτής της κατάχρη-
σης εξουσίας βρίσκεται στο ατομικό 

βίωμα και στον φόβο, αλλά και στην 
υπονόμευση της προσωπικότητας 
του θύματος, που οδηγεί στη σιω-
πή και στην ατομική αγωνία. Και η 

αξία του κινήματος #MeToo συνο-
ψίζεται στο ότι δίνει, επιτέλους, φω-
νή στα ίδια τα θύματα και στήριξη 
μέσα από την αλληλοκατανόηση. 
∆ίνει δύναμη μετατρέποντας το 
ατομικό δράμα σε εμφανές τμήμα 
μιας ευρύτερης πρακτικής: το προ-
σωπικό γίνεται πολιτικό και, έτσι, 
δυνάμει απελευθερωτικό.

 
Oταν τραβιέται μια κουρτίνα και πέ-
φτει φως στα καλά κρυμμένα μυ-
στικά, ανοίγει μια ευκαιρία για να 
καταλάβουμε καλύτερα τον κόσμο 
και να τον αλλάξουμε. Αντί λοιπόν 
να χάνουμε χρόνο περιγράφοντας 
εκείνο το #MeToo που θα μας βό-
λευε, ας σκεφτούμε ότι το καλύτερο 
#MeToo είναι αυτό που ξεβολεύει. 
Ας βιαστούμε να δημιουργήσουμε 
τις συνθήκες που θα διευκολύνουν 
να σπάσει η σιωπή, ώστε οι ατο-
μικές εμπειρίες να γίνουν κομμάτι 
της συλλογικής μας συνείδησης.

 
* Η κ. Αντιγόνη Λυμπεράκη 
είναι καθηγήτρια Οικονομικών 
στο Πάντειο και γενική διευθύντρια 
στο SolidarityNow.

«Μήπως έκανα κάτι λάθος;», «Μή-
πως άθελά μου το προκάλεσα;», 
«Mήπως δεν είμαι ικανή, ικανός, 
να αρνηθώ», «Μήπως ο ρόλος μου 
είναι να δέχομαι αδιαμαρτύρητα 
όσα η εξουσία, η όποια εξουσία, 
μου επιτάσσει;», «Μήπως βαθιά 
το επιθύμησα;», «Να εκδικηθώ; 
Το αντέχω;», «Kι αν το καταγγεί-
λω; Ποιος θα με πιστέψει; Πώς θα 
αντέξω τη μοναξιά, τη χλεύη, την 
απαξίωση;»

 
Tο #MeToo μας εξοικειώνει, ή του-
λάχιστον θα όφειλε να το κάνει, 
με βασανιστικά ερωτήματα που 
στοιχειώνουν το μυαλό ενός θύ-
ματος. Αναρωτιέμαι εάν όλος αυ-
τός ο φωταγωγημένος και θορυβώ-
δης καταιγισμός στα social media 
κατάφερε να ευαισθητοποιήσει 
το κοινό γύρω από τις σημασίες 
τoυ βιασμού.

 
Ο χρόνος παγώνει. Κατάθλιψη, αγ-
χώδεις διαταραχές, κρίσεις πανι-
κού εγκλωβίζουν το θύμα στη σι-
ωπή μιας φυλακής. Iδίως αν είσαι 
έφηβος σε αναζήτηση μιας ταυ-
τότητας, σαν σκιά ένα ερώτημα 
σε συνοδεύει: «Ποιος, ποια είμαι 
τελικά; Ποιος είναι αυτός ο άγνω-
στος εαυτός που με κατοικεί». Σε 
κάποιες ευτυχείς στιγμές, η φυ-
λακή αρχίζει να γκρεμίζεται. Συ-
νέβη με τη Σοφία Μπεκατώρου. 
Μίλησε. Ακολούθησαν κι άλλες, 
κι άλλοι. Ακούστηκε η φωνή τους: 
«∆εν ταυτίζομαι με τον ρόλο του 
θύματος», «είμαι», «υπάρχω», «με 
διεκδικώ».

 
Η αίσθηση μιας ευφρόσυνης δικαίω-
σης κυριάρχησε. Ηλθε ίσως η επο-
χή να πάψει o βιασμός να είναι το 
μόνο έγκλημα στον κόσμο όπου το 
θύμα στοχοποιείται περισσότερο 
από τον θύτη. Ας μη γελιόμαστε 
όμως. Βαθιά ριζωμένες νοοτροπί-
ες ζωής αντιστρατεύονται κάθε 
υποψία αλλαγής. Χαρακτηριστικό 
παράδειγμα η ενδοοικογενειακή 
σεξουαλική κακοποίηση. Οταν η 
ίδια η μάνα, για να προστατευ-
θεί ο μύθος της Αγίας Οικογένει-
ας, επιβάλλει στην κόρη τον νό-
μο της σιωπής. Για να διαιωνισθεί 
ανενόχλητη μια τάξη πραγμάτων 
που πάνω απ’ όλα οφείλει να πα-
ραμένει αδιατάρακτα ίδια. Πόσοι 
θεσμοί δεν λειτουργούν σήμερα 
ως Αγιες Οικογένειες;

 
Πόσο ευάλωτο είναι εντέλει το 
#MeToo; Σε ποιο βαθμό η κοι-
νωνία του θεάματος με τη συμβο-
λή των social media συρρικνώνει 
το κίνημα σε διαφημιστικό σλό-
γκαν, αδειάζοντάς το από την κα-
ταγγελτική του δύναμη; Χιούμορ, 
χαχανητά και αστειάκια, π.χ., για 
τους άνδρες παλαιάς και νέας κο-
πής (και όχι μόνον) διανθίζουν για 
λίγο την άβυσσο.

 
Ταυτόχρονα, ο αστείος διαχωρισμός 
κακών και δόλιων αρσενικών, από 

τη μία μεριά, και αθώων, αγγε-
λικά πλασμένων, γυναικών, από 
την άλλη, ευτελίζει και τους δυο. 
Οι υπερβολές της πολιτικής ορ-
θότητας δεν παύουν να αγγίζουν 
το όριο μιας γραφικής καρικατού-
ρας. Η κατάτμηση του κόσμου σε 
καταγγέλλοντες και καταγγελλό-
μενους υπονομεύει το νόημα του 
#MeToo. Οταν «υπαινικτικά βλέμ-
ματα» ή εκδηλώσεις φιλοφροσύ-
νης τείνουν να προσλαμβάνονται 
ως πράξεις βίας, τότε η πραγματι-
κή βία αδειάζει από τη φρίκη της 
καθώς μπαίνει στον ίδιο κουβά με 
μιαν αδιευκρίνιστη και θολή «σε-
ξουαλική παρενόχληση».

 
Υστερόγραφο: Οταν ανήλικα κορί-
τσια και ανήλικα αγόρια φέρεται 
να είναι θύματα άγριας σεξουαλι-
κής και ηθικής κακοποίησης, τό-
τε το κίνημα καταγγελίας παίρνει 
μιαν άλλη δραματική διάσταση. 
Οι λέξεις φτάνουν στα όριά τους. 
Η σεξουαλικότητα γίνεται πρό-
σχημα για την απανθρωποποί-
ηση, για το άδειασμα του άλλου 
από την ανθρωπινή υπόστασή 
του. Ο ευτελισμός του σώματος, 
η χειραγώγηση της ψυχής μικρών 
παιδιών συνιστά μια μακάβρια 
άσκηση ναρκισσιστικής παντο-
δυναμίας. Αναρωτιέσαι μαζί με 
τον Primo Levi «Eάν αυτό είναι 
ο άνθρωπος».

 
Tι θα μείνει απ’ όλα αυτά όταν ο θό-
ρυβος καταλαγιάσει; Πέρα από τον 
θάνατο και την καταστροφή κου-
βαλάμε μέσα μας τις ενορμήσεις 
του έρωτα και της ζωής. Αν στοι-
χηματίσουμε στην ιαματική τους 
δύναμη, το #MeToo, ανεξάρτητα 
από την έκβαση του στοιχήματος, 
θα έχει δικαιώσει την ύπαρξή του.

 
* Η κ. Φωτεινή Τσαλίκογλου 
είναι καθηγήτρια Ψυχολογίας, 
συγγραφέας.

Παρ’ ολίγον να εγκαταλείψω το θέατρο...

Kαταγγελία της κατάχρησης εξουσίας

«Εάν αυτό είναι ο άνθρωπος»

Οταν τραβιέται μια κουρτίνα και πέφτει φως στα καλά κρυμμένα μυστικά, ανοίγει μια ευκαιρία για να καταλάβουμε καλύτερα τον κόσμο και να τον αλλάξου-
με. Ας βιαστούμε να δημιουργήσουμε τις συνθήκες για να σπάσει η σιωπή, ώστε οι ατομικές εμπειρίες να γίνουν κομμάτι της συλλογικής μας συνείδησης.
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Tι προσδοκούμε
από το δικό μας
#MeToo
Γράφουν οι Λυδία Κονιόρδου, Φωτεινή 

Τσαλίκογλου και Αντιγόνη Λυμπεράκη

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ*

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ*

ΦΩΤΕΙΝΗ ΤΣΑΛΙΚΟΓΛΟΥ*

Μόνο η μη ανοχή και 
η αλληλεγγύη μπορούν 
να μας προστατεύσουν. 
Αυτό όμως γίνεται με 
καθημερινό αγώνα σε 
ολόκληρη την κοινωνία.

H αξία του #MeToo συ-
νοψίζεται στο ότι δίνει, 
επιτέλους, φωνή στα 
ίδια τα θύματα και στή-
ριξη μέσα από την αλ-
ληλοκατανόηση.

Η κατάτμηση 
του κόσμου 
σε καταγγέλλοντες 
και καταγγελλόμενους 
υπονομεύει το νόημα 
του #MeToo.
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«...Ολη η γενιά μας να πει ένα με-
γάλο συγγνώμη στους νεότερους 
για λάθη που κι εμείς παραλάβα-
με ή συνεχίσαμε, και οι νεότεροι 
να δώσουν αυτή τη συγγνώμη και 
να προχωρήσουμε ξανά όλοι μαζί», 
πρότεινε ο ∆ημήτρης Καταλειφός 
με ανάρτησή του στο Facebook με-
τά τις πρώτες κιόλας καταγγελίες 
για τις συμπεριφορές στο θέατρο. 
Ο Αντώνης Καφετζόπουλος με δική 
του ανάρτηση επισήμανε ότι όλα 
αυτά «δεν συμβαίνουν τις τελευ-
ταίες ημέρες στο θέατρο. Συμβαί-
νουν εδώ και δεκαετίες». Τόνισε 
μάλιστα ότι «κι ο Μπέργκμαν στις 
μέρες μας και άλλα “ιερά τέρατα”, 
δικά μας και ξένα, θα πρέπει επι-
τέλους να ιδωθούν και κάτω από 
το σημερινό φως. Το 1650 καίγαν 
γυναίκες με ασήμαντες αφορμές. 
Στις μέρες μας μόνο φρίκη φέρνει 
μια τέτοια σκέψη».

Τελικά είναι θέμα γενιάς η συ-
μπεριφορά στο θέατρο και στον κι-
νηματογράφο; Πόσο διαφορετική 
ήταν αυτή η συμπεριφορά την επο-
χή που το ελληνικό σινεμά ήταν 
πολύ πιο λαϊκή τέχνη και οι πρωτα-
γωνιστές του είδωλα με πολύ πλα-
τιά απήχηση; Ας μην ξεχνάμε ότι 
την ίδια εκείνη εποχή, ο συντηρη-
τισμός και η οπισθοδρόμηση επέ-
τρεπαν και μεγαλύτερη κοινωνική 
υποκρισία. Στις δεκαετίες του ’50 
και του ’60 η αντίληψη της γυναί-
κας ως αντικειμένου ήταν, συχνά 
εγκληματικά, εδραιωμένη. Πολλά 
αθώα λαϊκά και ελαφρά τραγούδια 
που έχουμε αγαπήσει προδίδουν 
ένοχες συμπεριφορές. 

Οταν ακούμε τους στίχους του 
Αλέκου Σακελλάριου «Θέλω τα 
ώπα μου/ θέλω τα χάδια μου/ και 
τη σφαλιάρα μου/ από τον άνθρω-
πο που αγαπώ/», απολαμβάνουμε 

τις έξω καρδιά ερμηνείες, παρα-
γνωρίζοντας το πόσο υποτιμητικό 
για τη γυναίκα ήταν το στερεότυ-
πο που το τραγούδι διατυμπάνι-
ζε. Γεμάτο από τέτοιες ανθρώπι-
νες καρικατούρες δεν ήταν μόνο 
το ελληνικό τραγούδι, αλλά και ο 

κινηματογράφος. Και φαίνεται ότι 
η καταπίεση εις βάρος της γυναί-
κας αλλά και κάθε αδύναμου δεν 
υπήρχε μόνο στη μεγάλη οθόνη, 
αλλά και σε πολλά κινηματογρα-
φικά πλατό. Ευτυχώς, δεν έχουμε 
μαρτυρίες για σαδιστικές συμπε-

ριφορές σαν αυτές που αποκαλύ-
πτονται εδώ και μέρες.

«Νιώθω οργή, θλίψη και αηδία», 
λέει στην «Κ» η Ελένη Ανουσάκη. 
Από μικρή στα θεατρικά παρασκή-
νια, κόρη της Μαλαίνας Ανουσάκη 
και του τενόρου Ευάγγελου Ανου-

σάκη, διαβεβαιώνει ότι «δεν έχω 
δει τέτοια πράγματα στο θέατρο. 
Είδα φλερτ, αν και εμένα δεν με 
φλέρταραν εξαιτίας της μητέρας 
μου, που ήταν σπουδαία ηθοποι-
ός, και ακόμη γιατί παντρεύτηκα 
νωρίς. ∆εν με έφερε κανένας συ-

νάδελφος σε δύσκολη θέση. Οταν 
δεν τα κατάφερνα στην πρόβα, οι 
σκηνοθέτες μού λέγανε “Ελενά-
κι, θα προσπαθήσεις”. Τον Κουν 
τον γνώρισα στο θέατρο Ντορέ 
το 1954. Ημουν μικρούλα και κά-
ποιος τεχνικός πήγε να με πει-
ράξει. ∆εν φαντάζεστε πώς αντέ-
δρασε ο Κουν όταν του το είπε 
αμέσως ο Γιώργος Φούντας. Στο 
θέατρο δεν είδα ποτέ κάτι παρα-
πάνω από ό,τι επιτρέπει η ηθική 
της λογικής. Είδα αγάπες, ζήλιες 
για ρόλους που μπορεί να σου 
“έφαγε” ένας συνάδελφος, είδα 
θαυμασμό, τριαντάφυλλα, αλλά 
όχι αυτά που συμβαίνουν σήμε-
ρα. Είμαι οργισμένη. ∆εν υπάρχει 
καμία δικαιολογία για την τραγική 
θέση της κ. Παπαχαραλάμπους, 
την οποία δεν γνωρίζω αλλά την 
τιμώ. Λυπάμαι πραγματικά. Οσοι 
βίωσαν τέτοιες καταστάσεις να 
πάνε στα δικαστήρια, να προβούν 
σε μηνύσεις».

«Αφωνος με όλα όσα συμβαί-
νουν» δηλώνει και ο 94χρονος 
Γιάννης Βογιατζής. «Εχω λυπηθεί 
αφάνταστα. Είναι ντροπή. Το σω-
ματείο μας αλλά και η ∆ικαιοσύνη 
πρέπει να βρουν μια άκρη». Από 
το 1955 στον χώρο, «δεν αντιλή-
φθηκα», λέει, «καταστάσεις που 
είναι κόντρα στα χρηστά ήθη και 
σ’ αυτά που είχα διδαχθεί από την 
οικογένειά μου. Τα βράδια πήγαι-
να σπίτι να μελετήσω μετά το θέ-
ατρο γιατί το πρωί είχα γυρίσματα. 
Προσπαθώντας να ταυτίζομαι με 
τον ήρωα που είχα να ερμηνεύσω, 
διάβαζα όλο το κείμενο κι όχι μόνο 
τις σκηνές μου».

«Πενήντα χρόνια στο θέατρο 
δεν έχω ακούσει τέτοιες καταστά-
σεις», επιβεβαιώνει και η Αννα 
Φόνσου. «∆εν μου ρίχτηκε κανείς 
στη σκηνή, ούτε με κλώτσησε, και 
λυπάμαι για ό,τι ακούω».

Από «αθώα» χαστούκια σε καταγγελίες
Πώς από την αυστηρότητα των «ιερών τεράτων» του θεάτρου τον 20ό αιώνα περάσαμε στην εποχή της κακοποίησης ηθοποιών

Ο Διονύσης Παπαγιαννόπουλος είχε «το πιο βαρύ χέρι» του ελληνικού κινηματογράφου (στη φωτ. με την Αλίκη Βουγιουκλάκη). Το χαστούκι του στη Μαίρη 
Αρώνη (δεξιά) παραλίγο να τινάξει στον αέρα την ταινία «Μια τρελή, τρελή οικογένεια», αφού η σπουδαία ηθοποιός απείλησε με αποχώρηση.

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Περιστατικά που ξεπερνούσαν την 
ανοχή και την αντοχή των ηθο-
ποιών πάντοτε υπήρχαν. Ο Γιώρ-
γος Κωνσταντίνου στο βιβλίο του 
«Showtime» (Ιανός) γράφει για το 
Θέατρο Τέχνης ότι ήταν πανεπι-
στήμιο για εκείνον και ότι ύστερα 
από τέσσερα χρόνια έφυγε από κει 
«σχεδόν με βίαιο τρόπο». Και πρό-
σφατα, στην εκπομπή του Θοδωρή 
Αθερίδη, τόνισε ότι διαφώνησε με 
τον Κουν σε μια εποχή που όλοι 
έτρεμαν τον δάσκαλο.

Ο ηθοποιός και συγγραφέας 42 
βιογραφιών, Μάκης ∆ελαπόρτας, 
μιλώντας για τα κινηματογραφικά 
χαστούκια, μας λέει για το χαστού-
κι του ∆ιονύση Παπαγιαννόπου-
λου στη Μαίρη Αρώνη στην ταινία 
«Μια τρελή, τρελή οικογένεια». Το 
χαστούκι εξόργισε την καταξιωμέ-
νη ηθοποιό, η οποία πάντως δεν 
διέκοψε το γύρισμα. «Οταν τελεί-
ωσε η σκηνή, εκνευρισμένη και 
προφανώς πονεμένη, είπε στον 
Φίνο “εγώ σταματάω την ταινία, 
βρείτε άλλη”. Τα γυρίσματα διακό-
πηκαν για μία εβδομάδα. Ξανάρ-
χισαν μόνον όταν ο Παπαγιαννό-
πουλος την επισκέφθηκε στο σπίτι 
της με μια μεγάλη ανθοδέσμη και 
της ζήτησε συγνώμη. Ο Νιόνιος 
είχε το πιο βαρύ χέρι».

Ωστόσο, τα χαστούκια που έρι-
ξε ο Κώστας Χατζηχρήστος στον 
Θανάση Βέγγο στον «Ηλία του 
16ου», ο τελευταίος δεν τα ξέχασε 
ποτέ. Η σκηνή γυρίστηκε πολλές 
φορές και ο Βέγγος έφυγε άρρω-
στος από το γύρισμα. Εκτοτε δεν 
θέλησε να συνεργαστεί ξανά με 
τον Χατζηχρήστο, ούτε και ξανα-
μίλησαν ποτέ.

Ασφαλώς, κάθε γεγονός πρέ-
πει να κρίνεται και σύμφωνα με 
τα μέτρα του καιρού του. Σε μια 
εποχή που οι εργασιακές συνθή-
κες ήταν πολύ σκληρότερες, θα 
ήταν ίσως άδικο να χρεώσει κα-
νείς στους δημοφιλείς κωμικούς 
ότι εσκεμμένα συμπεριφέρθηκαν 
με σκληρότητα. Υπάρχουν όμως 
και περιστατικά που ξεπερνούν 
κάθε όριο. Οπως αυτό του 1971, 
με το τσιγάρο που έσβησε η Αλίκη 
Βουγιουκλάκη στο πρόσωπο του 

φροντιστή Παντελή Παλιεράκη:
Οι τεχνικοί την περίμεναν 

ώρες για τα γυρίσματα της ται-
νίας «Αλίκη δικτάτωρ» με τον 
Νίκο Γαλανό. Ο φροντιστής ενη-
μέρωσε τον Φιλοποίμενα Φίνο κι 
εκείνος, καθώς φαίνεται, την επέ-
πληξε. Η Βουγιουκλάκη έφθασε 
τελικά στο γύρισμα ενοχλημένη 
και όταν κατέβηκε από το αυτο-
κίνητο, έσβησε ένα τσιγάρο στο 
μάγουλο του Παλιεράκη. Ετσι ξε-
κίνησε ένας κύκλος μηνύσεων 
και δικαστηρίων.

Κάνοντας έρευνα για τις βιο-
γραφίες που έγραψε, ο Μ. ∆ελα-
πόρτας λέει ότι παλιά «υπήρχε η 

τρομοκρατία απέναντι στους νε-
ότερους από πολλούς θιασάρχες 
και πολλούς σκηνοθέτες. Αν δεν 
ήσουν σωστός, συνεπής, άψογος, 
μπορούσες να υποστείς ψυχο-
λογική βία. Για δικτατορική συ-
μπεριφορά ακούστηκαν πολλά 
για σπουδαίες μορφές του ελ-
ληνικού θεάτρου, όπως ήταν η 
Μαρίκα Κοτοπούλη και ο Αλέξης 
Μινωτής. Η Κοτοπούλη ήταν μια 
αυταρχική, σκληρή, δυναμική 
γυναίκα και επιχειρηματίας. Γυ-
ναίκες όπως η Κοτοπούλη και η 
Κυβέλη δεν ήταν τότε εύκολο 
να επικρατήσουν στον χώρο και 
να περάσουν τους νεωτερισμούς 
τους στο θέατρο».

Και συνεχίζει: «Στο Εθνικό Θέ-
ατρο είχαν πάντα λόγο οι κρα-
τικοί φορείς και πάντα κάποιοι 
πρωταγωνιστές ή σκηνοθέτες 
έκαναν κατάχρηση εξουσίας. Η 
Μαίρη Αρώνη έχει μιλήσει ανοι-
χτά γι’ αυτή την κατάχρηση. “∆ι-
κτάτορες” διευθυντές χαρακτηρί-

στηκαν ο ∆ημήτρης Ροντήρης, ο 
Κωστής Μπαστιάς, ο Αλέξης Μι-
νωτής, που εξέφραζε την πλήρη 
παντοδυναμία στο Εθνικό Θέα-
τρο. Σκληρό και αυταρχικό τον 
περιγράφουν πολλοί».

Οι «Αγησίλαοι»

Τι λέει ο ηθοποιός και συγ-
γραφέας για όσα σήμερα καταγ-
γέλλονται; «Ο ηλικιωμένος που 
ορέγεται νεαρά κορίτσια, όπως 
ο Αγησίλαος τη Ρίτα στην ταινία 
“Αλίμονο στους νέους”, πάντοτε 
υπήρχε. Αραγε πόσοι Αγησίλα-
οι κρύβονταν και θα κρύβονται 
στον χώρο μας; Μέχρι τώρα εί-
χα δει παγωμένη ατμόσφαιρα, 
προσβολές, αλλά όχι και ξύλο 
στο θέατρο. Ηθοποιοί-μύθοι και 
σκηνοθέτες-θεοί δεν υπάρχουν 
σήμερα. Αυτοί που ξεπέρασαν 
τα όρια πρέπει να φύγουν από 
το θέατρο. Αυτό που έμαθα από 
τους μεγάλους του χώρου, που 
κάποιους πρόλαβα, είναι ότι το 
να είσαι “σπουδαίος” δεν σε κά-
νει και σωστό άνθρωπο».

Τελικά, η εκμετάλλευση της 
εξουσίας του θιασάρχη, του πρω-
ταγωνιστή, του σκηνοθέτη, του 
παραγωγού, δεν είναι θέμα γε-
νιάς, ούτε συγκεκριμένου επαγ-
γελματικού χώρου. Η εξουσιαστι-
κή συμπεριφορά, η εργασιακή 
εκμετάλλευση, ο λεκτικός σαδι-
σμός υπήρχαν πάντα και, παλιότε-
ρα, οι κοινωνικές συνθήκες τούς 
έδιναν και περισσότερα άλλοθι. 
Είναι σωστό που αποκαλύπτεται 
με γενναιότητα η παθογένεια, 
όμως τα περιστατικά αυτά δεν 
πρέπει να εξομοιώνονται. Οι κα-
ταγγελίες πρέπει να εξετάζονται 
με ψυχραιμία και κατά περίπτω-
ση. Και είναι σημαντικό ότι κινη-
τοποιήθηκε το Σωματείο Ελλήνων 
Ηθοποιών και το Πειθαρχικό του, 
καθώς και ότι το υπουργείο Πολι-
τισμού κινεί τη διαδικασία για τη 
δημιουργία και υιοθέτηση κώδι-
κα δεοντολογίας, ο οποίος θα δι-
ασφαλίζει τη διαμόρφωση ενός 
ασφαλούς εργασιακού και εκπαι-
δευτικού περιβάλλοντος σε όλους 
τους κρατικούς φορείς.

Οι «δικτάτορες» του θεάτρου
και οι διαμάχες στο σινεμά

Το 1971 η Αλίκη Βου-
γιουκλάκη έσβησε ένα 
τσιγάρο στο πρόσωπο 
του φροντιστή Παντελή 
Παλιεράκη. Ετσι άνοιξε 
ένας κύκλος μηνύσεων 
και δικαστηρίων.

Ο Θανάσης Βέγγος έφυγε άρρωστος από τα πλατό της ταινίας «Ο Ηλίας του 16ου», αφού η περίφημη σκηνή με τα χαστούκια γυρίστηκε πολλές φορές. ∆εν 
μίλησε ποτέ ξανά στον Κώστα Χατζηχρήστο. ∆εξιά, Βουγιουκλάκη και Παπαμιχαήλ στο «Ξύλο βγήκε από τον Παράδεισο». 
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Σε έναν παράλληλο μαραθώνιο με δι-
πλό στόχο, την ενίσχυση των αμυ-
ντικών δυνατοτήτων και τη διπλω-
ματική παρουσία στην περιφέρεια 
αλλά και στην Ευρώπη, έχουν απο-
δυθεί οι ιθύνοντες στο Μέγαρο Μα-
ξίμου και στα υπουργεία Εξωτερικών 
και Εθνικής Αμυνας. Την περασμένη 
εβδομάδα ο πρωθυπουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης έκανε ένα ταξίδι-
αστραπή στο Ισραήλ, όπου σε τέσ-
σερις ώρες φαίνεται ότι συζήτησε 
μια σειρά από θέματα που άλλοτε 
χρειάζονταν ημέρες για να λυθούν. 
Ο κ. Μητσοτάκης συζήτησε για θέ-
ματα αμυντικής συνεργασίας, τουρι-
σμού, έρευνας (R&D) και οικονομί-
ας με τον ομόλογό του Μπέντζαμιν 
Νετανιάχου, σε μια ατμόσφαιρα αλ-
ληλοκατανόησης.

Υψηλόβαθμες πηγές ανέφεραν 
στην «Κ» ότι από την πλευρά του 
Ισραήλ γίνεται μια πραγματική προ-
σπάθεια προμήθειας όπλων και 
συστημάτων που θα παράσχουν 
στην Ελλάδα ποιοτικό πλεονέκτημα 
(qualitative edge). ∆εν είναι τυχαίο 
ότι, μαζί με το ∆ιεθνές Αεροπορι-
κό Κέντρο στην Καλαμάτα και την 
ΕΛΒΟ, οι δύο πλευρές συζητούν για 
προγράμματα όπως το «Εθνικό Τυ-
φέκιο», βλήματα υψηλής ακριβείας, 
αλλά και τελευταίας τεχνολογίας 
συστήματα αντιμετώπισης UAV 
και drones. Ως προς τη σημασία της 
προσπάθειας επαναπροσέγγισης 
της Τουρκίας με το Ισραήλ, αρκε-
τοί αντιλαμβάνονται ότι η Αγκυρα 
αναλώνεται περισσότερο σε επι-
χειρήσεις δημοσίων σχέσεων, λό-
γω και της ανάγκης να γοητευθεί 
η νέα αμερικανική διοίκηση, και 
λιγότερο ουσιαστικά. 

Οπως αναφέρουν οι ίδιες υψη-
λόβαθμες πηγές, η τουρκική πολιτι-
κή δεν έχει αλλάξει επί της ουσίας 
καθόλου. Πρόσθεταν, βέβαια, ότι 
το Ισραήλ δεν επιθυμεί να αποξε-
νωθεί περισσότερο από την Τουρ-
κία, ούτε όμως και να θυσιάσει άλ-
λες περιφερειακές συνεργασίες για 
τον σκοπό αυτό. Καλά πληροφορη-
μένες πηγές επισήμαιναν, ακόμα, 

ότι από το Ισραήλ ζητήθηκε από 
την Ελλάδα να γίνουν κατανοητές 
οι θέσεις έναντι της απόφασης του 
∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου 
(∆Π∆) να επεκτείνει τις αρμοδι-
ότητές του και στις περιοχές της 
Παλαιστινιακής Αρχής, όπως η Γά-
ζα, η ∆υτική Οχθη και η Ανατολική 
Ιερουσαλήμ. Αξίζει να σημειωθεί 

ότι αυτή η επιλογή του ∆Π∆ έχει 
ήδη απορριφθεί από τις ΗΠΑ, τη 
Γερμανία και την Αυστραλία.

Τρεις ημέρες μετά την επίσκε-
ψη Μητσοτάκη στην Ιερουσαλήμ, 
πραγματοποιήθηκε το φόρουμ «Φι-
λία», το οποίο ο υπουργός Εξωτε-
ρικών Νίκος ∆ένδιας προετοίμαζε 
για πάρα πολύ καιρό. Η απόφαση 
σύσφιγξης των σχέσεων με τις σου-
νιτικές μοναρχίες του Κόλπου έγινε 
με όχημα την τριμερή Ελλάδας, Κύ-
πρου και Αιγύπτου. Η «επιβίβαση», 
έστω και εξ αποστάσεως, της Γαλλί-
ας στο σχήμα του φόρουμ «Φιλία», 
με τη συμμετοχή Σαουδικής Αρα-
βίας, Ηνωμένων Αραβικών Εμιρά-
των (ΗΑΕ) και Μπαχρέιν, υποδηλώ-
νει την απαρχή της συγκρότησης 
μιας πολυμερούς συνεργασίας με 
δυνατότητες διεύρυνσης. Μέχρι 
την τελευταία στιγμή συζητιόταν η 
πιθανότητα συμμετοχής της Ιορδα-

νίας, ενώ ο υπουργός Εξωτερικών 
του Ιράκ Φουάντ Χουσέιν, παρότι 
δεν συμμετείχε στο φόρουμ «Φι-
λία», συνάντησε διμερώς τον κ. 
∆ένδια αλλά συμμετείχε και στο 
δείπνο που παρέθεσε προς τιμήν 
των Αράβων συναδέλφων του. 

Το Ισραήλ αντιλαμβάνεται τον 
ρόλο της Ελλάδας ως κομβικό για 
την Ανατολική Μεσόγειο. Η πα-
ρουσία ενός πολυμερούς σχήματος 
όπως το φόρουμ «Φιλία» θα μπο-
ρούσε να επιτρέψει και τη συμμε-
τοχή του Ισραήλ, το οποίο μέσω 
των «Συμφωνιών του Αβραάμ» έχει 
αρχίσει να ομαλοποιεί τις σχέσεις 
του με αρκετές από τις σουνιτικές 
χώρες της περιοχής. Η συνεργασία 
με χώρες του Κόλπου παραμένουν 
πολύ σημαντικές και θα επιταχυν-
θεί και τις επόμενες εβδομάδες, 
καθώς αναμένεται να πραγματο-
ποιηθεί επίσκεψη του υπουργού 

Εθνικής Αμυνας Νίκου Παναγιω-
τόπουλου στα ΗΑΕ.

Κινητικότητα υπάρχει και στο 
εσωτερικό της Ε.Ε. και του ΝΑΤΟ, 
παρότι σε διαφορετικούς ρυθμούς. 
Πολύ καλά πληροφορημένες πηγές 
ανέφεραν ότι, παρά την προσπά-
θεια του Βερολίνου να μείνει όσο 
γίνεται πιο ουδέτερο, προκειμέ-
νου η Γερμανία να διατηρήσει τη 
δυνατότητα συζήτησης με όλες 
τις πλευρές (Ελλάδα και Τουρκία), 
στην ομοσπονδιακή κυβέρνηση 
υπάρχει ολοένα και βαθύτερη αντί-
ληψη σχετικά με τη φύση του προ-
βλήματος που δημιουργεί η στάση 
της Αγκυρας στην Ανατολική Με-
σόγειο. Επίσης, με ενδιαφέρον ανα-
μένεται η σύνοδος των υπουργών 
Αμυνας του ΝΑΤΟ την Τετάρτη και 
την Πέμπτη, καθώς θα πρόκειται 
για την πρώτη παρουσία σε συμ-
μαχικό επίπεδο του νέου Αμερικα-
νού υπουργού Λόιντ Οστιν. 

Η ημερομηνία

Ηδη πάντως οι Τούρκοι είναι 
ιδιαιτέρως κινητικοί σε επίπεδο 
ΝΑΤΟ και όλες τις προηγούμενες 
ημέρες –παρά τις ρητορικές εξάρ-
σεις του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, 
του Χουλουσί Ακάρ και λοιπών στο 
εσωτερικό– ενημέρωναν τους ∆υ-
τικούς για τις θέσεις τους σχετικά 
με τις διερευνητικές επαφές. Αυ-
τές τις ημέρες, θα πρέπει, βεβαίως, 
να γίνει γνωστή και η ημερομηνία 
πραγματοποίησης του επόμενου 
γύρου των επαφών στην Αθήνα.

Στο σκέλος των εξοπλισμών, 
αυτή την εβδομάδα θα περάσουν 
από τη Βουλή ορισμένα προγράμ-
ματα μικρού κόστους, αλλά κά-
ποιας επιχειρησιακής σημασίας, 
όπως η υποστήριξη των αντιαε-
ροπορικών συστημάτων «Βέλος». 
Σημαντική θεωρείται και η απόκτη-
ση από την Ελλάδα ενός νατοϊκού 
Κέντρου Αριστείας (CoE) για την 
Ενοποιημένη Αντιαεροπορική και 
Αντιπυραυλική Αμυνα, με έδρα τα 
Χανιά, κάτι που έγινε εφικτό έπειτα 
από επιτάχυνση των διαδικασιών 
από τον αρχηγό ΓΕΕΘΑ Κωνστα-
ντίνο Φλώρο.

«Θωράκιση» με συμπαίκτη το Ισραήλ
Τα διπλωματικά και τα εξοπλιστικά οφέλη – Οι κινήσεις της Αθήνας για διεύρυνση των συμμαχιών στην Ανατ. Μεσόγειο
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Μετά τους Γάλλους και τους 
Αμερικανούς, που επανέ-
λαβαν τις προτάσεις τους 
(δίχως ενδιάμεση λύση) για 
τη νέα φρεγάτα την περα-
σμένη εβδομάδα, τη σκυ-
τάλη έλαβαν οι Γερμανοί. 
Η γερμανική πρόταση κρί-
νεται εξόχως ενδιαφέρου-
σα, καθώς περιλαμβάνει τη 
ναυπήγηση τεσσάρων φρε-
γατών του πλέον σύγχρονου 
τύπου των ΜΕΚΟ, την ανα-
βάθμιση των τεσσάρων πα-
λαιότερων ΜΕΚΟ του Π.Ν., 
αλλά και την ενεργοποίη-
ση της επιλογής προμήθει-
ας και δύο νέων υποβρυχί-
ων τύπου 214. Σε γενικές 
γραμμές, η προμήθεια νέων 
φρεγατών για το Π.Ν. λαμ-
βάνει πιεστικά χαρακτηρι-
στικά. Η ταχύτητα με την 
οποία το πρόγραμμα θα 
κλείσει ή όχι, θα κρίνει και 
τις μελλοντικές επιχειρη-
σιακές διαθεσιμότητες του 
Π.Ν. Αρκετοί αρχίζουν πια 
να επισημαίνουν ότι η «λύ-
ση-πακέτο» που αναζητείται 
με την αγορά τεσσάρων νέ-
ων φρεγατών, την παροχή 
πλοίου ενδιάμεσης λύσης, 
την αναβάθμιση τεσσάρων 
ΜΕΚΟ και τη συμμετοχή της 
εγχώριας ναυπηγικής βιο-
μηχανίας, αποτελεί μια εξί-
σωση πολύ δύσκολη. Πλέ-
ον συζητείται ανοιχτά στο 
υπουργείο Εθνικής Αμυνας 
το ενδεχόμενο να «σπά-
σει» το πρόγραμμα, ώστε να 
μπορέσει να διευκολυνθεί η 
προώθηση των πιο ζωτικών 
στοιχείων της, καθώς, όπως 
όλα δείχνουν, η υπόθεση 
της εγχώριας ναυπηγικής 
βιομηχανίας έχει ιδιαίτερα 
χαρακτηριστικά. 

Οι γερμανικές
φρεγάτες

Αντιφατική στάση στα ελληνοτουρ-
κικά αλλά και σε άλλα ζητήματα της 
εξωτερικής πολιτικής τηρεί η Τουρ-
κία, γεγονός που προκαλεί πολλά 
ερωτήματα για τις εξελίξεις στις 
σχέσεις της με την Ε.Ε. αλλά και 
με τις ΗΠΑ. Λίγες ημέρες μετά την 
έναρξη των διερευνητικών επαφών, 
ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν εξαπέλυ-
σε προσωπική επίθεση στον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. Την ώρα που ο 
εκπρόσωπος της τουρκικής προε-
δρίας Ιμπραήμ Καλίν μιλούσε με τον 
διπλωματικό σύμβουλο του προέ-
δρου της Γαλλίας Εμανουέλ Μπονέ, 
ο πρόεδρος της Τουρκίας επέλεξε 
να μιλήσει και εναντίον του Εμα-
νουέλ Μακρόν.

Ομως πολιτικοί αναλυτές εκτι-
μούν πως παρόμοια αντιφατική 
στάση επικρατεί και στην εσω-
τερική πολιτική της Τουρκίας, 
καθώς, σύμφωνα με τα συνδικά-
τα της χώρας και την εφημερίδα 
Cumhuriyet, ο πραγματικός αριθ-
μός των ανέργων στην Τουρκία 
έχει ξεπεράσει το 20% και ο πραγ-
ματικός πληθωρισμός το 25%, αλ-
λά o κ. Ερντογάν προτίμησε να 
υποσχεθεί στους πολίτες του τα-
ξίδι στη Σελήνη το 2023 και κατα-
σκευή διαστημικού σταθμού μετά 
το 2028.

Στις ελληνοτουρκικές σχέσεις, η 
Ελλάδα έχει στείλει πρόσκληση για 
να πραγματοποιηθεί ο 62ος γύρος 
των διερευνητικών επαφών μεταξύ 
της Τουρκίας και της Ελλάδας τον 
Μάρτιο, όμως κυβερνητικοί αξιω-
ματούχοι της γειτονικής χώρας την 
περασμένη εβδομάδα εξαπέλυσαν 
διαδοχικές επιθέσεις και εξέφρα-
σαν παρόμοιες θέσεις με αυτές που 
προκάλεσαν την ένταση το 2020.

Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, στην 
ομιλία του στην κοινοβουλευτική 
ομάδα του AKP, κατηγόρησε τον 

Ελληνα πρωθυπουργό και ισχυ-
ρίστηκε πως «προκαλεί». «Πώς 
μπορούμε να συναντηθούμε μαζί 
σου, δεδομένης της κίνησής σου 
να μας προκαλέσεις; Πρώτα πρέ-
πει να γνωρίζεις τη θέση σου. Εάν 
το επιδιωκόμενο είναι πραγματικά 
η ειρήνη, τότε πρέπει να αποφεύ-
γεις να με προκαλείς. Να ξέρεις τη 
θέση σου».

Ο Τούρκος πρόεδρος απείλησε 
την Ελλάδα πως, σε περίπτωση 
που συνεχίσει την ίδια πολιτική, 
τότε θα γνωρίσει τους «τρελούς 
Τούρκους». Παράλληλα, απέκλεισε 
οποιαδήποτε ομοσπονδιακή λύση 
στην Κύπρο και με επιμονή ανα-
φέρθηκε στη φόρμουλα των δύο 

κρατών. Στην ίδια γραμμή με τον 
Ερντογάν, ο Χουλουσί Ακάρ εξέ-
φρασε τη διαφωνία του για τις 
επισκέψεις Ελλήνων αξιωματού-
χων σε ελληνικά νησιά! «Μπο-
ρείτε να κάνετε τις επισκέψεις 
σας, να μιλάτε, αλλά λες και δεν 
υπάρχουν άλλα νησιά, γίνονται 
οι επισκέψεις της Προέδρου, του 
πρωθυπουργού, υπουργών, αρχη-
γών του επιτελείου και στρατιω-
τικών σε νησιά που βρίσκονται 
πολύ κοντά στην Τουρκία, όπως 
300 μέτρα, 500 μέτρα, 3 χλμ., 5 
χλμ. Αυτές οι επισκέψεις δεν πρέ-
πει να μετατρέπονται σε κάτι που 
προκαλεί ή αυξάνει την ένταση», 
δήλωσε χαρακτηριστικά.

Ο ίδιος αντέδρασε στο νέο εξο-
πλιστικό πρόγραμμα της Ελλάδας 
και τόνισε πως «συμβουλεύουμε 
τους Ελληνες γείτονές μας να μην 
επιδίδονται σε πρακτικές και σε 

κούρσα εξοπλισμών που είναι αντί-
θετες και δεν συνάδουν με σχέσεις 
καλής γειτονίας και σε προσπάθει-
ες μετατροπής τους σε απειλές». 
Σημειώνεται ότι η Αγκυρα συνεχί-
ζει την εξοπλιστική της ενίσχυση 
με δεκάδες μεγάλα προγράμματα, 
όπως η ναυπήγηση έξι υποβρυ-
χίων αλλά και τεσσάρων φρεγα-
τών, προσπαθεί να προχωρήσει 
το πρόγραμμα κατασκευής 1.000 
αρμάτων μάχης Altay και συμμε-
τέχει στο πρόγραμμα προμήθειας 
F-35, τα οποία ωστόσο δεν μπορεί 
να παραλάβει λόγω του εμπάργκο 
που εφαρμόζουν οι ΗΠΑ.

Την ίδια ημέρα, το υπουργείο 
Εξωτερικών της Τουρκίας εξέδω-
σε ανακοίνωση εναντίον του φό-
ρουμ «Φιλία» που διοργανώθηκε 
στην Αθήνα και ισχυρίστηκε πως 
«αυτή η πρωτοβουλία είναι στην 
πραγματικότητα προσπάθεια μιας 

συμμαχίας να οικοδομηθεί πάνω 
στην εχθρότητα προς στην Τουρ-
κία, όχι στη “φιλία”».

Την Παρασκευή, τον κύκλο της 
έντονης ρητορικής της Τουρκίας 
ολοκλήρωσε ο εκπρόσωπος της 
τουρκικής προεδρίας Ιμπραήμ Κα-
λίν, που δήλωσε πως «ο Μητσοτά-
κης πήγε στην Κύπρο και με τον 
Ελληνοκύπριο ηγέτη ανέφερε ως 
δυνάμεις κατοχής τη στρατιωτική 
παρουσία της Τουρκίας στην Κύ-
προ. Αυτή είναι προκλητική δή-
λωση». Ο ίδιος αναφέρθηκε στην 
τουρκική άποψη για τις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις που είναι «το 
ζήτημα των νησιών, το Αιγαίο, 
η ασφάλεια, οι θαλάσσιες ζώνες 
ευθύνης κι άλλα πολλά. Από την 
άλλη, υπάρχει και το ζήτημα της 
Κύπρου».

Μέσα σε αυτό το κλίμα ο πρόε-
δρος της Τουρκίας επιτέθηκε προ-

σωπικά στον πρόεδρο της Γαλλίας. 
«Ο Μακρόν στέλνει μήνυμα και λέ-
ει “η Τουρκία να αποσύρει τις δυ-
νάμεις της από τη Λιβύη”. Εσύ αυ-
τές τις συμβουλές να τις κρατήσεις 
για τον εαυτό σου. Εκεί υπάρχουν 
δυνάμεις του Μάλι, της Wagner. 
Να αποσύρετε πρώτα αυτές τις δυ-
νάμεις και μετά να συζητήσουμε 
μαζί σας», δήλωσε. Μία ώρα πριν, 
είχε ολοκληρωθεί η τηλεφωνική 
συνομιλία Καλίν - Mπονέ.

Πάντως η τηλεδιάσκεψη που εί-
χε ο Ταγίπ Ερντογάν με την Αγκε-
λα Μέρκελ ήταν σε εντελώς διαφο-
ρετικό κλίμα, με το Βερολίνο να 
έρχεται πιο κοντά στις θέσεις της 
Αγκυρας και να συνιστά «διάλογο 
στα θέματα που υπάρχουν διαφο-
ρές» και την Τουρκία να εκφράζει 
την επιθυμία της για την άμεση 
επικαιροποίηση της τελωνειακής 
ένωσης και της συμφωνίας για το 
προσφυγικό.

Αναλυτές στην Τουρκία εκτι-
μούν πως αυτή η έντονη ρητορι-
κή σαφώς εμπεριέχει στοιχεία των 
απόψεων της Αγκυρας, όμως βα-
σικός στόχος είναι η αλλαγή ατζέ-
ντας και η απομάκρυνση του ενδι-
αφέροντος της κοινής γνώμης από 
τα δύο βασικά θέματα που απασχο-
λούν την τουρκική κυβέρνηση. Το 
πρώτο είναι οι σχέσεις με την Ου-
άσιγκτον. Οι ΗΠΑ είπαν και πάλι 
«όχι» στην πρόταση του κ. Ακάρ 
για αποθήκευση των S-400.

«Οι ρωσικοί S-400 δεν είναι συμ-
βατοί με τον εξοπλισμό του ΝΑΤΟ, 
απειλούν την ασφάλεια της τεχνο-
λογίας του ΝΑΤΟ και δεν συμμορ-
φώνονται με τις δεσμεύσεις της 
Τουρκίας ως μέλους του ΝΑΤΟ», τό-
νισε ο εκπρόσωπος του Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ Νεντ Πράις, ο οποίος με 
έμφαση δήλωσε πως «συνεχίζουμε 
να παροτρύνουμε την Τουρκία να 
μην κρατήσει αυτό το σύστημα».

O κ. Ακάρ στη συνέντευξή του 
στην εφημερίδα Hurriyet είχε προ-
τείνει «το μοντέλο Κρήτης» και 

υποστήριζε το «μη επιχειρησια-
κό» καθεστώς των πυραύλων που 
είναι ανεπτυγμένοι στην Κρήτη.

«Υπάρχει μεγάλη πιθανότητα 
ο Ερντογάν να κάνει στροφή στο 
θέμα των S-400. To έχει ξανακά-
νει. Είχε καταλήξει στην αγορά 
των αντιαεροπορικών συστημάτων 
FD-2000 από την Κίνα και το 2015 
έκανε παζάρια με τις ΗΠΑ και το 
ΝΑΤΟ και μετά ακύρωσε την πα-
ραγγελία», αναφέρει ο Μεχμέτ Αλί 
Γκιουλέρ, πολιτικός αναλυτής της 
εφημερίδας Cumhuriyet.

Διχογνωμία για τους δείκτες

Το δεύτερο μεγάλο πρόβλημα 
το οποίο πρέπει να αντιμετωπίσει 
ο κ. Ερντογάν είναι η οικονομία 
και η ανεργία. Παρά τα επίσημα 
στοιχεία που κάνουν λόγο για μεί-
ωση της ανεργίας και σταθερό πλη-
θωρισμό, τα συνδικάτα αποκαλύ-
πτουν στην εφημερίδα Cumhuriyet 
πως το πραγματικό ποσοστό της 
ανεργίας στη χώρα έχει φτάσει 
στο 28,8%, ενώ τονίζουν πως το 
ποσοστό του πληθωρισμού έφτα-
σε στο 25%. Τα επίσημα στοιχεία 
αναφέρουν ως ποσοστά ανεργίας 
και πληθωρισμού 12,9% και 14%, 
αντίστοιχα.

Μέσα σε αυτή την κατάσταση, ο 
πρόεδρος της Τουρκίας ανακοίνω-
σε το διαστημικό πρόγραμμα της 
Τουρκίας και υποσχέθηκε ταξίδι 
στη Σελήνη αλλά και κατασκευή 
διαστημικού σταθμού. Η εφημε-
ρίδα Cumhuriyet περιέγραψε με 
γλαφυρό τρόπο την κατάσταση με 
τον τίτλο «Στέλνουμε την ανεργία 
και την πείνα στο ∆ιάστημα». Ενώ 
η εφημερίδα Birgun είχε τίτλο «Ξε-
κινώντας το ταξίδι στο ∆ιάστημα 
αυξήθηκε η τιμή του κουλουριού». 
Την περασμένη εβδομάδα αυξήθη-
κε κατά 25% η τιμή του παραδο-
σιακού κουλουριού της γειτονικής 
χώρας, ένα βασικό προϊόν διατρο-
φής για τα φτωχά στρώματα της 
Τουρκίας.

Επιθέσεις σε Μητσοτάκη, Μακρόν και αντιφατικά μηνύματα

Ο πρόεδρος Ερντογάν 
υπόσχεται... αποστολή 
στο Διάστημα την ώρα 
που η ανεργία και ο 
πληθωρισμός σαρώνουν. 

Ενώ εκκρεμεί ο 62ος γύρος διερευνητικών επαφών, ο Ερντογάν απείλησε την 
Ελλάδα ότι αν συνεχίσει την ίδια πολιτική, θα γνωρίσει τους «τρελούς Τούρκους».
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Υψηλόβαθμες πη-
γές ανέφεραν στην «Κ» 
ότι από την ισραηλινή 
πλευρά γίνεται προσπά-
θεια προμήθειας όπλων 
και συστημάτων που θα 
παρέχουν στην Ελλάδα 
ποιοτικό πλεονέκτημα.

Η γερμανική πρόταση προς την Αθήνα περιλαμβάνει τη ναυπήγηση τεσσάρων φρεγατών του πλέον σύγχρονου τύ-
που ΜΕΚΟ, την αναβάθμιση των τεσσάρων παλαιότερων ΜΕΚΟ του Π.Ν. (στη φωτ., η φρεγάτα «Σαλαμίς»), αλλά και 
την ενεργοποίηση της επιλογής προμήθειας και δύο νέων υποβρυχίων τύπου 214.

Του ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ
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Με το βλέμμα στραμμένο στους υγει-
ονομικούς δείκτες, ώστε η χώρα να 
περάσει το επόμενο δύσκολο δίμηνο 
με τη μεγαλύτερη δυνατή ασφάλεια, 
κινείται η κυβέρνηση, αλλά παράλ-
ληλα σχεδιάζει ένα πλέγμα κινήσε-
ων προκειμένου μετά το Πάσχα να 
επανέλθει στον μεγαλύτερο δυνατό 
βαθμό μια «νέα κανονικότητα» και 
να δοθεί ανάσα στην κοινωνία και 
στην οικονομία.

Στο ανωτέρω πλαίσιο έχουν αρ-
χίσει να συζητούνται και τα επόμε-
να βήματα στο μέτωπο του εμβολι-
ασμού. Σύμφωνα με πληροφορίες, 
στο τραπέζι βρίσκεται το σενάριο, 
μετά την ολοκλήρωση της χορήγη-
σης των εμβολίων στους άνω των 60 
και σε ομάδες με ιδιαίτερα βαριά νο-
σήματα, τη σκυτάλη να μην πάρουν 
νεότερες ηλικιακά κατηγορίες, αλλά 
επαγγελματικοί κλάδοι. Το συγκεκρι-
μένο ενδεχόμενο άφησε, μάλιστα, 
ανοικτό ο ίδιος ο πρωθυπουργός 
Κυρ. Μητσοτάκης στη συνέντευξη 
που παραχώρησε την περασμένη 
Τετάρτη στον ΣΚΑΪ και στον Αλέξη 
Παπαχελά. Απαντώντας σε σχετική 
ερώτηση, ο κ. Μητσοτάκης ανέφε-
ρε πως «από τον Μάιο και μετά, θα 
πρέπει να δούμε ποιες προτεραιότη-
τες πλέον θα βάλουμε. Εκεί οι προ-
τεραιότητες δεν είναι υγειονομικές. 
Τώρα οι προτεραιότητες –και θέλω 
να το τονίσω αυτό– είναι αμιγώς 
υγειονομικές. ∆εν παρεμβαίνουμε 
καθόλου, ό,τι μας λέει η Επιτροπή 
κάνουμε. Οταν όμως θα έχουμε λύ-
σει το ζήτημα των ευάλωτων, τότε 
ενδεχομένως να υπεισέλθουν άλλοι 
παράγοντες, πιο πολιτικοί ή πιο οι-
κονομικοί».

Οπως αναφέρεται, οι κλάδοι που 
θα επιλεγούν πρώτοι –αλλά όχι απα-
ραίτητα με τη συγκεκριμένη σει-
ρά–, καθώς οι εργαζόμενοι σε αυ-
τούς έρχονται σε επαφή με πολύ και 
διαφορετικό κόσμο, είναι οι εξής: 
εργαζόμενοι σε τουρισμό, εστία-
ση, ντελίβερι, μέσα μαζικής μετα-
φοράς, εκπαιδευτικοί και δικαστι-

κοί. Πάντως, με δεδομένο ότι το νέο 
σχήμα εμβολιασμού θα αφορά την 
περίοδο από τον Ιούνιο και μετά, 
οπότε και ο χρόνος για να κλείσουν 
σχολεία και δικαστήρια θα μετράει 
αντίστροφα, εκτιμάται πως προτε-
ραιότητα θα δοθεί στους κλάδους 
του τουρισμού και της εστίασης, 
που έχουν πληγεί και περισσότε-
ρο από την υγειονομική κρίση. Πά-
ντως, στην κυβέρνηση θεωρούν ότι 
τότε θα υπάρχει επάρκεια εμβολίων, 
άρα είναι πιθανό να μη χρειαστεί 
να γίνει επιλογή.

Ειδικά η στήριξη του τουρισμού 
αποτελεί κρίσιμη προτεραιότητα για 
την κυβέρνηση, καθώς αποτελεί τη 
«βαριά βιομηχανία» της χώρας, ενώ 
τα έως τώρα μηνύματα από το εξω-

τερικό για την έλευση τουριστών 
δεν είναι ενθαρρυντικά. «Ο κόσμος 
είναι πολύ επιφυλακτικός», λέγεται 
χαρακτηριστικά, αλλά εκφράζεται 
η ελπίδα ότι το κλίμα θα αρχίσει 
να αλλάζει όσο οι εμβολιασμοί θα 
προχωρούν και η επιδημιολογική 
εικόνα στις περισσότερες χώρες θα 
βελτιώνεται. Για την αύξηση των 
τουριστών σε σχέση με πέρυσι η 
κυβέρνηση επενδύει ιδιαίτερα στο 
γεγονός ότι φέτος θα υπάρχουν πο-
λύ περισσότερα rapid tests, που θα 
καθιστούν ευκολότερες τις μετακι-
νήσεις, ενώ υποβοηθητικά θα λει-
τουργήσει και το «πιστοποιητικό 
εμβολιασμού» που έχει προτείνει 
ο πρωθυπουργός. Εάν αυτό δεν υι-
οθετηθεί συνολικά από την Ευρω-
παϊκή Ενωση, θα επιδιωχθούν δι-
μερείς συμφωνίες, κυρίως με χώρες 
όπου τα εμβολιαστικά προγράμματα 
έχουν προχωρήσει, όπως η Βρετα-
νία, το Ισραήλ, οι ΗΠΑ και η Ρωσία.

Επί του παρόντος, προτεραιό-
τητα αποτελεί η πιστή τήρηση του 
υφιστάμενου lockdown, ώστε να 
υπάρξει γρήγορα αποκλιμάκωση 

του ιικού φορτίου. Οπως ανέφερε 
και ο πρωθυπουργός, ουσιαστικά 
μέχρι το Πάσχα θα ισχύσει ένα σύ-
στημα «βεντάλιας», δηλαδή χαλά-
ρωσης και αυστηροποίησης των 
μέτρων. Λέγεται χαρακτηριστικά 
ότι «η προοπτική είναι δεκαπέ-
ντε ημέρες ανοικτά και δεκαπέ-
ντε κλειστά».

Πάντως, στο Μέγαρο Μαξίμου γί-
νονται σκέψεις να υπάρξουν ορισμέ-
νες κρίσιμες τροποποιήσεις όσον 
αφορά το πώς θα γίνει το «άνοιγμα» 
στην Αττική και στις άλλες «κόκκι-
νες» περιοχές μόλις η επιδημιολογι-
κή εικόνα το επιτρέψει. Ειδικότερα 
εξετάζεται:
• Λιανεμπόριο και σχολεία να ανοί-
ξουν ταυτόχρονα και όχι με μία ή 
δύο εβδομάδες διαφορά.
• Στα καταστήματα λιανεμπορίου 
να επιτρέπεται με μέτρα προφύ-
λαξης και περιορισμούς η είσοδος 
των πελατών.
• Να ανοίξουν τα νηπιαγωγεία και 
τα δημοτικά, ενώ γυμνάσια και λύ-
κεια να λειτουργούν εναλλάξ ανά 
εβδομάδα, ώστε οι μεγαλύτεροι μα-
θητές να μην αποκοπούν πλήρως 
από την εκπαιδευτική διαδικασία 
εντός της τάξης.

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι, όταν 
την περασμένη Τρίτη ο πρωθυπουρ-
γός έλαβε την απόφαση να ζητήσει 
από τους ειδικούς νέα εισήγηση 
προκειμένου να μπει η Αττική σε 
σκληρό lockdown, η περιφέρεια δεν 
είχε φθάσει στο όριο του κόκκινου 
συναγερμού. Ομως, ο κ. Μητσοτά-
κης και οι στενοί συνεργάτες του 
εκτίμησαν πως δεν θα πρέπει να 
χαθεί χρόνος και να δημιουργηθεί 
ο κίνδυνος «η κατάσταση να ξεφύ-
γει». Επίσης, καμπανάκι κινδύνου 
χτύπησαν οι κ. Σωτ. Τσιόδρας και 
Γκ. Μαγιορκίνης. Εξάλλου πλέον 
υπάρχει, εκτός των άλλων, μεγάλη 
διάδοση της βρετανικής μετάλλα-
ξης του κορωνοϊού, που φθάνει το 
50% των κρουσμάτων. Αντιθέτως, 
ελάχιστα είναι τα κρούσματα της 
νοτιοαφρικανικής μετάλλαξης που 
έχουν ανιχνευθεί.

Σκέψεις, μετά την 
άρση του lockdown, 
γυμνάσια και λύκεια να 
λειτουργούν εναλλάξ 
ανά εβδομάδα.

Mε δεδομένο ότι το νέο σχήμα εμβολιασμού θα αφορά την περίοδο από τον 
Ιούνιο και μετά, εκτιμάται πως προτεραιότητα θα δοθεί στους κλάδους του 
τουρισμού και της εστίασης, που έχουν πληγεί περισσότερο από την κρίση.
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Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Ενας δάσκαλός μου στη Φιλοσοφία 
του ∆ικαίου, πριν από την ανάπτυ-
ξη οποιουδήποτε επιχειρήματος, 
οποιασδήποτε σκέψης, έθετε ένα 
ερώτημα: Ποιος είσαι εσύ; Μας ζη-
τούσε δηλαδή να διευκρινίσουμε 
ποια είναι η οπτική μας γωνία. Ηθε-
λε να τονίσει ότι έχει μεγάλη σημα-
σία στη διαπραγμάτευση οποιου-
δήποτε θέματος να είναι σαφής η 
οπτική γωνία, η θέση αυτού που 
το προσεγγίζει.

 
Στην περίπτωση της ∆ιοικητικής Με-
ταρρύθμισης, η θέση της κυβερνή-
σεώς μας είναι σαφής, η οπτική γω-
νία μας είναι αυτή του πολίτη, του 
λήπτη και χρήστη των υπηρεσιών 
του ∆ημοσίου. Από αυτήν την οπτι-
κή και με αυτήν την προτεραιότητα 
σχεδιάζουμε και οργανώνουμε τη 
∆ιοικητική Μεταρρύθμιση.

 
Ισως φαίνεται αυτονόητη η προτε-
ραιότητα αυτή, αλλά είναι σίγου-
ρο ότι συχνά δεν είναι: οργανωμέ-
να συμφέροντα, συμφέροντα που 
επενδύουν στο ∆ημόσιο, που οι 
προτεραιότητές τους είναι άλλες, 
ενδοσυστημικές, πράγματι διεκ-
δικούν και, συχνά μέχρι σήμερα, 
επιτυγχάνουν να ηγεμονεύουν στη 
χάραξη πολιτικής για τον δημόσιο 
τομέα. Και ενώ όλοι ομνύουν στον 
πολίτη, συχνά οι εφαρμοσθείσες 
πολιτικές μόνο τους πολίτες δεν 
υπηρετούσαν.

 
Το Δημόσιο είναι μεγάλο καράβι, και 
τα μεγάλα καράβια στρίβουν δύσκο-
λα. Αλλά τελικά στρίβουν. Αρκεί να 
υπάρχουν σχέδιο, πρόγραμμα, μέ-
θοδος και επιμονή.

 
Ποιο λοιπόν είναι το σχέδιό μας στο 
υπουργείο Εσωτερικών για τη ∆ι-
οικητική Μεταρρύθμιση; Πού θέ-
λουμε να φτάσουμε; Και πώς θα 
φτάσουμε εκεί;

 
Ο τελικός στόχος έχει κατ’ επανά-
ληψιν διατυπωθεί: το φιλικό προς 
τον πολίτη κράτος, το ευέλικτο, το 
επιτελικό, αυτό που μπορεί με απο-
τελεσματικό τρόπο να υπηρετεί δη-
μόσιες πολιτικές: να προστατεύει, 
να διασφαλίζει θεμελιώδη δικαιώ-
ματα, να κάνει τον πολίτη να νιώ-
θει ασφαλής, να διαμορφώνει πε-
δία ελευθερίας ώστε να αναπτύσσει 
ελεύθερα και απρόσκοπτα την προ-
σωπικότητά του, το κράτος που 
μπορεί να υλοποιεί αποτελεσματι-
κά πολιτικές υπέρ του έθνους και 
του λαού.

 
Και η αλήθεια είναι ότι η μεταρρύθ-
μιση ξεκίνησε, υπό αντίξοες συν-
θήκες μεν, φιλόδοξα δε, με τον τό-
τε πρωθυπουργό Αντ. Σαμαρά και 
υπουργό ∆ιοικητικής Μεταρρύθ-
μισης τον νυν πρωθυπουργό Κυρ. 
Μητσοτάκη. Κράτησε λίγο, και σε 
μεγάλο βαθμό ακυρώθηκε από την 
αριστερή αντιμεταρρύθμιση που 
ξήλωσε ό,τι μπορούσε να ξηλώσει. 

Η στρατηγική επιλογή του ΣΥΡΙ-
ΖΑ ήταν προφανής: από τη μια η 
δημοσιονομική προσαρμογή, από 
την άλλη το αντίβαρο, που ήταν το 
ξήλωμα όλων των μεταρρυθμίσεων 
που έγιναν στο κράτος.

 
Οι βασικές έννοιες και ιδέες της 
στρατηγικής για τη μεταρρύθμι-
ση είναι γνωστές, δεν χρειάζεται 
να εφευρεθούν:

 
Αποτελεσματικό και αξιοκρατικό 
σύστημα προσλήψεων, έγκαιρος 
προγραμματισμός προσλήψεων, 
που θα εγκρίνονται με βάση έναν 
ορθολογικό μηχανισμό αξιολόγη-
σης αναγκών, κινητικότητα, όχι 
αυτή που έχουμε, αλλά μια που θα 
καλύπτει τις πραγματικές υπηρε-
σιακές ανάγκες, επιμόρφωση των 
υπαλλήλων, αναβάθμιση της Σχο-
λής ∆ημόσιας ∆ιοίκησης ώστε να 
είναι ακόμη πιο απαιτητική και να 
δημιουργεί ακόμη πιο ικανά στελέ-
χη ∆ημόσιας ∆ιοίκησης, ψηφιακά 
οργανογράμματα και περιγράμματα 
των θέσεων εργασίας, περιγραφή 
των καθηκόντων των θέσεων που 
προβλέπονται στα περιγράμματα, 
στοχοθεσία των οργανικών μονά-
δων, βελτιωτική αξιολόγηση του 
προσωπικού, αντικειμενικό αλλά 
ταυτόχρονα γρήγορο σύστημα επι-
λογής προϊσταμένων στη ∆ημόσια 
∆ιοίκηση, σύστημα επιβράβευσης 
όσων εργάζονται αποδοτικότερα, 
σύγχρονες μορφές εργασίας όπως 
η τηλεργασία, σοβαρό πειθαρχικό 
δίκαιο και ακόμα πιο σοβαρά, υπεύ-
θυνα και επαρκώς λειτουργούντα 
πειθαρχικά συμβούλια, εσωτερικός 
έλεγχος και ενίσχυση της ακεραιό-
τητας των διαδικασιών, αποτελούν 
ένα πλέγμα δράσεων, νομοθετικών 

και διοικητικών, που θα μας οδη-
γήσουν σε ένα ∆ημόσιο σύγχρονο, 
ικανό να διαδραματίσει αποτελε-
σματικά τον ρόλο του στη σύγχρο-
νη απαιτητική εποχή.

 
Ολα αυτά δεν μπορούν να γίνουν 
χωρίς τη διοίκηση, δεν μπορούν 
να γίνουν χωρίς τους ανθρώπους, 
χωρίς τους ίδιους τους υπαλλήλους, 
που πρώτοι αισθάνονται τις συ-
νέπειες της απαξίωσης του ∆ημο-
σίου. Και που η συντριπτική τους 
πλειονότητα ασφυκτιά με αυτή την 
κατάσταση.

 
Τα πρώτα βήματα έχουν ήδη γίνει: 
η ψήφιση του νόμου για το ΑΣΕΠ, 
η ολοκλήρωση των ψηφιακών πε-
ριγραμμάτων θέσεων έχουν προ-
χωρήσει. Επίκειται και η ψήφιση 
του νόμου για τον εσωτερικό έλεγ-
χο, ενώ ετοιμάζεται το σχέδιο νό-
μου για την τηλεργασία. Η συνο-
λική μεταρρύθμιση δεν γίνεται με 
το πάτημα ενός κουμπιού, απαιτεί 
πολλές, σημαντικές επιμέρους δρά-
σεις, που το αποτέλεσμά τους θα 
φανερώνεται σταδιακά, καθώς θα 
αφαιρείται το αποπνικτικό πλέγμα 
του εξισωτισμού, της ισοπέδωσης, 
της μιζέριας και της εγκατάλειψης 
και θα αντικαθίσταται από τις αξί-
ες της ελευθερίας, της αξιοκρατίας, 
της δημιουργικότητας, της διάκρι-
σης, της επίτευξης των στόχων και 
των σχεδίων.

 
Χρειάζεται επιμονή στο σχέδιο και 
βέβαια η στήριξη του λαού μας. Ο 
δρόμος είναι απαιτητικός και τον 
βαδίζουμε γεμάτοι χαρά!

 
* Ο κ. Μάκης Βορίδης είναι υπουργός 
Εσωτερικών.

Ο τελικός στόχος είναι: 
το φιλικό προς τον πολί-
τη κράτος, το ευέλικτο, 
το επιτελικό, αυτό που 
μπορεί με αποτελεσμα-
τικό τρόπο να υπηρετεί 
δημόσιες πολιτικές.

Α Π Ο Ψ Η

Μεταρρυθμίζεται το Δημόσιο;
Του ΜΑΚΗ ΒΟΡΙΔΗ*

Τα πολύ ώριμα φρούτα δεν τρώ-
γονται και αναγκαστικά, πριν το 
εσωτερικό τους μαυρίσει και μα-
λακώσει, μετατρέπονται σε μαρ-
μελάδες, σάλτσες ή και γρανίτες. 
Στην πολιτική τα πράγματα είναι 
διαφορετικά. Λίγο πριν η κυβέρ-
νηση αρχίσει να «ζαρώνει» και η 
«κομματική χλωροφύλλη» της ξε-
κινήσει να διασπάται, η εκάστοτε 
αξιωματική αντιπολίτευση σπεύ-
δει να ζητήσει εκλογές. Η λογική 
της ωρίμανσης που οδηγεί στην 
πολτοποίηση δεν υπάρχει, αφού 
κανένας πολιτικός αρχηγός δεν 
θέλει να χάσει το μομέντουμ της 
εξουσίας.

Οι εκλογές δεν είναι αυτή τη 
στιγμή στην οπτική του Αλέξη 
Τσίπρα. Με τη δημοσκοπική ψα-
λίδα στις 15 μονάδες, τα πράγμα-
τα δεν θα μπορούσαν να είναι 
διαφορετικά. Η απάντηση που 
έδωσε στον Alpha δεν διαφέρει 
πολύ από εκείνη του Σεπτεμβρίου 
στη ∆ΕΘ. «∆εν θα ζητήσω εκλο-
γές την ώρα που ο μέσος Ελλη-
νας πολίτης αγωνιά για το αύριο», 
δήλωσε την Τρίτη και έχοντας 
το βλέμμα του στην πανδημία 
συμπλήρωσε: «∆εν υιοθετώ τη 
λογική του ώριμου φρούτου. Αλ-
λά προσέξτε: δεν είναι τα ώριμα 
φρούτα αυτά τα οποία πέφτουν. 
Τα σάπια φρούτα πέφτουν».

Στην Κουμουνδούρου, εκτός 
από τις τάσεις, υπάρχουν και δύο 
«φυλές» ως προς το ενδεχόμενο 
πρόωρων εκλογών: οι αισιόδο-
ξοι και οι σκεπτικιστές. Μέλος 
της «Ομπρέλας», μιλώντας στην 
«Κ», τόνιζε πως «ο κόσμος μέσα 
στην πανδημία είναι πίσω από 
τη σημαία και η σημαία είναι η 
Ν.∆.». Ταυτόχρονα παραδεχό-
ταν πως δύσκολα μπορεί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ να γυρίσει το παιχνίδι τη 
δεδομένη χρονική στιγμή. Από 
την άλλη, κορυφαίο στέλεχος της 
Κουμουνδούρου προέβλεπε ότι, 
αν τον επόμενο μήνα στήνονταν 
οι κάλπες, το κόμμα του θα μπο-
ρούσε να μειώσει τη διαφορά με 
τη γαλάζια παράταξη. Με το κο-
ντέρ να γράφει 36% για τη Ν.∆. 
και 30% για τον ΣΥΡΙΖΑ, υποστή-
ριξε πως όλα θα ήταν ανοιχτά για 
τον «δεύτερο γύρο».

Το ζητούμενο

Τα στατιστικά στην πολιτική 
είναι απλώς νούμερα και δεν δια-
μορφώνουν στρατηγικές. Ωστό-
σο, στον ΣΥΡΙΖΑ δεν παραβλέ-
πουν πως στους περισσότερους 
αρχηγούς που αποφάσισαν μετα-
πολιτευτικά να φτάσουν στο τέ-
λος ή σχεδόν έως το τέλος της τε-
τραετίας (1981, 1989, 2004, 2019) 
δεν τους βγήκε σε καλό. Την ίδια 
στιγμή, κανένας πρωθυπουργός 
την ίδια περίοδο δεν κατάφερε να 
κερδίσει τρεις συνεχόμενες εκλο-
γικές αναμετρήσεις. Συνεπώς το 
ζητούμενο για τον ΣΥΡΙΖΑ είναι 
πότε θα αποφασίσει να βρεθεί 
για δεύτερη φορά στις κάλπες ο 
Κυριάκος Μητσοτάκης. Ο ΣΥΡΙΖΑ 
είναι σαφές πως δεν έχει κατα-
φέρει ακόμα να ξανασυναντήσει 
τα στρώματα της κοινωνίας που 
έχασε με τη μνημονιακή στροφή 
του. Η δικαιολογία πως δεν έχει 
τα ΜΜΕ με το μέρος του είναι μό-

νο για εσωτερική κατανάλωση, 
αφού ούτε το 2015 είχε συμβεί 
κάτι τέτοιο. Τι είχε, όμως, εκείνη 
τη χρονιά; Αφήγημα. Το «σκίσιμο 
των μνημονίων», αν και μη ρεαλι-
στικό, ήταν λυτρωτικό για τον κό-
σμο, σε αντίθεση με το σημερινό 
γενικόλογο σύνθημα που μιλάει 
για «στήριξη των εργαζομένων 
και ισχυρό κοινωνικό κράτος». 
Συνεπώς οι μηχανές έχουν ανά-
ψει, ώστε το κόμμα να σταματή-
σει να ψαρεύει ψηφοφόρους στα 
θολά νερά της πανδημίας και να 
αναζητήσει μια πολιτική αιχμής.

Στις κλειστές συσκέψεις που 
πραγματοποιούνται εκτιμάται 

πως οι τελευταίες συχνές επι-
σκέψεις του πρωθυπουργού στην 
περιφέρεια, αλλά και η ρητορι-
κή του πως «έρχεται το τέλος 
της πανδημίας» δείχνουν ότι οι 
εκλογές δεν θα αργήσουν. Στο 
σενάριο που θέλει τον κορωνοϊό 
να εξασθενεί, η πλειονότητα των 
κορυφαίων στελεχών θεωρεί πως 
η ολοκλήρωση δύο χρόνων από 
τις προηγούμενες κάλπες είναι 
ένα καλό χρονικό σημείο για να 
βγει μπροστά ο Αλέξης Τσίπρας 
και να δηλώσει την αντίθεσή του 
στη λογική του «ώριμου φρού-
του». Οσον αφορά τις μετρήσεις, 
χωρίς να τις βάζουν όλες στο ίδιο 
τσουβάλι, στην Κουμουνδούρου 
διαχωρίζουν αυτές που γίνονται 
τηλεφωνικά και όσες πραγμα-
τοποιούνται διαδικτυακά, γιατί, 
όπως υποστηρίζουν, απευθύνο-
νται σε διαφορετικό κοινό. 

Την προηγούμενη εβδομά-
δα, με την Ικαρία και το νομο-
σχέδιο για τα πανεπιστήμια να 
«τρέχει», πραγματοποιήθηκε μία 
μόνο κεντρική σύσκεψη στον 
ΣΥΡΙΖΑ. Ο πρόεδρος με πέντε 
στενούς συνεργάτες του απο-
φάσισαν τη ∆ευτέρα που πέρασε 
τη μετωπική σύγκρουση με τον 
πρωθυπουργό. Αισθάνονται δι-
καιωμένοι από το πώς χειρίστη-
καν τελικά το νομοσχέδιο για τα 
ανώτατα ιδρύματα. Μπορεί στην 
αρχή να φάνηκε ότι το σημείο 
στο οποίο θα επενδύσουν, λόγω 
και ιδεολογικών καταβολών, θα 
ήταν το ζήτημα της αστυνομί-
ας μέσα στα ΑΕΙ, ωστόσο η αλ-
λαγή του τρόπου με τον οποίο 
θα διεξαχθούν οι Πανελλαδικές 
αποδείχθηκε πως συζητήθηκε 
εξίσου πολύ στην κοινωνία. Και 
από τη στιγμή που ο εκλογολό-
γος και συνομιλητής του Αλέξη 
Τσίπρα, Ηλίας Νικολακόπουλος, 
προβλέπει διπλές κάλπες το φθι-
νόπωρο, στην αξιωματική αντι-
πολίτευση δεν παραβλέπουν ότι 
τα παιδιά της Γ΄ και ίσως και της 
Β΄ Λυκείου μπορεί να προλάβουν 
το τρένο των εκλογών.

Οι μηχανές έχουν 
ανάψει, ώστε το κόμμα 
να σταματήσει να 
ψαρεύει ψηφοφόρους 
στα θολά νερά της 
πανδημίας και να 
αναζητήσει μια 
πολιτική αιχμής.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Σε αναζήτηση
αφηγήματος
o Αλέξης Τσίπρας
Με ορίζοντα πρόωρες εκλογές

Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ αισθάνεται δικαιωμένος για τον τρόπο με τον 
οποίο το κόμμα χειρίστηκε το νομοσχέδιο για τα ανώτατα ιδρύματα.
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Οι νέες προτεραιότητες
για τους εμβολιασμούς
Μετά τους 60άρηδες θα ακολουθήσουν συγκεκριμένες επαγγελματικές ομάδες
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Ενα προσεκτικά δομημένο «κατη-
γορώ» εξαπέλυσαν οι ∆ημοκρατι-
κοί του Κογκρέσου εις βάρος του 
τέως προέδρου των ΗΠΑ, Ντό-
ναλντ Τραμπ, δείχνοντας πως η 
εμπρηστική ρητορική του περί 
νοθείας στις εκλογές του Νοεμ-
βρίου οδήγησε στα αιματηρά γε-
γονότα της 6ης Ιανουαρίου στο 
Καπιτώλιο. Τα ψέματά του είχαν 
στόχο να σπείρουν την καχυπο-
ψία στους οπαδούς του, οι οποίοι 
εξόρμησαν στην Ουάσιγκτον και 
εισέβαλαν στην καρδιά της αμε-
ρικανικής δημοκρατίας. Πρέπει 
να καταδικαστεί γιατί αλλιώς θα 
μπορούσε να επαναλάβει την ίδια 
συμπεριφορά, ήταν η θέση τους.

Για να υποστηρίξουν την υπό-
θεσή τους oι βουλευτές που λει-
τούργησαν ως εισαγγελείς στη δίκη 
έπαιξαν πολλά αποσπάσματα από 
ομιλίες του, στις οποίες αρνείτο επί-
μονα να αποδεχθεί το αποτέλεσμα 
της αναμέτρησης και την ειρηνική 
μετάβαση της εξουσίας. 

«Αρχι-υποκινητή» της βίας απο-
κάλεσαν τον τέως πρόεδρο οι ∆η-
μοκρατικοί βουλευτές. Στη συναι-
σθηματικά φορτισμένη ομιλία του ο 
επικεφαλής τους, Τζέιμι Ράσκιν, εί-
πε ότι ο Τραμπ δεν ήταν ένας «αθώ-

ος περαστικός» στη βία, αλλά την 
εξήρε, ενθάρρυνε και καλλιέργησε 
επί πολλούς μήνες. 

Αλλεπάλληλα σοκαριστικά βίντεο 
που δείχνουν πόσο κοντά βρέθηκε 
ο όχλος από ανώτατα στελέχη της 
αμερικανικής κυβέρνησης, όπως ο 
αντιπρόεδρος Μάικ Πενς και μία 
σειρά από γερουσιαστές, ειδικά τον 
Μιτ Ρόμνεϊ, δεν φάνηκαν να συγκι-
νούν τους υποστηρικτές του Τραμπ. 
Tα επιχειρήματα των Ρεπουμπλικα-
νών (GOP) ήταν πάλι διχαστικά και 
αντιπαρήλθαν τα επεισόδια του Κα-
πιτωλίου: «Οι ∆ημοκρατικοί θέλουν 
να καθαιρέσουν τον Τραμπ και να 
τον αποκλείσουν από μελλοντικά 
αξιώματα, επειδή φοβούνται ότι θα 
είναι εκ νέου υποψήφιος το 2024», 
ήταν το βασικότερο. 

Η διαδικασία είναι ένα σχέδιο 
των αντιπάλων τους να δαιμονοποι-
ήσουν τον τέως πρόεδρο των ΗΠΑ, 
κατά τη γνώμη τους. Η στάση του 
GOP στη δίκη Τραμπ αποδεικνύει 
ότι μετά μια μικρή ανάπαυλα, κατά 
την οποία οι Ρεπουμπλικανοί απο-

στασιοποιήθηκαν από τον Τραμπ, 
το κόμμα αποφάσισε εκ νέου να συ-
σπειρωθεί γύρω του γιατί η δεξαμε-
νή ψηφοφόρων του είναι υπερβολι-
κά πολύτιμη για να εγκαταλειφθεί. 

Η προβολή του οπτικού και ηχη-
τικού υλικού συντάραξε την αίθου-
σα της Γερουσίας και στη διάρκεια 
του διαλείμματος πολλοί συμμετέ-
χοντες στη διαδικασία ήταν εμφα-
νώς συγκλονισμένοι. Παρ’ όλα αυ-
τά, ήταν δύσκολο να βρεθούν 17 
Ρεπουμπλικανοί πρόθυμοι να συ-
μπαραταχθούν με τους ∆ημοκρα-
τικούς και να κρίνουν τον Τραμπ 
ένοχο για ειδεχθείς πράξεις. Ολοι 
οι αναλυτές συμφωνούσαν μέχρι 
χθες πως οι ∆ημοκρατικοί δεν θα 
συγκέντρωναν τελικά τα δύο τρίτα 
της Γερουσίας που χρειάζονται για 
να καταδικάσουν τον Τραμπ. 

Ο ίδιος ο Τραμπ φέρεται πάντως 
δυσαρεστημένος με τους συνηγό-
ρους του, ειδικά μετά την αρχική 
αποτυχία τους να αποδείξουν ότι η 
παραπομπή πρώην προέδρου είναι 
αντισυνταγματική. Σε μια κλίμακα 

οργής από το ένα ώς το 10, ο Τραμπ 
βρέθηκε στο 8, σύμφωνα με μαρτυ-
ρία στενού συνεργάτη του στους 
New York Times. Σε αντίθεση, άλλω-
στε, με την πρώτη παραπομπή του, 
αυτήν τη φορά δεν έχει λογαριασμό 
στο Twitter για να υπερασπιστεί μό-
νος του τον εαυτό του, καθώς αυτήν 
την εβδομάδα το μέσο κοινωνικής 
δικτύωσης ανακοίνωσε ότι ο απο-
κλεισμός του είναι οριστικός. Το 
γεγονός ότι ο Μπρους Λ. Κάστορ 
Τζούνιορ, ένας εκ των δικηγόρων 
του, εγκωμίασε την αγόρευση των 
∆ημοκρατικών εισαγγελέων φαίνε-
ται ότι ήταν η σταγόνα που ξεχείλι-
σε το ποτήρι για τον τέως πρόεδρο.

Η υπερασπιστική γραμμή 

Oι συνήγοροι του Τραμπ στήρι-
ξαν την προσπάθειά τους να τον 
απαλλάξουν από την κατηγορία 
της υποκίνησης σε βία στην πρώ-
τη τροποποίηση του Συντάγματος 
περί ελευθερίας έκφρασης. Ισχυρί-
στηκαν πως ακόμη και η πιο επιβα-
ρυντική του φράση, «αν δεν αγω-

νιστείς κολασμένα, θα χάσεις την 
πατρίδα σου», ήταν μια γλαφυρή 
έκφραση στο γενικότερο πνεύμα 
της πόλωσης των εκλογών. Επι-
πλέον, είπαν ότι δεν θα μπορούσε 
ο Τραμπ να υποκινήσει τα επεισό-
δια, αφού οι Αρχές είχαν ήδη από 
τις προηγούμενες μέρες πληροφο-
ρίες για δυνάμει έκρηξη της βίας 
τη συγκεκριμένη ημερομηνία. Και 
κατέληξαν ότι ο τέως πρόεδρος 
δεν ήταν σε θέση να ελέγξει τους 
οπαδούς του. 

Ουσιαστικά, η νομική αντιπαρά-
θεση των δύο πλευρών επικεντρώ-
θηκε στην ερμηνεία της έννοιας 
«υποκίνηση». Οταν για παράδειγ-
μα το 2016 στη διάρκεια προεκλο-
γικής του ομιλίας, ο Τραμπ έδειξε 
μία ομάδα διαδηλωτών και είπε στο 
πλήθος «απομακρύνετέ τους από 
εδώ», οι διαδηλωτές, που λένε ότι 
δέχθηκαν επίθεση από τους οπα-
δούς του, τον μήνυσαν για υποκίνη-
ση βίας. Ωστόσο, ο Τραμπ κέρδισε 
την υπόθεση, καθώς το ομοσπον-
διακό δικαστήριο αποφάσισε ότι η 
αποστροφή του προστατεύεται από 
την ελευθερία έκφρασης. 

Οι ∆ημοκρατικοί εισαγγελείς 
επέμειναν ότι το επιχείρημα αυτό 
δεν λαμβάνει υπόψη του δύο πα-
ράγοντες: μία δίκη εις βάρος προ-
έδρου είναι διαφορετική υπόθεση, 
γιατί αν οι δηλώσεις κάποιου ιδιώτη 
χρήζουν πράγματι νομικής θωρά-
κισης, όταν πρόκειται για αξιωμα-
τούχο και το αδίκημα αφορά την 
κατάχρηση εξουσίας, οι ίδιες δη-
λώσεις αποκτούν διαφορετικό χα-
ρακτήρα. Και, δεύτερον, τόνισαν 
ότι οι δηλώσεις που έκανε ο Τραμπ 
το πρωί της 6ης Ιανουαρίου δεν θα 
έπρεπε να κριθούν μεμονωμένα, 
αλλά στο πλαίσιο μιας πολύμηνης 
εκστρατείας με στόχο να κρατη-
θεί με κάθε τρόπο στην προεδρία. 

«Ο Τραμπ δεν ήταν ένας
αθώος περαστικός στη βία» 
Το δομημένο «κατηγορώ» των Δημοκρατικών εναντίον του στην πολύκροτη δίκη

Με αποσπάσματα 
από ομιλίες του υπο-
στηρίζουν ότι φέρει 
την ευθύνη για 
τα δραματικά γεγονότα 
στο Καπιτώλιο – 
Την ελευθερία έκφρα-
σης επικαλούνται 
οι συνήγοροί του.

Ο Μπρους Λ. Κάστορ Τζούνιορ, ένας εκ των δικηγόρων του Ντόναλντ Τραμπ, εγκωμίασε την αγόρευση των ∆ημο-
κρατικών εισαγγελέων, προκαλώντας την οργή του τέως προέδρου.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Yπό την επιρροή του Τραμπ, οι Ρεπουμπλικανοί συνδέθηκαν στενά 
με πολιτοφυλακές και υιοθέτησαν μια γενικότερη κουλτούρα παρα-
στρατιωτικών ομάδων για να πετύχουν τους πολιτικούς τους στόχους. 
Αυτό ισχυρίζεται σε πρόσφατο δημοσίευμά της η εφημερίδα New 
York Times, επισημαίνοντας ότι δεν ήταν μόνο ο τέως πρόεδρος των 
ΗΠΑ που έριξε γέφυρες σε τέτοιου είδους στοιχεία. Η τάση διεφά-
νη για πρώτη φορά ανάγλυφα από τη συμμαχία του κόμματος με τους 
αρνητές του lockdown στο Μίσιγκαν την περασμένη άνοιξη, όταν ένο-
πλοι διαδηλωτές διαμαρτύρονταν για τα περιοριστικά μέτρα στην πο-
λιτεία. ∆εν είναι τυχαίο ότι έξι από τους συλληφθέντες στα επεισόδια 
του Καπιτωλίου έφτασαν στην Ουάσιγκτον από το Μίσιγκαν, το οποίο 
σημειωτέον έχει χαλαρούς νόμους και μακρά παράδοση οπλοκατοχής. 
Οι επικριτές του Τραμπ ανησυχούν ότι οι δεσμοί των Ρεπουμπλικανών 
με τις πολιτοφυλακές υπονομεύουν το μέλλον του κόμματος, το οποίο 
εμφανίζεται περίπου να έχει τον δικό του στρατό. 

Οι Ρεπουμπλικανοί και οι πολιτοφυλακές
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Για τον Μπέντζαμιν Νετανιάχου το 
γεγονός ότι το Ισραήλ έχει πάρει 
«παγκόσμιο πρωτάθλημα» στους 
εμβολιασμούς δεν μεταφράζεται 
αυτομάτως σε εκλογικό πλεονέ-
κτημα στις βουλευτικές εκλογές 
της 23ης Μαρτίου. Το πολιτικό 
αδιέξοδο, που οδηγεί τους Ισ-
ραηλινούς στις κάλπες για τέ-
ταρτη φορά σε δύο χρόνια, δεν 
φαίνεται να αίρεται, ανεξάρτητα 
από το γεγονός ότι με βάση το 
χρονοδιάγραμμα εμβολιασμών, 
ώς τις εκλογές θα έχει εμβολι-
αστεί το σύνολο του ενήλικου 
πληθυσμού. 

Ο Νετανιάχου, πρωθυπουρ-
γός από το 2009, έχει κατορθώ-
σει να αποσπάσει την προσοχή 
από τη δίκη του για διαφθορά, 
που διακόπηκε αμέσως μόλις ξε-
κίνησε και ανεμίζει ως σημαία τη 
συμφωνία που έκλεισε με την 
Pfizer για εκατομμύρια δόσεις 
εμβολίων. Αλλά οι Ισραηλινοί δυ-
σκολεύονται να ξεχάσουν όλες 
τις υπόλοιπες, αρνητικές πτυ-
χές της κυβερνητικής διαχείρι-
σης. Τη βαθιά οικονομική κρίση, 
την ανεργία αλλά και την από-
λυτη αδυναμία παρέμβασης στις 
εστίες υπερμετάδοσης στις κοι-
νότητες υπερορθόδοξων Eβραί-
ων. Εν μέρει, προκειμένου να μη 
δυσαρεστήσει τους κυβερνητι-
κούς συμμάχους του και γιατί οι 
θεσμοί του ισραηλινού κράτους 
είναι πολύ αδύναμοι μπροστά 
στο 1 εκατ. υπερορθόδοξους, ο 
Νετανιάχου έχει αφήσει την κοι-
νότητα αυτή να παραβιάζει μα-
ζικά χωρίς κυρώσεις τα υγειονο-
μικά μέτρα.

Οι λοιμώξεις μεταξύ των υπε-
ρορθόδοξων είναι διπλάσιες από 
την αναλογία τους στον γενικό 
πληθυσμό, ενώ στην κοινότη-
τα αυτή παρατηρείται πιο έντο-
να η επίδραση των εμβολίων. 
Οι ηλικιωμένοι υπερορθόδοξοι 
έχουν πολύ υψηλά ποσοστά εμ-
βολιασμού, σχεδόν ίδια με τον 
υπόλοιπο πληθυσμό, αλλά η δι-
άδοση του ιού καλπάζει στις νε-
ότερες ηλικίες, από τις οποίες 
πλέον προέρχεται και το μεγαλύ-
τερο ποσοστό νοσηλευόμενων. 
Η αρθρογράφος της εφημερίδας 

Haaretz, Σάρα Γιαέλ Χίρσχορν, 
εκτιμά ότι η κρίση του κορωνο-
ϊού έχει μεταθέσει τις διαχωρι-
στικές γραμμές στο εσωτερικό 
της ισραηλινής κοινωνίας και ότι 
αντί για το κλασικό δίπολο Ισρα-
ηλινοί-Παλαιστίνιοι, αναδύεται 
όλο και εντονότερα ο διαχωρι-
σμός ανάμεσα σε μια κοινότητα 
που αγνοεί τα μέτρα διασπείρο-
ντας ανεξέλεγκτα τον ιό και σε 
όλους τους υπόλοιπους, Εβραίους 
και Αραβες, που ακολουθούν τις 
συστάσεις. Οι Αραβες του Ισρα-

ήλ, που ζουν σε γενικές γραμμές 
σε συνθήκες μεγαλύτερου συνω-
στισμού από τον εβραϊκό πλη-
θυσμό και έχουν επίσης, εξαι-
τίας του λόγου αυτού, συμβάλει 
στη μεγαλύτερη διάδοση του 
ιού, έλαβαν κανονικά τα εμβό-
λιά τους. Αλλά η ιδεοληψία του 
Νετανιάχου φάνηκε στη μετα-
χείριση των Παλαιστινίων που 
ζουν στην Ανατολική Ιερουσα-
λήμ, στη ∆υτική Οχθη και τη Γά-
ζα, για τους οποίους το Ισραήλ 
θεωρεί ότι δεν ευθύνεται, παρότι 
είναι δύναμη κατοχής. Παρά την 
αφθονία εμβολίων, η κυβέρνηση 
δεν εμβολιάζει καν τους Παλαι-
στινίους που περνούν καθημερι-
νά στο Ισραήλ για να εργαστούν, 
κυρίως σε οικοδομικές και αγρο-
τικές εργασίες. Πέρα από τις ηθι-
κές διαστάσεις του ζητήματος, οι 
επικριτές του Νετανιάχου σημει-
ώνουν ότι η επιμονή του να μη 
ρίχνει καμία γέφυρα προς τους 
Παλαιστινίους ευνοεί μία ακόμη 
οδό διασποράς του ιού. 

 HAARETZ, TIMES OF ISRAEL

Με ατού το εμβόλιο
βαδίζει ο Νετανιάχου
προς τις κάλπες
Πολιτικό αδιέξοδο διαρκείας στο Ισραήλ 

Βρίσκεται αντιμέτωπος 
με τη βαθιά οικονομι-
κή κρίση, την ανεργία 
και την αδυναμία 
παρέμβασής του 
στις εστίες υπερ-
μετάδοσης του ιού 
στις κοινότητες υπε-
ρορθόδοξων Εβραίων.

Η απόφαση της κυβέρνησης Νετανιάχου να μην εμβολιάζει τους Παλαι-
στινίους έχει προκαλέσει επικρίσεις.

Ετοιμη για ρήξη με την Ευρωπαϊκή Ενωση η Μόσχα, λέει ο Σεργκέι Λαβρόφ 

Οι εντάσεις βγήκαν για πρώτη φορά στην επιφάνεια κατά τη διάρκεια της 
επίσκεψης του Ζοζέπ Μπορέλ στη Μόσχα την περασμένη εβδομάδα, όταν ο 
Σεργκέι Λαβρόφ δήλωσε ότι η Ε.Ε. είναι «αναξιόπιστος εταίρος».

Ο Ρώσος υπουργός Εξωτερικών 
Σεργκέι Λαβρόφ δήλωσε ότι η Μό-
σχα είναι διατεθειμένη να έρθει 
σε ρήξη με την Ευρωπαϊκή Ενω-
ση αν προχωρήσουν τα σχέδια 
για επιβολή κυρώσεων εις βάρος 
της Ρωσίας. Το σχόλιο εν συνεχεία 
υποβαθμίστηκε από τον εκπρόσω-
πο του Κρεμλίνου, αλλά η εντύπω-
ση ότι οι σχέσεις της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης με τη Ρωσία βρίσκονται 
σε κρίσιμη καμπή παραμένει. 

Οι εντάσεις βγήκαν για πρώτη 
φορά στην επιφάνεια κατά τη δι-
άρκεια της επίσκεψης του εκπρο-
σώπου Εξωτερικής Πολιτικής της 
Ε.Ε. Ζοζέπ Μπορέλ στη Μόσχα 
την περασμένη εβδομάδα, όταν 
ο Σεργκέι Λαβρόφ δήλωσε, πα-
ρουσία του Ευρωπαίου αξιωμα-
τούχου, ότι η Ευρωπαϊκή Ενωση 
είναι «αναξιόπιστος εταίρος». Ακο-
λούθησαν απελάσεις διπλωματών 
εκατέρωθεν. Η ρωσική κυβέρνηση 

δεν αποδέχεται ότι ο Ρώσος αντι-
πολιτευόμενος Αλεξέι Ναβάλνι 
δηλητηριάστηκε με σοβιετικής 
προέλευσης δηλητήριο, όπως είχε 
δηλώσει η Γερμανίδα καγκελάριος 
Μέρκελ βασιζόμενη στα ευρήμα-
τα γερμανικών εργαστηρίων που 
εξέτασαν τον Ναβάλνι. 

Οι κινήσεις στο εσωτερικό της 
Ε.Ε. για επιβολή κυρώσεων στη 

Ρωσία και διακοπή κατασκευής 
του αγωγού αερίου Nord Stream 
2, λόγω της υπόθεσης Ναβάλνι, 
οδήγησαν στην προειδοποίηση 
από τον Σεργκέι Λαβρόφ. «Οδεύ-
ουμε προς ρήξη με την Ευρωπα-
ϊκή Ενωση;», ρωτήθηκε ο Ρώσος 
υπουργός στη διάρκεια συνέντευ-
ξης στο πρόγραμμα «Σολόβιοφ-
live», που μεταδίδεται στην εφαρ-
μογή Telegram. «Ξεκινάμε από το 
γεγονός ότι είμαστε έτοιμοι για 
κάτι τέτοιο», απάντησε ο Λαβρόφ. 
«Αν δούμε ξανά κυρώσεις σε το-
μείς που θέτουν σε κίνδυνο την 
οικονομία μας, περιλαμβανομένων 
των πιο ευαίσθητων τομέων, δεν 
θέλουμε να απομονωθούμε από το 
παγκόσμιο γίγνεσθαι, αλλά πρέ-
πει να είμαστε έτοιμοι», σημείω-
σε ο Ρώσος υπουργός. «Αν επιθυ-
μείς την ειρήνη, προετοιμάσου 
για πόλεμο».

Το ρωσικό υπουργείο Εξωτε-

ρικών ανήρτησε το συγκεκριμέ-
νο απόσπασμα της συνέντευξης 
στην ιστοσελίδα του, χωρίς σχό-
λια. Εν συνεχεία, ο εκπρόσωπος 
του Κρεμλίνου Σεργκέι Πεσκόφ 
υποστήριξε ότι οι δηλώσεις του 
Ρώσου υπουργού παρερμηνεύτη-
καν, σημειώνοντας ότι η Ρωσία θέ-
λει να προαγάγει τις σχέσεις της 
με τις Βρυξέλλες, αλλά πρέπει και 
να είναι έτοιμη για το χειρότερο 
ενδεχόμενο. Το γερμανικό υπουρ-
γείο Εξωτερικών χαρακτήρισε τα 
σχόλια του Ρώσου υπουργού «ανη-
συχητικά και δυσνόητα». «Εχουμε 
καταστήσει σαφείς τις διαφωνίες 
μας με τη Ρωσία», σημείωσε η εκ-
πρόσωπος Αντρέα Σάσε. «Αλλά 
έχουμε πει επίσης ότι μας ενδια-
φέρει η συνεργασία με τη Ρωσία. 
Από αυτή την άποψη, οι δηλώσεις 
από τον υπουργό Εξωτερικών Λα-
βρόφ προξενούν ανησυχία».

A.P., DW

Οι κινήσεις για επιβολή 
κυρώσεων και διακοπή 
κατασκευής του αγωγού 
αερίου Nord Stream 2
οδήγησαν στην 
προειδοποίηση από 
τον Ρώσο υπουργό 
Εξωτερικών.
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Το φάντασμα του 2013 στην Τουρκία
Οι φοιτητικές διαδηλώσεις απειλούν να εξελιχθούν σε νέο κύμα ευρύτερης κοινωνικής διαμαρτυρίας κατά του Ερντογάν

Tου ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Από τις αρχές Ιανουαρίου, η Κων-
σταντινούπολη δονείται από μαχη-
τικές φοιτητικές διαδηλώσεις, που
έχουν αρχίσει να επεκτείνονται σε
άλλες πόλεις. Πρόκειται για το με-
γαλύτερο κύμα κοινωνικής ανατα-
ραχής στην Τουρκία από εκείνο του
2013, που ξεκίνησε με την πολιτική
διαμαρτυρία στο Γκεζί Παρκ, και
πάλι της Κωνσταντινούπολης, για
να επεκταθεί με θυελλώδη τρόπο
σε όλη τη χώρα και να κλονίσει για
πρώτη φορά τη μονοκρατορία Ερν-
τογάν, διαρκώντας τρεις ολόκληρους
μήνες και αφήνοντας πίσω του 11
νεκρούς. Σκληροπυρηνικοί ισλαμι-
στές, όπως ο αρθρογράφος της φι-
λοκυβερνητικής Sabah Μπουρχα-

νετίν Ντουράν, αναγνωρίζουν ότι
διαγράφεται το ενδεχόμενο «ανα-
βίωσης του Γκεζί Παρκ», ενώ ο ίδιος
ο Ερντογάν προειδοποίησε πως «οι
διωκτικές αρχές θα αποτρέψουν με
αποφασιστικότητα» αυτόν τον κίν-
δυνο.

Ολα ξεκίνησαν την Πρωτοχρονιά,
όταν ο ισχυρός άνδρας της Τουρκίας
υπέγραψε, βαριά μεσάνυχτα, προ-
εδρικό διάταγμα με το οποίο διόρισε
πρύτανη του Πανεπιστημίου του
Βοσπόρου τον πιστό του Μελίχ
Μπουλού, πρώην υποψήφιο βου-
λευτή του κυβερνώντος κόμματος
ΑΚΡ. Αδιανόητα πράγματα για οποι-
αδήποτε δημοκρατία, αλλά όχι για
τη σημερινή Τουρκία. Από την επαύ-
ριον του αποτυχημένου πραξικο-
πήματος του 2016, ο Ερντογάν έχει
διορίσει ένα σωρό επιτρόπους
(kayyum) στη θέση εκλεγμένων δη-
μάρχων, πρυτάνεων, ακόμη και δι-
ευθυντών επιχειρήσεων. Αυτή τη
φορά, όμως, τόλμησε να διορίσει
έναν kayyum σε ένα από τα καλύ-
τερα δημόσια πανεπιστήμια, οχυρό
των προοδευτικών ιδεών τόσο στον
φοιτητόκοσμο όσο και στην ακα-
δημαϊκή του κοινότητα. Το τίμημα

ήταν μεγαλύτερο από ό,τι ενδεχο-
μένως υπολόγιζε.

Οι πρώτες φοιτητικές διαδηλώ-
σεις εκδηλώθηκαν στις 4 Φεβρουα-
ρίου, προκαλώντας επιδρομές της
αστυνομίας και συλλήψεις φοιτητών.
Την επομένη, πανεπιστημιακοί του
ιδρύματος εκδήλωσαν την απαρέ-
σκειά τους για τον διορισμό του
Μπουλού, γυρίζοντάς του την πλάτη
στην τελετή της ορκωμοσίας. Εκτοτε
οι διαδηλώσεις, οι συγκρούσεις με
την αστυνομία και οι συλλήψεις
βρίσκονται στην ημερήσια διάταξη,
ενώ έχουν αρχίσει δυναμικές κινη-
τοποιήσεις σε άλλες περιοχές της
Κωνσταντινούπολης και σε άλλες
περιφέρειες της χώρας. Κάθε βράδυ
στις 9 μ.μ., πολίτες χτυπούν τα κα-
τσαρολικά τους στα μπαλκόνια σε
ένδειξη συμπαράστασης με τους
φοιτητές, αναβιώνοντας την παρά-
δοση του Πάρκου Γκεζί.

Παραδόξως, όχι μόνον οι αντί-
παλοι του Ερντογάν, αλλά και κο-
ρυφαία κυβερνητικά στελέχη, συμ-
περιλαμβανομένου του ίδιου του
προέδρου, παραλληλίζουν και αυτοί
το υπό εξέλιξη κίνημα με εκείνο
του 2013. Αλλη μία φορά, ο Ερντογάν

ποντάρει στην πόλωση, ευελπι-
στώντας ότι θα συσπειρώσει τη
συντηρητική, κοινωνική του βάση
ως εκπρόσωπος του νόμου και της
τάξης απέναντι σε βλάσφημους και
επικίνδυνους ταραξίες. Τροφή στην
εκστρατεία δυσφήμησης έδωσε μια
φοιτητική αφίσα η οποία απεικόνιζε
την Κάαμπα της Μέκκας, τον πιο
ιερό χώρο του Ισλάμ, με το ουράνιο
τόξο της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας. Ο
υπουργός Εσωτερικών Σουλεϊμάν
Σοϊλού αποκάλεσε τους εν λόγω
φοιτητές «διεστραμμένους», ενώ ο
Ερντογάν υποστήριξε ότι το κίνημα
διαμαρτυρίας βρίσκεται στο έλεος
«βανδάλων και τρομοκρατών», προ-
ετοιμάζοντας το έδαφος για σκλή-
ρυνση της καταστολής.

Μπροστά σε τόσο έντονες και
μαζικές αντιδράσεις φοιτητών και
πανεπιστημιακών, ο Τούρκος πρό-
εδρος θα μπορούσε να εκτονώσει
την πίεση θυσιάζοντας τον διορι-
σθέντα πρύτανη. Κατά τα φαινό-
μενα, όμως, θεώρησε ότι ενδεχόμενη
αναδίπλωση θα μεταφραζόταν ως
ένδειξη αδυναμίας και ότι η θυσία
ενός kayyum θα άνοιγε την όρεξη
των αντιπάλων του, θέτοντας υπό

αμφισβήτηση το ίδιο το καθεστώς
του προέδρου-σουλτάνου. Το ρίσκο
που αναλαμβάνει, βεβαίως, είναι
να πυροδοτήσει η αδιαλλαξία του
διεύρυνση και ριζοσπαστικοποίηση
της κοινωνικής αναταραχής, πέρα
από το μεμονωμένο ζήτημα της πα-
νεπιστημιακής αυτοτέλειας.

Από πολλές απόψεις, το κοινω-
νικό τοπίο είναι δυσμενέστερο για
τον Ερντογάν από το 2013, όταν το
τουρκικό «οικονομικό θαύμα» καλά
κρατούσε ακόμη. Τα χρόνια προ-
βλήματα επιδεινώθηκαν με την παν-
δημία και την προβληματική αντι-
μετώπισή της από τους κυβερνών-
τες. Η επίσημη ανεργία έχει φτάσει
το 13% (στους νέους έως 24 ετών
είναι 27%) και θα ήταν πολύ μεγα-
λύτερη εάν δεν είχαν απαγορευθεί
οι απολύσεις, με αντίτιμο τις μειώσεις
χρόνου εργασίας και μισθών, ενώ
οι τιμές βασικών ειδών συνεχίζουν
να ανεβαίνουν. Ο κίνδυνος, για τον
Ερντογάν, να δράσουν οι φοιτητές
ως σπινθήρας σε κοινωνική πυρι-
τιδαποθήκη, δεν φαίνεται αμελη-
τέος.

Σε αυτό το φόντο, αποκτά επεί-
γοντα χαρακτήρα η προσπάθεια

του Τούρκου προέδρου να βελτιώσει
τις σχέσεις του με τη Δύση ώστε
να αποκαταστήσει την εμπιστοσύνη
των αγορών και να εισρεύσουν στην
τουρκική οικονομία τα ζωτικά ανα-
γκαία ξένα κεφάλαια. Την περασμέ-
νη Τρίτη, ο Τούρκος υπουργός Αμυ-
νας Χουλουσί Ακάρ, με συνέντευξή
του στην εφημερίδα Hurriyet, πρό-
τεινε στη νέα κυβέρνηση των ΗΠΑ
έναν ιστορικό συμβιβασμό για το
ακανθώδες θέμα των S-400: να κρα-
τήσει η Αγκυρα αδρανοποιημένους,
όσο δεν υπάρχει έκτακτη κατάστα-
ση, τους ρωσικούς πυραύλους κατά
το μοντέλο των S-300 που μεταφέρ-
θηκαν από την Κύπρο στην Κρήτη,
με αντάλλαγμα να σταματήσει η
Ουάσιγκτον την υποστήριξη της
κουρδικής πολιτοφυλακής YPG στη
Συρία. Παραμένει εξαιρετικά αμφί-
βολο κατά πόσον η κυβέρνηση
Μπάιντεν θα δεχθεί παρόμοιο συμ-
βιβασμό. Πάντως, οι δηλώσεις Σοϊ-
λού, κατά τις οποίες το αποτυχημένο
πραξικόπημα του 2016 οργανώθηκε
από τις ΗΠΑ με εκτελεστικό όργανο
το δίκτυο του Φετουλάχ Γκιουλέν,
μάλλον δεν συνέβαλαν στη βελτίωση
του κλίματος.

Εκπληξη
στη Λιβύη

Νέα δεδομένα για την τουρκι-
κή ανάμειξη στη Λιβύη διαμορ-
φώνει η συμφωνία της 5ης Φε-
βρουαρίου, στη Γενεύη. Υστε-
ρα από μακρές διαπραγματεύ-
σεις υπό την αιγίδα του ΟΗΕ
και όργιο παρασκηνιακών δο-
σοληψιών, οι 74 αντιπρόσωποι
και των δύο αντίπαλων στρατο-
πέδων συμφώνησαν σε ένα
μεταβατικό κυβερνητικό σχή-
μα που θέτει τέλος στην πρω-
θυπουργία του υποστηριζόμε-
νου από την Αγκυρα Φαγιέζ
Σαράζ. Στη θέση του, διαμορ-
φώνεται μια δικέφαλη αρχή,
με νέο πρωθυπουργό τον με-
γαλοεπιχειρηματία των κατα-
σκευών Αμπντούλ Χαμίντ
Ντμπεϊμπέ και επικεφαλής του
Προεδρικού Συμβουλίου τον
πρώην πρεσβευτή στην Αθήνα
Μοχάμαντ Γιουνές Μέφι, ο
οποίος απελάθηκε λόγω του
τουρκολιβυκού μνημονίου. Η
ψηφοφορία (39-34 υπέρ των
Ντμπεϊμπέ - Μέφι) προκάλεσε
έκπληξη στην Αίγυπτο και σε
ισχυρές ευρωπαϊκές χώρες,
που είχαν ποντάρει στο αντίπα-
λο ψηφοδέλτιο των Φάτι Μπα-
σάγα και Ακίλα Σάλεχ. Ο τελευ-
ταίος είναι πρόεδρος της Βου-
λής του Τομπρούκ, στο ίδιο
στρατόπεδο με τον υποστηρι-
ζόμενο από Ρωσία, Αίγυπτο και
Γαλλία πολέμαρχο Χαλίφα Χά-
φταρ. Γράφτηκε στον διεθνή
Τύπο ότι η πλάστιγγα έγειρε
χάρη σε εξαγορές αντιπροσώ-
πων από τον Αλί Ντμπεϊμπέ,
εξάδελφο του νέου πρωθυ-
πουργού και διαβόητο κλεπτο-
κράτη με τεράστια περιουσία.
Φαίνεται ότι η συμφωνία της
Γενεύης επιβεβαιώνει τη ρω-
σοτουρκική συγκυριαρχία στη
Λιβύη, καθώς το νέο σχήμα εί-
χε το πράσινο φως και από τις
δύο χώρες που διατηρούν δυ-
νάμεις στο έδαφός της. Ακόμη
και ο Χάφταρ «πούλησε» τον
Σάλεχ, καθώς ο στρατός του
ανακοίνωσε ότι το δίδυμο
Ντμπεϊμπέ - Μέφι συνιστά
«πατριωτική λύση». 

Aστυνομικός ρίχνει πλαστικές σφαίρες στο έδαφος για να διαλύσει διαμαρτυρόμενους φοιτητές στην Κωνσταντινούπολη. 

<<<<<<

Σε νεκρό σημείο οι προ-
σπάθειες της Τουρκίας
να ρίξει γέφυρες προς
την κυβέρνηση Μπάιν-
τεν με συμβιβαστική
πρόταση για τους S-400.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Τρεις στόχοι της κυβέρνησης Ερν-
τογάν φέρνουν αντιμέτωπη την Άγ-
κυρα με τις ΗΠΑ και τη Ρωσία και
επιβάλλουν στο τουρκικό διπλωμα-
τικό σώμα ευαίσθητους χειρισμούς
και υπολογισμούς. Πρώτον, για την
κυβέρνηση Ερντογάν, επείγει η βελ-
τίωση του συνολικού κλίματος στην
τουρκική οικονομία. Με επίγνωση
της σοβαρότητας της όλης κατά-
στασης, μετά την αλλαγή του επι-
τελείου της τουρκικής οικονομίας,
η Άγκυρα το τελευταίο διάστημα
πραγματοποιεί σειρά «διορθωτικών
κινήσεων» στο διπλωματικό πεδίο.
Έτσι, προσεγγίζει την Ε.Ε. και στέλ-
νει μηνύματα συνεργασίας στις
ΗΠΑ. Δεύτερον, η προσοχή της
τουρκικής πλευράς εξακολουθεί να
είναι επικεντρωμένη πολυδιάστατα
στο Κουρδικό.

Σε αυτό το πεδίο, η Άγκυρα επι-
χειρεί να περιορίσει την ακτίνα δρά-
σης των Κούρδων στο Ιράκ. Για αυ-
τόν τον λόγο, το τελευταίο διάστημα
έχουν εντατικοποιηθεί οι επαφές
της Τουρκίας με τη Βαγδάτη και το
Αυτόνομο Κουρδιστάν. Επίσης, η
τουρκική κυβέρνηση τρέχει να προ-
λάβει τις εξελίξεις στο βορειοανα-
τολικό κομμάτι της Συρίας, την ανά-
δυση μιας αυτόνομης κουρδικής
κρατικής δομής. Τέλος, στο πλαίσιο
των στόχων που έχει θέσει η κυ-
βέρνηση για την 100ή επέτειο ίδρυ-
σης της Δημοκρατίας της Τουρκίας,

η Άγκυρα εξακολουθεί να διεκδικεί
ηγετικό ρόλο σε περιφερειακή κλί-
μακα. Για την επίτευξη αυτού του
στόχου, μαζί με καλά σχεδιασμένες
κινήσεις στα πεδία της οικονομίας
και διπλωματίας, η Άγκυρα χρει-
άζεται νέα άλματα στο πεδίο του
εκσυγχρονισμού και ανάπτυξης της
τουρκικής αμυντικής βιομηχανίας. 

Άγκυρα Vs Ουάσιγκτον
Η βελτίωση της συνολικής εικό-

νας της τουρκικής οικονομίας, ο
έλεγχος του «κουρδικού παράγοντα»
και η προβολή των ηγετικών ικα-
νοτήτων της Τουρκίας στην ευρύ-
τερη περιοχή είναι στόχοι, η επί-
τευξη των οποίων εξαρτάται σε με-
γάλο βαθμό από τις νέες διπλωμα-
τικές ισορροπίες που θα εξασφαλι-
στούν στις σχέσεις της Άγκυρας με
τις ΗΠΑ, τη Ρωσία και σειρά εσω-
τερικών και εξωτερικών-περιφερει-

ακών παραγόντων. Σε ό,τι αφορά
το πρώτο ζήτημα, στις σχέσεις της
Τουρκίας με τις ΗΠΑ το σίγουρο εί-
ναι ότι οι τελευταίες εξελίξεις δεν
αφήνουν πολλά περιθώρια αισιο-
δοξίας. Λίγο πριν από την έναρξη
της διακυβέρνησης Μπάιντεν, η
Ουάσιγκτον επέβαλε κυρώσεις στην
Τουρκία εξαιτίας της αγοράς και
ενεργοποίησης του ρωσικού πυ-
ραυλικού συστήματος τύπου S-400. 

Παρά το γεγονός ότι οι νέες αμε-
ρικανικές κυρώσεις χαρακτηρίστη-

καν από ξένους και Τούρκους ανα-
λυτές ως «ήπιες», νέες τουρκικές
αναλύσεις επισημαίνουν ότι «η
ζημιά στις διμερείς σχέσεις ΗΠΑ-
Τουρκίας έχει πλέον γίνει» και ότι
αυτή η εξέλιξη επιφυλάσσει μεγάλο
αντίκτυπο για τους προαναφερό-
μενους στόχους της Άγκυρας. Προς
αυτήν την κατεύθυνση κινείται νέα
έκθεση του τουρκικού κέντρου
στρατηγικών μελετών «Edam», η
οποία ασχολείται με το ζήτημα των
S-400. Σύμφωνα με το «Edam», στο

συγκεκριμένο ζήτημα, το οποίο προ-
σεγγίζει η νέα αμερικανική κυβέρ-
νηση ως βασική προϋπόθεση για
την βελτίωση των διμερών σχέσεων,
η Τουρκία έχει οδηγηθεί σε αδιέξοδο.
Η Άγκυρα από τη μία δεν έχει την
πολυτέλεια να οδηγήσει στην απο-
θήκη ένα τόσο ακριβό και πολύτιμο
στρατιωτικό σύστημα.

Από την άλλη, με τον ένα ή τον
άλλο τρόπο, οι χειρισμοί της Άγκυ-
ρας ενδέχεται να τη φέρουν αντι-
μέτωπη είτε με την Ουάσιγκτον είτε
με τη Μόσχα. Σημειώνεται ότι την
προηγούμενη εβδομάδα, οι φόβοι
του «Edam» έγιναν πραγματικότητα
όταν στην αμερικανική Γερουσία
ένας αξιοσημείωτος αριθμός Αμε-
ρικανών γερουσιαστών υπέγραψε
μια κοινή επιστολή των Ρεπουμ-
πλικάνων και των Δημοκρατών, η
οποία είχε ως παραλήπτη τον νέο
πρόεδρο των ΗΠΑ. Οι Αμερικανοί
νομοθέτες ζητούν από τον κ. Μπάιν-
τεν να λάβει υπόψη του τις άκρως
προβληματικές κινήσεις που πραγ-
ματοποιεί η Τουρκία του κ. Ερντογάν
σε διάφορα μέτωπα. 

Η Μόσχα καιροφυλαχτεί 
«Για πολλές δεκαετίες, η Τουρκία

υπήρξε ένα από τα στοιχεία της αν-
τιμετώπισης της Ρωσίας από το ΝΑ-
ΤΟ και για τον δυτικό κόσμο συνο-
λικά. Ωστόσο, σήμερα υπάρχει μια
παράδοξη κατάσταση: η Δύση της
«συλλογικότητας» με επικεφαλής
τις Ηνωμένες Πολιτείες κάνει τα

πάντα για να απομακρύνει τηνΤουρ-
κία από τον εαυτό της». Η παραπάνω
τοποθέτηση δημοσιεύτηκε πριν
στη ρωσική εφημερίδα «Κομμερ-
σάντ» και ανήκει στον Ρώσο ανα-
λυτή και διεθνολόγο ΡουλάνΠούκοβ.
Η δήλωση είναι σημαντική για το
γεγονός ότι ρίχνει φως στην οπτική
γωνία της Ρωσίας απέναντι στις
νέες προκλήσεις που αντιμετωπίζει
ο κ. Ερντογάν στο διπλωματικό προ-
σκήνιο.

Όπως αφήνει να εννοηθεί ένας
άλλος Ρώσος αναλυτής, ο Βασίλη
Κάσιν, σε ανοιχτή αντιπαράθεση
με την Ουάσιγκτον και με τη Δύση,
με μια Κίνα που επιλέγει να τηρήσει
«αποστάσεις ασφαλείας» στις σχέ-
σεις της με την Άγκυρα, ο κ. Ερν-
τογάν δεν έχει άλλη επιλογή παρά
να στραφεί στη Μόσχα. Αξιοσημεί-
ωτο είναι το γεγονός ότι η «Κομ-
μερσάντ», σε σειρά νέων δημοσι-
ευμάτων της, πλαισιώνει την πα-
ραπάνω άποψη της Μόσχας με μια
άλλη σημαντική διαπίστωση. Η ρω-
σική πλευρά γνωρίζει πολύ καλά
ότι η πολυεπίπεδη συνεργασία με
την Τουρκία είναι τακτικής υφής.
Μπορεί η Ρωσία να καιροφυλαχτεί
για πιθανά νέα κέρδη από τις προ-
στριβές της Τουρκίας με τη Δύση,
ωστόσο, την ίδια στιγμή, γνωρίζει
πολύ καλά ότι σε Καύκασο, Ουκρα-
νία, Συρία και Λιβύη οι τελικοί στόχοι
και τα συμφέροντα της Μόσχας και
της Άγκυρας είναι πολύ διαφορετικά
και πολλές φορές συγκρουόμενα. 

Ο Ταγίπ Ερντογάν στη μέγγενη της Ρωσίας
Η Άγκυρα διεκδικεί ηγετικό ρόλο σε περιφερειακή κλίμακα, χρειάζεται όμως νέα άλματα εκσυγχρονισμού και ανάπτυξης

Την προηγούμενη εβδομάδα κοινή ομάδα Ρεπουμπλικάνων και Δημοκρατών
υπέγραψαν επιστολή με παραλήπτη τον νέο πρόεδρο των ΗΠΑ, με την οποία
του ζητούν να λάβει υπόψη του τις άκρως προβληματικές κινήσεις που πραγ-
ματοποιεί η Τουρκία του κ. Ερντογάν σε διάφορα μέτωπα.

<<<<<<

Η ρωσική πλευρά γνωρί-
ζει πολύ καλά ότι η πο-
λυεπίπεδη συνεργασία
με την Τουρκία είναι τα-
κτικής υφής. Μπορεί η
Ρωσία να καιροφυλαχτεί
για πιθανά νέα κέρδη
από τις προστριβές της
Τουρκίας με τη Δύση.



Η νέα Επιτροπή και
ο μυθικός Ηρακλής 

Ευχάριστα ήταν τα νέα στο μέτωπο της
αναποτελεσματικής μέχρι στιγμής, προ-
σπάθειας που γίνεται εκ μέρους του κρά-
τους για την καταπολέμηση της διαφθοράς
καθότι η παραίτηση του Αντρέα Παπα-
χαραλάμπους από την προεδρία της Επι-
τροπής Δεοντολογίας και Προστασίας
του Αθλητισμού μόνο ως θετική εξέλιξη
μπορεί να θεωρηθεί. Αναμφισβήτητα η
παραμονή του ως επικεφαλής της Επι-

τροπής μόνο αναξιοπιστία προσέδιδε στο θεσμό τους τε-
λευταίους μήνες και η αποχώρησή του κρίνεται χρονικά
καθυστερημένη.

Ημιστελεχωμένη καθότι προηγήθηκαν τρεις αποχω-
ρήσεις από την πενταμελή Επιτροπή και με τα δύο ενα-
πομείναντα στελέχη της να συγκρούονται περί των
μεθόδων και τακτικών που ακολουθήθηκαν, η ολική
διάλυσή της αποτελούσε μονόδρομο αφού τόσο η λει-
τουργικότητα όσο και οι ενέργειές της αποδείχθηκαν
πέρα για πέρα αναποτελεσματικές. 

Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι το μοναδικό πόρισμα
που έγινε εφικτό να σταλεί στη Νομική Υπηρεσία, ζητήθηκε
να επιστραφεί πίσω χαρακτηριζόμενο από τον ίδιο τον
πρόεδρο του θεσμού νομικά ανεπαρκές. 

Άνευ ουσίας τακτικισμοί, διαξιφισμοί και αμφισβητήσεις
που καμία σχέση δεν είχαν με την ουσία της αποστολής
τους να πατάξουν την διαφθορά στον αθλητισμό και το
ποδόσφαιρο απασχόλησαν την κοινή γνώμη, δημιουρ-
γώντας μια «τρύπα στο νερό». Με αυτά και με αυτά, πε-
ριμένουμε πια τα νέα μέλη όταν και εφόσον οριστούν
από το Υπουργικό Συμβούλιο. Ξεκινώντας σχεδόν από
μηδενική βάση, θα κληθούν να τα βάλουν με το τέρας
της διαφθοράς, που στο χώρο του αθλητισμού έχει εδώ
και χρόνια γιγαντωθεί. Το παράνομο στοίχημα, η εμπλοκή
του υπόκοσμου, η σύγκρουση συμφερόντων, η διακίνηση
μαύρου χρήματος, η διαπλοκή μεταξύ πολιτικών και πα-
ραγόντων, η κακοδιαχείριση δημόσιου χρήματος που πι-
θανόν να γίνεται στις Ομοσπονδίες, η ετσιθελική μονι-
μοποίηση «ανθρώπων του αθλητισμού» που έχουν κολλήσει
στην καρέκλα αποτελούν λίγα από τα πολλά ζητήματα
που θα πρέπει να εξεταστούν και ακολούθως να εξευρεθούν
λύσεις. Συνεπώς οι επόμενοι και αυτός που θα ηγηθεί της
προσπάθειας θα πρέπει να λειτουργήσει ως μυθικός ήρωας
που πρέπει αρχικά να εξολοθρεύσει το τέρας της διαφθο-
ράς- Λερναία Ύδρα μήπως και καθαριστούν επιτέλους οι
Στάβλοι του Αυγεία- χώρος του αθλητισμού. 

Ίσως η τελευταία
ευκαιρία

Χωρίς αμφιβολία, η κατάσταση στο πο-
δοσφαιρικό ΑΠΟΕΛ είναι κάτι περισσότερο
από κρίσιμη και δεν αφορά μόνο στην
παταγώδη αποτυχία στο φετινό πρωτά-
θλημα, την πιθανότητα να αγωνιστεί για
πρώτη φορά στο δεύτερο όμιλο της δεύ-
τερης φάσης ή ακόμη και να κινδυνεύσει
σοβαρά η παραμονή της ομάδας στην
κατηγορία, της ομάδας - μόνιμης πρωτα-
θλήτριας τα προηγούμενα χρόνια! Σαφώς
και η κατάληξη της φετινής προσπάθειας

σε πρωτάθλημα και κύπελλο έχει τεράστια σημασία, η
κρισιμότητα, ωστόσο, επεκτείνεται και πέραν του αγω-
νιστικού και θέτει σε κίνδυνο πολύ περισσότερα από μια
χαμένη (αγωνιστικά) χρονιά και μια απουσία από τις ευ-
ρωπαϊκές διοργανώσεις. Από την τραγική φετινή κατάσταση,
πιο δύσκολη η επόμενη μέρα! Με δεδομένη την ανάγκη
για… χτίσιμο από την αρχή μιας ομάδας, στο ρόστερ της
οποίας αυτή τη στιγμή οι ποδοσφαιριστές που αξίζουν
να παραμείνουν δεν χρειάζονται τα δάκτυλα και του δεύ-
τερου χεριού για να μετρηθούν… 

Με ό,τι αυτό συνεπάγεται σε οικονομικό κόστος, τόσο
για μεταγραφές όσο και για αποζημιώσεις αυτών που θα
πρέπει να αποχωρήσουν αλλά είναι εξασφαλισμένοι οι-
κονομικά για ακόμη ένα ή και δύο χρόνια! Με δεδομένο
πλέον το τεράστιο οικονομικό πρόβλημα ακόμη και δια-
χειρίσιμο να είναι το χρέος, όπως υποστηρίζει η νυν δι-
οίκηση. Τι μένει; Να μετρηθούν τα… κουκιά, να υπολο-
γιστούν οι δυνάμεις και οι δυνατότητες. Να διαφανεί αν
όλοι αυτοί που προβάλλουν εδώ και μέρες το συμφέρον
του ΑΠΟΕΛ και μόνο είναι και διατεθειμένοι να περάσουν
από τα λόγια στις πράξεις. Πολλοί έχουν μιλήσει τις τε-
λευταίες μέρες για ενότητα. Θα ήταν το ιδανικό, δεν είναι
όμως και απαραίτητο. Αν κάποιοι θεωρούν πως έχουν τις
λύσεις αλλά δεν εμπιστεύονται την παρούσα διοίκηση,
ιδού η Ρόδος, ιδού και η συνέλευση της 23ης Μαρτίου. 

Αιωρείται εδώ και αρκετό καιρό, μια αμφισβήτηση ως
προς το μέγεθος του οικονομικού προβλήματος. Αν υπάρ-
χουν στοιχεία που αμφισβητούν τους αριθμούς, καλό
είναι να κατατεθούν. Αν υπάρχει αμφιβολία ως προς την
ορθότητα των οικονομικών ελέγχων, ας επαναληφθούν
και από άλλους. Διαφορετικά παύει να αποτελεί (μόνιμο)
άλλοθι, για όσους δηλώνουν ετοιμότητα αλλά μένουν
πίσω... Η 23η Μαρτίου προσφέρει μια ευκαιρία, όχι για
τη διοίκηση Πετρίδη, ούτε για οποιαδήποτε άλλη νέα δι-
οίκηση. Η ευκαιρία προσφέρεται για το ΑΠΟΕΛ. Αν δεν
αξιοποιηθεί, κανείς δεν μπορεί να νιώθει σιγουριά για το
πότε θα προκύψει άλλη...

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Ρόκα - Αυγουστή
Η φετινή χρονιά για την ΑΕΚ δύσκολα
σώζεται. Η προσπάθεια για το «χτίσιμο»
της επόμενης έχει ήδη αρχίσει. Η
πρόσληψη – επιστροφή Τσάβι Ρόκα στο
σημαντικό πόστο του τεχνικού διευθυν-
τή αποτελεί την πρώτη κίνηση και την
ίδια ώρα στην επιστροφή της ΑΕΚ στο
γνώριμο γι’ αυτήν μοντέλο λειτουργίας
των τελευταίων χρόνων. Μόνο που αυ-
τή τη φορά οι κινήσεις έγιναν αντίστρο-
φα. Γιατί η ΑΕΚ βρήκε πρώτα τον επό-
μενο της προπονητή και μετά το νέο τε-
χνικό διευθυντή. Και θα έχει μεγάλο
ενδιαφέρον το αποτέλεσμα της συνερ-
γασίας των δύο, Τσάβι Ρόκα και Σωφρό-
νη Αυγουστή, κυρίως σε σχέση με τη
φιλοσοφία ή και την τακτική που ακο-
λουθούσαν τα προηγούμενα χρόνια,
στις κινήσεις προγραμματισμού.

* * * * *

Εθνική – προπονητής 
Η απόφαση της ΚΟΠ για το νέο προπο-
νητή της εθνικής ανδρών δεν θα αργή-
σει. Πλησιάζουν άλλωστε οι επόμενες
επίσημες υποχρεώσεις μέσα στον επό-
μενο μήνα. Κύπριος ή ξένος το δίλημ-
μα και ειδικά μετά την αποτυχία της
επιλογής Γιόχαν Βάλεμ. Οι πληροφο-
ρίες δίνουν ελαφρύ προβάδισμα στην
επιλογή κύπριου προπονητή αν και επι-
λογές δεν υπάρχουν πολλές. Προκύ-
πτει μάλιστα και όνομα κύπριου τεχνι-
κού - έκπληξη στη σχετική λίστα, όνο-
μα το οποίο δεν συμπεριλήφθηκε μέ-
χρι τώρα στις όποιες συζητήσεις, εκτι-
μήσεις ή και προβλέψεις…

* * * * *

Κάτι σαν ποδόσφαιρο
Γίνονται προσπάθειες έτσι ώστε να
υπάρχει κόσμος στα γήπεδα κατά την

τελική φάση του πρωταθλήματος.
Έστω και λίγος κόσμος στο γήπεδο δί-
νει άλλη νότα. Πάντως το ποδόσφαιρο
που παίζεται παγκοσμίως από την παν-
δημία και μετά δεν είναι ποδόσφαιρο.
Είναι  …κάτι σαν ποδόσφαιρο. Αυτό το
κάτι, απέχει πολύ από το άθλημα που
ξέρουμε.

* * * * *

Επιτροπή …προβλημάτων 
Τελικά αυτή η Επιτροπή Δεοντολογίας
και προστασίας του αθλητισμού το μό-
νο που δεν κάνει είναι …έργο. Επίσης,
μπορεί να ισχυριστεί κανείς ότι δεν εί-
ναι καν διακοσμητικό στοιχείο. Είναι
στοιχείο  αρνητικό για τον απλούστατο
λόγο ότι μόνο προβλήματα έχει προκα-
λέσει μέχρι τώρα. 

* * * * *

Ταλαιπωρημένοι
Ξανάρχισε το πρωτάθλημα Β’ Κατηγο-
ρίας. Η προσδοκία είναι ότι αυτή τη φο-
ρά έχει αρχίσει και την επόμενη φορά
που η δράση θα σταματήσει θα είναι το
…κανονικό τέλος.  Ήδη οι ποδοσφαιρι-
στές είναι πολύ ταλαιπωρημένοι και
εκτεθειμένοι στον κίνδυνο τραυματι-
σμού. Για την Γ’ Κατηγορία και την Επί-
λεκτη… αναμείνατε. 

* * * * *

Κάτι καλό θα βγει  
Δεν έχει την ποιότητα παλαιότερων
χρόνων το πρωτάθλημα μπάσκετ, αλλά
έχει μπόλικο ενδιαφέρον. Η συμμετο-
χή περισσότερων Κυπρίων παικτών άλ-
λαξε το συσχετισμό δυνάμεων. Όμως,
το βασικό είναι ότι μέσα από τις ευκαι-
ρίες που παίρνουν οι Κύπριοι…κάτι κα-
λό θα πρέπει να βγει για το άθλημα.

Tου ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Αυτή την εβδομάδα οι δύο Ευρωπαϊκές
διοργανώσεις, το Champions League
και το EuropaLeague, θα επαναρχίσουν
με διπλούς αγώνες νοκ άουτ. Στο με-
ταξύ, όλο και γίνονται πιο ξεκάθαρες
οι πληροφορίες που φέρνουν κορυ-
φαίους ευρωπαϊκούς συλλόγους να
είναι έτοιμοι να αλλάξουν τον «χάρτη»
του ποδοσφαίρου στη Γηραιά Ήπειρο
με τη δημιουργία μιας κλειστής Λίγκας
20 ομάδων. Οι ομάδες βρίσκονται σε
συζητήσεις, με τις Ρεάλ Μαδρίτης και
Γιουβέντους να πρωτοστατούν για να
φτιάξουν ένα πρωτάθλημα στα πρότυπα
της μπασκετικής Euroleague. 

Ωστόσο, την ώρα που καταστρώνουν
τα πλάνα τους οι «μεγάλοι», η UEFA
από την πλευρά της έχει έτοιμο πλάνο

προκειμένου να… απαντήσει στην
κλειστή Λίγκα και να αλλάξει επίπεδο
το ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο. Σύμφωνα
με αποκάλυψη της «AS», η ευρωπαϊκή
ομοσπονδία έχει μια ιδέα έτοιμη για
να δημιουργήσει το Super Champions
League και να αντικαταστήσει το τω-
ρινό Champions League, έτσι ώστε να
μην γίνει η κλειστή Λίγκα που επιθυ-
μούν οι μεγάλες ομάδες και να παρα-
μείνουν ως έχουν τα πράγματα στον
«χάρτη» του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου.
Το σχέδιο της UEFA, λοιπόν, είναι σε
συζητήσεις, ενώ όπως καταλαβαίνει
κανείς τα οικονομικά έσοδα σε μια τέ-
τοιου είδους διοργάνωση θα εκτοξευ-
τούν ακόμη περισσότερο από ό,τι συμ-
βαίνει τώρα στο Champions League.

Ο Έλληνας γενικός γραμματέας της
UEFA Θεόδωρος Θεοδωρίδης βρίσκεται
στην τετραμελή ομάδα διαχείρισης
που συνέστησε ο πρόεδρος της UEFA
Αλεξάντερ Τσεφερίν, προκειμένου να
προετοιμάσει και να πάρει τις τελικές
αποφάσεις για την έναρξη του νέου
ChampionsLeague, «SuperChampions
League» για το 2024, για την «κατα-
πολέμηση» της Super League.

Η ισπανική εφημερίδα έκανε την
αποκάλυψη αυτή, σημειώνοντας ότι
ο Τσεφερίν για την υλοποίηση του σχε-
δίου του, συνεργάζεται επίσης με πέντε
συλλόγους, που εκπροσωπούν την ECA
(ευρωπαϊκή ένωση συλλόγων): Ρεάλ
Μαδρίτης, Γιουβέντους, Μάντσεστερ
Γιουνάιτεντ, Φενερμπαχτσέ και Παρί
Σεν Ζερμέν. Στην ομάδα διαχείρισης,
εκτός από τον Θεόδωρο Θεοδωρίδη ,
βρίσκονται επίσης δύο από τους αν-

τιπροέδρους της UEFA, ο Ισπανός Λουίς
Ρουμπιάλες και ο Πορτογάλος Φερνάντο
Γκόμεζ και ο Άγγλος ταμίας της UEFA,
Ντέιβιντ Γκιλ. Φυσικά, ο Τσεφερίν μοι-
ράζεται μαζί τους όλες τις ιδέες για την
εκτέλεση ενός έργου που θα αναζωο-
γονήσει το ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο,
ενώ υπάρχει συνεργασία με ειδική επι-
τροπή εμπειρογνωμόνων.

Για να μεταρρυθμιστεί το τρέχον
Champions League σε Super Cham-
pions League, μελετάται η δημιουργία
μιας νέας εταιρείας με τη συμμετοχή
της UEFA και των συλλόγων. Όπως
αναφέρει η εφημερίδα, «έχουν γίνει
εργασίες για ένα εννεαετές έργο κατά
την περίοδο μεταξύ 2024 και 2033, και
αν συμφωνήσουν όλα τα μέρη, η έναρξη
του Super Champions θα μπορούσε
να παρουσιαστεί το 2022 ή το 2023. Η
νέα διοργάνωση έχει την έγκριση της
FIFA». Η δομή του Super Champions,
το ημερολόγιο του νέου τουρνουά και
το επιχειρηματικό μοντέλο, με τη δια-

νομή όλων των πόρων που δημιουρ-
γούνται, είναι οι κύριες γραμμές στις
οποίες περιστρέφονται αυτές οι συ-
ναντήσεις. Εκείνο που φέρεται ως μη
διαπραγματεύσιμο στο προσχέδιο,
είναι οι εθνικές διοργανώσεις να αφή-
σουν σταδιακά χώρο για το Super Ch-
ampions να μπει στο ημερολόγιο. Γι’
αυτό, οι αγώνες του Κυπέλλου πρέπει
να μειωθούν σε τέσσερις ή πέντε ημε-
ρομηνίες και τα εγχώρια πρωταθλήματα
πρέπει κατά προτίμηση να αποτελούν-
ται από 16 ομάδες ή το πολύ 18.

Παρασκήνιο της αντίδρασης
Με την τακτική «μαστίγιο και κα-

ρότο» οι ποδοσφαιρικές και πολιτικές
αρχές της Ευρώπης σε συνεργασία με
τη FIFA φαίνεται να εξουδετερώνουν
το σχέδιο κάποιων μεγάλων ευρωπαϊ-
κών συλλόγων για τη δημιουργία κλει-
στής λίγκας.

Μετά το μαστίγιο των απειλών από
τις ομοσπονδίες και την Ευρωπαϊκή

Επιτροπή, έρχεται και το καρότο ενός
ανανεωμένου Τσάμπιονς Λιγκ. Το σχέ-
διο του περασμένου φθινοπώρου για
τη δημιουργία μιας Ευρωπαϊκής Σούπερ
Λίγκας επανήλθε στη δημοσιότητα,
καθώς κάποιοι μεγάλοι σύλλογοι έχουν
σκληρύνει τη στάση τους στις δια-
πραγματεύσεις με την UEFA για την
επόμενη τριετία των ευρωπαϊκών διορ-
γανώσεων, μετά το 2023-24. 

Στο τέλος του Ιανουαρίου προέκυψε
και η κοινή δήλωση FIFA και ηπειρω-
τικών συνομοσπονδιών με απειλές
κατά των παικτών που θα συμμετά-
σχουν στην ΕΣΛ, αλλά και το ύποπτης
συγκυρίας δημοσίευμα στους «Τάιμς»
του Λονδίνου περί εκατοντάδων εκα-
τομμυρίων ευρώ που θα αποκομίζει
κάθε σύλλογος. Η απειλή των ομο-
σπονδιών και η ενόχληση και της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, που εκφράστηκε
με τις δηλώσεις του αρμόδιου Επιτρό-
που Μαργαρίτη Σχοινά στην επιθεώ-
ρηση Politico αλλά και στην ΕΡΤ για
τη δημιουργία ολιγοπωλίου εις βάρος
των εθνικών πρωταθλημάτων, έκαναν
τη Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ να απορ-
ρίψει την ΕΣΛ και έδωσαν απρόσμενη
ώθηση στο σχέδιο της UEFA για το
νέο Τσάμπιονς Λιγκ. Αυτό προβλέπει
διοργάνωση 36 ομάδων που θα δίνουν
10 αγώνες κατά το ελβετικό σύστημα
στο σκάκι, αντιμετωπίζοντας πότε
ισχυρούς και πότε λιγότερο ισχυρούς
αντιπάλους βάσει της βαθμολογίας της
UEFA και οι 16 πρώτοι θα μπαίνουν
στα νοκ άουτ. Το σχέδιο αφορά την
περίοδο 2025-2034 και θα οριστικο-
ποιηθεί τον Μάρτιο.

Το πλάνο της UEFA για
Super Champions League 
Απάντηση στα σχέδια των μεγάλων ευρωπαϊκών συλλόγων για κλειστή ευρωπαϊκή Λίγκα

<<<<<<<

Για να μεταρρυθμιστεί το
τρέχον Champions League
σε Super Champions Lea-
gue, μελετάται η δημιουρ-
γία μιας νέας εταιρείας με
τη συμμετοχή της UEFA
και των συλλόγων. 

Το σχέδιο του περασμένου φθινοπώρου για τη δημιουργία μιας Ευρωπαϊκής Σούπερ Λίγκας επανήλθε στη δημοσιότητα, καθώς
κάποιοι μεγάλοι σύλλογοι έχουν σκληρύνει τη στάση τους στις διαπραγματεύσεις με την UEFA

Ποιοι θέλουν «κλειστή» Super League
Η γαλλική εφημερίδα Le Parisien
αποκάλυψε τους 15 συλλόγους που
σκοπεύουν να ιδρύσουν τη λεγόμενη
ευρωπαϊκή Super League: Μάντσε-
στερ Γιουνάιτεντ, Μάντσεστερ Σίτι,
Λίβερπουλ, ‘Αρσεναλ, Τσέλσι, Τότε-
ναμ, Ρεάλ Μαδρίτης, Μπαρτσελόνα,
Ατλέτικο Μαδρίτης, Γιουβέντους, Ίν-
τερ, Μίλαν, Μπάγερν, Ντόρτμουντ και
Παρί Σεν Ζερμέν. Πρόκειται φυσικά

για συλλόγους, που όλοι ανήκουν στα
πέντε κορυφαία ευρωπαϊκά πρωτα-
θλήματα. Σε αυτούς, πάντα σύμφωνα
με την ίδια πηγή, πέντε ακόμα ομά-
δες θα προσκληθούν για την πρώτη
διοργάνωση του τουρνουά, που φέ-
ρεται να έχουν προγραμματίσει για
τη σεζόν 2022/23. Ανάμεσα στις πέν-
τε ομάδες φέρεται να είναι και ο
Ολυμπιακός Πειραιώς.
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Καθώς η παγκόσμια οικονομία αν-
τιμετωπίζει το δεύτερο κύμα κο-
ρωνοϊού, είναι λογικό η προσοχή
να στρέφεται στη βραχυπρόθεσμη
διαχείριση της μεγαλύτερης κρίσης
των τελευταίων ετών. Παράλληλα,
όμως, η αναγκαιότητα διαχείρισης
της αυριανής μέρας δεν πρέπει να
μας διαφεύγει. Η Κύπρος είναι μια
μικρή και ευέλικτη οικονομία, η
οποία στο πλαίσιο της ενιαίας ευ-
ρωπαϊκής αγοράς και του εντεινό-
μενου ρυθμού παγκοσμιοποίησης,
επιδεικνύει προσαρμοστικότητα
και διαθέτει δυνητικά μεγάλες ευ-
καιρίες. Ταυτόχρονα, αντιμετωπίζει
συνθήκες συνεχούς και έντονου
ανταγωνισμού μέσα στις οποίες
θα πρέπει να επανεξετάσει το οι-
κονομικό της μοντέλο. Παρά τις
σχετικά ικανοποιητικές επιδόσεις
των τελευταίων χρόνων, θα πρέπει
με νηφαλιότητα, σοβαρότητα και
μεταρρυθμιστική διάθεση να εξε-
τάσουμε πως θα γίνουμε καλύτεροι
αύριο.

Αφετηρία αποτελεί η δημιουργία
των κατάλληλων βάσεων μέσω ορ-
θής ιεράρχησης των στόχων, απο-

σκοπώντας στη μετουσίωσή τους
σε επιχειρησιακό πρόγραμμα δρά-
σης. Πιο συγκεκριμένα: Πρώτον,
είναι απαραίτητη η δημιουργία μα-
κροπρόθεσμης εθνικής στρατηγι-
κής, η οποία θα πρέπει να διαμορ-
φωθεί με τη συμβολή επιστημόνων
που να καλύπτουν ένα ευρύ φάσμα
τομέων και να στηρίζεται στη μέ-
γιστη δυνατή συναίνεση, και άρα
στήριξη, από τους εμπλεκόμενους
φορείς. Η στρατηγική θα πρέπει
να λαμβάνει υπόψη βέλτιστες πρα-
κτικές επιτυχημένων κρατών, να
στοχεύει σε ολοκληρωμένη και ολι-
στική μεταρρύθμιση και ταυτό-
χρονα να είναι ευέλικτη και να επι-
δέχεται μελλοντικές προσαρμογές
μέσω ανοιχτής ανταλλαγής από-
ψεων.

Δεύτερο, η παρωχημένη άποψη
διαφοροποίησης κρατικού και ιδιω-
τικού τομέα θα πρέπει να αντικα-
τασταθεί με σύγχρονες αντιλήψεις
που αναγνωρίζουν το βαθμό αλ-
ληλεπίδρασης των δύο. Ο εκσυγ-
χρονισμός του δημόσιου τομέα
είναι απαραίτητο στοιχείο για την
επιτυχία του ιδιωτικού τομέα, ενώ

ένας ισχυρός ιδιωτικός τομέας ενι-
σχύει τα θεμέλια του κράτους.

Τρίτο, είναι καιρός να αναγνω-
ρίσουμε τη σημασία του πολιτι-
σμικού υπόβαθρου, η συμβολή του
οποίου στην οικονομική ανάπτυξη
αναγνωρίζεται όλο και ευρύτερα.
Η εξέλιξη κουλτούρας, η οποία
εστιάζεται στη δική μας πολιτιστική
κληρονομιά και ενισχύεται μέσω
της πρόσβασής μας στο ευρωπαϊκό
σύνολο, θα ενδυνάμωνε τη δια-
μόρφωση κατάλληλων συνθηκών
που θα ενεργούσαν υποστηρικτικά
στην όλη προσπάθεια. Όσον αφορά
τη βάση της επερχόμενης ανάπτυ-
ξης, αν και το μέλλον είναι αβέβαιο
μπορούμε να αναγνωρίσουμε τέσ-
σερις πυλώνες αυξημένης μελλον-
τικής προοπτικής.

Πρώτον, η ψηφιακή εξέλιξη θα
συνεχιστεί και η τεχνολογία θα δι-
εισδύει με ολοένα αυξανόμενο ρυθ-
μό σε όλους τους τομείς, περιλαμ-
βανομένων του κράτους (ηλεκτρο-
νική διακυβέρνηση) της παιδείας,
υγείας, γεωργίας, κ.λπ. Είναι λοιπόν
καιρός, πέραν των επενδύσεων
στην τεχνολογία, να διαθέσουμε

πόρους που να επιτρέψουν στην
Κύπρο να γίνει περιφερειακό τε-
χνολογικό κέντρο που θα προσελ-
κύσει αξιόλογες εταιρείες και θα
αναβαθμίσει το τοπικό επαγγελ-
ματικό δίκτυο.

Δεύτερον, δεδομένου του αρ-
νητικού ανθρώπινου περιβαλλον-
τικού αποτυπώματος, η προοπτική
της πράσινης οικονομίας και των
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας εί-
ναι μονόδρομος. Οι δυνατότητες
για την Κύπρο είναι σημαντικές
και, πέρα από την προώθηση της
ηλιακής και αιολικής ενέργειας,
αναδύονται ευκαιρίες για τη δημι-
ουργία υποστηρικτικού επιχειρη-
ματικού περιβάλλοντος και αξιο-
ποίησης επενδυτικών ταμείων για
περιβαλλοντικά και κοινωνικά θέ-
ματα.

Τρίτον, ο τομέας της εκπαίδευ-
σης παρουσιάζει ιδιαίτερη δυνα-
μική. Είναι πιθανώς ένας από τους
ισχυρότερους πυλώνες, ο οποίος
μπορεί να συνεισφέρει ουσιαστικά
στην Κύπρο, τόσο οικονομικά όσο
και μέσω της επιμόρφωσης των
αυριανών επιστημόνων.

Τέταρτον, οι παραδοσιακοί το-
μείς-κλειδιά όπως ο τουρισμός θα
παραμείνουν σημαντικοί. Προτε-
ραιότητα θα πρέπει να δοθεί στη
βιώσιμη τουριστική ανάπτυξη και
στην ανάδειξη νέων μορφών του-
ρισμού όπως ο αγροτουρισμός,
αλλά και ο ιατρικός, αθλητικός και
θρησκευτικός τουρισμός.

Καταλήγοντας, η μετατροπή
της Κύπρου σε μια ανταγωνιστική
οικονομία, η οποία να είναι ελκυ-
στική για παραγωγικές επενδύσεις
και να προσφέρει ποιοτικές συν-
θήκες διαβίωσης, αποτελεί ένα εφι-
κτό στόχο. Σε ένα τέτοιο πλαίσιο,
θα πρέπει να ενδυναμώσουμε πα-
ραδοσιακούς αλλά μελλοντικά υπο-
σχόμενους τομείς της οικονομίας
ενώ θα πρέπει να ενισχύσουμε και
να αναδείξουμε νέους πυλώνες με
ισχυρές προοπτικές.

Ο κ. Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικο-
νομολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο κ. Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύ-
νων σύμβουλος της Pricewaterhouse
Coopers Investment Services.

Οικονομικές προοπτικές και πυλώνες ανάπτυξης

Ελλάδα και
Κύπρος ψηλά 
στις προτιμήσεις
των τουριστών
Συνέντευξη Χάρη Θεοχάρη
Τις τουριστικές προοπτικές για το
2021 καθώς και το πλαίσιο συνερ-
γασίας Κύπρου και Ελλάδας για αμ-
φίδρομη προώθηση τουριστών πε-
ριγράφει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο υπ. Τουρισμού Χάρης Θεο-
χάρης. Επισημαίνει ότι οι δύο χώρες
βρίσκονται ψηλά στις προτιμήσεις
των ευρωπαίων τουριστών και υπο-
στηρίζει την ιδέα ενός πιστοποι-
ητικού εμβολιασμού. Σελ. 6

Ιούνιο τα πρώτα
δίκτυα για 5G
Τοποθετήσεις των παρόχων

Tο καλοκαίρι αναμένονται ραγδαίες
εξελίξεις από τους άλλους τρεiς πα-
ρόχους (πέραν της Cyta) που έχουν
εξασφαλίσει άδεια για 5G. Τα πρώτα
δίκτυα από όλους τους παρόχους, θα
αναπτυχθούν μέχρι τον Ιούνιο. Πώς
τοποθετούνται οι εταιρείες. Σελ. 4

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΤΑ ΟΠΛΑ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ

Περιμένοντας ξένους 
επενδυτές ακινήτων
Με δύο σημαντικά όπλα αναμένεται να ει-
σέλθει η Ελλάδα στη «μάχη» για την επι-
στροφή των ξένων επενδυτών ακινήτων.Το
πρώτο και βασικό όπλο είναι το ισχυρό δια-
βατήριο που προσφέρει η χώρα και, δευτε-
ρευόντως, η υψηλή θέση της στον δείκτη
ποιότητας εκπαίδευσης. Σελ.12

ΕΥΡΩΖΩΝΗ

Ανάπτυξη
3,8% για δύο
χρονιές μετά
την ύφεση

Σελ. 10

«Bad Bank» για διαχείριση μέχρι 8 δισ.
Αναμένεται ότι θα συνεργαστούν όλες οι τράπεζες μέσω ΚΕΔΙΠΕΣ - Ανησυχίες για περαιτέρω αύξηση

Κόκκινα δάνεια γύρω στα 8 δισ.
ευρώ θα κληθεί να διαχειριστεί η
«Bad Bank». Τα εξυπηρετούμενα
δάνεια των τραπεζών σήμερα ανέρ-
χονται στα 6,3 δισ. ευρώ. Με την
ολοκλήρωση όμως του προγράμ-

ματος αναστολής των δόσεων ανα-
μένεται να αυξηθούν, καθότι του-
λάχιστον το 10% των δανειολη-
πτών που συμμετείχαν δεν θα είναι
σε θέση να καταβάλουν τη δόση
τους. Η συμβατική αξία των δα-

νείων για τα οποία ζητήθηκε ανα-
στολή δόσεων ανήλθε σε 11,74 δι-
σεκατομμύρια. Το 10% λοιπόν των
δανείων αυτών θα είναι μη εξυ-
πηρετούμενα, γεγονός που θα ανε-
βάσει τα ΜΕΔ στα 7,5 – 8 δισ. Το

ζήτημα, πλέον, είναι από τη μία
να δημιουργηθεί μία «Bad Bank»
μέσω της ΚΕΔΙΠΕΣ η οποία να εξυ-
πηρετεί τα συμφέροντα του κρά-
τους, δηλαδή να είναι το εργαλείο
εφαρμογής της κοινωνικής του

πολιτικής, και δεύτερον, να εξυ-
πηρετεί τα συμφέροντα της ΕΚΤ
και της ΚΤΚ για ελαχιστοποίηση
και σωστή διαχείριση των κόκκι-
νων δανείων που έχει το κυπριακό
τραπεζικό σύστημα. Σελ. 3

To χρηματιστήριο του Αμστερνταμ είναι μέχρι στιγμής ο μεγάλος κερδισμένος από τις απώλειες που επέφερε στο City του Λονδίνου το Brexit.
Τον πρώτο μετά Brexit μήνα, το Αμστερνταμ ξεπέρασε ως κόμβος συναλλαγών σε μετοχές ευρωπαϊκών εταιρειών και σε παράγωγα το Λονδίνο.
Τον Ιανουάριο διαπραγματεύθηκαν ημερησίως κατά μέσον όρο μετοχές αξίας 9,2 δισ. ευρώ, όταν στο Λονδίνο ο όγκος συναλλαγών υποχώρησε
στα 8,6 δισ. ευρώ. Σελ.11

Κύπρος 0,16% -0,09%

Γερμανία -0,46% 0,00%

Γαλλία -0,19% 0,03%

Ιταλία 0,45% -0,09%

Ισπανία 0,12% 0,00%

Ιρλανδία -0,10% 0,03%

Ελλάδα 0,75% 0,01%

Ην. Βασίλειο 0,46% 0,03%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΔΙΕΘΝΗ

Στροφή κολοσσών
στην πράσινη ενέργεια
Οι τεχνολογικοί κολοσσοί καταναλώνουν
μεγάλες ποσότητες ηλεκτρικής ενέργειας,
έχουν όμως θέσει και φιλόδοξους στόχους
σε ό,τι αφορά τη στροφή στην καθαρή
ενέργεια. Amazon, Apple, Facebook,Google
και Microsoft είναι πρώτες στην αγορά και
κατανάλωση πράσινης ενέργειας. Σελ. 2

Κέρδη για το Αμστερνταμ από το Brexit
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Καινοτομία 
Η πανδημία υπήρξε καταλύτης στη μείωση
της χρήσης μετρητών και της στροφής των Ευ-
ρωπαίων στις ηλεκτρονικές πληρωμές. Ήδη,
πριν από την πανδημία, έρευνες αγοράς έδει-
χναν πως ένας στους δύο Ευρωπαίους θα
προτιμούσε να πληρώσει ψηφιακά για τις κα-
θημερινές τους αγορές. Ανταποκρινόμενη
στα νέα δεδομένα η ΕΚΤ προωθεί την εισαγω-
γή ψηφιακού ευρώ. Με τη συγκεκριμένη
πρωτοβουλία, επιδιώκεται να αυξηθούν τα
επίπεδα ασφάλειας στις ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές γνωρίζοντας επίσης ότι πέραν της
ασφάλειας η ιδιωτικότητα των συναλλαγών
αποτελεί σημαντική παράμετρο για τους Ευ-
ρωπαίους, αν είναι να υιοθετήσουν το ψηφια-
κό ευρώ. Είναι σημαντικό πάντως ότι η συζή-
τηση διεξάγεται σε μια περίοδο που το δημο-
φιλές bitcoin έχει προσελκύσει ήδη θεσμικό
επενδυτικό ενδιαφέρον και η τιμή του έχει
εκτοξευθεί στις περίπου 48.000 δολάρια. 

••••
Συγκρατημένη
αισιοδοξία 
Μειωμένες προβλέψεις ανάκαμψης για το
2021 δημοσιοποίησε η επιτροπή για την Ευ-
ρωζώνη κάνοντας λόγο για συγκρατημένη αι-
σιοδοξία και ανάπτυξη 3,8% σε σχέση με
4,8% που προβλεπόταν τον Νοέμβριο. Οι
προβλέψεις γίνονται στη βάση παραδοχών
που περιλαμβάνουν αποκλιμάκωση της παν-
δημίας κατά το δεύτερο εξάμηνο του έτους,
συνεπεία ολοκλήρωσης των εμβολιασμών
στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού. Αξιο-
σημείωτο γεγονός αποτελεί το ψαλίδισμα των
προσδοκιών για την Ιταλία, η οποία από 4,1%
πριν, τώρα εκτιμάται στο 3,4%. Η κατάσταση,
σύμφωνα με την Κομισιόν, επιτάσσει παρέμ-
βαση από τις κυβερνήσεις στο θέμα της ανερ-
γίας, της καχεκτικότητας στο επιχειρείν και
της αύξησης των κοινωνικών ανισοτήτων.  

••••
Προσαρμοστικότητα 
Οι νέες περιβαλλοντικές προτεραιότητες σε
συνδυασμό με την πανδημία, αποτελούν ικα-
νοποιητικές αιτίες για να ακυρωθεί η προ-
γραμματισμένη επέκταση του Charles de Ga-
ulle, του δεύτερου σε επιβατική κίνηση αερο-
δρομίου στην Ευρώπη. To 2019 το κύριο αε-
ροδρόμιο του Παρισιού, που λειτουργεί από
το 1974, φιλοξένησε 76 εκατομμύρια επιβά-
τες. Η προγραμματισμένη επέκταση ανακοι-
νώθηκε πριν από τρία χρόνια και οι εργασίες
αναμένονταν να ξεκινήσουν τους επόμενους
μήνες. Στόχος θα ήταν η δημιουργία του ter-
minal 4,το οποίο θα προσέθετε 450 πτήσεις
ημερησίως. Βασική παράμετρος για την από-
φαση ακύρωσης του έργου υπήρξε η ανάγκη

να συμπεριληφθεί στους σχεδιασμούς πρό-
νοια για φιλοξενία πιο φιλικών στο περιβάλ-
λον αεροπλάνων που αναμένεται να κάνουν
την εμφάνισή τους στο άμεσο μέλλον. 

••••
Κοινωνική επιδημία 
Σύμφωνα με έρευνα που διενεργήθηκε στο
Ηνωμένο Βασίλειο, τρεις στους πέντε ερω-
τώμενους που εργάζονται από το σπίτι δήλω-
σαν ότι βελτιώθηκε η παραγωγικότητά τους
ενώ αυξήθηκαν και οι «πραγματικές» ώρες

εργασίας σε σχέση με πριν το lockdown. Η
συγκεκριμένη μελέτη αποτελεί χρήσιμο ερ-
γαλείο για τους κοινωνιολόγους στην προ-
σπάθειά τους να εξηγήσουν ότι δεν είναι δι-
καιολογημένο να πιστεύουμε ότι γινόμαστε
τεμπέληδες σε περιόδους υποχρεωτικού εγ-
κλεισμού. Ο χρόνος ουσιαστικής δουλειάς εί-
ναι αυξημένος γιατί έχει εκλείψει η ανάγκη
για μετακινήσεις και ο χρόνος που απαιτείται
για κοινωνικοποίηση στον εργασιακό χώρο.
Πάντως οι ειδικοί βλέπουν να αποκτά διαστά-
σεις κοινωνικής επιδημίας ο «μύθος της τεμ-
πελιάς» όπως καθιερώθηκε να αποκαλείται
το φαινόμενο που νοιώθει κάποιος όταν μέ-
νει στο σπίτι. 

••••
Ανοδικό ράλι 
Μεγάλη αύξηση παρουσιάζει το τελευταίο
διάστημα το χρηματιστήριο ρύπων μετά την
καθίζηση που καταγράφηκε κατά τους τελευ-
ταίους μήνες του 2020. Η άνοδος αντικατο-
πτρίζει την ισχυρή δέσμευση της ΕΕ για να αν-
τιμετωπίσει ριζικά την ατμοσφαιρική ρύπαν-
ση. Την εβδομάδα που μας πέρασε η άνοδος
στις τιμές πλησίασε το 13% και πλέον ένας τό-
νος απελευθέρωσης διοξειδίου του άνθρακα
στην ατμόσφαιρα βρίσκεται στα 38 δολάρια,
τιμή που αποτελεί ρεκόρ. Σύμφωνα με αναλυ-
τές, η ανοδική κίνηση θα συνεχιστεί και δεν
αποκλείεται να αγγίξει την τιμή των 50 ευρώ
το επόμενο διάστημα. Καθώς η τιμή ανεβαίνει
οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας θα αυξά-
νουν την ελκυστικότητά τους για τις βιομηχα-
νίες σε σχέση με ορυκτές πρώτες ύλες. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  BLOOMBERG 

Βοηθήστε τις φτωχότερες
χώρες με τα εμβόλια

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπερπληθωρισμός
Υπερπληθωρισμός κα-
λείται η υπερβολικά με-
γάλη και συνεχής αύ-
ξηση (ενδεχομένως και
εκτός ελέγχου) του γε-
νικού επιπέδου τιμών
σε μια οικονομία, η

οποία συνεπάγεται την υπερβολικά
αισθητή και συστηματική μείωση
της αγοραστικής αξίας / αγοραστικής
δύναμης του χρήματος.   

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Ενας πόλεμος για τα εμβόλια κατά του
κορωνοϊού έχει ξεσπάσει ανάμεσα
σε ορισμένα από τα πλουσιότερα
κράτη του κόσμου. Αυτό είναι κατα-
νοητό, αλλά η εστίασή της, καθώς
είναι περιορισμένη στις δικές τους
ανάγκες, δείχνει και κοντόφθαλμη
αλλά και ηθικά εσφαλμένη. Η έξαρση
της πανδημίας στα φτωχότερα μέρη
του κόσμου θα θέσει σε κίνδυνο τις
δικές τους προσπάθειες για να δοθεί
ένα τέλος στη συνθήκη εκτάκτου
ανάγκης που υπαγόρευσε η ασθένεια.
Το συμφέρον οφείλει να ευθυγραμ-
μίζεται με αυτό που λογίζεται ως
ηθική επιταγή. Η αύξηση της προ-
σφοράς εμβολίων για όλους πρέπει
να αναχθεί σε έτι σημαντικότερη
προτεραιότητα. Η Ευρωπαϊκή Ενωση
προέβη προσφάτως σε ένα αμφιλε-
γόμενο βήμα για να εξασφαλίσει δό-
σεις εμβολίων για τους πολίτες της,
περιορίζοντας την εξαγωγή τους, έως
ότου καλυφθούν οι δικές της παραγ-
γελίες. Ομως, γενικά μιλώντας, οι
πλούσιες χώρες έχουν κάνει ό,τι μπο-
ρούν για να περιστείλουν τις λιγοστές
προμήθειες εμβολίων. Περισσότερες
από τις μισές εκ των 12,5 δισεκατομ-
μυρίων δόσεων, που έχουν για φέτος
προγραμματισθεί, προορίζονται ως
επί το πλείστον για τις ανεπτυγμένες
χώρες. Ο Καναδάς έχει αγοράσει τόσες
δόσεις ώστε να εμβολιάσει τον πλη-
θυσμό του πέντε φορές. Τα φτωχά
κράτη μπορούν να προσδοκούν πως
θα εμβολιάσουν μόνο ένα μέρος του
πληθυσμού τους φέτος. Εάν ισχύει
η τρέχουσα τάση, πολλές χώρες έως
και το 2024 δεν θα έχουν κατορθώσει
να ολοκληρώσουν τους εμβολιασμούς
τους. Το να αφήνεις την πανδημία
να συνεχίζει σε μεγάλο μέρος του
πλανήτη την εξάπλωσή της, χωρίς
να δείχνεις ενδιαφέρον, είναι ασυγ-
χώρητο και επικίνδυνο για απαξά-
παντες, κάτι το οποίο πρέπει να το-
νιστεί. Διότι με τον τρόπο αυτόν αυ-
ξάνεται σημαντικά ο κίνδυνος εμφά-
νισης νέων θανατηφόρων στελεχών,
τα οποία εάν αποδειχθούν ανθεκτικά
στα σημερινά εμβόλια, ακόμη και οι
πλήρως εμβολιασμένες χώρες ενδέ-
χεται να υποστούν νέα αύξηση κρου-
σμάτων. Επιπλέον, η συνεχής απο-
διάρθρωση της παγκόσμιας οικονο-
μίας θα επιβαρύνει ειδικότερα και
όσες χώρες έχουν καταφέρει να ανα-
κτήσουν το χαμένο έδαφος λόγω παν-

δημίας. Το να βοηθήσουμε τις φτω-
χότερες χώρες να αντιμετωπίσουν
την πανδημία, είναι και έξυπνο και
σωστό.

Εάν τα πρόσθετα υποψήφια εμ-
βόλια αποδειχθούν αποτελεσματικά,
αυτό θα ενισχύσει την πιθανή προ-
σφορά, αν και η παραγωγική ικανό-
τητα θα εξακολουθεί να συνιστά ένα
πρόβλημα. Πώς μπορεί, λοιπόν, με
τον καλύτερο τρόπο να αυξηθεί η
παραγωγή εμβολίων; Μία ομάδα χω-
ρών υπό την καθοδήγηση της Ινδίας
και της Νότιας Αφρικής ασκούν πιέ-
σεις για την κατάργηση των δικαιω-
μάτων πνευματικής ιδιοκτησίας επί
των εμβολίων, που στοχεύουν στην
καταπολέμηση του κορωνοϊού κατά
τη διάρκεια της πανδημίας. Ωστόσο,
η μεγαλύτερη παραγωγή απαιτεί τε-
χνολογία, καθώς και πρόσβαση σε
πνευματική ιδιοκτησία. Θα ήταν κα-
λύτερο να στρατολογηθούν οι παρα-
σκευαστές εμβολίων στον ρόλο των
πρόθυμων συμμάχων ώστε και να
αυξηθεί η παραγωγή όσο το δυνατόν
γρηγορότερα και να δημιουργηθούν
συνεργασίες με άλλους παραγωγούς.
Οι φαρμακευτικές εταιρείες, οι οποίες
δεν διαθέτουν από μόνες τους βιώσιμα
εμβόλια καταπολέμησης του ιού, θα
πρέπει να προχωρήσουν στην παρα-
γωγή βάσει συμβάσεων, όπως έχει
αρχίσει να πράττει η Sanofi για την
Pfizer και την BioNTech. Οι πλούσιες
χώρες θα μπορούσαν να χρησιμο-
ποιήσουν την οικονομική τους επιρ-
ροή για να το ενθαρρύνουν. Η Κίνα,
η Ρωσία και η Ινδία θα πρέπει να πα-
ράσχουν περισσότερα δεδομένα σχε-
τικά με τα δικά τους εμβόλια και να
τα υποβάλουν σε περαιτέρω έλεγχο
από τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας,
ώστε να μπορέσουν να χρησιμοποι-
ηθούν ευρύτερα. (Μελέτη διαπίστωσε
πρόσφατα ότι το ρωσικό εμβόλιο
ήταν εξαιρετικά αποτελεσματικό.)
Ενα κέντρο συλλογής και διάθεσης
πληροφοριών σχετικά με την παγ-
κόσμια αλυσίδα εφοδιασμού εμβολίων
θα βοηθούσε τις κυβερνήσεις να εν-
τοπίσουν τα σημεία συμφόρησης και
να αντιμετωπίσουν τις καθυστερήσεις.
Αντιμετωπίζοντας όλες αυτές τις προ-
κλήσεις, τέλος, απαιτούνται παγκό-
σμιος συντονισμός και ηγετικές ικα-
νότητες, ενώ στο πλαίσιο αυτό θα
μπορούσε να διαδραματίσει κάποιο
ρόλο η Ομάδα των Επτά (G7). 

Όσοι αρνούνται τα συχνά τεστ είτε θα μένουν απλήρωτοι είτε θα λαμβάνουν από την άδειά
τους, για τηλεργασία ούτε λόγος να γίνεται.

Οι τεχνολογικοί κολοσσοί κάνουν στροφή στην πράσινη ενέργεια
Συνολικά η ενέργεια που χρησιμοποιούν ετησίως ισοδυναμεί με την κατανάλωση μιας μικρής χώρας

Οι τεχνολογικοί κολοσσοί κατανα-
λώνουν μεγάλες ποσότητες ηλε-
κτρικής ενέργειας, αλλά παράλληλα
έχουν θέσει και τους πιο φιλόδοξους
στόχους σε ό,τι αφορά τη στροφή
στην καθαρή ενέργεια. Amazon,
Apple, Facebook, Google και Mi-
crosoft είναι πρώτες στην αγορά
και κατανάλωση πράσινης ενέρ-
γειας. «Η επιρροή τους είναι τερά-
στια», τονίζει ο Εντουάρντο Γκα-
μίντε, διευθυντικό στέλεχος της
εταιρείας κοινής ωφελείας Iberdrola,
επισημαίνοντας στη βρετανική
εφημερίδα την «τεράστια δύναμή
τους στην παγκόσμια αγορά».

Πράγματι, καταναλώνουν τερά-
στιες ποσότητες ηλεκτρικής ενέρ-
γειας εξαιτίας των κέντρων δεδο-
μένων τους. Το άθροισμα της ενέρ-
γειας που χρησιμοποιούν οι Ama-
zon, Google, Microsoft, Facebook
και Apple υπερβαίνει τις 45 τερα-
βατώρες ετησίως, φθάνοντας την
κατανάλωση ενέργειας μιας μικρής
χώρας όπως η Νέα Ζηλανδία. Και
σίγουρα στο μέλλον θα καταναλώ-
νουν ακόμη περισσότερη, καθώς
αυξάνεται η χρήση τεχνητής νοη-
μοσύνης και μηχανών εκμάθησης.
Σημειωτέον ότι ο τομέας της τε-
χνητής νοημοσύνης αντιπροσω-
πεύει ποσοστό από 1,8% έως 2,8%
των παγκόσμιων εκπομπών καυ-
σαερίων, σύμφωνα με πρόσφατη
έρευνα του Πανεπιστημίου του
Λάνκαστερ. Πρόκειται για τον ίδιο
όγκο καυσαερίων που παράγει ο
τομέας των αερομεταφορών.

Παράλληλα με αυτήν την κατα-
νάλωση ενέργειας, οι τεχνολογικοί
κολοσσοί έχουν θέσει και τους πλέ-

ον φιλόδοξους στόχους για την αν-
τιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής.
Ετσι, σε μια στιγμή που βρίσκονται
στο στόχαστρο των Αρχών σε Ευ-
ρώπη και Αμερική και επικρίνονται
για την υπερβολική οικονομική,
κοινωνική και πολιτική ισχύ που
έχουν συγκεντρώσει στα χέρια
τους, φαίνεται να επιτυγχάνουν
σε αυτό που όλη η ανθρωπότητα
θέτει ως στόχο. Στρέφονται οι ίδιοι
στην πράσινη ενέργεια, με αποτέ-
λεσμα να επισπεύδουν τον μετα-
σχηματισμό συνολικά του συστή-
ματος ηλεκτρικής ενέργειας. Την
αρχή έκανε η Google το 2010, όταν
υπέγραψε την πρώτη συμφωνία
της για αγορά πράσινης ενέργειας.
Οπως τονίζει ο κ. Γκαμίντ, «από τη
στιγμή που έκανε ο πρώτος την
αρχή, ακολούθησαν και οι άλλοι
και προχώρησαν». Τους συνέφερε
να υπογράφουν μακροπρόθεσμα
συμβόλαια αγοράς καθαρής ενέρ-
γειας, δεδομένου ότι έχουν κέντρα
δεδομένων που λειτουργούν εδώ
και δεκαετίες. Και βέβαια, διέθεταν
την οικονομική ισχύ για να αντα-
ποκριθούν σε αυτήν την πρόκληση.
Σταδιακά, η πράσινη ενέργεια έχει
εξελιχθεί σε πεδίο ανταγωνισμού
ανάμεσα στους τεχνολογικούς κο-
λοσσούς. 

Ο πρόεδρος της Microsoft,
Μπραντ Σμιτ, παραδέχεται πως
υπάρχει αυτός ο ανταγωνισμός
ανάμεσα στις μεγάλες τεχνολογικές
εταιρείες και τονίζει πως «ίσως
αυτό είναι το καλύτερο από όλα».
Ομολογεί μάλιστα πως η εταιρεία
του κινείται στο πνεύμα του ιδρυτή
της, του Μπιλ Γκέιτς, ο οποίος έχει
θέσει την αντιμετώπιση της κλι-
ματικής αλλαγής στις προτεραι-
ότητές του και στο πλαίσιο του αν-
θρωπιστικού του έργου. Η Microsoft
έχει υποσχεθεί να έχει αντιστρέψει
την κατάσταση μέχρι το 2030, δη-
λαδή να έχει «αρνητικές εκπομπές
καυσαερίων». Αυτό σημαίνει πως
με τα έργα που αναπτύσσει θα
αφαιρεί από την ατμόσφαιρα πε-
ρισσότερα καυσαέρια από όσα θα
εκπέμπει. Σχεδιάζει να το επιτύχει
εν μέρει με τη χρήση τεχνολογιών
που εγκλωβίζουν το διοξείδιο του
άνθρακα.

Παράλληλα, όμως, η εταιρεία
έχει επιβάλει ένα είδος εσωτερικής
πειθαρχίας, χρεώνοντας 15 δολάρια
για κάθε τόνο καυσαερίων που πα-
ράγει και χρεώνει την εκάστοτε
υπεύθυνη ομάδα προκειμένου να
ευαισθητοποιήσει το προσωπικό
της. 

Ο ανταγωνισμός είναι σκληρός
με την Google, που έχει θέσει έναν
πολύ πιο φιλόδοξο στόχο: έως το
2030 να λειτουργούν όλα τα κέντρα
δεδομένων της με τη χρήση καθα-
ρής ενέργειας. Σημειωτέον ότι από
το 2013 μέχρι το 2018 έχει κυριο-
λεκτικά τριπλασιαστεί η ποσότητα
ηλεκτρικής ενέργειας που κατα-
ναλώνει η Google.

<<<<<

Φιλόδοξα σχέδια 
από Amazon, Apple,  
Facebook, Google 
και Microsoft.

Η Microsoft δεσμεύθηκε ότι έως το 2030, θα έχει «αρνητικές εκπομπές καυσαερίων».
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η μετατροπή της ΚΕΔΙΠΕΣ σε «Bad
Bank», εφόσον γίνουν οι όλες απα-
ραίτητες διαδικασίες, θα είναι μια
εξέλιξη για το κυπριακό τραπεζικό
σύστημα που την αναζητά από το
2015, μόνο που πλέον θα κληθεί να
διαχειριστεί μέρος μη εξυπηρετού-

μενων δανείων ύψους 8 δισ. Πώς
προκύπτει ο αριθμός αυτός; Όπως
έγραψε η «Κ» την προηγούμενη Κυ-
ριακή, βάσει των δεδομένων που
έχουν οι τράπεζες μετά τη λήξη της
αναστολής των δόσεων, το 70 - 80%
των δανειοληπτών που είχαν αιτηθεί
να μπουν στο «μορατόριουμ» επέ-

στρεψαν κανονικά στο πρόγραμμα
αποπληρωμής των δόσεών τους τον
Ιανουάριο, ενώ σύμφωνα με τα δε-
δομένα, ένα 0 – 30% θα χρειαστούν
αναδιάρθρωση των δανείων τους.
Ωστόσο, ποσοστό μέχρι 10% από
αυτούς που συμμετείχαν στο πρό-
γραμμα αναστολής των δόσεων που
εκπόνησαν από κοινού οι ευρωπαϊ-
κοί θεσμοί με τους εγχώριους, ανα-
μένεται να «κοκκινήσουν». Στο κυ-
πριακό πρόγραμμα αναστολής δό-
σεων, η συμβατική αξία των δανείων
για τα οποία ζητήθηκε αναστολή
δόσεων ανήλθε σε 11,74 δισεκα-
τομμύρια. Από τα δάνεια αυτά, τα
7,07 δισ. ευρώ ήταν για επιχειρη-
ματίες και το υπόλοιπο 4,67 δισ.
ευρώ ήταν για νοικοκυριά.Τα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια στην Κύπρο
στα τέλη Οκτωβρίου 2020 ανέρχον-
ταν στα 6,3 δισ. ευρώ. Εάν υποθέ-
σουμε λοιπόν πως ένα 10% από τα
«χονδρικά» 12 δισ. δανείων κοκκι-
νήσουν, τότε ο αριθμός των ΜΕΔ
μέχρι το τέλος του χρόνου θα φτάσει
σε ένα ρεαλιστικό σενάριο στα 7,5
δισ. ευρώ. Επειδή όμως το πρόγραμ-
μα αναστολής δανείων συνεχίζει
για μερικές ομάδες δανειοληπτών

που δεν συμμετείχαν στο πρώτο,
δηλαδή αυτό του Μαρτίου 2020, θα
πρέπει να δοθεί «αέρας» και να προ-
ετοιμαστούν οι τράπεζες για δια-
χείριση ενός «pool» κόκκινων δα-
νείων 8 δισεκατομμυρίων ευρώ. Η
μέχρι τώρα εξέλιξη των ΜΕΔ και η
επιστροφή του 70 – 80% των δα-
νειοληπτών στις πληρωμές τους,
τραπεζικές πηγές το χαρακτηρίζουν
«θετικό μήνυμα», κρατώντας όμως
«κάτω» το κεφάλι γιατί η πανδημία
απέδειξε πως τίποτα δεν μπορεί σί-
γουρα να προβλεφθεί. Τραπεζικές
πηγές λοιπόν επιβεβαίωσαν τα πιο

πάνω νούμερα, ωστόσο άφησαν
ανοιχτό το ενδεχόμενο επόμενα κύ-
ματα που ιού να ανατρέψουν το
σκηνικό. Μην ξεχνάμε δε, γινόταν
λόγος για ένα πολύ δυνατό 2021 και
ανάπτυξη της τάξης του 4,5%, με
το δεύτερο κύμα της πανδημίας που
έχει χτυπήσει τα κράτη να είχε άλλη
άποψη. Τα παραπάνω δεδομένα
ισχύουν βάσει των στοιχείων της
δεδομένης περιόδου.

Τα δάνεια του ΕΣΤΙΑ
Η ΚΕΔΙΠΕΣ, όμως, δεν αναμένε-

ται να αναλάβει ένα «pool» δανείων

από 6,3 – 8 δισ. ευρώ που θα υπάρ-
χουν στο εγχώριο τραπεζικό σύ-
στημα στους επόμενους μήνες. Η
ΚΕΔΙΠΕΣ, ως «Βad Βank», θα κληθεί
να αναλάβει μόνο δάνεια τα οποία
θα είναι ως επί τοπλείστονδύσκολα,
από μικρομεσαίες επιχειρήσεις, από
μικρά νοικοκυριά και με εξασφαλί-
σεις πρώτες κατοικίες. Τα μεγάλα
δάνεια από μεγάλους πελάτες οι
τράπεζες θα προχωρήσουν όπως οι
ίδιες γνωρίζουν να τα διαχειρίζονται,
μέσω των ειδικών εταιρειών που
έχουν συνεργασία, ή να τα πωλή-
σουν. Όπως φαίνεται από τα δεδο-

μένα του μορατόριουμ, αναστολή
δανείων αιτήθηκαν συνολικά 50.586
δανειολήπτες, εκ των οποίων οι
44.428 αφορούν νοικοκυριά και οι
6.158 επιχειρήσεις. Βάσει των συ-
νολικών μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων που έχει η Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου παρουσιάζεται πως οι
συνολικές μη εξυπηρετούμενες χο-
ρηγήσεις που έχουν τα νοικοκυριά
ανέρχονται σε 3,16 δισ. ευρώ, οι μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις έχουν 2,36
δισ. ευρώ κόκκινων δανείων και οι
μη χρηματοδοτικές εταιρείες έχουν
2,79 δισ. ευρώ κόκκινων δανείων.

Τα δάνεια που
θα κληθεί να
διαχειριστεί 
η «Bad Bank»
Από 6,3 δισ. που είναι τα ΜΕΔ
αναμένεται να φτάσουν στα 8 δισ.

Θα δημιουργηθεί μία «Bad Bank» μέσω της ΚΕΔΙΠΕΣ, η οποία από τη μία να εξυπηρετεί τα συμφέροντα του κράτους,
δηλαδή να είναι το εργαλείο εφαρμογής της κοινωνικής του πολιτικής, και δεύτερον, να εξυπηρετεί τα συμφέροντα της
ΕΚΤ και ΚΤΚ για ελαχιστοποίηση και σωστή διαχείριση των κόκκινων δανείων. 

Διπλός στόχος
Όπως έχουν διαρρεύσει μέχρι στιγ-
μής τα δεδομένα για τη δημιουργία
της «Βad Βank» μέσω της μετατρο-
πής της ΚΕΔΙΠΕΣ, θα είναι «χοντρά
– χοντρά» από θέμα σχεδιασμού
του κράτους και όχι της Κεντρικής
Τράπεζας, η εξυπηρέτηση – διαχεί-
ριση των δανείων που είτε μπήκαν
στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ, είτε για δάνεια
που για μερικές πρόνοιες μόνο δεν
μπήκαν εντός του Σχεδίου. Το ζή-
τημα πλέον δηλαδή, είναι από τη
μία να δημιουργηθεί μία «Bad
Bank» μέσω της ΚΕΔΙΠΕΣ, η οποία
να εξυπηρετεί τα συμφέροντα του
κράτους, δηλαδή να είναι το εργα-
λείο εφαρμογής της κοινωνικής
του πολιτικής και δεύτερον, να εξυ-
πηρετεί τα συμφέροντα της ΕΚΤ
και ΚΤΚ για ελαχιστοποίηση και
σωστή διαχείριση των κόκκινων
δανείων που έχει το κυπριακό τρα-
πεζικό σύστημα. Είναι ένα εγχείρη-
μα που θα είχε καλύτερη εφαρμο-
γή το 2013 – 2015 εάν και εφόσον
βρίσκονταν οι πόροι για να γίνει,
όμως μετά τη σύσταση της ΚΕΔΙ-
ΠΕΣ από την πώληση του καλού
Συνεργατισμού στην Ελληνική Τρά-
πεζα, υπάρχει κάτι «έτοιμο» το
οποίο μπορεί πράγματι να μετα-
τραπεί σε «Βad Βank» και με ταμει-
ακές ροές θα είναι εύρωστο. Όλες
οι τράπεζες της Κύπρου αναμένε-
ται να συνεργαστούν με αυτό το
σχήμα «Βad Βank» - ΚΕΔΙΠΕΣ, άλ-
λες λιγότερο, άλλες περισσότερο.

<<<<<<

Oλες οι τράπεζες της
Κύπρου αναμένεται να
συνεργαστούν με αυτό
το σχήμα «Βad Βank» -
ΚΕΔΙΠΕΣ, άλλες λιγότε-
ρο, άλλες περισσότερο.
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Ποια είναι η Κωτσόβολος που πρό-
κειται να ανοίξει 2 καταστήματα
στην Κύπρο τους επόμενους μήνες;
Είναι η μεγαλύτερη αλυσίδα τεχνο-
λογίας στην Ελλάδα με 93 φυσικά
καταστήματα καθώς και ένα πρω-
τοποριακό call center, ένα δυναμικό
eshop και το μεγαλύτερο επισκευα-
στικό κέντρο στον κλάδο, που απα-
σχολεί περισσότερους από 2600 αν-
θρώπους. Η εταιρεία, που εξυπηρετεί
περισσότερους από 2.5 εκατομμύρια
πελάτες τον χρόνο, είναι μέλος του
Βρετανικού ομίλου Dixons Carphone.
Μάλιστα, είναι η ταχύτερα αναπτυσ-
σόμενη εταιρεία του ομίλου, ενώ
ορισμένα καταστήματά της θεω-
ρούνται τα καλύτερα του είδους
τους στην Ευρώπη. Η πορεία της
εταιρείας είναι μεγάλη. Αυτό που
την κάνει να ξεχωρίζει είναι η πε-
λατοκεντρική της κουλτούρα και
όλες οι καινοτομικές ενέργειες που
κάνει τα τελευταία χρόνια με στόχο
να προσφέρει μια ολοκληρωμένη
omni-channel εμπειρία σε κάθε πε-
λάτη. Με σύμμαχο την τεχνολογία
έχει υλοποιήσει ήδη σημαντικά έργα
από το σημείο της πώλησης, το last
mile και το after sales. Αξίζει να ανα-
φέρουμε ότι τα τελευταία 6 χρόνια
έχει πετύχει ανάπτυξη 58% ενώ έχει
λάβει περισσότερα από 100 βραβεία
σε όλα τα πεδία της επιχειρησιακής
δράσης της.

Ας τα δούμε αναλυτικότερα. Αρ-
χικά, έχει κάνει σημαντικές επεμ-
βάσεις στα φυσικά της καταστήματα
ώστε να τα μετατρέψει σε σημεία
εμπειρίας όπου οι πελάτες μπορούν
να δοκιμάσουν τα προϊόντα πριν τα
αγοράσουν. Παράλληλα, δημιούρ-
γησε μία νέα αποθήκη 17.000 τ.μ.
στον Ασπρόπυργο Αττικής, με εισα-
γωγή satellite τεχνολογίας με στόχο
τη μεγιστοποίηση του ημερήσιου
όγκου των αποστολών και επένδυσε
σημαντικά στον στόλο τηςπου πλέον
περιλαμβάνει περισσότερα από 200
φορτηγά και 100 vans. Στο κομμάτι

τουtechnical support η Κωτσόβολος
έχει αναπτύξει πολλές πρωτοπορια-
κές υπηρεσίες. Κάποιες από αυτές
είναι οι υπηρεσίες Smart Home που
περιλαμβάνουν αξιολόγηση και βελ-
τιστοποίηση του δικτύου WiFi, εγ-
κατάσταση εσωτερικών καμερών
και θερμοστατών, σύνδεση και πα-
ραμετροποίηση έξυπνων πριζών κα-
θώς και σετάρισμαέξυπνωνλευκών
συσκευών. Αντίστοιχα, διαθέτει και
την πρωτοποριακή υπηρεσία Colour
Calibration για laptop, monitor και
τηλεοράσεις. Οι τεχνικοί της Κω-
τσόβολος ρυθμίζουν τα χρώματα με
εξειδικευμένο αισθητήρα φωτός και
χρώματος, και σύγχρονης τεχνολο-
γίας λογισμικό για την καλύτερη εμ-
πειρία θέασης. 

Στα φυσικά καταστήματα Κω-
τσόβολος οι πελάτες μπορούν να
βρουν τα service corners με την
υπηρεσία Fix & GO για επισκευή
smartphone, tablet, laptop και de-
sktop εντός 1 ώρας με γνήσια ή ανώ-
τερης ποιότητας ανταλλακτικά. Οι
τεχνικοί της εταιρείας χρησιμοποι-
ούν εξειδικευμένο επαγγελματικό
εξοπλισμό για τη διάγνωση και την
επισκευή των συσκευών. 

Στο πλαίσιο του ψηφιακού μετα-
σχηματισμού έχει προχωρήσει σε
σημαντικές επενδύσεις σε πληρο-
φοριακά συστήματα τελευταίας τε-
χνολογίας σε όλο το φάσμα των λει-
τουργιών της που της επέτρεψαν

να παραμείνει Νο1 σε μία εποχή με
αρκετές διαφοροποιήσεις και προ-
κλήσεις.

Η Κωτσόβολος έχει αναπτύξει
εφαρμογές που επιτρέπουν μια προ-
σωποιημένη επαφή με κάθε πελάτη,
είτε αυτός επισκέπτεται ένα κατά-
στημα, καλεί το τηλεφωνικό κέντρο
ή κάνει τις συναλλαγές του μέσω
του eshop. Με τη βοήθεια ειδικών
προγραμμάτων αποθηκεύονται όλες
οι συναλλαγές που έχει ο πελάτης
με την εταιρεία, όπως παραγγελίες,
δωροεπιταγές, service, υπηρεσίες,
αλλά και στοιχεία που θέλει ο ίδιος
να μοιραστεί και θα τον βοηθήσουν
σε μελλοντική του αγορά.

Στον ίδιο άξονα, η εταιρεία έχει
αναπτύξει και υπηρεσίες που διευ-
κολύνουν το ταξίδι του πελάτη είτε
κατά τη συναλλαγή σε ένα κατά-
στημα είτε στην ταχύτερη παραλαβή
των συσκευών που έχει παραγγείλει.
Συγκεκριμένα, μέσω της υπηρεσίας

Pay Express ο πελάτης μπορεί να
εξοφλήσει την αγορά του σε οποι-
οδήποτε σημείο του καταστήματος
μέσω του smartphone του σύμβου-
λου πωλήσεων, χωρίς να περάσει
από ταμείο, με πιστωτική ή χρεω-
στική κάρτα. Αξίζει να αναφερθεί
ότι, χάρη σε αυτή την εφαρμογή
που έχει ήδη βραβευτεί στα Greek
Impact BITE Awards το 2020, το
55% των συναλλαγών της εταιρείας
πλέον είναι paperless. 

Μεταξύ άλλων, η εταιρεία ανέ-
πτυξε και μια ειδική εφαρμογή που
παρακολουθεί -σε πραγματικό χρό-
νο- τις παραγγελίες του eshop και
τα αποθέματα των καταστημάτων
με αποτέλεσμα να είναι σε θέση να
δρομολογεί παραγγελίες από τα κα-
ταστήματα μέσα σε 20 λεπτά, με το
benchmark της αγοράς να βρίσκεται
στις 2 ώρες. Με αυτόν τον τρόπο η
εταιρεία παραδίδει παραγγελίες που
πραγματοποιούνται μέχρι τις 13:00

την ίδια ημέρα στο σπίτι του πελάτη
ή μέσα σε 24 ώρες εφόσον ολοκλη-
ρωθεί αργότερα μέσα στην ημέρα. 

Η Κωτσόβολος ξεκίνησε τον
Οκτώβριο του 2020 και την πρωτο-
βουλία «Τεχνολογία Χωρίς Εμπόδια»
που σκοπό έχει να κάνει την τεχνο-
λογία προσβάσιμη σε άτομα με ανα-
πηρίες. Η πρωτοβουλία περιλαμβάνει,
μεταξύ άλλων, την αναβάθμιση των
καταστημάτων της για να προσφέ-
ρουν ένα υψηλό επίπεδο προσβα-
σιμότητας και εμπειρίας στους αν-
θρώπους με κινητικά προβλήματα.
Ήδη τα πρώτα 10 καταστήματα
στην Ελλάδα έχουν αναγνωριστεί
ως προσβάσιμα στα άτομα με κινη-
τικές αναπηρίες από την ΕΛΕΠΑΠ.
Αναμένουμε και τα 2 καταστήματα
που θα ανοίξουν στην Κύπρο να
είναι προσβάσιμα σε άτομα με κι-
νητικές αναπηρίες. Επιπλέον, έχει
εισαγάγει ειδικό μενού προσβασι-
μότητας στο site της, αναδεικνύει

τεχνολογίες προσβασιμότητας σε
συσκευές όπως laptops, smartphones
και τηλεοράσεις και εκπαιδεύει τους
ανθρώπους της για να προσφέρουν
την καλύτερη δυνατή εξυπηρέτηση. 

Όσον αφορά στην εκπαίδευση,
η Κωτσόβολος επενδύει στη διαρκή
ανάπτυξη και εξέλιξη των ανθρώπων
της. Αξιοποιώντας εταιρική τεχνο-
γνωσία, συνεργασίες με αναγνωρι-
σμένα πανεπιστήμια και εκπαιδευ-
τικούς φορείς, καθώς και νέες τε-
χνολογίες και Learning Experience
Platforms, η εταιρεία πραγματοποιεί
περισσότερες από 50.000 ώρες εκ-
παίδευσης τον χρόνο, ενώ διαθέτει
2 υπερσύγχρονα εκπαιδευτικά κέν-
τρα σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Τα
προγράμματα Ανάπτυξης και Εκ-
παίδευσης, αυτή τη χρονιά, πραγ-
ματοποιήθηκαν μέσω της πλατφόρ-
μας Microsoft Teams. 

Αυτή η στρατηγική ανάπτυξης
των ανθρώπων της φαίνεται πώς εί-
ναι ουσιαστική καθώς κάθε χρόνο,
το 70% των θέσεων στελεχών, σε
όλες τις βαθμίδες και τμήματα, κα-
λύπτονται από εσωτερικές αναβαθ-
μίσεις.

Παράλληλα με την εκπαίδευση,
η εταιρεία κάνει και πολλές δράσεις
για την ψυχική και σωματική ευεξία,
την προσωπική ενδυνάμωση και
την κοινωνική ευαισθητοποίηση
των ανθρώπων της μέσω του προ-
γράμματος «Better Me, Better Team».
Το πρόγραμμα περιλαμβάνει μεταξύ
άλλων wellbeing workshops, γραμμή
στήριξης και συμβουλευτικής από
εξειδικευμένους  ψυχολόγους, και
διατροφολόγους καθώς και φυσικές
δραστηριότητες. 

Η Κωτσόβολος έχει ήδη ξεκινήσει
την αναζήτηση της ομάδας που θα
στελεχώσει τα 2 καταστήματα που
θα ανοίξουν τους επόμενους μήνες
στην Κύπρο. Για όποιον ενδιαφέρεται
να γίνει μέλος της οικογένειας της
Κωτσόβολος μπορεί να μάθει πε-
ρισσότερα στο career.kotsovolos.gr.

Καλωσορίζουμε την Κωτσόβολος στην Κύπρο
H εταιρεία απασχολεί περισσότερους από 2600 ανθρώπους και εξυπηρετεί 2,5 εκατομμύρια πελάτες τον χρόνο

Η Κωτσόβολος έχει ήδη ξεκινήσει την αναζήτηση της ομάδας που θα στελεχώσει τα 2 καταστήματα που θα ανοίξουν
τους επόμενους μήνες στην Κύπρο.

<<<<<<

Η Κωτσόβολος ξεκίνησε
τον Οκτώβριο του 2020
και την πρωτοβουλία
«Τεχνολογία Χωρίς
Εμπόδια» που σκοπό
έχει να κάνει την τεχνο-
λογία προσβάσιμη
σε άτομα με αναπηρίες. 

ΠΡΟΩΘΗΤΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Πριν από δύο εβδομάδες, η Cyta
ανακοίνωσε την λειτουργία του δι-
κτύου 5G, σηματοδοτώντας τη νέα
εποχή στον τομέα των τηλεπικοι-
νωνιών και του διαδικτύου. Πέρα
από το ερώτημα του κάτω από ποιες
προϋποθέσεις μπορούν οι χρήστες
να αξιοποιήσουν το νέο δίκτυο,
ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει
η απάντηση των άλλων τριών πα-
ρόχων που έχουν εξασφαλίσει την
σχετική άδεια. 

Οι σχεδιασμοί και οι κινήσεις
τους είναι χαρτιά που δεν θέλουν
ακόμα να ανακοινώσουν. Ωστόσο,
σύμφωνα με πληροφορίες, αναμέ-
νεται ότι μέχρι το καλοκαίρι οι εξε-
λίξεις θα είναι ραγδαίες. Βάσει εκτι-
μήσεων του αρμόδιου Υφυπουρ-
γείου Καινοτομίας, τα πρώτα δίκτυα
από όλους τους παρόχους, θα ανα-
πτυχθούν μέχρι τον Ιούνιο. Εξάλ-
λου, μέχρι τον Ιούνιο, σταδιακά
όλα τα μοντέλα συσκευών 5G που
κυκλοφορούν στην τοπική αγορά
θα πιστοποιηθούν με το νέο δί-
κτυο.

Πληθυσμιακή κάλυψη
Ένα τρίτο θέμα που προκύπτει

είναι η πληθυσμιακή κάλυψη που
θα παρέχει το δίκτυο των υπόλοι-
πων εταιρειών. 

Η Cyta ήδη ανακοίνωσε πληθυ-
σμιακή κάλυψη στο 70%, καλύ-
πτοντας τις υποχρεώσεις της ως
το 2025. Θα πρέπει να θεωρείται
βέβαιο ότι από την στιγμή που βγή-
κε η Cyta με πληθυσμιακή κάλυψη
70% και 90% μέχρι τέλος του χρό-
νου, ανάλογη εμβέλεια θα έχουν
και τα υπόλοιπα δίκτυα. Αυτό εν-
δεχομένως να καθυστερήσει το
λανσάρισμα των δικών τους δι-
κτύων, ούτως ώστε να μπουν δυ-
ναμικά στην αγορά του νέου δι-

κτύου. Εξάλλου, όλοι οι πάροχοι
έχουν υποχρέωση στη βάση της
αδειοδότησης μέχρι το 2025 να
έχουν 70% πληθυσμιακή κάλυψη
καθώς επίσης στους αυτοκινητό-
δρομους και τις κύριες οδικές αρ-
τηρίες με ταχύτητα λήψης ≥100
Mbps. Από εκεί και πέρα, το κράτος
στοχεύει στην κάλυψη όλων των
οργανωμένων κοινοτήτων στα
πλαίσια του εθνικού ευρυζωνικού

πλάνου, ακόμη και σε απομακρυ-
σμένες περιοχές, τις οποίες δεν θα
καλύψουν τα δίκτυα των παρόχων.
Αυτό θα γίνει μέσω διαγωνισμού,
και με την εξασφάλιση ευρωπαϊκών
κονδυλίων. Είναι κάτι που βρίσκεται
σε πολύ αρχικά στάδια καθώς θα
πρέπει να προχωρήσουν πρώτα
στους σχεδιασμούς όλοι οι πάροχοι. 

Μόνο ψηλές ταχύτητες
Τι σημαίνει όμως η λειτουργία

του δικτύου 5G στην καθημερινό-
τητά μας; Προς το παρόν τίποτε
περισσότερο από υψηλότερες τα-
χύτητες διαδικτύου αναφέρει ο
Επίτροπος Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδρομείου Γιώργος Μιχαηλίδης,
αφού μέχρι στιγμής δεν υπάρχουν
υπηρεσίες που να βασίζουν την

λειτουργία τους στο 5G.Αυτές τις
υπηρεσίες θα τις προσφέρουν οι
εταιρείες και θα ζητήσουν την υπο-
δομή από τους παρόχους. Αυτή
την στιγμή, για παράδειγμα, όλες
οι πόλεις είναι στη διαδικασία κα-
ταρτισμού στρατηγικής υπό την
εποπτεία του Υφυπουργείου Και-
νοτομίας για τις έξυπνες πόλεις.
Έχουν ήδη υποβληθεί προτάσεις
ύψους 40 εκατομμυρίων ευρώ στο
Ταμείο Ανάκαμψης για αυτό, ενώ
ήδη κάποιοι δήμοι έχουν έτοιμες
υπηρεσίες που μπορούν να ενερ-
γοποιηθούν με τα 5G, τους επόμε-
νους μήνες. Αυτό μπορεί να γίνει
άμεσα.  Σε πιο μακροπρόθεσμο επί-
πεδο τοποθετείται η χρήση του 5G
στη ρομποτική χειρουργική. 

Θα αλλάξουν τα πακέτα
Πάντως, θα πρέπει να αναμέ-

νεται ότι με την εφαρμογή των δι-
κτύων 5G οι εταιρείες θα πρέπει
να προχωρήσουν και σε αναπρο-
σαρμογή των πακέτων τους, καθώς
οι χρήστες αξιοποιώντας το δίκτυο
θα χρησιμοποιούν μεγαλύτερους
όγκους δεδομένων διαδικτύου. Κά-
πως έτσι τα πακέτα των 2GB δεν
θα είναι πλέον αρκετά για τους
χρήστες, αφού θα τελειώνουν τις
πρώτες μέρες του μήνα. Αυτό έμ-
μεσα θα μπορούσε να οδηγήσει σε
αύξηση της προτίμησης πλάνων
με απεριόριστα δεδομένα, τα οποία
ωστόσο έχουν και το ψηλότερο κό-
στος. 

Ο κ. Μιχαηλίδης επισημαίνει
ότι το κόστος χρήσης του διαδι-
κτύου είναι ένα σοβαρό θέμα το
οποίο οι πάροχοι θα πρέπει να εξε-
τάσουν και να αναπροσαρμόσουν
τις τιμές τους. Επισήμανε μάλιστα
ότι βάσει των τελευταίων μετρή-
σεων, η Κύπρος είναι η ακριβότερη
χώρα της Ευρώπης στην χρήση
δεδομένων.

Περισσότερο 5G μέχρι το καλοκαίρι
Aνοιξε το χορό η Cyta, προχωρούν με τους σχεδιασμούς τους και οι υπόλοιπες εταιρείες που εξασφάλισαν άδειες

Epic
Με προσεγμένα βήματα προχωρά
στην υλοποίηση του δικτύου 5G
η Epic. Μετά από τέσσερις δια-
κρίσεις του δικτύου της Epic από
τους δύο διεθνείς ομίλους Ookla
και umlaut τους τελευταίους επτά
μήνες, η εταιρεία αναμένεται ότι
θα επικεντρωθεί στην ανάπτυξη
του νέου δικτύου 5G. Χωρίς να δί-
νει σαφή χρονοδιαγράμματα, η
εταιρεία αναφέρει ότι σύντομα θα
είναι έτοιμη να παρουσιάσει το
νέο δίκτυο. Όπως αναφέρει, αυτό
θα γίνει όταν οι καταναλωτές είναι
έτοιμοι να απολαύσουν πραγμα-
τικά τις δυνατότητες του νέου δι-
κτύου.

Cablenet
Έχοντας προχωρήσει σε μια τερά-
στια επένδυση για την υλοποίηση
του δικτύου 5G, η Cablenet είναι
σε ετοιμότητα να προσαρμόσει τις
υπηρεσίες της όταν οι δυνατότητες
θα είναι κατάλληλες. Η εταιρεία
αναφέρει ότι αναμένει την αγορά
της Κύπρου να είναι έτοιμη να
επωφεληθεί στο μέγιστο όλα τα
οφέλη της νέας τεχνολογίας. Επι-
σημαίνει ότι η αξιοποίηση του δι-
κτύου 5G θα γίνει σταδιακά αξιο-
ποιώντας τις κατάλληλες προϋπο-
θέσεις, όπως η δημιουργία και ανά-
πτυξη συγκεκριμένων εφαρμογών
και συσκευών που θα υποστηρί-
ζουν το συγκεκριμένο δίκτυο.

Primetel
Με συνολικό τίμημα 8,5 εκατ. ευρώ
η Primetel έχει εξασφαλίσει τα δι-
καιώματα χρήσης Φάσματος Ρα-
διοσυχνοτήτων για τη λειτουργία
δικτύου 5G και δρομολογεί τις διερ-
γασίες για τη μετάβαση στη νέα
εποχή. Βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη
η ανάπτυξη του νέου υπερσύγχρο-
νου δικτύου κινητής της Primetel
σε όλη την Κύπρο με συνολική
επένδυση 70 εκατ. ευρώ. Το στρα-
τηγικό πλάνο δεν περιορίζεται μόνο
στις συμβατικές υποχρεώσεις για
ανάπτυξη και λειτουργία δικτύων,
αλλά στοχεύει επίσης στη δημιουρ-
γία της υποδομής για αξιοποίηση
του 5G σε χρήστες και εταιρείες.

Πώς τοποθετούνται οι εταιρείες

Κλειστά διατηρούν τα χαρτιά τους οι υπόλοιπες εταιρείες, οι οποίες προετοιμάζονται χωρίς να δίνουν σαφή
χρονοδιαγράμματα για τους σχεδιασμούς τους. 

<<<<<<

Oλοι οι πάροχοι έχουν
υποχρέωση στη βάση
της αδειοδότησης 
μέχρι το 2025 να έχουν
70% πληθυσμιακή 
κάλυψη καθώς επίσης
στους αυτοκινητόδρο-
μους και τις κύριες 
οδικές αρτηρίες. 
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Εν μέσω πανδημίας Κύπρος και Ελ-
λάδα μπορούν να συνεργαστούν
στην αμφίδρομη προώθηση του-
ριστών αναφέρει ο Χάρης Θεοχάρης.
Στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
Υπουργός Τουρισμού της Ελλάδας
απορρίπτει την εφαρμογή ενός υγει-
ονομικού «διαβατηρίου» στα ταξίδια
υποστηρίζοντας την ιδέα ενός πι-
στοποιητικού εμβολιασμού ως επι-
λογή της Ε.Ε. 
-Με την πανδημία να βρίσκεται
σε μια κρίσιμη καμπή, μπορεί
να γίνει μια εκτίμηση για το
τουριστικό καλοκαίρι 2021;

-Ακριβώς όπως το θέτετε, η παν-
δημία βρίσκεται σε μια κρίσιμη
καμπή. Με αυτό ως δεδομένο, όλη
μας η προσοχή εστιάζεται στο πώς
θα ανοίξουμε τον τουρισμό. Και
δευτερευόντως στο πότε. Όταν λοι-
πόν είμαστε βέβαιοι ότι έχουμε εγ-
καταστήσει ένα πλαίσιο απόλυτης
ασφάλειας για τον φιλοξενούμενο,
τον εργαζόμενο και κάθε πολίτη,
θα είμαστε σε θέση να ανοίξουμε

τον τουρισμό. H αίσθησή μου είναι
ότι το 2021 θα είναι καλύτερο από
την περσινή χρονιά. Κι αυτό το λέω
βάσει αντικειμενικών δεδομένων:
Φέτος έχουμε εμβόλια και γρήγορα
τεστ. Τα μέσα αυτά είναι πολύτιμα
και θα έχουν καταλυτικό ρόλο. Επί-
σης, είναι εργαλεία που δεν είχαμε
πέρσι στη διάθεσή μας -και παρ’
όλα αυτά ανοίξαμε τον τουρισμό
ενισχύοντας το brand της χώρας.
-Η περιοχή της Μεσογείου απο-
τελεί για την διεθνή τουριστική
αγορά εναλλακτική επιλογή για
τον τομέα των ταξιδιών;

-Ασφαλώς. Ακόμη και στην περ-
σινή έξαρση της πανδημίας, του-
λάχιστον σε ό,τι αφορά στην Ελ-
λάδα, αποδείχθηκε ότι η πρώτη επι-
λογή διαφυγής για τους Βορειοευ-
ρωπαίους είναι η Μεσόγειος. Η
τάση αυτή θα ενισχυθεί ακόμη πε-
ρισσότερο φέτος μόλις οι υγειονο-
μικές συνθήκες το επιτρέψουν. Από
τις επαφές που έχουμε όλο αυτό το
διάστημα με παράγοντες της παγ-
κόσμιας τουριστικής αγοράς, φαί-
νεται ότι χώρες όπως η Ελλάδα και
η Κύπρος έχουν ανέβει στην κλί-
μακα των προτιμήσεών τους. Σε
αυτό συνέτεινε, φυσικά, η σοβα-
ρότητα που επιδείξαμε στην αντι-
μετώπιση της πανδημίας.
-Οι τουριστικές αγορές της πε-
ριοχής, στο περιβάλλον που
ζούμε, μπορούν να λειτουργή-
σουν ανταγωνιστικά ή εάν μπο-
ρούν να συνεργαστούν;

-Όλοι θέλουμε να ξεπεράσουμε
το ταχύτερο δυνατόν την κρίση
που προκάλεσε η πανδημία. Θεωρώ
πως θα έχουμε μεγαλύτερο όφελος
εάν σχεδιάσουμε τις κατάλληλες

συνεργασίες, παρά εάν επιδοθούμε
σε έναν τυφλό και αδιέξοδο αντα-
γωνισμό. Τελευταία παρατηρούμε
όλο και πιο συχνά ότι σε πολλούς
κλάδους της οικονομικής δραστη-
ριότητας, σε παγκόσμιο επίπεδο,
δημιουργούνται συμμαχίες οι οποίες
πολλές φορές ξαφνιάζουν -ακόμη
και μεταξύ ανταγωνιστών στην ίδια
αγορά. Το ίδιο θα μπορούσε να επι-
τευχθεί στον κλάδο του τουρισμού,
π.χ. για την προστασία των επιχει-
ρήσεων και τη συγκράτηση των τι-
μών από μια ανεξέλεγκτη μείωση,
εξαιτίας της αυξημένης προσφοράς
στην μετά-Covid 19 περίοδο.
-Ελλάδα και Κύπρος έχουν πε-
ριθώρια συνεργασίας στον του-
ριστικό τομέα και αν ναι, ποια
είναι αυτά;

-Πιστεύω ακράδαντα ότι υπάρ-
χουν μεγάλες δυνατότητες συντο-
νισμού ανάμεσα σε Ελλάδα και Κύ-

προ, ειδικά για τον τουρισμό. Η αν-
ταλλαγή τεχνογνωσίας, τόσο για
τα υγειονομικά πρωτόκολλα όσο
και ευρύτερα, π.χ. για τη διαφήμιση,
την επαγγελματική εκπαίδευση,
ακόμη και την προώθηση τουρι-
στών από την Ελλάδα στην Κύπρο
και αντίστροφα, είναι δράσεις οι
οποίες θα μπορούσαν να αναπτυχ-
θούν σε έναν κοινό δίαυλο. Αμφό-
τερες οι πλευρές θα επωφελούνταν
από κάτι τέτοιο.
-Μπορείτε να μας πείτε πώς ο
Κύπριος τουρίστας ή ταξιδιώτης
θα ταξιδεύει για Ελλάδα από
το Πάσχα και μετά;

-Η πρόταση και η ανάλογη πρω-
τοβουλία του πρωθυπουργού, Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, αφορά στην
εφαρμογή ενός πανευρωπαϊκού πι-
στοποιητικού για τον εμβολιασμό.
Με την καθιέρωση αυτού του εγ-
γράφου, Ελλάδα και Κύπρος, ως μέ-

λη της ΕΕ, θα κληθούν να εφαρμό-
σουν το μέτρο. Και, βάσει αυτού,
θα εκτελούνται οι μετακινήσεις
των τουριστών μεταξύ των δύο χω-
ρών -σαφέστατα με λιγότερες δια-
τυπώσεις, ελέγχους και δυσάρεστες
καθυστερήσεις.
-Το υγειονομικό «διαβατήριο»
για ταξίδια μεταξύ Κύπρου και
Ελλάδας είναι πάνω στο τρα-
πέζι;

-Δεν υπάρχει υγειονομικό «δια-
βατήριο» όπως το αναφέρετε, ούτε
καν σαν σκέψη. Παρακαλώ επι-
τρέψτε μου να διορθώσω μια πα-
ρανόηση: Το πιστοποιητικό εμβο-
λιασμού δεν προτείνεται σαν «δια-
βατήριο». Ως ελληνική κυβέρνηση
παραμένουμε αφοσιωμένοι στην
ιδέα της ελεύθερης μετακίνησης,
στο σεβασμό της προσωπικότητας
και της αξιοπρέπειας κάθε ταξιδιώ-
τη. Το πιστοποιητικό απλώς θα εξα-

σφαλίζει ότι, όποιος τουρίστας έχει
εμβολιαστεί, θα παρακάμπτει κά-
ποιες υποχρεωτικές -λόγω φροντί-
δας για την υγειονομική ασφάλεια-
διαδικασίες.
-Μπορεί το πιστοποιητικό εμ-
βολιασμού να αποτελέσει ένα
ασφαλές υγειονομικό εργαλείο
που θα τύχει ευρύτερης εφαρ-
μογής προκειμένου να απλου-
στευθούν οι υφιστάμενες δια-
δικασίες;

-Η καθιέρωση του πιστοποιητι-
κού εμβολιασμού είναι μονόδρομος.
Απλοποιεί και διευκολύνει διαδι-
κασίες, οι οποίες είναι κρίσιμης ση-
μασίας, ειδικά για τον τουρισμό.
Ας φανταστούμε έναν πραγματικό
άνθρωπο, ο οποίος έχει εμβολιαστεί
και, κατά τεκμήριο, είναι επαρκώς
θωρακισμένος απέναντι στην Co-
vid-19. Με ένα πιστοποιητικό εμ-
βολιασμού στα χέρια του, το οποίο

θα του ανοίγει δρόμους, θα τον
απαλλάσσει από την ανασφάλεια
και τις ενοχλητικές καθυστερήσεις,
θα αποφασίσει να ταξιδέψει πολύ
πιο εύκολα από κάποιον συμπολίτη
του χωρίς πιστοποιητικό. Είναι τόσο
απλό.
-Τουρίστες από άλλες χώρες
που είναι εμβολιασμένοι θα
τυγχάνουν διαφορετικής μετα-
χείρισης από άλλους που δεν
έχουν εμβολιαστεί;

-Η εφαρμογή του πιστοποιητικού
εμβολιασμού είναι κάτι που η Ελλάδα
προωθεί σαν ένα μέτρο που θα πρέ-
πει να υιοθετηθεί κεντρικά. Προς
αυτή την κατεύθυνση πιέζουμε,
κατ’ αρχάς μέσω του πρωθυπουργού,
ο οποίος θέτει με επιμονή το ζήτημα
στην ηγεσία της ΕΕ. Αλλά και εκ
μέρους του ελληνικού Υπουργείου
Τουρισμού, με δικές μου άμεσες πα-
ρεμβάσεις, προσπαθούμε να κινη-
τοποιήσουμε τους διεθνείς οργα-
νισμούς, όπως τον Παγκόσμιο Ορ-
γανισμό Τουρισμού, με στόχο την
οικουμενική καθιέρωση του πιστο-
ποιητικού. Έτσι ώστε να εξαλει-
φθούν πολύ γρήγορα οι αναπόφευ-
κτες διαφορές στις διαδικασίες υπο-
δοχής των τουριστών, ανάμεσα σε
εμβολιασμένους και μη.
-Κάποιες ευρωπαϊκές χώρες
από τις οποίες η Μεσόγειος αντ-
λεί τουρίστες δεν επικροτούν
την υιοθέτηση του υγειονομι-
κού «διαβατηρίου». Τι θα πράξει
η Ελλάδα με τις περιπτώσεις
αυτές;

-Δεν κλείνουμε την πόρτα σε
κανέναν. Όλοι οι επισκέπτες είναι
ευπρόσδεκτοι στη χώρα μας. Ωστό-
σο, είναι ζήτημα ατομικής και συλ-
λογικής ευθύνης να κάνουμε, ο κα-
θένας από τη δική του πλευρά, το
μέγιστο δυνατόν ώστε να παραμεί-
νουμε ασφαλείς και υγιείς. Από την
άλλη, βλέπω με χαρά πως όλο και
περισσότερες χώρες υιοθετούν την
πρότασή μας, κάποιες αλλάζοντας
τη θέση τους θεαματικά όπως το
Ηνωμένο Βασίλειο, με τις τελευταίες
δηλώσεις του Boris Johnson.
-Ποιο ποσοστό αφίξεων μπορεί
να θεωρηθεί επιτυχία, υπό τις
παρούσες συνθήκες, για την
επόμενη τουριστική περίοδο;

-Επιτυχία μπορεί να θεωρηθεί
μόνο το ασφαλές ταξίδι, η ασφαλής
παραμονή και η ασφαλής επιστρο-
φή κάθε επισκέπτη που θα επιλέξει
τη χώρα μας για τις διακοπές του
αυτή την τόσο δύσκολη και παρά-
ξενη χρονιά.
-Έχετε ένα μήνυμα για τον Κύ-
πριο τουρίστα για τον οποίο η
Ελλάδα αποτελεί την πρώτη
επιλογή εκτός Κύπρου;

-Είναι το ίδιο μήνυμα που στέλ-
νουμε όχι μόνο σε κάθε Κύπριο ο
οποίος ανυπομονεί να ταξιδέψει
στην Ελλάδα, αλλά και σε κάθε Έλ-
ληνα που περιμένει για να μπει στο
αεροπλάνο για Λάρνακα: Ας έχουμε
όλοι κουράγιο και υπομονή ως το
φινάλε αυτής της επώδυνης περι-
πέτειας. Πιστεύω ότι πλησιάζουμε
στην έξοδο. Ας μείνουμε ασφαλείς
ώστε να φέρουμε πιο κοντά τη στιγ-
μή που θα απολαύσουμε πάλι τη
μοναδική χαρά του ταξιδιού.

Μονόδρομος το πιστοποιητικό εμβολιασμού 
Χάρης Θεοχάρης: Το τουριστικό προϊόν της Μεσογείου θα αποτελέσει και για το 2021 επιλογή για τους ευρωπαίους 

<<<<<<

Ας έχουμε όλοι κουρά-
γιο και υπομονή ως το
φινάλε αυτής της επώ-
δυνης περιπέτειας. Τις τουριστικές προοπτικές για το 2021 καθώς και το πλαίσιο συνεργασίας Κύπρου και Ελλάδας περιγράφει στη συνέντευξή του στην «Κ» ο υπουργός Τουρι-

σμού Χάρης Θεοχάρης.

Υπόδειγμα στρατηγικής η συμφωνία με Ισραήλ
-Τι σημαίνει για την Ελλάδα

η τουριστική αγορά του Ισ-
ραήλ;

-Ως προς τον αριθμό των αφί-
ξεων στην Ελλάδα, κατά την πε-
ρίοδο προ πανδημίας, το 2019, οι
τουρίστες από το Ισραήλ ξεπέρα-
σαν τους 700.000. Βάσει αυτού
του αριθμού -ο οποίος, όπως γνω-
ρίζουμε, θα αυξανόταν εάν δεν
είχε παρεμβληθεί η πανδημία- το
Ισραήλ κατατάσσεται μέσα στις
10 μεγαλύτερες αγορές για τον
ελληνικό τουρισμό. Συνεπώς, για
εμάς η συνεργασία, σε πολλά επί-

πεδα και η σύσφιξη των δεσμών
μας με τη συγκεκριμένη χώρα
είναι πολύ σημαντική. Επιπλέον,
με τη συμφωνία που μόλις υπο-
γράψαμε, θα έλεγα ότι η σχέση
μας με το Ισραήλ λειτουργεί σαν
υπόδειγμα της στρατηγικής μας.
Με εξωστρέφεια, με επίσημες,
ευέλικτες και ωφέλιμες για κάθε
πλευρά συνεργασίες στον ευρύ-
τερο χώρο της Μεσογείου.
-Καταλήξατε σε κάποιες απο-
φάσεις ή συμφωνίες κατά την
πρόσφατη επίσκεψή σας στο
Ισραήλ;

-Είναι γνωστό ότι το Ισραήλ
προηγείται διεθνώς στην κούρσα
των εμβολιασμών και η απαλλαγή
από τις διατυπώσεις για τους ει-
σερχόμενους επισκέπτες στην Ελ-
λάδα είναι μια ασφαλής πρακτική.
Πέραν αυτού, όμως, με το Ισραήλ
επισφραγίσαμε την κοινή μας αν-
τίληψη σε μια σειρά από ζητήματα
τουριστικής ανάπτυξης. Επιγραμ-
ματικά, αναφέρω τη συνεργασία
σε επίπεδο εθνικών αρχών, δη-
μόσιων αλλά και ιδιωτικών φορέ-
ων, καθώς και την ανταλλαγή πλη-
ροφοριών για την προώθηση και

τη διαφήμιση. Στο εξής θα υπάρχει
διαρκής επικοινωνία ως προς την
τουριστική νομοθεσία, την δημι-
ουργία προϋποθέσεων καινοτο-
μίας, βιώσιμης και ψηφιακής ανά-
πτυξης προς όφελος των μικρο-
μεσαίων και νεοφυών επιχειρή-
σεων. Σημαντικές είναι επίσης οι
βάσεις που θέτουμε για κοινές
πρακτικές στον τομέα της εκπαί-
δευσης τουριστικών στελεχών,
αλλά και της συντονισμένης εκ-
προσώπησης Ελλάδας και Ισραήλ
στον ΠΟΤ και άλλους διεθνείς ορ-
γανισμούς.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τι και αν άνοιξε η Κύπρος τα σύνορά
της από το πρώτο δεκαήμερο του
Ιουνίου για να υποδεχθεί τουρισμό,
τα έσοδα από αυτό τον πνεύμονα
της κυπριακής οικονομίας για το
2020 συνολικά θα περιοριστούν
στα 400 εκατομμύρια ευρώ. Μπορεί
τα δεδομένα για τα έσοδα του Δε-
κεμβρίου του 2020 να μην έχουν
βγει, ωστόσο τα δεδομένα μέχρι
το Νοέμβριο του 2020 που δείχνουν
την τάση δεν αναμένεται να δια-
φοροποιήσουν την κατάσταση δε-
δομένου ότι το Δεκέμβριο η Κύπρος
ήταν «κλειστή». Μέχρι το Νοέμβριο
του 2020, λοιπόν, τα έσοδα από
τον τουρισμό για την περίοδο από
την αρχή του περασμένου χρόνου
υπολογίζονται σε 382,9 εκατ. ευρώ
σε σύγκριση με 2,62 δισ. ευρώ την

αντίστοιχη περίοδο του 2019, ση-
μειώνοντας μείωση 85,4%. Το Δε-
κέμβριο τα έσοδα αναμένεται να
είναι από 6,6 εκατ. ευρώ που κα-
τέγραψε ο Νοέμβριος, μέχρι και
25,6 εκατ. ευρώ που είχε καταγρά-
ψει ο Μάρτιος του 2020, δηλαδή
μήνας στον οποίο ήρθε ο ιός στην
Κύπρο και ξεκίνησαν οι περιορι-
σμοί. Το Δεκέμβριο στην Κύπρο
όπως και σε άλλες χώρες υπήρχαν
σκληροί περιορισμοί, άρα δεν μπο-
ρεί να δικαιολογηθεί καλύτερη επί-
δοση στα έσοδα από αυτά του Μαρ-
τίου του 2020. Σημειώνεται πως,
για την περίοδο Ιανουαρίου – Δε-
κεμβρίου 2019, τα έσοδα από τον
τουρισμό υπολογίστηκαν σε 2,68
δισ. ευρώ. Την ίδια ώρα, παρόλες
τις προσπάθειες της χώρας να απο-
δείξει πως το καλοκαίρι ήταν πλή-
ρως ασφαλές, δεν κατάφερε να

προσελκύσει το απαιτούμενο του-
ριστικό ρεύμα (δεδομένης και της
παγκόσμιας κατάστασης) και τα
αποτελέσματα για τους τρεις κα-

λοκαιρινούς μήνες ήταν απογοη-
τευτικά. Τα έσοδα από τον τουρισμό
τον Ιούνιο 2020 έφθασαν τα 6,7
εκατ. σε σύγκριση με 350,4 εκατ.

τον αντίστοιχο μήνα του 2019, ση-
μειώνοντας μείωση της τάξης του
98,1%. Τα έσοδα από τον τουρισμό
τον Ιούλιο 2020 έφθασαν τα 42,5
εκατ. σε σύγκριση με 422,0 εκατ.
τον αντίστοιχο μήνα του 2019, ση-
μειώνοντας μείωση της τάξης του
89,9%. Τα έσοδα από τον τουρισμό
τον Αύγουστο 2020 έφθασαν τα
71,1 εκατ. σε σύγκριση με 431,6
εκατ. τον αντίστοιχο μήνα του
2019, σημειώνοντας μείωση της
τάξης του 83,5%. 

Συνεχίστηκε το καλοκαίρι
Επειδή όμως το κυπριακό κα-

λοκαίρι κρατάει περισσότερο, ο
Σεπτέμβριος και ο Οκτώβριος ήταν
μήνες που προσμέτρησαν πολύ θε-
τικά στα τουριστικά έσοδα. Τα έσο-
δα από τον τουρισμό τον Σεπτέμ-
βριο 2020 έφθασαν τα 63,3 εκατ.

σε σύγκριση με 377,2 εκατ. τον αν-
τίστοιχο μήνα του 2019, σημει-
ώνοντας μείωση της τάξης του
83,2%. 

Τα έσοδα από τον τουρισμό τον
Οκτώβριο 2020 έφθασαν τα 77,4
εκατ. σε σύγκριση με 299,4 εκατ.
τον αντίστοιχο μήνα του προηγού-
μενου χρόνου, σημειώνοντας μεί-
ωση της τάξης του 74,1%. Αξίζει
να σημειωθεί πως, όπως αναφέρει
και η Στατιστική Υπηρεσία, με
βάση τα διατάγματα που εκδόθηκαν
από την Κυπριακή Κυβέρνηση για
ανάσχεση της εξάπλωσης της παν-
δημίας του κορωνοϊού, είχε απα-
γορευθεί η είσοδος στη Δημοκρατία
διαφόρων κατηγοριών προσώπων,
συμπεριλαμβανομένων και των
τουριστών, για την περίοδο 15/3-
8/6/2020. ‘Εκτοτε υπήρξε σταδιακή
άρση των μέτρων.

Γύρω στα 400 εκατ. ευρώ τα έσοδα τουρισμού το 2020

Παρόλες τις προσπάθειες της χώρας να αποδείξει πως το καλοκαίρι ήταν πλή-
ρως ασφαλές, δεν κατάφερε να προσελκύσει το απαιτούμενο τουριστικό ρεύ-
μα (δεδομένης και της παγκόσμιας κατάστασης) και τα αποτελέσματα για τους
τρεις καλοκαιρινούς μήνες ήταν απογοητευτικά.
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Με ολοένα και περισσότερες προϋ-
ποθέσεις και «κόφτες» θα εμπλου-
τίζονται από εδώ και στο εξής τα 
μέτρα στήριξης που θα εφαρμο-
στούν, σε μια προσπάθεια όλοι οι 
διαθέσιμοι πόροι να διοχετευτούν 
στοχευμένα στους επαγγελματίες, 
στις επιχειρήσεις και στα νοικοκυ-
ριά που θα έχουν υποστεί πιο έντο-
να τις συνέπειες της κρίσης. 

Η επιδότηση των παγίων δαπα-
νών θα αφορά τις επιχειρήσεις που 
θα έχουν φορτωθεί ζημίες μέσα 
στην πανδημία, οι οποίες μάλιστα 
θα συνδυάζονται με σημαντική μεί-
ωση τζίρου. Το δικαίωμα στις ανα-
στολές συμβάσεων εργασίας –άρα 
ανάληψης από το κράτος του μισθο-
λογικού κόστους– ήδη αναγνωρίζε-
ται σε κλάδους που έχουν σημαντι-
κή μείωση εσόδων, ενώ σταδιακά 
τα κριτήρια θα «σφίξουν» ώστε η 
διερεύνηση να γίνεται σε επίπε-
δο επιχείρησης: δικαίωμα δηλαδή 
αναστολής συμβάσεων εργασίας θα 
έχουν επιχειρήσεις που αποδεδειγ-
μένα έχουν σημαντική μείωση εσό-
δων και όχι επιχειρήσεις που έχουν 
συγκεκριμένο ΚΑ∆ πληττόμενου.

Η επιδότηση των επιχειρηματι-
κών δανείων μέσω του προγράμ-
ματος «Γέφυρα 2» θα προϋποθέτει 
ότι για να καταστεί κάποιος δικαι-
ούχος θα πρέπει να τεκμαίρεται 
ότι είναι πληττόμενος αλλά και βι-
ώσιμος –κάτι που σημαίνει ότι θα 
εξαιρούνται όσοι είχαν εγκαταλεί-
ψει την προσπάθεια εξυπηρέτησης 

των υποχρεώσεών τους πριν ξεσπά-
σει η πανδημία–, ενώ παρεμβάσεις 
ώστε να φτάσει περισσότερο χρήμα 
στα ταμεία των επιχειρήσεων που 
παραμένουν κλειστές επί μακρόν 
θα γίνουν και στην επόμενη φάση 
της επιστρεπτέας προκαταβολής.

Η θέσπιση των αυστηρών κρι-
τηρίων και η απόφαση να μην κα-
ταφύγουμε και φέτος σε γενικές 
παροχές αντίστοιχες με αυτές που 
δόθηκαν πέρυσι εξυπηρετεί και δη-
μοσιονομικούς στόχους –να συ-
γκρατηθεί η αύξηση του ελλείμμα-
τος το οποίο προβλέπεται ήδη ότι 
θα κλείσει σε υψηλότερα επίπεδα 
σε σχέση με πέρυσι– αλλά και λό-
γους κοινωνικής δικαιοσύνης: να 
φτάνει το χρήμα της κρατικής βο-
ήθειας σε αυτόν που έχει ανάγκη 
και όχι σε αυτόν που θα το αποτα-
μιεύσει. Με βάση αυτή την επιλογή, 
δρομολογούνται τα εξής:
1. Οι αναστολές των συμβάσεων 
εργασίας θα συνεχιστούν και τον 
Μάρτιο, όπως προανήγγειλε την 
Παρασκευή ο ίδιος ο πρωθυπουρ-
γός. Ωστόσο θα επιδιωχθεί να μει-
ωθεί ο αριθμός με καλύτερη «στό-
χευση» των κλάδων ή αργότερα και 
των επιχειρήσεων που θα μπορούν 
να κάνουν χρήση του μέτρου. Ηδη 
με την αλλαγή που έγινε –θα πρέ-
πει οι αναστολές να προαναγγέλλο-

νται από τους εργοδότες και όχι να 
δηλώνονται εκ των υστέρων– εκτι-
μάται ότι θα υπάρξει συγκράτηση 
των αναστολών με την απομόνωση 
κάποιων επιτήδειων που δηλώνουν 
εργαζομένους σε αναστολή αλλά 
συνεχίζουν να τους απασχολούν 
κανονικά χωρίς μισθό και με αμοι-
βή μόνο τα 534 ευρώ της έκτακτης 
οικονομικής ενίσχυσης. Η λήψη 
πρόσθετων περιοριστικών μέτρων 
προφανώς δεν επιτρέπει τον περι-
ορισμό των αναστολών συμβάσε-
ων εργασίας, που έχει εξελιχθεί σε 
ένα από τα πιο δαπανηρά μέτρα 
από δημοσιονομικής άποψης. Κάθε 
μήνα, η επιβάρυνση του κρατικού 
προϋπολογισμού για τους περίπου 
650.000-700.000 εργαζομένους σε 
αναστολή ανέρχεται στα 650-700 
εκατ. ευρώ, καθώς πέραν του πο-
σού που εισπράττουν οι εργαζό-
μενοι προστίθεται και το κόστος 
των ασφαλιστικών εισφορών που 
καταβάλλεται στα ταμεία. Ο στόχος 
είναι να δημιουργηθούν οι προϋπο-
θέσεις ώστε σταδιακά να μειώνο-
νται οι αναστολές και το μέτρο να 
παραμείνει ενεργό μόνο για συγκε-
κριμένες επιχειρήσεις που θα εξα-
κολουθήσουν να πλήττονται από 
τα περιοριστικά μέτρα.
2. Στην 6η φάση της επιστρεπτέ-
ας προκαταβολής, ο προϋπολογι-
σμός θα περιοριστεί περίπου στα 
800-900 εκατ. Πιθανή περαιτέρω 
αύξηση θα «χρηματοδοτηθεί» και 
με τους πόρους που... περίσσεψαν 
από την 5η φάση, καθώς αυτή δεν 
θα «πιάσει» τελικώς τον προϋπο-
λογισμό του 1,5 δισ. ευρώ. Το οικο-
νομικό επιτελείο κρατάει κλειστά 
χαρτιά για τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις της 6ης φάσης, ωστόσο 
θα επιδιωχθεί να υπάρξει ειδική 
μέριμνα για τις επιχειρήσεις που 
παραμένουν κλειστές για μακρύ 
χρονικό διάστημα (εστίαση, πολι-
τισμός, ψυχαγωγία, αθλητισμός). 
Η λήψη πρόσθετων περιορισμών 
για το λιανεμπόριο δημιουργεί νέο 
«πονοκέφαλο» στο οικονομικό επι-
τελείο, καθώς διευρύνει τις συνολι-
κές απώλειες τζίρου που θα κατα-
γραφούν μέσα στο πρώτο δίμηνο 
της φετινής χρονιάς. Το διάστημα 
Ιανουαρίου - Φεβρουαρίου αναμέ-
νεται να αποτελέσει και την περίο-
δο αναφοράς για την 6η φάση της 
επιστρεπτέας.
3. Το πρόγραμμα «Γέφυρα 2» ανα-
μένεται ότι θα έχει προϋπολογισμό 
της τάξεως των 300-400 εκατ. ευ-
ρώ, αλλά οι όροι βάσει των οποίων 
θα επιδοτούνται οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις, προκειμένου να απο-
πληρώσουν τα επιχειρηματικά τους 
δάνεια επί 9 μήνες, θα είναι αυστη-
ροί: οι επαγγελματίες θα πρέπει να 
αποδεικνύουν ότι έχουν πληγεί από 
την πανδημία, ενώ θα αποκλείονται 
από την επιδότηση όσες επιχειρή-
σεις δεν παρουσίαζαν εικόνα βιωσι-
μότητας πριν ξεσπάσει η πανδημία. 
Πέρα από τα οικονομικά μεγέθη, 
θα αναζητούνται και τα στοιχεία 
για τα υπόλοιπα τραπεζικών λογα-
ριασμών, καθώς θα ζητείται άρση 
τραπεζικού απορρήτου.
4. Το πρόγραμμα της επιδότησης 
των παγίων δαπανών θα είναι το 
τελευταίο που θα τεθεί σε εφαρμο-
γή σε αυτή τη φάση, καθώς με αυτό 
θα επιδιωχθεί να καλυφθούν όσοι 
δεν μπόρεσαν να χρηματοδοτη-
θούν επαρκώς από τις επιστρεπτέες 

προκαταβολές. Για τη σωστή εφαρ-
μογή, θα ζητηθεί από τις εταιρείες 
να κάνουν μια πρώτη αποτύπωση 
όλων των οικονομικών μεγεθών του 
2020 πριν ξεκινήσει η διαδικασία 
υποβολής των φορολογικών δηλώ-
σεων. ∆εδομένου ότι θα μπορούν 
να συμμετέχουν στο πρόγραμμα 
μόνο ζημιογόνες εταιρείες με ση-
μαντική μείωση εσόδων (της τάξε-
ως του 30%), οι ενδιαφερόμενοι θα 
κληθούν να καταγράψουν αναλυ-
τικά όλα τα στοιχεία των δαπανών 
και όχι μόνο τις πάγιες δαπάνες. 
Για τον υπολογισμό της οικονομι-
κής ενίσχυσης θα συνυπολογίζο-
νται όλα τα χρήματα που έχουν (ή 
θα έχουν) αποδοθεί στις επιχειρή-
σεις μέχρι την ενεργοποίηση του 
μέτρου. Η ενίσχυση θα υπολογίζε-
ται ως ποσοστό επί των παγίων δα-
πανών που δεν θα έχουν καλυφθεί 
από άλλα μέτρα στήριξης. Ωστόσο, 
το ποσοστό αυτό θα γνωστοποιηθεί 
αφού ολοκληρωθεί η υποβολή των 
δηλώσεων με τα στοιχεία, καθώς θα 
πρέπει να προσαρμοστεί με βάση 
τον διαθέσιμο προϋπολογισμό του 
μέτρου, ο οποίος θα κινείται στην 
περιοχή των 400-500 εκατ. ευρώ. 
Επίσης, ο συντελεστής επιδότησης 
μπορεί να διαφοροποιείται ανάλογα 
και με την έκταση των ζημιών που 
έχει επωμιστεί κάθε επιχείρηση.

Του ΘΑΝΟΥ ΤΣΙΡΟΥ

Δικαίωμα αναστολής 
συμβάσεων θα έχουν 
επιχειρήσεις που έχουν 
σημαντική μείωση εσό-
δων και όχι όσες έχουν 
ΚΑΔ πληττόμενου.

Θα χρειαστεί να διατεθούν περισ-
σότεροι πόροι μέσα στο 2021 για 
τη στήριξη νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων, τη στιγμή που από το 
πρώτο δίμηνο της φετινής χρο-
νιάς έχει σχεδόν αποφασιστεί το 
πώς θα χρησιμοποιηθούν οι διαθέ-
σιμοι πόροι των 7,5 δισ. ευρώ; Και 
αν ναι, πώς θα χρηματοδοτηθούν 
αυτά τα πρόσθετα μέτρα στήρι-
ξης; Είναι η πιο δύσκολη εξίσωση 
που θα χρειαστεί να λυθεί φέτος, 
καθώς οι μεταβλητές και οι αστάθ-
μητοι παράγοντες είναι πολλοί. Τα 
δεδομένα έχουν ως εξής: 

Στα 7,5 δισ. ευρώ που έχουν εν-
σωματωθεί στον κρατικό προϋπο-
λογισμό για χρηματοδότηση των 
φετινών μέτρων στήριξης μπορεί 
να προστεθεί και το 1,6 δισ. ευ-
ρώ του προγράμματος REACT-EU, 

που στην πραγματικότητα είναι 
κοινοτικοί πόροι. Μάλιστα το κον-
δύλι του REACT-EU έχει ήδη «δε-
σμευτεί» για να χρηματοδοτηθεί 
η 5η και η 6η φάση της επιστρε-
πτέας προκαταβολής. Από το 1,5 
δισ. ευρώ της 5ης επιστρεπτέας, 
το 1,1 δισ. ευρώ θα καλυφθεί μέ-
σω του συγκεκριμένου προγράμ-
ματος και το υπόλοιπο (που δεν 
θα αξιοποιηθεί στο σύνολό του) 
μέσω του κρατικού προϋπολο-
γισμού. Αντίστοιχη συνταγή θα 
χρησιμοποιηθεί και για την 6η 
φάση της επιστρεπτέας προκα-

ταβολής, με την οποία ουσιαστι-
κά θα εξαντληθεί το κονδύλι του 
REACT-EU. Αλλη μια πηγή χρημα-
τοδότησης είναι οι πόροι του ΕΣ-
ΠΑ. Υπολογίζεται ότι τουλάχιστον 
1 δισ. ευρώ (ενδεχομένως και πε-
ρισσότερα) μπορεί να διοχετευτεί 
σε μέτρα στήριξης που έχει ήδη 
αποφασιστεί να προχωρήσουν. 
Χαρακτηριστικά παραδείγματα, 
οι αναστολές των συμβάσεων ερ-
γασίας και οι επιδοτήσεις μέσω 
του προγράμματος «Συν-Εργα-
σία», αλλά και –κυρίως– οι πό-
ροι για το πρόγραμμα «Γέφυρα 
2», με τους οποίους θα επιδοτη-
θούν τα επιχειρηματικά δάνεια μι-
κρομεσαίων επιχειρήσεων. Ετσι, 
χωρίς να χρειαστεί να υπάρξει 
αλλαγή στον κρατικό προϋπολο-
γισμό, τα μέτρα στήριξης μπο-

ρούν να φτάσουν φέτος στα 10-
11 δισ. ευρώ. Περαιτέρω αύξηση, 
όμως, προϋποθέτει και την εξεύ-
ρεση των αντίστοιχων πηγών 
χρηματοδότησης.

Στο επίπεδο του «ταμείου» και 
της χρηματοδότησης των όποιων 
αναγκών του κράτους, πρωταγω-
νιστικό ρόλο έχει ο Οργανισμός 
∆ιαχείρισης ∆ημοσίου Χρέους, ο 
οποίος παρακολουθεί αφενός την 
πορεία των ταμειακών διαθεσί-
μων της χώρας και αφετέρου την 
εξέλιξη του χρέους της γενικής 
κυβέρνησης. Το ετήσιο πλάνο του 
Ο∆∆ΗΧ για φέτος προβλέπει ότι:
1. Θα χρειαστεί να καλύψει πρωτο-
γενές έλλειμμα 8,2 δισ. ευρώ, πο-
σό μεγαλύτερο από την πρόβλεψη 
της κυβέρνησης για την εξέλιξη 
του πρωτογενούς ελλείμματος, 

η οποία κάνει λόγο για ένα ποσό 
της τάξεως των 6,5-7 δισ. ευρώ.
2. Το χρέος θα αυξηθεί φέτος κατά 
5,8 δισ. ευρώ παρά το γεγονός ότι 
θα διατεθεί κονδύλι της τάξεως 
των 3,8 δισ. ευρώ για την πρόω-
ρη αποπληρωμή οφειλών (π.χ. η 
πρόωρη αποπληρωμή του ∆ΝΤ). 
Η αύξηση αυτή θα είναι το απο-
τέλεσμα της έκδοσης νέων ομο-
λόγων μέσα στη χρονιά, συνολι-
κού ύψους 12 δισ. ευρώ.
3. Τα ταμειακά διαθέσιμα θα μει-
ωθούν φέτος κατά 6,2 δισ. ευρώ 
σε σχέση με πέρυσι.

Αυτά τα τρία οικονομικά με-
γέθη δείχνουν σε μεγάλο βαθμό 
και τα περιθώρια εξεύρεσης πι-
θανών νέων πηγών χρηματοδό-
τησης για μέτρα στήριξης. Το ότι 
ο Ο∆∆ΗΧ έχει προϋπολογίσει με-

γαλύτερο έλλειμμα σημαίνει ότι 
υπάρχει ένα περιθώριο να «φου-
σκώσει» το πρωτογενές έλλειμμα 
(είτε γιατί τα έσοδα δεν θα πάνε 
καλά είτε γιατί θα αυξηθούν οι 
δαπάνες για νέα μέτρα) χωρίς να 
αλλάξει ο προγραμματισμός. Από 
την άλλη, αν αναβληθούν πρό-
ωρες αποπληρωμές χρέους (π.χ. 
μείωση της έκθεσης στα έντοκα 
γραμμάτια) προκύπτει άλλη μια 
πιθανή πηγή χρηματοδότησης 
νέων μέτρων. 

Οι τελευταίες επιλογές έχουν 
να κάνουν με την πιθανή αύξηση 
του χρέους της γενικής κυβέρνη-
σης πάνω από τα 344-345 δισ. ευ-
ρώ ή της μείωσης των ταμειακών 
διαθεσίμων στην περιοχή των 24-
25 δισ. ευρώ, από τα επίπεδα των 
34 δισ. ευρώ που είναι σήμερα.

Σε μεγάλο «πονοκέφαλο» εξελίσ-
σεται για την κυβέρνηση και το 
οικονομικό επιτελείο η στήριξη 
της εστίασης, ενός κλάδου εντά-
σεως εργασίας –κάτι που σημαί-
νει ότι διακυβεύονται δεκάδες χι-
λιάδες θέσεις απασχόλησης– με 
ιδιαίτερα χαρακτηριστικά αλλά 
και έντονη διαφοροποίηση στο 
εσωτερικό του όσον αφορά τη 
ζημία που έχει υποστεί η κάθε 
επιχείρηση από το παρατεταμέ-
νο «λουκέτο». Την Παρασκευή, 
ο πρωθυπουργός εξήγγειλε την 
παράταση του μειωμένου συντε-
λεστή ΦΠΑ για τον σερβιριζόμε-
νο καφέ μέχρι και το τέλος Σε-
πτεμβρίου, μέτρο που «αγγίζει» 
κατά κύριο λόγο τις καφετέρι-
ες. Αναφέρθηκε στην παράταση 
του μέτρου της αναστολής των 
συμβάσεων εργασίας αλλά και 
στην κάλυψη των παγίων δαπα-
νών, μέτρο που όμως θα ισχύσει 
για όλες τις επιχειρήσεις ανεξαρ-
τήτως κλάδου. Επίσης, κατέστη 
σαφές ότι θα υπάρχει ενίσχυση 
της εστίασης στο πλαίσιο της 
6ης επιστρεπτέας προκαταβο-
λής, ενώ ο υπουργός Ανάπτυξης 

δήλωσε για μία ακόμη φορά ότι 
επιδιώκεται να υπάρξει ένας νέ-
ος γύρος χρηματοδότησης μέσω 
ΕΣΠΑ, προφανώς για να προχω-
ρήσουν επενδύσεις.

Τα στοιχεία που παρουσίασε 
το υπουργείο Οικονομικών δεί-
χνουν ότι η εστίαση έχει λάβει 
από την επιστρεπτέα προκατα-
βολή ποσό ύψους 1,9 δισ. ευρώ, 
το οποίο εμφανίζεται να καλύ-
πτει την «ονομαστική» μείωση 
τζίρου που έχει καταγραφεί μέ-
σα στο 2020 (η μείωση αυτή φαί-
νεται από τις δηλώσεις ΦΠΑ να 
ανέρχεται περίπου στα 2-2,2 δισ. 
ευρώ και να φτάνει στο ποσο-
στό του 35%). Ενώ όμως στα χαρ-
τιά οι επιχειρήσεις του κλάδου 
φαίνονται να έχουν καλύψει τις 

απώλειες μέσω της επιστρεπτέας 
προκαταβολής, η πραγματικότη-
τα για χιλιάδες επιχειρήσεις του 
κλάδου είναι εντελώς διαφορετι-
κή. Στην εστίαση είναι έντονο το 
χαρακτηριστικό της απόκρυψης 
εσόδων. Οταν οι επιχειρηματίες 
μιλούν για απώλειες εσόδων, δεν 
έχουν στο μυαλό τους μόνο τα 
ποσά που έχουν καταγραφεί στις 
ταμειακές μηχανές αλλά και τον 
τζίρο που δεν αποτυπώνεται στις 
φορολογικές δηλώσεις. Από την 
άλλη, το κράτος ενισχύει με βά-
ση τα δηλωμένα στοιχεία και εκεί 
δημιουργείται η διαφορά όσον 
αφορά την προσέγγιση της κάθε 
πλευράς για το πόσο επαρκής ή 
όχι είναι η οικονομική στήριξη 
που παρέχεται. Από την άλλη, 
και εντός των κόλπων της εστί-
ασης, υπάρχουν παραδείγματα 
τεράστιας καταστροφής με μηδε-
νικό τζίρο επί σειρά μηνών αλλά 
και βιώσιμης λειτουργίας μέσω 
του delivery (επίσης υποδηλω-
μένου σε αρκετές περιπτώσεις), 
γεγονός που καθιστά ακόμη πιο 
δύσκολο τον σχηματισμό ξεκά-
θαρης εικόνας.

Η δύσκολη εξίσωση της χρηματοδότησης, ο ρόλος του ΟΔΔΗΧ και τα ταμειακά διαθέσιμα

«Πονοκέφαλος» η στήριξη της εστίασης

Επιδότηση δανείων μόνο για βιώσιμες επιχειρήσεις
Μπαίνουν «κόφτες» για να φτάνει το χρήμα του κράτους σε αυτόν που έχει ανάγκη και όχι σε αυτόν που θα το αποταμιεύσει

Τα στοιχεία δείχνουν 
ότι ο κλάδος έχει λάβει 
από την επιστρεπτέα 
προκαταβολή ποσό 
ύψους 1,9 δισ. ευρώ.

Το χρέος 
θα αυξηθεί φέτος 
κατά 5,8 δισ. ευρώ.
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Η πανδημία, όπως και όλες οι κρί-
σεις του παρελθόντος, θα αφήσει 
σημάδια στις οικονομίες της Ευ-
ρωζώνης. Ωστόσο, αυτή τη φορά 
τα σημάδια θα είναι μικρότερα, 
επισημαίνει η Morgan Stanley, με 
την Ελλάδα να αναμένεται να έχει 
τις λιγότερες πληγές μακροπρόθε-
σμα χάρη κυρίως στους πόρους 
του Ταμείου Ανάκαμψης και στη 
σημαντική στήριξη της δημοσιονο-
μικής και νομισματικής πολιτικής.

Με βάση τις εκτιμήσεις του 
∆ΝΤ, το 2024 το ΑΕΠ της Ευρω-
ζώνης αναμένεται να είναι περίπου 
3,5% χαμηλότερο από τις προη-
γούμενες προβλέψεις, με την πτώ-
ση αυτή σε ορίζοντα πενταετίας 
να είναι μικρότερη από ό,τι στα 
πέντε χρόνια μετά την κρίση του 
ευρώ (την πενταετία 2010-2015), 
που είχε φτάσει στο 4,5%. Για την 
Ελλάδα το πλήγμα στο ΑΕΠ με-
τά την πάροδο της πενταετίας, το 
2024, θα είναι μόλις 1,5% έναντι 
19,8% που ήταν την πενταετία έως 
το 2015, ενώ για την Πορτογαλία, 
για παράδειγμα, τοποθετείται στο 
2,2% (έναντι 9,3% κατά την ευρω-
κρίση), για την Ισπανία στο 4,7% 
(έναντι 7,3%), για την Ιταλία στο 
4,1% (από 9,6%) και για τη Γερμα-
νία στο 2,3% (από 0%).

Οι λόγοι που αναμένεται να κά-
νουν την πληγή που θα αφήσει η 
πανδημία μικρότερη σε σχέση με 
το παρελθόν είναι τρεις, σύμφωνα 
με την επενδυτική τράπεζα.

Πρώτον, αν και η αρχική επί-
δραση στο ΑΕΠ στο πρώτο έτος 
της πανδημίας είναι μεγαλύτερη, 
η ύφεση δεν προβλέπεται να διαρ-
κέσει πολύ. Μια σύντομη, απότο-
μη ύφεση είναι λιγότερο επιζήμια 
από μια μακράς διάρκειας ύφεση, 
αφού συνεπάγεται μικρότερη πε-

ρίοδο απώλειας θέσεων εργασίας 
και δεξιοτήτων. Αντίθετα, η χρη-
ματοπιστωτική κρίση διήρκεσε δύο 
χρόνια και ακολούθησε το 2011 η 
κρίση του ευρώ, η οποία μείωσε 
την οικονομική δραστηριότητα 
για 1-3 χρόνια.

∆εύτερον, η φύση του τρέχο-
ντος σοκ είναι εντελώς διαφορε-
τική. Η πανδημία έχει χτυπήσει 
κυρίως τους κλάδους που έχουν 
να κάνουν με την κοινωνική επα-
φή, όπως ο τουρισμός, τα ξενοδο-
χεία και τα εστιατόρια. Η απώλεια 
θέσεων εργασίας σε αυτούς τους 

κλάδους δεν αναμένεται να οδη-
γήσει σε σημαντική απώλεια δε-
ξιοτήτων, όπως θα συνέβαινε με 
κλάδους όπως η μεταποίηση ή η 
πληροφορική.

Τρίτον, και πιο σημαντικό, η 
απάντηση της δημοσιονομικής και 
της νομισματικής πολιτικής αυτή 
τη φορά ήταν πολύ ισχυρότερη και 
ταχύτερη από ό,τι σε προηγούμε-
νες κρίσεις. Μάλιστα, όπως τονί-
ζει η Morgan Stanley, οι χώρες της 
περιφέρειας αναμένεται να λάβουν 
σημαντική βοήθεια και από τους 
πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης. 
Αυτό εξηγεί και τις περιορισμένες 
μακροπρόθεσμες επιπτώσεις της 
πανδημίας στην Ελλάδα, καθώς 
είναι και η χώρα που θα λάβει τη 
μεγαλύτερη στήριξη από το Ταμείο 
ως ποσοστό του ΑΕΠ.

Διαχειρίσιμο το πλήγμα
της πανδημίας 
στην ελληνική οικονομία

Οι πόροι του Ταμείου 
Ανάκαμψης
θα καλύψουν 
σημαντικό μέρος
της ζημίας, εκτιμά
η Morgan Stanley. 

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Mε τουλάχιστον 4 νέα επενδυτικά 
κεφάλαια βρίσκει το 2021 την 
αγορά των ελληνικών νεοφυών 
επιχειρήσεων, κάποια εκ των 
οποίων έχουν ήδη ανακοινωθεί 
ή αναμένεται να ανακοινωθούν 
το επόμενο διάστημα. 

Την ίδια στιγμή, έντονο ενδια-
φέρον για το αντικείμενο δραστη-
ριότητας των εγχώριων startups 
έχουν εκφράσει και επενδυτικά 
κεφάλαια του εξωτερικού, μεταξύ 
των οποίων και το Earlybird, ένα 
από τα μεγαλύτερα στην Ευρώ-
πη, με κεφάλαια υπό διαχείριση 
που ξεπερνούν το 1,5 δισ. ευρώ. 

Ηδη τον προηγούμενο μή-
να συγκροτήθηκε το fund «Φαι-
στός», το οποίο θα διαθέτει ρευ-
στότητα αρχικού ύψους 93 εκατ. 
ευρώ, που αντιστοιχεί στο 25% 
των εσόδων (372 εκατ. ευρώ) του 
πρόσφατου διαγωνισμού για τη 
χορήγηση φάσματος 5G, με σκο-
πό τη χρηματοδότηση τεχνολο-
γικών εταιρειών με αντικείμενο 
υπηρεσίες και εφαρμογές που 
θα αφορούν το δίκτυο πέμπτης 
γενιάς. 

Παράλληλα, το επενδυτικό 
κεφάλαιο Marathon Venture 
Capital, ένα από τα funds του 
Εquifund, έχει ήδη ανακοινώ-
σει την έναρξη λειτουργίας του 
Marathon Fund II, με αρχικά 
κεφάλαια ύψους 40 εκατ. ευρώ, 
ενώ άλλο ένα fund του Equifund, 
το VentureFriends, αναμένεται 
σύντομα να ανακοινώσει τη συ-
γκρότηση ενός τρίτου fund, με 
κεφάλαια υπό διαχείριση που, 
κατά πληροφορίες, θα ανέλθουν 
περί τα 80 εκατ. ευρώ. 

Παράγοντες της αγοράς σχο-
λιάζουν ότι η δημιουργία νέων 
funds αποτελεί απόδειξη πως η 
αγορά ωριμάζει και πως τα επεν-
δυτικά κεφάλαια εξαρτώνται τε-
λευταία σε μεγαλύτερο βαθμό 
από ιδιωτικές συμμετοχές, δη-
λαδή από ιδιώτες επενδυτές που, 
εν αντιθέσει με παλαιότερα, δι-
αβλέπουν στο οικοσύστημα των 

startups επενδυτικές ευκαιρίες. 
Με επίκεντρο τη Θεσσαλονίκη 
και την ευρύτερη περιοχή της 
Κεντρικής Μακεδονίας, το νεο-
σύστατο TECS Capital Fund επι-
κεντρώνεται επίσης σε νεοφυείς 
επιχειρήσεις που αξιοποιούν τε-
χνολογίες 4ης βιομηχανικής επα-
νάστασης, ενώ την ίδια στιγμή 
ξένα funds, όπως το βουλγαρικό 
LAUNCHub Ventures, δημιουρ-
γούν νέα επενδυτικά κεφάλαια 
για επενδύσεις και στην Ελλάδα. 

Με το βλέμμα στραμμένο 
σε επενδυτικές ευκαιρίες που 
αναδύονται, μεταξύ άλλων, και 
στην Ανατολική Ευρώπη αλλά 
και σε χώρες της Βαλτικής, το 
ευρωπαϊκό επενδυτικό κεφάλαιο 
Earlybird, που διαχειρίζεται πά-
νω από 1,5 δισ. ευρώ και έχει 

επενδύσει σε εταιρείες όπως η 
UiPath από το Βουκουρέστι, βάζει 
στο ραντάρ του και την Ελλάδα. 
«Πριν από 7 χρόνια  δημιουργή-
σαμε ένα επενδυτικό κεφάλαιο, 
το Digital East Fund I, το οποίο 
αναζητούσε επενδυτικές ευκαι-
ρίες σε περιοχές τις οποίες τότε 
δεν κοίταζαν άλλοι επενδυτές. 
Αρκετοί έδιναν περισσότερη έμ-
φαση σε περιοχές όπως το Λον-
δίνο ή το Παρίσι και όχι τόσο σε 
άλλες, όπως η Αθήνα, η Σόφια, 
η Πράγα ή το Βουκουρέστι, αν 
και εκεί υπήρχαν επιτυχημένες 
τεχνολογικές εταιρείες», επιση-
μαίνει ο εταίρος και συνιδρυτής 
του Earlybird Ρόλαντ Μάντζερ. 

Ηδη το Earlybird εξετάζει να 
επενδύσει σε τρεις ελληνικές 
startups μέσω του Digital East 
Fund II, το οποίο διαχειρίζεται 
κεφάλαια περίπου 200 εκατ., επι-
σημαίνοντας ότι όλο και περισσό-
τερα επενδυτικά κεφάλαια έχουν 
αρχίσει να διαβλέπουν ευκαιρίες 
στην Ανατολική Ευρώπη. «Η Ελ-
λάδα έχει παράδοση στην παρα-
γωγή ισχυρών επιχειρηματιών με 
ανεξάρτητο πνεύμα και διεθνή 
νοοτροπία. 

Οπως και το Ισραήλ, η Ελλάδα 
αποτελεί σχετικά μικρή χώρα, άρα 
οι έξυπνοι επιχειρηματίες υπο-
χρεώνονται να επεκτείνουν τη 
δραστηριότητά τους και εκτός 
συνόρων», σημειώνει ο ίδιος, το-
νίζοντας ότι υπάρχουν κορυφαία 
τεχνολογικά προγράμματα στο 
Πολυτεχνείο Αθηνών αλλά και 
στο Πανεπιστήμιο Κρήτης. «Σή-
μερα έχουμε τρεις ελληνικές νεο-
φυείς εταιρείες όπου ετοιμάζουμε 
πιθανές βραχυπρόθεσμες επενδύ-
σεις», καταλήγει.

«Φαιστός», Marathon Fund II, VentureFriends και TECS Capital Fund 
μπαίνουν στην ελληνική αγορά των νεοφυών επιχειρήσεων.

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Συνωστισμός επενδυτικών
funds για ελληνικές startups
Τέσσερα νέα δημιουργήθηκαν το τελευταίο διάστημα στην Ελλάδα

Ενδιαφέρον και
από το Earlybird, ένα 
από τα μεγαλύτερα 
στην Ευρώπη,
με κεφάλαια
άνω του 1,5 δισ.
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Υφεση 6,8% στην Ευρωζώνη και 
6,3% στην Ε.Ε. προκάλεσε το 2020 
η πανδημία του νέου κορωνοϊού, 
σύμφωνα με τις ενδιάμεσες χειμε-
ρινές προβλέψεις της Κομισιόν. Πα-
ρότι πρόκειται για τις χειρότερες 
επιδόσεις στην ιστορία της Ε.Ε., 
είναι καλύτερες από τις προβλέ-
ψεις του περασμένου φθινοπώρου 
(-7,8% για την Ευρωζώνη και -7,4% 
για την Ε.Ε.).

Η οικονομία της Ευρωζώνης 
αναμένεται, σύμφωνα με τις υπη-
ρεσίες της Επιτροπής, να καταγρά-
ψει μεγέθυνση 3,8% τόσο το 2021 
(παρότι θα παραμείνει σε ύφεση 
το α΄ τρίμηνο) όσο και το 2022. Η 
οικονομία της Ε.Ε., αντίστοιχα, θα 
αναπτυχθεί κατά 3,7% φέτος και 
3,9% το 2022. Η ευρωπαϊκή οικο-
νομία θα ενισχυθεί από την ευρύ-
τερη ανάκαμψη της παγκόσμιας οι-
κονομίας, καθώς η μεγέθυνση του 
παγκόσμιου ΑΕΠ (εξαιρώντας την 
Ε.Ε.) αναμένεται να φτάσει το 5,2% 
φέτος και το 3,8% του χρόνου.

Παρουσιάζοντας τις προβλέ-
ψεις, ο επίτροπος Οικονομίας Πά-
ολο Τζεντιλόνι τόνισε ότι τα νέα 
περιοριστικά μέτρα που επιβλήθη-

καν από το περασμένο φθινόπωρο 
έχουν επηρεάσει μεν αρνητικά την 
οικονομική δραστηριότητα, «αλλά 
σε πολύ μικρότερο βαθμό σε σύ-
γκριση με την περασμένη άνοι-
ξη». Οι προβλέψεις της Κομισιόν 
βασίζονται στην εκτίμηση ότι τα 
περιοριστικά μέτρα θα χαλαρώ-
σουν από το β΄ τρίμηνο του τρέ-
χοντος έτους και θα καταργηθούν 
σταδιακά ώς το τέλος της χρονιάς, 
με κρίσιμο παράγοντα την εξέλιξη 
της εκστρατείας εμβολιασμού. Στο 
αρνητικό σενάριο που έχει επε-
ξεργαστεί η Επιτροπή (αργή πρό-
οδος των εμβολιασμών ή και νέες 
μεταλλάξεις που δεν καλύπτονται 
από την πρώτη γενιά εμβολίων), 
το ΑΕΠ της Ευρωζώνης φέτος θα 
αυξηθεί κατά μόνο 2%.

Από την άλλη, ο κ. Τζεντιλόνι 
σημείωσε ότι η ανάκαμψη μπορεί 
να αποκτήσει ακόμα μεγαλύτερη 
δυναμική χάρη σε μία «έκρηξη αι-
σιοδοξίας», καθώς η πανδημία θα 
υποχωρεί, που θα «πυροδοτήσει 
πιο ισχυρή συμπιεσμένη ζήτηση 
και επενδυτικά εγχειρήματα». Σε 
αυτό, τόνισε, θα μπορούσαν να 
συμβάλουν τα ιστορικά υψηλά επί-
πεδα αποταμίευσης των νοικοκυ-
ριών, το χαμηλό κόστος δανεισμού 
και τα μέτρα δημοσιονομικής τό-

νωσης της οικονομίας.
Ο κ. Τζεντιλόνι επανέλαβε το 

μήνυμα της Κομισιόν ότι δεν πρέ-
πει να αποσυρθούν πρόωρα τα 
μέτρα στήριξης της οικονομίας. 
Οι αποφάσεις για την παράταση 
ισχύος της ρήτρας γενικής εξαί-
ρεσης (αναστολή του Συμφώνου 
Σταθερότητας και Ανάπτυξης) θα 

ληφθούν «στις επόμενες εβδομά-
δες», είπε.

Οι ρυθμοί ανάπτυξης το 2021 
αναμένονται να είναι χαμηλότεροι 
από παλαιότερες προβλέψεις (3,8% 
αντί για 4,2% για την Ευρωζώνη). 
Ο επίτροπος Οικονομίας, ωστόσο, 
είπε ότι η λιγότερο βαθιά περυσινή 
ύφεση και η ταχύτερη του αναμε-
νομένου ανάπτυξη των εμβολίων 
οδηγούν πλέον στην εκτίμηση ότι 
η Ε.Ε. θα ανακτήσει τα προ κρίσης 
επίπεδα του ΑΕΠ ήδη από τα μέσα 
2022 (συντομότερα από ό,τι ανα-
μενόταν). Η ανάκαμψη, πάντως, 
«θα είναι άνιση» μεταξύ των δι-
αφορετικών κρατών-μελών, προ-
ειδοποίησε. Για παράδειγμα, το 
ΑΕΠ της Ισπανίας και της Ιταλίας 
θα παραμένει χαμηλότερο από τα 

επίπεδα του 2019 ακόμα και στα 
τέλη του 2022.

Τουρισμός
Ειδική αναφορά γίνεται στην 

έκθεση της Επιτροπής για την επί-
δραση της πανδημίας στον του-
ρισμό. Η Ελλάδα, σύμφωνα με τα 
στοιχεία που παρατίθενται, κατέ-
γραψε την πιο συντριπτική μείω-
ση στις διανυκτερεύσεις (-73%) το 
2020, έναντι 69% στην Ισπανία, 
64% στην Κύπρο και 54% στην 
Ιταλία. Ο μ.ό. της πτώσης στην Ε.Ε. 
ήταν 50% για το περασμένο έτος.

Στις προγνώσεις αυτές, όπως 
ανέφερε ο κ. Τζεντιλόνι, δεν πε-
ριλαμβάνονται οι πιθανές «πολύ 
σημαντικές» θετικές συνέπειες του 
Recovery and Resilience Facility 

στο φετινό ΑΕΠ, που σημαίνει ότι 
μπορεί να αποδειχθούν υπερβολι-
κά απαισιόδοξες. Ο Ιταλός επίτρο-
πος Οικονομίας χαρακτήρισε τους 
πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης 
μία «ιστορική ευκαιρία» για τις οι-
κονομίες των κρατών-μελών, υπό 
τον όρο ότι θα «απορροφηθούν 
αποτελεσματικά» και θα γίνει «έξυ-
πνη χρήση» τους.

Τέλος, ο πληθωρισμός στην 
Ευρωζώνη το 2020 έκλεισε ορι-
ακά θετικά –0,3%– σύμφωνα με 
την Επιτροπή (πολύ χαμηλότε-
ρα από τον στόχο της Ευρωπα-
ϊκής Κεντρικής Τράπεζας), ενώ 
για την Ε.Ε. συνολικά ήταν 0,7%. 
Το 2021 προβλέπεται να αυξηθεί 
στο 1,4% στην Ευρωζώνη και στο 
1,5% στην Ε.Ε.

Του ανταποκριτή μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Οι προβλέψεις
βασίζονται στην εκτί-
μηση ότι τα περιο-
ριστικά μέτρα
θα χαλαρώσουν από 
το β΄ τρίμηνο του 2021.

Ανάπτυξη 3,8%
για δύο χρονιές
μετά την ύφεση  
στην Ευρωζώνη
Κατά 6,8% συρρικνώθηκε η οικονομία 

των 19 χωρών σύμφωνα με την Κομισιόν

O επίτροπος Οικονομίας, Πάολο Τζεντιλόνι, παρουσιάζοντας τις προβλέψεις της Κομισιόν, τόνισε ότι τα νέα περιοριστικά μέτρα που επιβλήθηκαν από το περα-
σμένο φθινόπωρο έχουν επηρεάσει μεν αρνητικά την οικονομική δραστηριότητα, «αλλά σε πολύ μικρότερο βαθμό σε σύγκριση με την περασμένη άνοιξη».

Κατά 13 τρισ. δολάρια θα μειωθούν μέ-
χρι το 2040 τα έσοδα των πετρελαι-
οπαραγωγών χωρών εξαιτίας της 
μετάβασης στην «πράσινη» ενέρ-
γεια. Στην εκτίμηση αυτή καταλή-
γει σχετική μελέτη του ερευνητικού 
ινστιτούτου Carbon Tracker, που 
επισημαίνει ότι για όσες οικονομί-
ες εξαρτώνται από το πετρέλαιο, η 
μετάβαση στην «πράσινη» ενέργεια 
συνεπάγεται απώλεια του 40% των 
εσόδων τους. Το εν λόγω ινστιτούτο 
χαρακτηρίζει τη σχετική έκθεσή του 
έκκληση για αφύπνιση των πετρελαι-
οπαραγωγών χωρών, καθώς επιση-
μαίνει ότι έχουν χαράξει τα σχέδιά 
τους υπολογίζοντας ότι η ζήτηση 
για πετρέλαιο θα αυξηθεί μέχρι το 
2040.  Οπως υπογραμμίζει, όμως, η 
ζήτηση αναμένεται να μειωθεί στο 
ίδιο χρονικό διάστημα, καθώς επι-
διώκεται σε παγκόσμιο επίπεδο η 
απεξάρτηση των οικονομιών από 
τα ορυκτά καύσιμα και οι τιμές του 
πετρελαίου ενδέχεται να υποχωρή-
σουν εκ νέου.

Το Carbon Tracker μελέτησε τι 
θα συμβεί στα έσοδα των κυβερνή-
σεων αν τεθούν σε πλήρη εφαρμο-
γή προγράμματα για τον περιορισμό 
της ανόδου της θερμοκρασίας. ∆ια-

πίστωσε πως τουλάχιστον 19 οικο-
νομίες έχουν μεγάλη εξάρτηση από 
τις εξαγωγές υδρογονανθράκων και 
θα υποστούν το μεγαλύτερο πλήγ-
μα. Ειδικότερα χώρες όπως το Αζερ-
μπαϊτζάν, η Ανγκόλα, το Κονγκό, η 
Λιβύη, η Νιγηρία και η Σαουδική 
Αραβία συγκαταλέγονται στις πιο 
εκτεθειμένες οικονομίες που θα χά-
σουν περίπου το 40% των εσόδων 
τους. Αναφέρει, ωστόσο, πως η Σα-
ουδική Αραβία και ορισμένες άλλες 
χώρες του Κόλπου λαμβάνουν μέτρα 
ώστε να περιορίσουν την εξάρτη-
ση από τα έσοδα του πετρελαίου. 
Εκτιμά πως θα είναι κάπως προστα-
τευμένες χάρη στη μείωση του κό-
στους των εξορύξεων και στα μεγά-
λα κρατικά επενδυτικά τους ταμεία 
τα οποία έχουν συγκεντρώσει με-
γάλο όγκο πετροδολαρίων. Η εξάρ-

τηση πάντως της Σαουδικής Αραβί-
ας από το πετρέλαιο ανέρχεται στο 
60%, ενώ υπερβαίνει το 80% στην 
περίπτωση του Ιράκ και της Γου-
ινέας του Ισημερινού. Μικρότερο 
θα είναι αντιθέτως το πλήγμα για 
οικονομίες περισσότερο πολυσχι-

δείς όπως εκείνη της Ρωσίας, του 
Ιράν και του Μεξικού, που μέχρι 
το 2040 θα χάσουν ποσοστό των 
εσόδων τους από 10% ώς 20%. Η 
σχετική μελέτη βασίζεται στην υπό-
θεση ότι η μέση τιμή του πετρελαί-
ου θα κυμαίνεται σε επίπεδα γύρω 

στα 40 δολάρια το βαρέλι το 2040. 
Η εκτίμηση αυτή συνάδει με εκείνη 
της ∆ιεθνούς Υπηρεσίας Ενέργειας 
που υποθέτει πως οι κυβερνήσεις 
θα υιοθετήσουν τις σωστές πολι-
τικές προκειμένου να κρατήσουν 
υπό έλεγχο την άνοδο της θερμο-

κρασίας του πλανήτη. Σημειωτέον 
ότι όσες πετρελαιοπαραγωγοί χώρες 
προσβλέπουν σε διατήρηση  της 
υπάρχουσας κατάστασης, βασίζουν 
τις εκτιμήσεις τους σε μια υποθετι-
κή τιμή του πετρελαίου που θα κυ-
μαίνεται στα 60 δολάρια το βαρέ-
λι. Οι προβλέψεις του ΟΠΕΚ μιλούν 
για αύξηση της ετήσιας παραγωγής 
πετρελαίου στα 109 δισ. βαρέλια το 
2045, όταν το 2019 η παγκόσμια 
παραγωγή δεν υπερέβη τα 100 δισ. 
βαρέλια.  Η εκτίμηση αυτή στηρίζε-
ται στη διαπίστωση πως αυξάνεται 
παγκοσμίως η ζήτηση για ενέργεια, 
που σημαίνει ότι αυξάνεται η ζήτη-
ση για ορυκτά καύσιμα μολονότι 
καταλαμβάνουν όλο και μεγαλύτερο 
μερίδιο αγοράς οι ανανεώσιμες πη-
γές ενέργειας. Από την πλευρά του, 
πάντως, το Carbon Tracker  φαί-
νεται να διατηρεί επιφυλάξεις ως 
προς το πόσο θα επαληθευτούν οι 
προβλέψεις του. «Μπορεί να έχουν 
αυτοί δίκιο», σχολιάζει ο Αντριου 
Γκραντ, επικεφαλής της μονάδας 
κλίματος, ενέργειας και βιομηχανί-
ας του Carbon Tracker, καθώς πα-
ραδέχεται πως δεν είναι βέβαιο ότι 
θα μειωθεί η ζήτηση για πετρέλαιο 
και φυσικό αέριο.

Ο αριθμός των Αμερικανών, οι οποί-
οι κατέθεσαν νέες αιτήσεις για επι-
δόματα ανεργίας, μειώθηκε την 
περασμένη εβδομάδα, μετά μια 
ανοδική πορεία της προηγούμενης 
περιόδου. Οι νέες αιτήσεις ανεργί-
ας μειώθηκαν στις 793.000 σύμφω-
να με το υπουργείο Εργασίας της 
χώρας για την εβδομάδα που έλη-
ξε στις 6 Φεβρουαρίου 2021. Οι αι-
τήσεις για παροχή του επιδόματος 
μειώθηκαν ελάχιστα κατά 19.000.

Οι αιτήσεις παραμένουν πάνω 
από το μέγιστο των 665.000 κατά 
τη διάρκεια της ύφεσης 2007-2009. 
Ωστόσο, είναι πολύ κάτω από το 
ρεκόρ των 6,867 εκατομμυρίων 
που αναφέρθηκαν τον περασμένο 
Μάρτιο όταν η πανδημία έπληξε 
τις Ηνωμένες Πολιτείες.

Ο πρόεδρος της Federal 
Reserve, Τζερόμ Πάουελ, αναγνώ-
ρισε την Τετάρτη ότι η «βελτίωση 

των συνθηκών στην αγορά εργα-
σίας διεκόπη» τους τελευταίους 
μήνες λόγω της έξαρσης των λοι-
μώξεων από κορωνοϊό, που επηρέ-
ασαν σημαντικά την εστίαση και 
άλλες καταναλωτικές επιχειρήσεις

Στη συνέχεια, ο επικεφαλής της 
Fed επανέλαβε το αίτημά του για 
περισσότερη δημοσιονομική στή-
ριξη, λέγοντας ότι η νομισματική 
πολιτική από μόνη της δεν είναι 
αρκετή για να αποκαταστήσει τις 

πληγές που άφησε η πανδημία. 
«Απαιτείται δέσμευση από όλη την 
κοινωνία, με συνεισφορές από τον 
κυβερνητικό και τον ιδιωτικό το-
μέα», υποστήριξε. Η κυβέρνηση 
ανέφερε την περασμένη Παρα-
σκευή ότι η οικονομία δημιούρ-
γησε μόνο 49.000 θέσεις εργασίας 
τον Ιανουάριο μετά την απώλεια 
227.000 τον ∆εκέμβριο.

Αλλά υπάρχει λόγος για προσε-
κτική αισιοδοξία. Τα καταγεγραμ-
μένα νέα κρούσματα στις Ηνω-
μένες Πολιτείες μειώθηκαν κατά 
25% την περασμένη εβδομάδα, η 
μεγαλύτερη πτώση από τότε που 
η πανδημία έπληξε τη χώρα. Οι 
λοιμώξεις έχουν πλέον μειωθεί 
για τέσσερις συνεχόμενες εβδο-
μάδες, σύμφωνα με μια ανάλυση 
του Reuters για τις πολιτειακές και 
κομητειακές αναφορές. Εάν συνε-
χιστεί η τάση και διευρυνθεί η δι-

ανομή εμβολίων, αυτό θα μπορού-
σε να επιτρέψει σε περισσότερες 
επιχειρήσεις να ανοίξουν ξανά. 

Το προτεινόμενο πακέτο ανά-
καμψης 1,9 τρισ. δολαρίων από 
τον πρόεδρο Τζο Μπάιντεν, επι-
πλέον των 900 δισεκατομμυρίων 
δολαρίων σε πρόσθετη ανακούφι-
ση από πανδημία που παρείχε η 
κυβέρνηση στα τέλη ∆εκεμβρίου, 
θα μπορούσε επίσης να στηρίξει 
την αγορά εργασίας. 

Η οικονομία έχει ανακτήσει 
12,3 εκατομμύρια από 22,2 εκα-
τομμύρια θέσεις εργασίας που χά-
θηκαν κατά την πανδημία.

Το Γραφείο Προϋπολογισμού 
του Κογκρέσου εκτιμά ότι η απα-
σχόληση δεν θα επιστρέψει στο 
προπανδημικό επίπεδο πριν από το 
2024. Εκατομμύρια άνεργοι Αμερι-
κανοί βιώνουν μεγάλες περιόδους 
ανεργίας.

Η μετάβαση στην «πράσινη» ενέργεια αδειάζει τα ταμεία των χωρών του πετρελαίου

Σημάδια αισιοδοξίας στην αγορά εργασίας των ΗΠΑ

Υπολογίζεται
ότι θα μειωθούν
κατά 13 τρισ. δολ. 
τα έσοδά τους 
μέχρι το 2040.

Μικρή μείωση 
των αιτήσεων ανεργίας 
την ώρα κατά την οποία 
καταγράφεται 
και μεγάλη υποχώρηση 
των κρουσμάτων. 

Η εξάρτηση της Σαουδικής Αραβίας από το πετρέλαιο ανέρχεται στο 60%.

Η αμερικανική οικονομία έχει ανακτήσει 12,3 εκατομμύρια από 22,2 εκα-
τομμύρια θέσεις εργασίας που χάθηκαν κατά την πανδημία.

R
EU

TE
R

S

SH
U

TT
ER

ST
O

CK



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 14 Φεβρουαρίου 2021 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 11  

Τα χνάρια του μεγαλοεπενδυτή 
Γουόρεν Μπάφετ ακολουθεί ο 
12χρονος Νοτιοκορεάτης Kwon 
Joon, ο οποίος από πολύ μικρός 
συνήθιζε να παρακολουθεί και να 
μελετά τα νέα των επιχειρήσεων 
και των αγορών. Παρά το νεαρόν 
της ηλικίας του, το σχέδιό του να 
γίνει στο μέλλον δισεκατομμυρι-
ούχος του μεγέθους του Γουόρεν 
Μπάφετ μπορεί και να μην απέχει 
από την πραγματικότητα, αφού 
κατάφερε να βγει κερδισμένος 
κατά 43% από ένα χόμπι που ξε-

κίνησε μόλις πέρυσι: την αγορά 
μετοχών. 

Οπως αναφέρει το Reuters, o 
Kwon Joon ζήτησε από τη μητέρα 
του τον περασμένο Απρίλιο να ανοί-
ξει λογαριασμό με 25 εκατ. γουάν, 
ήτοι 22.400 δολ., τη στιγμή μάλιστα 
κατά την οποία ο νοτιοκορεατικός 

δείκτης Kospi άρχισε να ανακά-
μπτει από τη μεγαλύτερη πτώση 
που είχε καταγράψει την τελευταία 
δεκαετία. «Είπα στους γονείς μου 
να προχωρήσουμε στο άνοιγμα του 
λογαριασμού, διότι πίστεψα έναν 
ειδικό που άκουσα στην τηλεόρα-
ση, ο οποίος έλεγε πως αυτή είναι 

μία ευκαιρία η οποία εμφανίζεται 
μία φορά στα 10 χρόνια», ανέφερε 
ο 12χρονος στο Reuters. «Πρότυ-
πό μου είναι ο Γουόρεν Μπάφετ», 
πρόσθεσε κάνοντας αναφορά στον 
Αμερικανό επενδυτή-δισεκατομ-
μυριούχο. «Αντί να επικεντρώνο-
μαι σε βραχυπρόθεσμες ημερήσιες 

συναλλαγές, προτιμώ να διατηρή-
σω την επένδυσή μου για 10 με 20 
χρόνια, ευελπιστώντας να μεγιστο-
ποιήσω μακροπρόθεσμα τις αποδό-
σεις μου», εξήγησε ο ίδιος. 

Οπως αναφέρει το Reuters, οι 
περισσότεροι επενδυτές είναι έφη-
βοι ή ίσως και νεότεροι και δια-

πραγματεύονται τα 2/3 της αξίας 
των μετοχών της χώρας σε σύγκρι-
ση με λιγότερο από το 50% που 
ίσχυε το 2019. Αυτή η τάση έχει 
αρχίσει να παρουσιάζει ανοδική 
πορεία, καθώς οι αγορές προσελκύ-
ουν τους γονείς οι οποίοι εμφανίζο-
νται απογοητευμένοι τόσο από το 
εκπαιδευτικό σύστημα της χώρας 
όσο και από το γεγονός ότι πλέον 
οι millennials εργάζονται από το 
σπίτι. «Αναρωτιέμαι εάν αυτή την 
στιγμή η απόκτηση πτυχίου από 
κάποιο πανεπιστήμιο θα ήταν τό-
σο σημαντική», επισημαίνει στο 
Reuters η μητέρα του Kwon Joon, 
Lee Eun-joo, η οποία τον ενθαρρύ-
νει να ασχοληθεί με τις επιχειρή-
σεις και να ακολουθήσει το όνειρό 
του. «Επειδή ζούμε σε έναν διαφο-
ρετικό κόσμο τώρα, θα ήταν προ-
τιμότερο να γίνουμε μοναδικοί», 
πρόσθεσε η μητέρα του η οποία 
είναι της άποψης πως μία καλή εκ-
παίδευση ενδέχεται να μην προ-
σφέρει πολλά στον γιο της εξαιτί-
ας των περιορισμών ευκαιριών που 
έχει στην αγορά εργασίας. 

Σύμφωνα με στοιχεία, περίπου το 
70% των 214.800 λογαριασμών για 
αγορά μετοχών στη χρηματιστηρι-
ακή εταιρεία Kiwoom Securities, η 
οποία ιδρύθηκε τον Ιανουάριο του 

2020, ανήκει σε ανηλίκους. Εξαιτίας 
και του κλεισίματος των σχολείων 
λόγω της επέλασης της πανδημί-
ας, ο Kwon είχε αρκετό χρόνο να 
συντάξει μία λίστα με τις μετοχές 
εταιρειών που επιθυμούσε να αγο-
ράσει κατά τη διόρθωση της αγοράς. 
Η συγκεκριμένη λίστα περιελάμβα-
νε ένα εύρος μετοχών από εταιρεί-
ες, όπως η μεγαλύτερη εφαρμογής 
αποστολής μηνυμάτων (messenger) 
Kakao Corp., η Samsung, αλλά και 
η Hyundai Motor. Η επιτυχία που 
γνωρίζει ο Kwon αντανακλά και τις 
προκλήσεις που αντιμετωπίζουν νέ-
οι της Νότιας Κορέας όσον αφορά 
την προσπάθεια εύρεσης εργασί-
ας. Μάλιστα, τον προηγούμενο μή-
να, τον Ιανουάριο, 1 στους 4 νέους 
βρέθηκε εκτός αγοράς εργασίας. 
Πρόκειται για τη χειρότερη επίδο-
ση, παρότι η Νότια Κορέα θεωρεί-
ται μία από τις χώρες με τα υψη-
λότερα επίπεδα μόρφωσης μεταξύ 
των κρατών-μελών του ΟΟΣΑ. «Από 
το να πάω σε κάποιο καλό πανεπι-
στημιακό ίδρυμα, όπως το Πανεπι-
στήμιο της Σεούλ (Seoul National 
University), προτιμώ να γίνω ένας 
μεγάλος επενδυτής», επεσήμανε. 
«Θα ήθελα επίσης να πραγματοποι-
ήσω μεγάλο φιλανθρωπικό έργο», 
συμπλήρωσε.

«Αντί να επικεντρώνομαι σε βραχυπρόθεσμες ημερήσιες συναλλαγές, προτιμώ να διατηρήσω την επένδυσή μου για 10 
με 20 χρόνια, ευελπιστώντας να μεγιστοποιήσω μακροπρόθεσμα τις αποδόσεις μου», εξηγεί ο μικρός Kwon Joon.

Δωδεκάχρονος Νοτιοκορεάτης στα βήματα του Γουόρεν Μπάφετ

Εφηβοι ή ίσως και νεό-
τεροι Νοτιοκορεάτες 
διαπραγματεύονται 
τα 2/3 της αξίας των 
μετοχών της χώρας.

Αν κάποιοι πρέπει να αισθάνονται 
ικανοποίηση από την έξοδο της 
Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή 
Ενωση, αυτοί ίσως να είναι οι Ολ-
λανδοί, οι Γάλλοι και οι Ιρλανδοί, 
τουλάχιστον ως προς τη μεταφορά 
χρηματιστηριακών δραστηριοτή-
των από το Λονδίνο στο Αμστερ-
νταμ, το Παρίσι και το ∆ουβλίνο. 
Ειδικά το Αμστερνταμ κατά τον μή-
να Ιανουάριο ξεπέρασε ως κόμβος 
συναλλαγών σε μετοχές ευρωπαϊ-
κών εταιρειών και σε παράγωγα το 
Λονδίνο. Το Euronext και ο ολλαν-
δικός βραχίονας των χρηματιστη-
ρίων CBOE Europe και Turquoise 
στο Αμστερνταμ διαπραγματεύθη-
καν κατά μέσον όρο ημερησίως με-
τοχές αξίας 9,2 δισ. ευρώ, δηλαδή 
τετραπλάσιες από τον ∆εκέμβριο. 
Αντιστοίχως, ο όγκος συναλλαγών 
στο Λονδίνο αιφνιδίως μειώθηκε 
στα 8,6 δισ. ευρώ, αποσυνδέοντας 
το Ηνωμένο Βασίλειο (Η.Β.) από 
την ιστορική του θέση ως  βασι-
κού χρηματιστηριακού κόμβου της 
ευρωπαϊκής αγοράς, σύμφωνα με 
στοιχεία της CBOE Europe.

 Αυτή η αλλαγή ήταν απόρροια 
του γεγονότος ότι απαγορεύθη-
κε η διαπραγμάτευση εκ μέρους 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων 
που έχουν έδρα σε χώρες της Ε.Ε. 
Οι Βρυξέλλες δεν αναγνωρίζουν 
τα χρηματιστήρια και τις λοιπές 

αγορές του Ηνωμένου Βασιλείου, 
θεωρώντας πως δεν υπόκεινται 
σε ανάλογο με το δικό τους επο-
πτικό καθεστώς, όπως σχετικώς 
αναφέρουν σε δημοσίευμά τους οι 
Financial Times. To να επιτευχθεί 
αμοιβαία αναγνώριση του καθεστώ-
τος λειτουργίας των αγορών ένθεν 
κακείθεν της Μάγχης είναι το ζη-
τούμενο στις συνομιλίες, οι οποίες 
θα πρέπει θεωρητικά να έχουν ολο-
κληρωθεί έως τις 31 Μαρτίου, κα-
ταλήγοντας σε συμφωνία, η οποία 

θα διέπει τις χρηματιστηριακές συ-
ναλλαγές και την ισοδύναμη πρό-
σβαση στις δύο αγορές.

Η  ισοδυναμία
Χωρίς αυτή τη λεγόμενη ισοδυνα-

μία για τη διευκόλυνση των διασυ-
νοριακών συναλλαγών, συντελέστη-
κε μια άμεση μετακίνηση πράξεων 
αξίας 6,5 δισ. ευρώ από το Η.Β. στην 

Ευρωπαϊκή Ενωση, αφ’ ης στιγμής 
η μεταβατική περίοδος για τη χώρα 
έληξε στις 31 ∆εκεμβρίου. Ο όγκος 
των συναλλαγών που μετακινήθηκε 
προς ανατολάς σε άλλες ευρωπαϊκές 
πρωτεύουσες ήταν σχεδόν το ήμισυ 
όσων παραδοσιακά διαχειρίζονταν 
οι τράπεζες, οι χρηματομεσίτες και 
χρηματιστές στο Λονδίνο. Κατά ορι-
σμένους αναλυτές και στελέχη χρη-

ματοπιστωτικών ομίλων, εάν είχε 
συμφωνηθεί ένα καθεστώς ισοδυ-
ναμίας, αφενός δεν θα μετακινού-
νταν τόσες χιλιάδες θέσεις εργασίας 
εκτός Λονδίνου, αφετέρου η φορο-
λογική επιβάρυνση θα περιοριζόταν 
στις επιπτώσεις που θα είχε η μετα-
φορά των συναλλαγών στα κέρδη 
των εταιρειών οι οποίες είχαν συμ-
μετοχή σε αυτές. Σημειωτέον πως 

ο κλάδος συνεισέφερε σχεδόν 76 
δισ. στερλίνες στα κρατικά ταμεία 
της Βρετανίας πέρυσι. «Το Λονδίνο 
ως χρηματοπιστωτικός κόμβος είχε 
συμβολική σημασία πέραν από ου-
σιαστική και τώρα χάνει τον ρόλο 
του αυτό στην Ε.Ε., αν και έχει την 
ευκαιρία να χαράξει τη δική του αυ-
τόνομη πορεία», δήλωσε ο Ανίς Που-
άρ, αναλυτής σε θέματα δομής αγο-

ράς στην Rosenblatt Securities στο 
Λονδίνο.«Οι διαχειριστές κεφαλαίων 
θα ανησυχούν περισσότερο για τη 
διαθεσιμότητα ρευστότητας και το 
κόστος πραγματοποίησης συναλλα-
γών, παρά για το εάν εκτελείται μια 
εντολή στο Λονδίνο ή το Αμστερ-
νταμ», πρόσθεσε ο ίδιος.

Πάντως, φαίνεται πως η βρετα-
νική κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται 
πραγματικά για την ισοδυναμία, 
επειδή πιστεύει ότι ο τομέας των 
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών θα 
ρυθμιστεί καλύτερα και αποτελεσμα-
τικότερα από το υπουργείο Οικονο-
μικών και την Τράπεζα της Αγγλίας 
παρά από τις Βρυξέλλες, σύμφωνα 
με αναλυτές. Το Παρίσι και το ∆ου-
βλίνο είχαν επίσης μικρές αυξήσεις 
στις συναλλαγές τους τον Ιανουάριο, 
αλλά το Αμστερνταμ εξασφάλισε τη 
μερίδα του λέοντος. Από την αρχή 
του έτους έχει επίσης αυξήσει τις 
δραστηριότητές του σε σουάπ και 
συναλλαγές σε κρατικά ομόλογα, 
τα οποία προηγουμένως διαπραγμα-
τεύονταν στη βρετανική πρωτεύου-
σα. Τέλος, το αμερικανικό χρηματι-
στήριο Intercontinental Exchange 
θα μεταφέρει στο Αμστερνταμ την 
αγορά εμπορίας ρύπων, όπου ο κα-
θημερινός όγκος συναλλαγών φθάνει 
το 1 δισ. ευρώ, αν και ο βραχίονας 
εκκαθάρισής τους θα παραμείνει 
στο Λονδίνο.

Στο Αμστερνταμ διαπραγματεύθηκαν ημερησίως κατά μέσον όρο μετοχές αξίας 9,2 δισ. ευρώ, ενώ ο όγκος συναλ-
λαγών στο Λονδίνο μειώθηκε στα 8,6 δισ. ευρώ.
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Το Αμστερνταμ εκθρόνισε το Λονδίνο
Ξεπέρασε ως κόμβος συναλλαγών σε μετοχές ευρωπαϊκών εταιρειών και σε παράγωγα το βρετανικό χρηματιστήριο

Μετά το Brexit, πράξεις 
αξίας 6,5 δισ. ευρώ 
μετακινήθηκαν 
από το Ηνωμένο 
Βασίλειο στην Ευρω-
παϊκή Ενωση.
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Γίνεται μια συζήτηση τώρα για το
τι μέτρα ενδεχομένως θα πρέπει να
ληφθούν για να υποστηριχτεί η αγο-
ρά των ακινήτων δεδομένου ότι το
πλήγμα από την κατάργηση του
ΚΕΠ είναι μεγάλο.

Το θέμα δεν λύνεται με βεβια-
σμένα μέτρα αντίδρασης και με το
να υποστηρίζει ο καθένας το μακρύ
του και το κοντό του. Η θεραπεία
μπορεί να έχει αποτέλεσμα μόνο
όταν πρώτα αναγνωριστεί και δια-
γνωστεί το πρόβλημα ή τα προβλή-
ματα στην προκειμένη περίπτωση
και ακολούθως να δούμε τι όπλα
υπάρχουν στη διάθεσή μας για ανα-
χαίτισή τους. Αν παρακάμψουμε το
πρώτο κομμάτι λέγοντας το γνωστό
«τούτα είναι γνωστά και πάμε πα-
ρακάτω…», τότε, γράψετε το, θα
γίνει (άλλη) μια τρύπα στο νερό.

Τα στοιχεία πωλήσεων/ μεταβι-
βάσεων, πωλητηρίων εγγράφων,
υποθηκεύσεων και αδειών οικοδο-
μής, αποδεικνύουν πως η όποια επι-
βράδυνση οφείλεται σε δύο παρά-
γοντες: πρώτον την κάθετη μείωση
στη ζήτηση από ξένους και δεύτε-
ρον, την σχετικά αναιμική χορήγηση
νέων δανείων για απόκτηση στέγης
ή επένδυσης σε ακίνητα ευρύτερα.

Το πρώτο πρόβλημα, δηλαδή της
κάθετης πτώσης της ξένης ζήτησης,
έχει δύο παρακλάδια. Το πρώτο πα-
ρακλάδι έχει να κάνει με αυτούς
που επένδυαν μέσω του ΚΕΠ με
απώτερο σκοπό την απόκτηση ιθα-
γένειας. Το δεύτερο παρακλάδι έχει
να κάνει με αυτούς που επένδυαν
για πιο παραδοσιακούς λόγους, όπως
τη συνταξιοδότηση ή τη διαμονή

σε μια χώρα με μεγάλη ηλιοφάνεια,
τις ωραίες παραλίες, το γευστικό
φαγητό, την χαμηλή εγκληματικό-
τητα, τις προσφερόμενες υπηρεσίες,
το ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς,
τη συνδεσιμότητα με άλλες χώρες
κ.λπ. Ιστορικά το δεύτερο παρακλάδι
ήταν αυτό που αποτελούσε μια σο-
βαρή κάβα ξένων επενδυτών που
βοήθησε να αναπτυχθεί σταθερά
η κτηματαγορά επί σειρά ετών και
να βρίσκεται στο διεθνή χάρτη επεν-
δύσεων οικιστικών επιλογών. Η μό-
νη περίοδος που αυτό δεν ίσχυσε
ήταν από το 2003 μέχρι το 2008
όπου ίσχυσε κάτι άλλο. Πιο συγκε-
κριμένα, ίσχυσε η αρπακτή με την
έλκυση δεκάδων χιλιάδων (δήθεν)
επενδυτών που στόχευαν στο γρή-
γορο κέρδος, πρακτικά χωρίς να
βάζουν δικά τους κεφάλαια, μεγε-
θύνοντας τον τραπεζικό τομέα, πολ-
λαπλασιάζοντας το ιδιωτικό χρέος,
δημιουργώντας μεγαθήρια develo-
pers – φαντάσματα με τα γνωστά
αποτελέσματα. Για να διαπιστώσει
κάποιος αν είμαι σωστός, αρκεί να
δει τη μεγέθυνση του τραπεζικού
τομέα της περιόδου 2004 – 2008. Η
κατάσταση αυτή εννοείται, συμπα-
ρέσυρε και την ντόπια ζήτηση υπε-
ρακοντίζοντας το πρόβλημα που
κατέληξε στη φούσκα των ακινήτων
του 2007 – 2008.

Αν θέλουμε να είμαστε σωστοί
ας ξεκινήσουμε από εδώ. 

Έχουμε θέσει κριτήρια για το
ποιος είναι developer  Όχι. Ο κάθε
ένας μπορεί να ξυπνήσει ένα πρωί
και να βαφτιστεί developer. Έχουμε
εφαρμόσει ένα σωστό πλαίσιο για

τα κτηματομεσιτικά  Όχι. Μόλις
κάποιος μυριστεί ψόφιο, ενεργεί ως
κτηματομεσίτης. Δικηγόροι, λογι-
στές, γιατροί, κουρείς, από τον πρώ-
το μέχρι τον τελευταίο κάτοικο του
πλανήτη, είναι εν δυνάμει κτημα-
τομεσίτης. Πώς μπορείς να ελέγχεις
ένα παζάρι το οποίο είναι ανοικτό
σε όλους με προμήθειες κάτω από
το τραπέζι ή που βαφτίζονται «πα-
ροχή υπηρεσιών ή διαφήμισης»
Ο νόμος των κτηματομεσιτών είναι
απλά για τους άμοιρους κτηματο-
μεσίτες, οι οποίοι συνήθως βλέπουν
τους άλλους να κάνουν δουλειά σε
βάρος τους. Έχουμε θέσει επίσημα
την εκτίμηση από εγκεκριμένο εκτι-
μητή ως ένα αναγκαίο εργαλείο μιας
επενδυτικής απόφασης σε ακίνητα
Όχι. Εκτός του ότι όλοι «παίζουν»
τους εκτιμητές, οι πλείστοι κρατούν

στο χέρι την «εκτίμηση» του Κτη-
ματολογίου και την ανεμίζουν κατά
το δοκούν. Και φαίνεται πως αυτή
η γελοιότητα δεν έχει τέλος.

Έχουμε επιλύσει το θέμα της
χρονοβόρας αδειοδότησης έργων
ανάπτυξης  Όχι απόλυτα. Παρόλο
που έγιναν σωστά βήματα με την
εφαρμογή του αυτοελέγχου και τη
σύντμηση του χρόνου έκδοσης άδει-
ας για κάποιας κλίμακας αναπτύξεις,
το πρόβλημα πόρρω απέχει από την
ολιστική επίλυσή του. Αυτό είναι
και άρρηκτα δεμένο με την ανα-
διάρθρωση της τοπικής αυτοδιοί-
κησης.

Και έρχομαι στο πρώτο παρα-
κλάδι που ανέφερα πιο πάνω, που
είναι το ΚΕΠ. Επειδή μου αρέσει να
λέω πάντα τα πράγματα με το όνομά
τους, θα πάω και αυτή την φορά

κόντρα στο κύμα πριν καταλαγιάσει
ο κουρνιαχτός για να πω πως η τε-
λευταία έκδοση του ΚΕΠ ήταν πολύ
καλή και δεν έπρεπε να καταργηθεί.
Απλά πήγε θύμα των καταχρήσεων
των προηγούμενων εκδόσεών του
που μας έκαναν διεθνώς ρεζίλι. Όλες
οι περιπτώσεις ενδεχόμενης δια-
φθοράς έγιναν κάτω από εκείνο το
καθεστώς και όχι του τελευταίου.
Δεν με ενδιαφέρει αν κάποιοι εσκεμ-
μένα θέλουν να το αγνοούν.

Αλλά αν θέλετε να δείτε το ύψος
της διαφθοράς, αντί να ασχολείστε
με το πόσα διαβατήρια έκανε ο κα-
θένας, ψάξτε να δείτε τι προμήθειες
(kickbacks) λάμβανε και από ποιους.
Το ΚΕΠ παρείχε πολλές επιλογές
επένδυσης στους επενδυτές. Για
παράδειγμα, υπήρχε η επιλογή της
επένδυσης σε κρατικά ομόλογα, η
επιλογή της επένδυσης σε ανανε-
ώσιμες πηγές ενέργειας, η επιλογή
της επένδυσης στην τεχνολογία και
στις νεοφυείς επιχειρήσεις κ.λπ.
Υπήρχε μόνο το προαπαιτούμενο
του συνολικού ύψους επένδυσης
και ότι έπρεπε να αποκτήσει μόνιμη
κατοικία ελάχιστης αξίας €500.000
πλέον ΦΠΑ.

Από αυτό, πώς καταλήξαμε να
πουλούμε ένα διαμέρισμα €2,5εκ
είναι ένα θέμα προς εξέταση. Γιατί
ο επενδυτής επέλεγε αντί να επεν-
δύσει €1,5 εκ - €2 εκ σε διάφορες
εναλλακτικές επενδύσεις και
€600.000 σε μόνιμη κατοικία, «επέν-
δυε» €2,5+εκ σε ένα διαμέρισμα
Να σας βοηθήσω στη σκέψη σας:
ο δικηγόρος ή ο λογιστής που δια-
χειριζόταν την υπόθεση του επεν-

δυτή χρέωνε περίπου €50.000 για
την αίτηση έκδοσης διαβατηρίου.
Αν ο επενδυτής αγόραζε κρατικά
ομόλογα η προμήθεια του μεσάζον-
τος θα ήταν €0. Γι’ αυτό τον έπαιρνε
από το χεράκι και πουλώντας του
εκδούλευση τον πήγαινε σε συγ-
κεκριμένους developers από τους
οποίους προφανώς λάμβανε πολλές
… μα πάρα πολλές … μα πάρα –
πάρα πολλές δεκάδες χιλιάδες ευρώ. 

Άρα look no further γιατί δημι-
ουργήθηκε μια επιμέρους «φου-
σκούα» σε έναν τομέα της κτημα-
ταγοράς. Όσοι δεν κατανοούν γιατί
η παράνομη προμήθεια είναι πρό-
βλημα, είναι μέρος του προβλήματος.
Δεν πρόκειται για προσωπική «αμ-
ματοπόνηση». Αυτό το πλαίσιο ή
μοντέλο επιχειρηματικής δραστη-
ριότητας εστιαζόταν σε κάλπικες
– πλασματικές τιμές συγκεκριμένης
κατηγορίας ακινήτων, οι οποίες
συμπαρέσυραν τις τοπικές τους
αγορές σε αύξηση με αποτέλεσμα
ο μέσος Λεμεσιανός, για παράδειγμα,
να μην μπορεί ούτε να αγοράσει
αλλά ούτε να ενοικιάσει μια στέγη
να βάλει πάνω από το κεφάλι του.
Επιπλέον, δημιούργησε πρόσφορο
έδαφος να έρχεται ο κάθε λωποδύτης
για να γίνεται Κύπριος και να γίνεται
η χώρα μας σούργελο παγκοσμίως.
Και τώρα – ενώ λίγοι έτρωγαν –ψά-
χνουμε όλοι το λάθος και αναζη-
τούμε τρόπους να βοηθήσουμε την
κατάσταση.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.
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Διάγνωση της ασθένειας των ακινήτων

ΤΟΥ ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Με δύο σημαντικά όπλα αναμένεται
να εισέλθει η Ελλάδα στη «μάχη»
για την επιστροφή των ξένων επεν-
δυτών ακινήτων, έστω και αν αυτή
αναμένεται να αναθερμανθεί για
τα καλά από το δεύτερο εξάμηνο
του 2021 και μετά, οπότε εκτιμάται
ότι θα είναι ευκολότερη η μετακί-
νηση από χώρα σε χώρα. Τα δύο
αυτά όπλα είναι, κατ’ αρχάς, το
ισχυρό διαβατήριο που προσφέρει
η χώρα και, δευτερευόντως, η υψη-
λή θέση της (συγκριτικά με άλλες
χώρες που προσφέρουν αντίστοιχα
προγράμματα επενδυτικής μετα-
νάστευσης) στον δείκτη ποιότητας
εκπαίδευσης.

Το 2020, το πρόγραμμα χορή-
γησης αδειών παραμονής στους
επενδυτές ακινήτων στην Ελλάδα
υπέστη κατακόρυφη πτώση. Η παν-
δημία και η αδυναμία των ενδια-
φερόμενων επενδυτών να ταξιδέ-
ψουν στην Ελλάδα και να ολοκλη-
ρώσουν τις σχετικές διαδικασίες
αγοράς ακινήτου και έκδοσης άδειας
παραμονής, είχαν ως αποτέλεσμα
να εκδοθούν συνολικά 403 νέες
άδειες. Πρόκειται για αριθμό που
αποτελεί πτώση της τάξεως του
88,5%, σε σύγκριση με τις 3.504
άδειες που χορηγήθηκαν το 2019,
έτος-ρεκόρ για το πρόγραμμα Gol-
den Visa. Από την αρχή του προ-
γράμματος και μέχρι και το 2020,
έχουν εκδοθεί συνολικά 8.011 άδει-
ες. Με βάση τον ετήσιο δείκτη Hen-
ley Passport Index για το 2021, το
ελληνικό διαβατήριο κατατάσσεται

στην όγδοη θέση, καθώς προσφέρει
πρόσβαση σε 184 χώρες του κόσμου
χωρίς την ανάγκη έκδοσης βίζας.
Ασφαλώς, για να λάβει κανείς δια-
βατήριο, θα πρέπει να συμπληρώσει
επτά συνεχόμενα έτη παραμονής
στη χώρα για τουλάχιστον έξι μήνες
ετησίως. Μεταξύ των χωρών της
ευρύτερης περιοχής της νοτίου Ευ-
ρώπης, που επίσης προσφέρουν
προγράμματα χορήγησης αδειών
παραμονής σε πολίτες χωρών εκτός
Ε.Ε., η Ισπανία, η Μάλτα και η Ιταλία
συναγωνίζονται επάξια το ελληνικό
διαβατήριο. Η Μάλτα κατατάσσεται
μαζί με την Ελλάδα στην όγδοη θέ-
ση, ενώ το ιταλικό και το ισπανικό
διαβατήριο προσφέρουν ανεμπό-
διστη πρόσβαση σε 188 χώρες, τέσ-
σερις περισσότερες. Στην κορυφή
της σχετικής λίστας βρίσκεται για
τρίτο διαδοχικό έτος το διαβατήριο

της Ιαπωνίας, το οποίο προσφέρει
πρόσβαση σε 191 χώρες. 

Θετική είναι όμως και η κατάταξη
της χώρας σε μία ακόμη λίστα, την
οποία λαμβάνουν υπόψη οι επεν-
δυτές από τρίτες χώρες, οι οποίοι
ενδιαφέρονται για την αξιοποίηση
προγραμμάτων επενδυτικών μετα-
νάστευσης, τύπου Golden Visa. Ο
λόγος για την ποιότητα της παρε-
χόμενης εκπαίδευσης. Σε σχετική
ανάλυσή της, η εξειδικευμένη εται-
ρεία επενδυτικών προγραμμάτων
μετανάστευσης Astons σημειώνει
ότι η Ελλάδα προσφέρει ένα ιδιαί-
τερο ελκυστικό πακέτο προς τους
επενδυτές. Συγκεκριμένα, συνδυάζει
ένα πρόγραμμα «χρυσής βίζας», με
χαμηλό όριο επένδυσης ύψους
250.000 ευρώ (από τα φθηνότερα
στην Ευρώπη, μαζί με εκείνα της
Ελβετίας και της Τουρκίας), αλλά

και υψηλό επίπεδο εκπαίδευσης.
Εξαιρώντας την Ελβετία, η Ελλάδα
έχει το δεύτερο ελκυστικότερο πα-
κέτο, με τον δείκτη εκπαίδευσης
να είναι ο ένατος καλύτερος μεταξύ
των 22 χωρών παγκοσμίως, που
προσφέρουν και προγράμματα επεν-
δυτικής μετανάστευσης. Μάλιστα,
η χώρα μας βρίσκεται πάνω από
άλλες χώρες της νοτίου Ευρώπης,
όπως Ιταλία, Ισπανία, Πορτογαλία,
Μάλτα και Τουρκία. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι πολλοί
από τους Κινέζους που έχουν επεν-
δύσει στη χώρα μας, έχουν μετα-
κινηθεί μαζί με την οικογένειά τους
στην Ελλάδα κι έχουν εγγράψει τα
παιδιά τους στα ιδιωτικά διεθνή
σχολεία της Αθήνας, όπου το κόστος
των διδάκτρων είναι ένα κλάσμα
του αντίστοιχου στη Σαγκάη ή στο
Πεκίνο. 

Περιμένοντας τους ξένους
επενδυτές ακινήτων στην Ελλάδα
Το ελληνικό διαβατήριο κατατάσσεται στην όγδοη θέση με πρόσβαση σε 184 χώρες

Μαγνήτης τα προάστια
σε Αθήνα - Θεσσαλονίκη
για όσους αναζητούν στέγη
Η εκτόξευση του χρόνου παραμο-
νής στο σπίτι λόγω της πανδημίας
και των καθολικών lockdowns
έχει στρέψει όσους αναζητούν
στέγη σε μεγαλύτερες κατοικίες,
προκειμένου να είναι ευκολότερη
η συνύπαρξη περισσοτέρων του
ενός ενοίκων. Τη διαπίστωση αυ-
τή, που εν μέσω καραντίνας έγινε
πλήρως αντιληπτή από όσους ερ-
γάζονται από απόσταση και έχουν
μικρά παιδιά, επιβεβαιώνει η έρευ-
να του ιστότοπου αγγελιών Spi-
togatos σχετικά με τις πιο δημο-
φιλείς περιοχές του 2020 για ανα-
ζήτηση κατοικίας προς ενοικίαση
και πώληση σε Αθήνα και Θεσ-
σαλονίκη.

Διψήφια αύξηση
Ειδικότερα, η ζήτηση κατοικίας

προς ενοικίαση, βάσει των ανα-
ζητήσεων που πραγματοποιήθη-
καν στο δίκτυο του Spitogatos το
2020 έναντι του αντίστοιχου πε-
ρυσινού έτους, καταγράφει διψή-
φιο ρυθμό αύξησης σε περιοχές
εκτός του Δήμου Αθηναίων, με
τα σκήπτρα να κρατούν το Σούνιο
(+47%), τα Βίλια (+45%), η Κε-
ρατέα (+44%), τα Ανω Λιόσια
(43%) και το Μαρκόπουλο (+42%).

Στη Θεσσαλονίκη, η αύξηση
του ενδιαφέροντος για ενοικίαση
κατοικίας υπήρξε μικρή και πα-
ρατηρήθηκε σε ελάχιστες περιο-
χές, που περιλαμβάνουν την Πυ-
λαία (+7%) και την Καλαμαριά
(7%), ενώ η ζήτηση παρέμεινε
σταθερή στην Τούμπα. Ωστόσο,
με βάση τον αριθμό αναζητήσεων
για μίσθωση (όχι τον ρυθμό με-
ταβολής) στην Αττική, στην κο-
ρυφή βρίσκεται η περιοχή Αμ-
πελόκηποι-Πεντάγωνο, με την
πεντάδα να συμπληρώνουν το
Παγκράτι, ο Νέος Κόσμος, η συ-
νοικία Κολωνάκι-Λυκαβηττός και
τα Πετράλωνα. Οσον αφορά την
αγορά, πιο περιζήτητη περιοχή
για αγορά σπιτιού το 2020 ήταν
το Κολωνάκι-Λυκαβηττός, ενώ
τις περισσότερες αντίστοιχες
αναζητήσεις προσείλκυσαν οι
Αμπελόκηποι-Πεντάγωνο, το Παγ-
κράτι, το ιστορικό κέντρο και η
Κυψέλη. Κατά την έρευνα του

Spitogatos, προκύπτει ότι κατά
τη διάρκεια του 2020 αυξήθηκε
η δημοφιλία των δυτικών προ-
αστίων της Αττικής ως εξεταζό-
μενη περιοχή για αγορά ακινήτου.
Η ζήτηση δηλαδή ενισχύθηκε
σημαντικά στη Νέα Φιλαδέλφεια
(+35%), στις Αχαρνές (+35%),
στη Μεταμόρφωση (+34%), στο
Ιλιον (+34%) και στο Καματερό
(+33%).

Στη Θεσσαλονίκη, ταυτίζονται
απόλυτα οι πιο δημοφιλείς περιο-
χές τόσο για ενοικίαση όσο και
για αγορά κατοικίας για το 2020.
Αυτό σημαίνει πως το κέντρο της
πόλης και η Τούμπα βρίσκονται
στην κορυφή των προτιμήσεων
τόσο των ενδιαφερόμενων ενοι-
κιαστών όσο και των αγοραστών.
Κατά αναλογία με την Αττική,
όπου σημειώθηκε ενίσχυση της
ζήτησης στα δυτικά προάστια,
στη Θεσσαλονίκη οι περιφερει-
ακοί δήμοι προσείλκυσαν σημαν-
τική ενίσχυση της ζήτησης, με
το Πανόραμα (+26%), τη Θέρμη
(+25%), το Ωραιόκαστρο (+24%),
τη Μίκρα (+23%) και τα Πεύκα
(+22%) να βρίσκονται στην κο-
ρυφή της σχετικής λίστας.

Παρόλο που έγιναν σωστά βήματα με την εφαρμογή του αυτοελέγχου και τη
σύντμηση του χρόνου έκδοσης άδειας για κάποιας κλίμακας αναπτύξεις, το
πρόβλημα πόρρω απέχει από την οριστική επίλυσή του.

<<<<<<

Ποιες περιοχές προ-
σείλκυσαν το 2020 το
μεγαλύτερο ενδιαφέ-
ρον ενοικιαστών και
αγοραστών.

<<<<<<

Το πρόγραμμα της «χρυ-
σής βίζας» και το υψηλό
επίπεδο εκπαίδευσης
αποτελούν τα δύο μεγά-
λα ατού της χώρας. Εξαιρώντας την Ελβετία, η Ελλάδα έχει το δεύτερο ελκυστικότερο πακέτο, με τον δείκτη εκπαίδευσης να είναι ο ένα-

τος καλύτερος μεταξύ των 22 χωρών παγκοσμίως, που προσφέρουν και προγράμματα επενδυτικής μετανάστευσης.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Δεν την πτόησε ούτε η πανδημία, ού-
τε οι μεταλλάξεις του κορωνοϊού, 
ούτε το γεγονός ότι ήταν επτά μη-
νών έγκυος. Επρεπε να ταξιδέψει 
και ταξίδεψε. Πριν από δύο μήνες 
η ∆άφνη Ματζιαράκη προσγειώ-
θηκε στη Βόρεια Κένυα με προο-
ρισμό τη Laikipia και επέστρεψε 
πριν από δύο εβδομάδες. Ηθελε 
να ολοκληρώσει τα γυρίσματα του 
μεγάλου μήκους ντοκιμαντέρ της 
πριν από τον τοκετό και να ξεκι-
νήσει το μοντάζ. ∆ιήνυσε μακρι-
νές αποστάσεις, χωρίς κάλυψη δι-
κτύου στο κινητό, χωρίς κανένα 
σημάδι πολιτισμού, με άγρια ζώα 
γύρω της τα οποία ήθελε να κινη-
ματογραφήσει από κοντά.

Οταν το 2016 με το μικρού μή-
κους ντοκιμαντέρ της «4,1 Μίλια» 
έφτασε στις υποψηφιότητες για τα 
βραβεία Οσκαρ, δεν άλλαξε μόνον 
η δική της ζωή, αλλά και του αν-
θυποπλοιάρχου του ελληνικού λι-
μενικού στη Μυτιλήνη Κυριάκου 
Παπαδόπουλου (πέθανε 44 χρόνων 
το 2018). Κατέγραψε την καθημε-
ρινότητά του στη θάλασσα, να δι-
ασώζει απελπισμένους ανθρώπους 
την περίοδο της μεγάλης προσφυ-
γικής κρίσης. Μετά, η ∆άφνη Μα-
τζιαράκη ταξίδεψε στη Σάμο, στο 
εκεί κέντρο υποδοχής, και γύρισε 
το «Container», που αναρτήθηκε 
στην πλατφόρμα Οp–Docs των New 
York Times. Στη Σάμο πάλι, γύρισε 
ένα ακόμη ντοκιμαντέρ –ενταγμέ-
νο σε μια σειρά– που θα προβληθεί 
τώρα στην Αμερική και στο οποίο 
executive producer είναι η Οπρα 
Γουίνφρεϊ. Από το 2017 έχει προ-
σθέσει στον κινηματογραφικό χάρ-
τη της και τη «Laikipia»· τη φυλή 
Samburu, τις μάχες εξαιτίας της 
αδυσώπητης ξηρασίας για τη δι-
εκδίκηση φυσικών πόρων, τη σχέ-

ση με τους λευκούς Ευρωπαίους 
αποίκους, τα σαφάρι για πολυτελή 
τουρισμό. Ο υψηλός προϋπολογι-
σμός της ταινίας καλύπτεται κατά 
μεγάλο μέρος από την αμερικανι-
κή εταιρεία παραγωγής One Story 
Up, executive producer της οποίας 
είναι ο Ρότζερ Ρος Ουίλιαμς, πρό-
εδρος του τμήματος ντοκιμαντέρ 
της Ακαδημίας Κινηματογράφου.

Αεικίνητη; Μάλλον. Επίμονη 
και ανυποχώρητη, περιπετειώδης 
εξερευνήτρια τόσο του ανθρώπι-
νου όσο και του φυσικού τοπίου; 
Το υπόσχεται από τα πρώτα της 
βήματα.

∆εν θα μπορούσε το 23ο ∆ιεθνές 
Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλο-
νίκης να εμπιστευθεί καταλληλό-
τερο νέο ντοκιμαντερίστα από τη 
∆άφνη Ματζιαράκη για να περι-

γράψει αυτό που γνωρίζει: το τα-
ξίδι. Συμμετέχει όχι με ταινία της 
αλλά με κείμενό της στη δίγλωσ-
ση έκδοση που θα συνοδεύσει το 
μεγάλο διαδικτυακό κινηματογρα-
φικό αφιέρωμα της φετινής διορ-
γάνωσης (4-14 Μαρτίου), με τίτλο 
«Προορισμός: Ταξίδι», το οποίο 
περιλαμβάνει μια επιλογή από εί-
κοσι κορυφαία ντοκιμαντέρ, από 
το 1926 έως σήμερα.

Ταινίες με την υπογραφή των 
Τέρενς Ντέιβις, Μπάζιλ Ράιτ, Μαρκ 

Αλεγκρέ, Βέρνερ Χέρτσογκ, Σα-
ντάλ Ακερμάν, Γιόχαν φαν ντερ 
Κέκεν και άλλων μάς προσκαλούν 
σε περιπλανήσεις στοχαστικές, 
συναρπαστικές, σε πόλεις κατοι-
κημένες και θορυβώδεις, τόπους 
απομακρυσμένους και εκθαμβω-
τικούς, καταγραφές αγωνιώδεις, 
αυτοβιογραφικές, χωρίς αυταπά-
τες και καμιά φορά χωρίς εμφανή 
προορισμό.

Εκτός από έναν: το ταξίδι. Ντο-
κιμαντερίστες σαν φιλοπερίεργους 

ανθρωπολόγους, που παρατηρούν 
χωρίς να κρίνουν. Και όπως επιση-
μαίνει στην «Κ» ο διευθυντής του 
Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης Ορέστης 
Ανδρεαδάκης: «Το ταξίδι (σε όλες 
του τις εκφάνσεις) έχει εγγραφεί στη 
συλλογική μνήμη ως κυρίαρχο στοι-
χείο της ανθρώπινης ύπαρξης. Ταξι-
δεύουμε για να βρούμε το “αλλού” 
και το “άλλο” αλλά στην πραγμα-
τικότητα για να βρούμε τον  εαυτό 
μας. Ετσι, το αφιέρωμα του Φεστι-
βάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης 

είναι ένας παγκόσμιος υπαρξιακός 
χάρτης, μια τοπιογραφία αναχωρή-
σεων και αφίξεων, μια περιπλάνηση 
στον χώρο και στον χρόνο».

Η απάντηση της ∆άφνης Μα-
τζιαράκη στο ερώτημα «τι σημαίνει 
ταξίδι για εσάς» βάζει μια παράμε-
τρο ασυνήθιστη στον δυτικό κό-
σμο: την «αναγκαστική μετακίνη-
ση». «Ταξίδι είναι η διαδρομή στο 
τέλος της οποίας ο ταξιδιώτης θα 
είναι διαφορετικός από ό,τι ήταν 
στην αρχή της. Είναι οι προκλή-
σεις κατά τη διάρκεια αυτής της 
διαδρομής, που καθορίζουν τον 
ταξιδιώτη, τον αλλάζουν και έτσι 
μαζί του αλλάζει ο κόσμος. Το ταξί-
δι πολλές φορές είναι αναγκαστικό 
και δεν έχει επιστροφή».

 
– Πόσο μεταμορφωτική εμπει-

ρία είναι τα κινηματογραφικά 

ταξίδια; 

– Γενικώς το ταξίδι, ακόμη και 
για διακοπές να είσαι. Κοιτάς τον 
εαυτό σου στον καθρέφτη, αναλο-
γίζεσαι τη ζωή διαφορετικά. Πόσο 
μικροί, τρωτοί και λίγοι είμαστε.

 
– Στη «Laikipia» τι σας ενδιαφέ-

ρει;

– Θέλω να βοηθήσω να διασωθεί 
η κουλτούρα, ένας πολύ διαφορε-
τικός τρόπος ζωής από τον δυτικό, 
πολύ ζωντανός και πολύ αξιόλογος. 
Είναι σημαντικό να γνωρίζουμε γι’ 
αυτόν. Αυτό κάνει και τον κόσμο 
μας ενδιαφέροντα και πλούσιο. Οι 
λευκοί πρώην αποικιοκράτες ζουν 
από τον πολυτελή τουρισμό· οι γη-
γενείς, από την άλλη, ζουν αποκλει-
σμένοι. Είναι δύο διαφορετικοί κό-
σμοι και παρακολουθώ και τους δυο 
από πολύ κοντά. Πρόθεσή μου εί-
ναι να καταλάβουμε τον πολιτισμό 
τους, να μην τον δούμε εξωτικά ή 
επιστημονικά/ανθρωπολογικά. Oλοι 
είμαστε άνθρωποι με αδυναμίες 

και προτερήματα και όλοι κάπου 
μοιάζουμε. Για μένα το σημαντικό 
δεν είναι η διαφορετικότητα αλλά 
η ομοιότητα.

 
– Το ίδιο αισθανθήκατε και στο 

ντοκιμαντέρ, «4,1 Μίλια»;

– Κανένας από τους ανθρώ-
πους που γνώρισα στη Μυτιλήνη 
και στη Σάμο δεν έκανε το ταξίδι 
με τη θέλησή του, δεν ήταν επι-
θυμία του. Θα ήθελε να είναι στο 
σπίτι του. Αυτό μου άνοιξε τα μά-
τια. Κατανόησα τι σημαίνει «μετα-
κινούμαι χωρίς να θέλω». Το νέο 
ντοκιμαντέρ που θα προβληθεί τώ-
ρα στην Αμερική, που γυρίστηκε 
στη Σάμο, ασχολείται με το τραύ-
μα. Πώς το ταξίδι αυτό συμβάλλει 
στη δημιουργία ενός πολλαπλού 
τραύματος, ιδίως στα παιδιά. Και 
η Laikipia, αν και τόσο μακριά μας, 
είναι ένας μικρόκοσμος της σύγ-
χρονης ιστορίας, με τα τραύματά 
της, τα πανανθρώπινα ζητήματα 
του ανήκειν, του φόβου για το δι-
αφορετικό μέσα στο πλαίσιο της 
κλιματικής αλλαγής, της περιβαλ-
λοντικής καταστροφής. Ναι, ο κό-
σμος αλλάζει δραματικά· από την 
πολιτική μέχρι το κλίμα και το πε-
ριβάλλον. Το βλέπω πολύ έντονα 
να συμβαίνει στο μεγαλύτερο μέ-
ρος του πλανήτη.

 
– Εσάς πόσο σας έχει επηρεάσει;

– Νομίζω ότι αυτό που με κα-
θορίζει στην εμπειρία του ντοκι-
μαντέρ είναι να προσπαθώ να κα-
τανοήσω την ανθρώπινη πλευρά 
των καταστάσεων. Το ντοκιμαντέρ 
είναι σαν ένα διαβατήριο στην αν-
θρώπινη φύση. Οτιδήποτε κάνω εί-
ναι αυτό. Ακόμη και το «Laikipia», 
που φαντάζει ξένο και εξωτικό. Η 
ανθρώπινη φύση είναι πολύπλο-
κη, γκρίζα, δεν είναι μαύρο-άσπρο, 
όλοι έχουμε κοινές συντεταγμένες.

Ταξίδι, ένας υπαρξιακός χάρτης
Η σκηνοθέτις Δάφνη Ματζιαράκη μιλάει στην «Κ» με αφορμή το αφιέρωμα του 23ου Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης

«Αποστολή στην άκρη του κόσμου», στα παγόβουνα της βορειοανατολικής Γροιλανδίας, του Ντάνιελ Ντέντσικ (∆ανία - Σουηδία, 2013). Μία από τις ταινίες του αφιερώματος του 23ου Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης στο «Ταξίδι».

Επάνω, η ∆άφνη Ματζιαράκη στα γυρίσματα της «Laikipia» στην Κένυα, 
που ξεκίνησαν το 2017 και ολοκληρώθηκαν πριν από δύο εβδομάδες. Κάτω, 
σκηνή από το «Big North» του Ντάριο Ακοτσέλα (Ιταλία, 2020).

«Ο κόσμος αλλάζει δρα-
ματικά· από την πολιτι-
κή μέχρι το κλίμα και
το περιβάλλον. Το βλέ-
πω πολύ έντονα να συμ-
βαίνει στο μεγαλύτερο 
μέρος του πλανήτη».
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ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Τ
ι αναζητάμε ταξιδεύοντας; Γιατί από όλα 
όσα έχουμε στερηθεί με την απομόνω-
ση της πανδημίας τα ταξίδια επιστρέ-

φουν διαρκώς στις συζητήσεις, καταλαμ-
βάνοντας μια από τις πρώτες θέσεις στις 
«απώλειες», προσωρινές ίσως, αλλά αδιευ-
κρίνιστο για πόσο διάστημα; 

Από τη στιγμή που έγινε γνωστό ότι το 
23ο Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης 
(4-14 Μαρτίου) οργανώνει αφιέρωμα στο 
«Ταξίδι», το ενδιαφέρον μου εγκλωβίστη-
κε, σχεδόν εμμονικά, στις επιλεγμένες ται-
νίες. Περίπου 20 ντοκιμαντέρ θα προβλη-
θούν online. Ξεχωρίζω δύο: «Για τον χρόνο 
και την πόλη» (2008) του Τέρενς Ντέιβις 
και «Το μεγάλο ταξίδι» (2000) του Γιόχαν 
φαν ντερ Κέεκεν. Το πρώτο είναι ένα δοκί-
μιο-εγκώμιο για την πόλη που γεννήθηκε 
και μεγάλωσε ο σκηνοθέτης, το εργατικό 
Λίβερπουλ. «Ενας στοχασμός πάνω στον 
χρόνο, την απώλεια, τη μεταμέλεια και 
την ευτυχία – πολλή ευτυχία», όπως λέ-
ει ο Ντέιβις. Το δεύτερο είναι ένα σπάνιο 
αφήγημα ζωής με αφορμή ένα επικείμενο 
τέλος. Οταν ο Ολλανδός δημιουργός πληρο-
φορήθηκε τον Οκτώβριο του 1998 ότι του 
απομένουν λίγα χρόνια ζωής, αποφάσισε 
να ταξιδέψει σε όλον τον κόσμο, μαζί με τη 
γυναίκα του, ως ηχολήπτρια, και να περά-
σουν τον καιρό που απέμενε κοιτάζοντας 
κι ακούγοντας. Από το Μπουτάν και τη 
σαμανίστρια θεραπεύτρια στο Κατμαντού, 
στον ραδιοθεραπευτή γιατρό της κλινικής 
στην Ουτρέχτη, στην Μπουρκίνα Φάσο, 
στη Σαχάρα, στο Αμστερνταμ… «Ζούσα 
σε πείσμα της αρρώστιας μου, κι αυτές οι 
πανέμορφες ιστορίες, που εκτυλίσσονταν 
από μόνες τους, μου έδιναν κουράγιο, ενώ 
κοίταζα κατάματα την ανυπαρξία», έχει πει 
ο ίδιος. Πέθανε ένα χρόνο μετά, το 2001, 
σε ηλικία 63 ετών. 

Το πορτρέτο μιας πόλης καθώς ο χρόνος 
περνάει, το πορτρέτο ενός ανθρώπου καθώς 
ο χρόνος λιγοστεύει. ∆εν είναι ο αυτοβιογρα-
φικός χαρακτήρας ούτε η, αναμφίβολη, σκη-
νοθετική μαεστρία που κάνει τα δύο αυτά 
ντοκιμαντέρ μοναδικά. Είναι, τουλάχιστον 
στα δικά μου μάτια, η ανεπιτήδευτα εξομο-
λογητική αφήγηση. Μπορεί του Ντέιβις να 
είναι αμιγώς λογοτεχνική και του Κέεκεν 
κυρίως περιγραφική. Αναρωτιέμαι ακόμη, 
20 χρόνια μετά την προβολή του «Μεγά-
λου ταξιδιού», πώς είναι δυνατόν να έχει 
καταγραφεί στη μνήμη του με τόση ευκρί-
νεια το πρώτο πλάνο: ένα φλιτζάνι τσαγιού, 
τοποθετημένο μέσα σε ένα άλλο φλιτζάνι, 
τραντάζεται ανεπαίσθητα επί ώρα. Ο φακός 
το αποτυπώνει από διαφορετικές γωνίες. 
Από τον Ντέιβις ανακαλώ μια ατμόσφαιρα 
ομιχλώδη, μελαγχολική, σαν να αποκτά η 
μνήμη εικόνα με μουσική υπόκρουση Μά-
λερ. Ο μικρόκοσμος ενός μεταβαλλόμενου 
κόσμου. Και ο Κέεκεν, όμως, αναζητούσε το 
νόημα στα μικρά και εκ πρώτης όψεως ασή-
μαντα, στη «μικρομαγεία» της καθημερινό-
τητας, όπως την ονόμαζε. Και στη σιωπή: 
«Για μένα οι σιωπές είναι πολύ σημαντικές. 
Υπάρχουν σε όλες τις ταινίες μου. Ο,τι συμ-
βαίνει πίσω από μια στιγμή σιωπής είναι ότι 
ο θεατής είναι και πάλι παρών».

Ο,τι ακριβώς (μας) λείπει, γιατί κατοι-
κεί κυρίως στα ταξίδια. Οχι η σιωπή του 
εγκλεισμού και της απομόνωσης. Αυτή εκ-
πέμπει σε άλλη συχνότητα. Λείπει η πυκνή 
σιωπή της περιπλάνησης, που παραμένει 
ανέπαφη ως ανάμνηση ενός αισθήματος 
το οποίο συνδέεται με έναν τόπο. Η εσω-
τερική σιωπή, της κόπωσης, της παρατή-
ρησης, της περισυλλογής, του αφήματος, 
της χαλαρής ενδοσκόπησης, της συνειρ-
μικής περιήγησης. Λείπει η σύνθεση του 
ταξιδιού. Ο χρόνος που δεν μετράει αντί-
στροφα, ακόμη κι αν, όπως στην περίπτω-
ση του Κέεκεν, είναι περιορισμένος. Το 
βλέμμα διαστέλλεται, ακόμη και για τους 
κυνηγούς αξιοθέατων, που κυκλοφορούν 
με έναν ταξιδιωτικό οδηγό στο χέρι. Το 
γράφει με τον τρόπο της η Ολγκα Τοκάρ-
τσουκ στους «Πλάνητες»: «…Καταπιάστη-
κα κι εγώ με την περιγραφή διάφορων τό-
πων. Οταν αργότερα επέστρεφα πίσω, όταν 
προσπαθούσα να πάρω μια βαθιά ανάσα 
και να ενθουσιαστώ ακόμα μια φορά με 
την έντονη παρουσία τους, όταν επιχει-
ρούσα να τεντώσω ξανά το αυτί μου στον 
ψίθυρό τους, πάθαινα κλονισμό. Η αλή-
θεια είναι τρομακτική: το να περιγράφεις 
κάτι σημαίνει να το εξουδετερώνεις. Γι’ 
αυτό τον λόγο πρέπει να προσέχεις πολύ. 
(…) Θα πρέπει (…) να δίνεις προσεκτικά 
τις κατευθύνσεις για να μην παρασύρεις 
κανέναν σε προσκύνημα». 

Ο Κέεκεν, ο Ντέιβις και πολλοί ακόμη 
σκηνοθέτες ντοκιμαντέρ αυτό ακριβώς κα-
τόρθωσαν να κάνουν: να κινηματογραφούν 
χωρίς να εξουδετερώνουν. Να μπορείς να 
επιστρέφεις στις εικόνες για να γευτείς όχι 
τη δέσμευση του προσκυνητή αλλά την 
ελευθερία του ταξιδιώτη.

Για τα ταξίδια 
που επιθυμήσαμε

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Το θέατρο ΑντίΛογος παρουσιάζει την 
πρωτότυπη κωμωδία της Ελένης Ξένου 
«Ο θάνατος του Μπαχ» σε σκηνοθεσία 
Αλεξίας Παπαλαζάρου και πρωταγωνιστή 
τον ∆ημήτρη Αντωνίου, στη σκηνή του 
θεάτρου Μασκαρίνι στα Λατσιά για λίγες 
μόνο παραστάσεις. Η δημοσιογράφος και 
συγγραφέας Ελένη Ξένου προτείνει με 
αμείλικτη ειλικρίνεια ένα έργο που κατα-
πιάνεται με τις παθογένειες τις σύγχρο-
νης κυπριακής πραγματικότητας μέσα 
σε ένα πλαίσιο γλυκόπικρου χιούμορ και 
καυστικού σχολιασμού προσώπων και 
καταστάσεων. Η ιστορία του πρωταγω-

νιστή Φίλιππου Ιορδάνου, μέσα από τις 
οξυδερκείς παρατηρήσεις της συγγρα-
φέως, «αποκαλύπτει» τις αδυναμίες και 
τις λαχτάρες, τα κουσούρια και τις δυνα-
τότητες ενός λαού που η ιστορία του κυ-
κλοφορεί στο διαδίκτυο, «συμπυκνωμέ-
νη… όπως το γάλα βλάχας». Λευκωσία, 
παλιά πόλη, ένα περίπου χρόνο μετά την 
κρίση. Επί σκηνής: ∆ημήτρης Αντωνίου. 
Παραστάσεις κάθε Σάββατο, Κυριακή και 
∆ευτέρα στις 7:00 μ.μ. Θέατρο Μασκαρί-
νι, Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ 5, Λατσιά. 
Πληροφορίες και κρατήσεις τηλέφωνο 

99251331.

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Θάνατος του Μπαχ» της Ελένης Ξένου

Το Θέατρο «∆ιόνυσος» προχωράει σε δεύτερο κύ-
κλο παραστάσεων με την κωμωδία των Ρέππα-Πα-
παθανασίου «Ράους», σε σκηνοθεσία Παναγιώτη 
Λάρκου. Ένας υπάλληλος του υπουργείου συγκοι-
νωνιών –με τη σύζυγό του– και μία νοσοκόμος, κλη-
ρονομούν εξ αδιαιρέτου ένα νεοκλασικό στο κέντρο 
της Αθήνας. Όταν όμως επισκέπτονται το κτίριο για 
να γνωρίσουν τους ενοικιαστές, μαθαίνουν πως στο 
σπίτι που κάποτε έζησε ο ποιητής Άγγελος Σικελια-
νός, τώρα λειτουργεί ένα... πορνείο. Οι ενοικιαστές 
του αρνούνται να εγκαταλείψουν το οίκημα. Μετά 
από “ώριμη σκέψη” αποφασίζουν να συνεργαστούν 
όλοι μαζί και έτσι ιδρύουν έναν ψεύτικο πολιτιστι-
κό σύλλογο, εισπράττοντας την αντίστοιχη ευρωπα-
ϊκή επιχορήγηση ύψους τριακοσίων χιλιάδων ευρώ. 

Οι δουλειές πάνε μια χαρά μέχρι που η Ευρωπαϊκή 
Ένωση, ανακοινώνει αυστηρό έλεγχο όλων των πο-
λιτιστικών συλλόγων της χώρας. Έχουν δύο βδομά-
δες καιρό να στήσουν μια θεατρική παράσταση της 
«Αντιγόνης» του Σοφοκλή και να την παρουσιάσουν 
στον Ευρωπαίο Επίτροπο. Ή θα προλάβουν να γί-
νουν ηθοποιοί, ή θα πάνε παρέα στη φυλακή. Πρω-
ταγωνιστούν με σειρά εμφάνισης οι ηθοποιοί: Έλενα 
Χατζηαυξέντη, Πέτρος Γιωρκάτζης, Ελένη Σιδερά, 
Αλέξανδρος Παρίσης, Παντελίτσα Λοΐζου, Μυρτώ 
Κουγιάλη, Άντονυ Παπαμιχαήλ, Χρήστος Γιάγκου. 
Τακτικές παραστάσεις στη Λευκωσία: Παρασκευή, 
Σάββατο, Κυριακή στις 6:30 μ.μ. από τις 12 Φεβρου-
αρίου μέχρι τις 7 Μαρτίου 2021. Πληροφορίες και 

κρατήσεις τηλέφωνο 22818999 και 99621845.

«Η Κοιμωμένη του Χαλεπά» είναι ένα μοναδι-
κό νεοελληνικό έργο, καθαρά βιογραφικό, που 
κάνει την πανελλήνια πρεμιέρα του στο θέα-
τρο Ανεμώνα. Παρουσιάζεται για πρώτη φο-
ρά στην κυπριακή σκηνή η βιογραφία του πιο 
εμβληματικού Έλληνα εικαστικού καλλιτέχνη 
σε σκηνοθεσια Αντρέα Τηλεμάχου. Είναι το 
πιο πρόσφατο έργο της Ελληνίδος συγγραφέ-
ως Ιρένε Μαραντέι και παρά τη θεατρική του 
μορφή βασίζεται σε ενδελεχή έρευνα όλων 
των υπαρχόντων αρχείων ώστε να είναι, όσο 
το δυνατόν, ένας πιστός καθρέφτης των ιδεών, 
των παθών και της αδάμαστης ψυχής αυτού 
του τόσο αξιόλογου πλάσματος που τόσο κα-
θυστερημένα αξιώθηκε να γευτεί λίγη από την 
αναγνώριση που του έπρεπε. Παραστάσεις 
κάθε Παρασκευή, Σάββατο και Κυριακή στις 

6:00 μ.μ. Ώρα προσέλευσης 5:30 μ.μ. Παίζουν 
οι ηθοποιοί Αντρέας Τηλεμάχου, Μαρίνος Ξε-
νοφώντος, Γιάννα Λευκάτη, Ιωάννα Σιαφκάλη, 
Νικόλας Πέτρου, Πέτρος Καρατζιάς, Βασίλης 
Παφίτης, Γιώργος Ιωσήφ, Ελευθερία Ανδρέου. 
Θέατρο Ανεμώνα, Καντάρας 17, Λατσιά. Πλη-

ροφορίες και κρατήσεις τηλέφωνο 70007721. 

ΘΕΑΤΡΟ

«Η Κοιμωμένη του Χαλεπά» της Ιρένε Μαραντέι

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Ράους» στο Θέατρο «Διόνυσος»

ΠΑΡΑΜΥΘΙΑ

Διαδικτυακό «Ταξίδι με 
τον ιππότη Δον Κιχώτη!»
Τον Φεβρουάριο, ένα μαγικό ταξίδι ξεκι-
νάει στο Μουσείο Παραμυθιού, συντροφιά 
με τον αγαπημένο μας ιππότη ∆ον Κιχώτη. 
Ο ονειροπαρμένος ∆ον Κιχώτης, που απο-
φασίζει ξαφνικά να γίνει ιππότης για να 
υπερασπιστεί τους αδύναμους, παρέα με 
τον ιπποκόμο του Σάντσο Πάντσα, μας ταξι-
δεύουν σε περιπέτειες και εποχές γεμάτες 
με ιππότες, γίγαντες, πρίγκιπες και δεσπο-
σύνες! Η ψηφιακή διαδραστική αφήγηση 
μεταφέρει τον ∆ον Κιχώτη και την εποχή 
των ιπποτών στην οθόνη κάθε παιδιού και 
να ξεκινήσουν ένα ταξίδι αναζήτησης της 
φαντασίας, της δικαιοσύνης και της ευγέ-
νειας. ∆ιάρκεια: 45΄.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22376522.

14 - 20.2.2021

ΒΙΒΛΙΟ

Νέες κυκλοφορίες

ΠΟΙΗΣΗ: Χρίστος Χατζήπαπας, 
«Λύπη τις νύχτες», εκδ. Γκοβόστη, 
Αθήνα 2021, Μπάμπης Αναγιωτός, 
«Ιπποστάσιο», ιδιωτική έκδοση, 
Λεμεσός 2020, Κυριακος Στυλια-

νού, «Αγάπες και ενοχές», εκδ. 
κύτταρο, Λεμεσός 2020.
ΔΙΗΓΗΜΑΤΑ: Μαρία Τζιαούρη-Χίλ-

μερ, «Γραμμή ανάμεσά μας», εκδ. 
Το Ροδακιό, Αθήνα 2020.
ΙΣΤΟΡΙΑ: Κωστής Κοκκινόφτας, 

«Κύπρος και 1821», εκδ. Κέντρου 
Μελετών Ιεράς Μονής Κύκκου, 
Λευκωσία 2021.
ΦΙΛΟΛΟΓΙΑ /ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ: «Κα-
βάφης και Κύπρος», Ο.Λ.Κ. 2021, 

Λευκωσία 2021, «Πρακτικά της Σει-
ράς διαλέξεων Τάσεις και αναζητή-
σεις στην ποίηση της Γενιάς της Ει-
σβολής», Ο.Λ.Κ., Λευκωσία 2021.
ΦΙΛΟΣΟΦΙΑ: Στέλλα Μιλτιάδου, 
«Η ερμηνευτική ανθρωπολογία του 
Κώστα Π. Μιχαηλίδη», εκδ. Κοράλ-
λι, Αθήνα 2020.
ΛΑΟΓΡΑΦΙΑ: Άννα Νεοφύτου, 

«Λαϊκή λατρεία στην παραδοσια-
κή κοινωνία της Κύπρου. Οι γιορτές 
του Πάσχα από τις Απόκριες μέχρι 
την Πεντηκοστή», εκδ. Κέντρου 
Επιστ. Ερευνών, Λευκωσία 2020.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Α
νακοινώθηκαν την περασμένη εβδο-
μάδα τα θεατρικά βραβεία του ΘΟΚ. 
Το Μεγάλο Βραβείο ΘΟΚ στην ηθο-

ποιό ∆έσποινα Μπεμπεδέλη. Το Βραβείο 
∆ημιουργού της Χρονιάς στον μουσικό, 
συνθέτη και εκπαιδευτικό Κώστα Κακο-
γιάννη και το Βραβείο Νέου ∆ημιουργού 
της Χρονιάς σκηνοθέτη Κώστα Σιλβέ-
στρο. Και οι τρεις το άξιζαν και καλώς 
βραβεύτηκαν. Το πιο ωραίο όμως ήλθε 
μετά, όταν ο Κώστας Κακογιάννης και 
ο Κώστας Σιλβέστρος αποποιήθηκαν το 
χρηματικό έπαθλο, ο μεν Κακογιάννης το 
δίνει στους συναδέλφους του μουσικούς 
και τους ηθοποιούς που το έχουν περισ-
σότερη ανάγκη από εκείνον, και ο Σιλβέ-
στρος το μοιράζεται με τους τρεις συνυ-
ποψήφιους του νέους δημιουργούς, τον 
Πάνο Μακρή, τη Μικαέλλα Θεοδουλίδου 
και τη Θέλμα Κασουλίδου. Μα τι ωραία 
κίνηση, συμβολική, ουσιαστική, και πα-
ραδειγματική.

Τελικά, είναι πιο ωραίο να μοιράζονται 
και τα χρήματα και τα συναισθήματα από 
το να τα φυλάει κανείς στους λογαρια-
σμούς του και στην καλλιτεχνική φαρέ-
τρα του. Τα όσα δυστοπικά ζούμε αυτόν 
τον χρόνο πρέπει με κάποιον τρόπο να 
τα ισορροπήσουμε, και τέτοιες κινήσεις 

είναι ωραία αντίβαρα. Κατά κάποιον τρό-
πο ομορφαίνουν τις δύσκολες στιγμές 
μας, και περιμένεις και από άλλους να 
κάνουν όμορφα πράγματα. Κυρίως από 
εκείνους που έχουν και τη δύναμη να 
τα θεσμοθετήσουν, επιτέλους να βγουν 
από τη ροζ τσιχλόφουσκα που ζουν και 
να αντικρίσουν την πραγματικότητα του 
πολίτη, του άνεργου, του εμπερίστατου. 
Η αλαζονεία και η αφ’ υψηλού και τάχα 
μου δήθεν πνευματικότητα πλέον δεν 
πείθουν κανέναν, η αριστεία προσωπικά 
έχει αρχίσει να με ενοχλεί, όχι γιατί δεν 
πιστεύω σε αυτή, αλλά γιατί πλέον έχει 
χάσει το πραγματικό της νόημα. Όπως 
και εσείς βλέπω καθημερινά άριστους 
να μην έχουν τις απολαβές που θα έπρε-
πε να έχουν.

Να μην έχουν τις θέσεις κλειδιά που 
τους αξίζουν. Βλέπω τους άριστους να 
γίνονται μια χαψιά από εκείνους που θε-
ωρήθηκαν άριστοι, γιατί ήταν τυχεροί ή 
τυχερές και με ύφος χιλίων καρδιναλίων 
να λένε ανερυθρίαστα ψέματα, να εκδί-
δουν απανταχούσες, να περνάνε τους πολ-
λούς βόδια, που το μόνο που θέλουν είναι 
ταγή. Κινήσεις όπως του Κακογιάννη και 
του Σιλβέστρου δεν έχουν χρηματική αξία 
–δεν υποτιμώ το ποσό, αλίμονο– έχουν 

συμβολική αξία, ότι ρε, δείτε, δεν είμαι 
μόνος μου, δεν με τυφλώνουν τα βραβεία, 
καταφέρνω ακόμα να βλέπω και τους άλ-
λους γύρω μου και να καταλαβαίνω πώς 
τα πράγματα είναι δύσκολα. Αυτό είναι 
σημαντικό κομμάτι του πολιτισμού μας, 
η ενσυναίσθηση είναι ουσιαστικό πράγ-
μα και θα πρέπει να το αποζητούμε, να το 
εκτιμάμε και να το επιβραβεύουμε. Ιδίως 
στον καλλιτεχνικό χώρο, που υποτίθεται 
ότι οι άνθρωποί του είναι ένα τσακ πιο 
ευαίσθητοι και λίγο πιο πάνω από τον 
μέσο όρο των υπολοίπων.

Βέβαια, θα μου πείτε πως με τα όσα 
ακούγονται αυτή την περίοδο στην Ελλά-
δα για γνωστούς ηθοποιούς και σκηνοθέ-
τες δεν πείθεστε, και πολύ καλά κάνετε. 
Άνθρωποι με αρρωστημένα μυαλά και 
αλαζονικές σε υπέρμετρο βαθμό υπάρ-
χουν βέβαια παντού, οι σχέσεις εξουσίας 
ορίζουν τη ζωή πολλών και είναι σημα-
ντικό ότι άρχισαν να αποκαθηλώνονται 
άνθρωποι που με τη συμπεριφορά τους 
πλήγωσαν άλλους ανθρώπους, με πρό-
σχημα μάλιστα την Τέχνη. Σιγά τα ωά, 
τι σημαίνει τέχνη χωρίς ανθρώπους που 
να ξέρουν τα όριά τους, τι σημαίνει ιερό 
τέρας της υποκριτικής, της μουσικής, των 
εικαστικών; Τίποτε δεν σημαίνει, διότι η 

γη μπορεί να κινείται και χωρίς ιερά τέρα-
τα, η ανθρωπότητα μπορεί να υπάρξει και 
χωρίς γκραν καλλιτέχνες. Φυσικά και για 
να μην παρεξηγηθώ, δεν υποτιμώ σπου-
δαίες ερμηνείες και σπουδαία έργα, άλ-
λα αυτά αν δεν είναι βαθιά θεμελιωμένα 
και από το ποιόν των ανθρώπων κάποια 
μέρα θα καταπέσουν και ο θόρυβος της 
πτώσης θα είναι μεγαλύτερος από τον 
κουρνιαχτό που σήκωσε η σπουδαία ερ-
μηνεία και ο σπουδαίος πίνακας, και το 
εξαιρετικό σονέτο και το ανεπανάληπτο 
διήγημα ή μυθιστόρημα.

Αφήστε, που ό,τι λατρεύουμε από 
σπουδαίους και μεγάλους μπορεί αν μπο-
ρούσαμε να τους γνωρίσουμε καλύτε-
ρα, να τους πετούσαμε στον κάλαθο των 
αχρήστων. Γι’ αυτό όλοι ας απολαμβά-
νουμε την καθ’ ημέραν επιτυχία μας, ας 
παραδειγματιζόμαστε από τις αποτυχίες 
μας, ας μαθαίνουμε από τα λάθη μας και 
ας δείχνουμε έστω και ελάχιστη κατανό-
ηση για τον δίπλα μας. Έχετε σκεφτεί ότι 
το μόνο που στο τέλος θα πάρουμε είναι 
δυο μέτρα γης και ότι ελάχιστοι θα είναι 
γνωστοί αφότου περάσουν δέκα χρόνια 
από τη μετοίκησή τους στας άνω μονάς. 
Σήμερα τι κάνεις, για το αύριο, άξιος που 
θα ζήσει!

Δυο μέτρα, αυτό μας αναλογεί

ΕΚΘΕΣΗ

« Έργα εν καιρώ Καραντίνας»

Η Γκαλερί Γκλόρια ξανανοίγει στις 17 Φεβρουαρίου 2021 και η πρώτη έκ-
θεση του 2021 είναι ομαδική και με τίτλο «Έργα εν καιρώ Καραντίνας». 
Η Γκλόρια Κασσιανίδου σημειώνει: «Οι αρχαίοι ημών πρόγονοι έλεγαν 

ότι η ζωή για να είναι ωραία, χρειάζεται “άρτον και 
θεάματα”. Με την καραντίνα τα στερηθήκαμε όλα. 
Παίρνουμε το θάρρος, λοιπόν, να σας προσφέρουμε 
“Θέαμα”. Μια πραγματικά θεαματική έκθεση, με 29 
γνωστούς καλλιτέχνες, που εργάστηκαν και δημιούρ-
γησαν μέσα σ’ αυτές τις δύσκολες καταστάσεις, έργα 
ζωγραφικής, γλυπτικής, κεραμικά και φωτογραφία. 
Σας προσκαλώ να έρθετε να απολαύσετε (όσο μπο-
ρούμε ακόμη, λένε ότι το τρίτο κύμα έρχεται πριν το 
Πάσχα) αυτή την πολυπρόσωπη, πολύμορφη και πο-
λυδιάστατη έκθεση». Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνωνος Σώ-

ζου 3, Λευκωσία. ∆ιάρκεια μέχρι 10 Μαρτίου. Ώρες λειτουργίας: ∆ευτέρα: 
5:30 - 7:30, Τρίτη-Παρασκευή: 10:30 π.μ.-12:45, και 5:30-7:30 μ.μ. Σάββα-
το: 10:30-12:45. Πληροφορίες: 22762605. 
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Του ΝΙΚΟΥ ΚΟΥΡΕΑ

Οι σχέσεις μεταξύ Κύπρου και Γαλ-
λίας ξεκινούν από την εποχή του 
μεσαίωνα, όταν οι Γάλλοι αποκα-
λούνταν Φράγκοι, και ειδικότερα 
από την εποχή των Σταυροφορι-
ών. Κατά τη διάρκεια της Α΄ Σταυ-
ροφορίας οι Φράγκοι σταυροφόροι 
που πολιορκούσαν την πόλη της 
Αντιόχειας το 1098 εξασφάλισαν 
προμήθειες από την Κύπρο, που 
τότε αποτελούσε μέρος της βυζα-
ντινής επικράτειας. Μάλιστα ένας 
επιφανείς Φράγκος σταυροφόρος, 
ο Ροβέρτος της Νορμανδίας, επέ-
στρεψε στην πατρίδα του ταξιδεύ-
οντας μέσω της Κύπρου ενώ ένας 
άλλος, ο κόμης Ραϋμόνδος της 
Τουλούζης, οχύρωσε την περιο-
χή γύρω από Τρίπολη της Συρίας 
με τη βοήθεια του τότε δούκα της 
Κύπρου, του Ευμάθιου Φιλοκάλη. 
Η γαλλική παρουσία στην Κύπρο 
γίνεται πιο έντονη ωστόσο μετά 
από την Γ’ Σταυροφορία όταν ο 
Άγγλος βασιλιάς Ριχάρδος Α΄ κα-
τέλαβε το νησί από τον τότε άρ-
χοντα της Ισαάκιο Κομνηνό και 
στη συνέχεια το πούλησε πρώτα 
στους Ναΐτες και τελικά, αφού οι 
Ναΐτες το επέστρεψαν, στον Γου-
ίδονα ντε Λουζινιάν, τον εκτοπι-
σμένο βασιλιά των Ιεροσολύμων, 
το 1192. Με την άφιξη του Γουίδο-
να στην Κύπρο ξεκινά νέα εποχή 
στην ιστορία της, εφόσον ο Γουί-
δονας ήταν ο ιδρυτής της φραγκι-
κής ρωμαιοκαθολικής δυναστείας 
των Λουζινιανών που βασίλευαν 
στο νησί για σχεδόν τρεις αιώνες, 
μέχρι το 1473.

Η Κύπρος κάτω από τους Λου-
ζινιανούς εντάχθηκε από οικονο-
μικής και κοινωνικής άποψης στο 
φεουδαρχικό σύστημα, με βάση 
του οποίου οι ευγενείς κρατού-
σαν κτήματα με δουλοπάροικους 

έναντι στρατιωτικών υποχρεώσε-
ων προς το στέμμα. Οι πλείστοι 
ευγενείς ήταν φραγκικής κατα-
γωγής όπως και οι ίδιοι οι Λουζι-
νιανοί, που κατάγονταν από το 
Poitou στη δυτική Γαλλία, αλλά 
οι πλείστοι έφθασαν στην Κύπρο 
από τη Συρία και την Παλαιστίνη 
μετά την κατάκτηση των περισ-
σότερων δυτικών κτήσεων εκεί 
το 1187 από τον Μουσουλμάνο 
ηγέτη Σαλαχεντίν. Η συνεισφορά 
του μεσαιωνικού γαλλικού στοι-
χείου στον κυπριακό πολιτισμό 
ήταν έντονη και πολυδιάστατη. 
Στον τομέα της ιστορίας, οι αφη-
γήσεις Gestes des Chiprois και 
Chrοnique duTemplier de Tyr που 
γράφτηκαν το 13ο αιώνα στα γαλ-
λικά της εποχής, αποτελούν ζω-
ηρή μαρτυρία για τα φεουδαρχι-
κά ήθη και τους πολέμους στους 
οποίους μετείχε το φραγκικό βα-
σίλειο της Κύπρου. Στον νομικό 
τομέα οι γαλλικές συλλογές νόμων 
όπως οι Ασσίζες της Υψηλής και 
Χαμηλής Αυλής και το Le Livre 
du Roi αποτελούν εντυπωσιακά 
τεκμήρια της πλούσιας νομικής 
παράδοσης και του υψηλού επι-
πέδου νομομάθειας που υπήρχαν 
στο βασίλειο. Οι πρώτοι Λατίνοι 
αρχιεπίσκοποι και επίσκοποι που 
ήλθαν να στελεχώσουν τη νεοϊ-
δρυθείσα λατινική εκκλησία της 
Κύπρου ήταν Φράγκοι και με την 
πρωτοβουλία τους ανεγέρθηκαν 
οι μέχρι σήμερα επιβλητικότατοι 
γοτθικοί ναοί της Αγίας Σοφίας 
στη Λευκωσία και του Αγίου Νι-
κολάου στην Αμμόχωστο κατά το 
13ο και 14ο αιώνα, ενώ η σταυρο-
φορία του βασιλιά Πέτρου Α΄ της 
Κύπρου που είχε ως αποτέλεσμα 
την κατάληψη της Αλεξάνδρειας 
το 1365 αποθανατίστηκε στο επι-
κό ποίημα La prise d’Alexandrie 
που συνέγραψε ο διάσημος Γάλ-

λος τροβαδούρος Guillaume de 
Machaut. Ακόμη και μετά από την 
προσάρτηση της Κύπρου από τη 
Βενετία το 1473 οι Κύπριοι ευγε-
νείς εξακολουθούσαν να ομιλούν 
και να γράφουν στα γαλλικά και 
ένας από αυτούς, ο Στέφανος ντε 
Λουζινιάν, ο ίδιος απόγονος της 
φραγκικής βασιλικής οικογένει-
ας των Λουζινιανών, έγραψε στα 
γαλλικά το γνωστό ιστορικό έργο 
«Description del’ile de Chypre» 
και το δημοσίευσε στο Παρίσι το 
1580, μια δεκαετία μετά από την 
οθωμανική κατάληψη της Κύπρου, 
με σκοπό να πείσει την κοινή γνώ-
μη της ∆ύσης να οργανώσει στρα-
τιωτική εκστρατεία για την επα-
νάκτηση του νησιού.

Η γαλλική παρουσία στην Κύ-
προ δεν εξέλειψε κατά την οθω-
μανική εποχή. Απεναντίας υπήρ-
ξε έντονη, τόσο στον τομέα του 
εμπορίου όσο και σε αυτό των διά-
φορων αποστολών της ρωμαιοκα-
θολικής εκκλησίας. Ως εκ τούτου 

Γάλλοι συμμετείχαν στις ιεραπο-
στολικές αποστολές της παπικής 
Propaganda Fidei στα μέσα του 
17ου αιώνα, ενώ το 1702 εγκαι-
νιάστηκε νέα ρωμαιοκαθολική 
εκκλησία στη Λάρνακα από τον 
εκεί Γάλλο πρόξενο. Το γαλλικό 
εμπορικό ενδιαφέρον για την Κύ-
προ αυξήθηκε σημαντικά από το 
δεύτερο μισό του 18ου αιώνα και 
το 1675 ιδρύθηκε στη Λάρνακα 
γαλλικό προξενείο που δεν εξαρ-
τιόταν πλέον στο γαλλικό προ-
ξενείο του Χαλεπιού της Συρίας. 
Από τα μέσα του 18ου αιώνα αυ-
τοί οι πρόξενοι, που αρχικά μπο-
ρούσαν να είναι και ιδιώτες και 
ούτε καν Γάλλοι υπήκοοι, ήταν 
αποκλειστικά Γάλλοι υπήκοοι και 
δημόσιοι υπάλληλοι του γαλλικού 
κράτους, και ο διορισμός τους γι-
νόταν μόνο με την έκδοση βασι-
λικού διπλώματος. Χαρακτηριστι-
κό παράδειγμα αποτελεί αυτό του 
πρόξενου BenoitAstier, ο οποίος 
διετέλεσε πρόξενος της χώρας του 

στην Κύπρο για περισσότερο από 
τριάντα χρόνια. Η γαλλική κοινό-
τητα στη Λάρνακα ήταν εξάλλου 
η μεγαλύτερη από τις ευρωπαϊκές 
εμπορικές κοινότητες, κάτι όμως 
που κάποτε δημιουργούσε προ-
βλήματα εφόσον αναπτύχθηκαν 
αντιμαχόμενες φατρίες ανάμεσα 
στα μέλη της και οι αποφάσεις 
που λαμβάνονταν στις συνελεύ-
σεις που κατά καιρούς καλούσε 
στα γραφεία του ο Γάλλος πρό-
ξενος δεν ήταν πάντα σεβαστές. 
Η αφομοίωση των υπερπόντιων 
Γάλλων στο γηγενές στοιχείο ήταν 
επίσης πρόβλημα, και το 1726 η 
γαλλική κυβέρνηση εξέδωσε διά-
ταγμα σύμφωνα με το οποίο όλοι 
οι Γάλλοι κάτοικοι της Κύπρου και 
άλλων περιοχών της ανατολικής 
Μεσογείου έπρεπε να φορούν γαλ-
λική ενδυμασία, να μορφώνονται 
στη γαλλική γλώσσα και να ανα-
τρέφονται ως Ρωμαιοκαθολικοί.

Κατά την οθωμανική εποχή η 
Κύπρος εισήγαγε από τη Γαλλία 
και τις υπερπόντιες κτήσεις της 
διάφορα υφάσματα, σιδηρικά, 
κασσίτερο, ξύλο, χάλκινα σκεύη, 
ζάχαρη, διάφορες βαφές και μπα-
χαρικά, ενώ εισήγαγε βαμβάκι, 
μετάξι, γεωργικά προϊόντα, δέρ-
ματα, χαρούπια, κρασί, άλας, δί-
μιτα και λάδι. Κατά την ελληνική 
επανάσταση του 1821 ο Γάλλος 
πρόξενος Méchain διακρίθηκε ως 
προστάτης των Ελλήνων που κα-
τέφυγαν στο προξενείο του για 
να γλιτώσουν από το μένος των 
Τούρκων, παρά τις απειλές που δέ-
χτηκε από τον Οθωμανό κυβερνή-
τη. Στη συνέχεια τους φυγάδευσε 
εκτός Κύπρου πάνω σε γαλλικά 
πλοία. Αυτήν την εποχή το ενδια-
φέρον της Γαλλίας για την Κύπρο 
εκδηλώθηκε και στον ακαδημαϊκό 
τομέα. Το 1841 η Academie des 
Inscriptions et Belles-Lettres προ-

κήρυξε διαγωνισμό με βράβευση 
για το άτομο που θα συνέγραφε 
μια ιστορία της Κύπρου επί επο-
χής των Λουζινιανών, η οποία δεν 
έπρεπε να είναι απλώς αφηγηματι-
κή, αλλά να περιέχει «ακριβή ανα-
φορά στα συμβάντα με συζήτηση 
περί της γεωγραφίας, των νόμων 
και των θρησκευτικών, πολιτικών 
και αστικών θεσμών του βασιλεί-
ου». Ο βραβευθείς ήταν ο κόμης 
Louis de Mas Latrie, και η τρίτο-
μη ιστορία της Κύπρου κατά την 
εποχή των Λουζινιανών που συνέ-
γραψε ήταν ορόσημο στην έρευ-
να του κυπριακού μεσαίωνα. Στα 
τέλη του 19ου αιώνα ακολούθη-
σαν στα αχνάρια του οι Camille 
Enlart με το περίφημο δίτομο έρ-
γο του για τη γοτθική και αναγεν-
νησιακή τέχνη της Κύπρου και ο 
Tankerville Chamberlain με την 
εντυπωσιακή εργασία του για της 
μεσαιωνικές ταφόπετρες.

Η προσάρτηση της Κύπρου το 
1878 από το Ηνωμένο Βασίλειο 
προκάλεσε κάποια δυσαρέσκεια 
στη Γαλλία, την οποίαν οι Άγγλοι 
εξουδετέρωσαν αφήνοντας να νο-
ηθεί στους Γάλλους ότι αυτοί θα 
μπορούσαν ως αντιστάθμισμα να 
προσαρτήσουν την Τυνησία. Κατά 
την εποχή της βρετανικής αποι-
κιοκρατικής διοίκησης η γαλλική 
επιρροή στην Κύπρο σε εμπορι-
κά και πολιτιστικά θέματα μειώ-
θηκε αισθητά, αλλά οι σχέσεις 
μεταξύ της Κύπρου και της Γαλ-
λίας όχι μόνο αποκαταστήθηκαν 
αλλά εξελίχθηκαν με την έναρξη 
της κυπριακής ανεξαρτησίας το 
1960 και, πιο πρόσφατα, με την 
ένταξη της Κύπρου στην Ευρω-
παϊκή Ένωση τον Μάιο του 2004.

Ο δρ Νίκος Κουρέας είναι ανώτερος 
ερευνητής του Κέντρου Επιστημονικών 
Ερευνών.

Οι σχέσεις Κύπρου-Γαλλίας ανά τους αιώνες
Εις μνήμη του καθηγητή Jean Richard, ο οποίος πρόσφερε τόσα πολλά για την ιστορία της μεσαιωνικής Κύπρου

Η γαλλική παρουσία στην Κύπρο δεν εξέλειψε κατά την οθωμανική εποχή. 
Απεναντίας υπήρξε έντονη, τόσο στον τομέα του εμπορίου όσο και σε αυτό 
των διάφορων αποστολών της ρωμαιοκαθολικής εκκλησίας.
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Η 
Θεατρική Ομάδα Persona πα-
ρουσιάζει το πολυβραβευμέ-
νο έργο του Ρίτσαρντ Καλι-

νόσκι «Το Κτήνος στο Φεγγάρι», 
σε σκηνοθεσία Λέας Μαλένη. Η 
συγκλονιστική αυτή θεατρική πα-
ράσταση δραματοποιεί μία από τις 
εκατοντάδες ιστορίες των επιζώ-
ντων της Αρμενικής Γενοκτονίας, 
η οποία και ήταν η πρώτη μεγά-
λη γενοκτονία του πολυτάραχου 
20ού αιώνα. Μερικά χρόνια ύστε-
ρα από τις μακάβριες «πρόβες» των 
χαμιτικών σφαγών (1894-1896) και 
της σφαγής των Αδάνων (1909), 
οι φανατισμένοι Νεότουρκοι και 
Οθωμανοί εκμεταλλεύτηκαν τον 
Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, ο οποίος 
μονοπωλούσε το ενδιαφέρον της 
πολιτισμένης ανθρωπότητας και 
έθεσαν σε εφαρμογή το διαβολικό 
τους σχέδιο για «εξαγνισμό» της 
καταρρέουσας Οθωμανικής Αυτο-

κρατορίας από τους γκιαούρηδες 
(Χριστιανούς) που κατοικούσαν σε 
αυτήν αιώνες πριν τα πρώτα τουρ-
κικά φύλα κάμουν την εμφάνισή 
τους στην περιοχή.

Ως επακόλουθο της εθνικιστι-
κής ιδέας για μια «Τουρκία για 
τους Τούρκους» και του μεγαλό-
πνοου οράματος για μια Παντου-
ρανική Αυτοκρατορία που θα πε-
ριλάμβανε όλους τους τουρκικούς 
λαούς, από τα Βαλκάνια μέχρι τη 
Σιβηρία, κατά την περίοδο 1915-
1923 πέραν των 1.500.000 Αρμενί-
ων σκοτώθηκαν, σφαγιάστηκαν ή 
οδηγήθηκαν σε καταναγκαστικές 
πορείες θανάτου στην αφιλόξενη 
έρημο του Ντερ Ζορ στη Συρία. 
Το μόνο τους έγκλημα ήταν ότι 
ήταν Αρμένιοι και όχι Τούρκοι, 
Χριστιανοί και όχι Μουσουλμάνοι.

Η λυσσαλέα μανία των Τούρ-
κων δεν περιορίστηκε στους Αρ-

μένιους, αφού παράλληλα σφα-
γιάστηκαν 700.000 Έλληνες και 
250.000 Ασσύριοι, γράφοντας έτσι 
τις αναμφίβολα μελανότερες σελί-
δες της αιματοβαμμένης τουρκι-
κής ιστορίας, με 1.500.000 Έλλη-
νες, 800.000 Αρμένιους και 30.000 
Ασσύριους να παίρνουν τον πικρό 
δρόμο της προσφυγιάς. Ανάμεσα 
στους μυριάδες πρόσφυγες, έχου-
με τους πρωταγωνιστές της πα-
ράστασης, τον Αράμ και τη Σέτα 
Τομασιάν, που ορφάνεψαν, πα-
ντρεύτηκαν διά αντιπροσώπου 
και ξενιτεύτηκαν στο Νέο Κόσμο, 
την Αμερική, με ελπίδες για μια 
καλύτερη ζωή, μακριά από τη ρη-
μαγμένη τους πατρίδα και τις ενο-
χλητικές μνήμες του παρελθόντος.

Χιλιάδες ιστορίες παρόμοιες με 
αυτήν του Αράμ και της Σέτας δι-
αδραματίστηκαν στην πραγματι-
κή ζωή σε δεκάδες χώρες σε όλες 

τις ηπείρους, ανάμεσά τους και η 
Κύπρος. Κατά και μετά τη Γενο-
κτονία, η φιλόξενη Κύπρος μας 
άνοιξε απλόχερα τις αγκάλες της 
για να υποδεχθεί περίπου 9.000 
κατατρεγμένους Αρμένιους πρό-
σφυγες από τη Μικρά Ασία, τη 
∆υτική Αρμενία και την Κιλικία, 
οι οποίοι κατέφθασαν σε όλα της 
τα λιμάνια, κυρίως αυτό της Λάρ-
νακας. Μολονότι οι πλείστοι έκα-
ναν τελικά διευθετήσεις για να 
εγκατασταθούν αλλού, περίπου 
1.300 παρέμειναν και έκαμαν την 
Κύπρο νέα τους πατρίδα. Εργατι-
κοί, καλλιεργημένοι και φιλοπρό-
οδοι, έδωσαν μια νέα πνοή στην 
παλιά κοινότητα των ντόπιων Αρ-
μενίων και δεν άργησαν να ορθο-
ποδήσουν και να καθιερωθούν ως 
άνθρωποι των γραμμάτων, των τε-
χνών και των επιστημών, δεινοί 
έμποροι, ικανοί επιχειρηματίες, 

αξεπέραστοι τεχνίτες, πρωτοπό-
ροι επαγγελματίες, ευσυνείδητοι 
δημόσιοι υπάλληλοι, πειθαρχημέ-
νοι αστυνομικοί κτλ. Έφεραν νέες 
ή/και βελτίωσαν ήδη υπάρχουσες 
τέχνες, εισήγαγαν δε διάφορα δη-
μοφιλή γλυκά και εδέσματα στην 
κυπριακή κουζίνα.

Περίπου έναν αιώνα αργότε-
ρα, η αρμενοκυπριακή κοινότη-
τα έχει μια έντονη και δυναμική 
παρουσία στο νησί μας, συμβάλ-
λοντας έτσι τα μέγιστα στην πο-
λυπολιτισμικότητα της κοινής μας 
πατρίδας και συνεισφέροντας σε 
πολλούς τομείς της ευρύτερης κυ-
πριακής κοινωνίας. Η εκτίμηση 
που τρέφουν γι’ αυτήν οι υπόλοι-
ποι συμπατριώτες μας είναι αρ-
κετά αιτιολογημένη, όπως συμ-
βαίνει και με τους Αρμένιους σε 
άλλες χώρες της Ευρώπης και του 
υπόλοιπου κόσμου. Παράλληλα, 

ωστόσο, έναν αιώνα μετά τη Γε-
νοκτονία στην Οθωμανική Αυτο-
κρατορία, οι Αζέροι – με τη βοή-
θεια των Τούρκων– επιχείρησαν 
πρόσφατα να διαπράξουν μια δεύ-
τερη γενοκτονία, αυτή τη φορά 
στο μαρτυρικό Ναγκόρνο-Καρα-
μπάχ (Αρτσάχ). Ενώ τα θλιβερά 
γεγονότα στον Καύκασο ακόμα 
βρίσκονται σε εξέλιξη, αποτελούν 
μια υπενθύμιση της πολυτάραχης 
ιστορικής πορείας του αρμενικού 
έθνους, της οποίας το κεντρικό 
νόημα είναι ένας αιματοβαμμένος 
απολογισμός μαρτυρίου και ηρω-
ικού εγχειρήματος, που χαρακτη-
ρίζεται από μία αταλάντευτη και 
αδιάσπαστη πίστη, χρωματισμέ-
νη με μία αθεράπευτη αισιοδοξία. 

Ο κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν είναι 
εκπρόσωπος Αρμενικής Κοινότητας 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων.

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Στον Αράμ με ιντρίγκαρε το μέ-
γεθος της μνήμης που κουβαλά. 
Η δύναμη του να ζει με μια εικό-
να ανείπωτης φρίκης χαραγμένη 
στην ψυχή του. Τη λαχτάρα του 
για ένα νέο ξεκίνημα, τη θλίψη του 
και την καλά κρυμμένη ευαισθησία 
μπορούσα να τις εντοπίσω» λέει ο 
ηθοποιός Θανάσης Γεωργίου, που 
ενσαρκώνει τον Αράμ, στην παρά-
σταση «Το Κτήνος στο φεγγάρι», 
του Ρίτσαρντ Καλινόσκι σε σκη-
νοθεσία Λέας Μαλένη. Ο Θανάσης 
Γεωργίου λέει πως «Το Κτήνος στο 
φεγγάρι» πέρα από την επιδίωξή 
του να αφυπνίσει τις συνειδήσεις 
μας για ένα ζήτημα τόσο μεγάλο και 
βαθύ όπως το προσφυγικό, είναι και 
ένα ψυχογράφημα πάνω στον δυι-
σμό που επικρατεί στη φύση της 
ψυχής. Μας λέει πως είναι στο χέρι 
μας να παλέψουμε, να προσπαθή-
σουμε να κατανοήσουμε τη δυική 
μας φύση και να μείνουμε πιστοί 
στα προτερήματά μας, γιατί μόνο 
έτσι μπορούμε να συνυπάρχουμε.

–Η ιστορία του Αράμ και της Σέτας είναι 
ένα μάθημα ζωής και πίστης στο αύριο; 

–Ο Αράμ και η Σέτα είναι δύο 
από τούς επιζήσαντες της γενο-
κτονίας των Αρμενίων. Ο Αράμ, 
μοναδικός επιζών μιας οικογένει-

ας που ξεκληρίστηκε, καταφέρνει 
να διαφύγει στην Αμερική και συ-
γκεκριμένα στο Μιλγουόκι του Ου-
ισκόνσιν. Εκεί αρχίζει να δουλεύει 
ως φωτογράφος και φιλοδοξεί να 
γίνει ο συνεχιστής της οικογένειας 
Τομασιάν. Παντρεύεται δι’ αλληλο-
γραφίας τη Σέτα, η οποία στα 15 
της φτάνει κι αυτή στο Μιλγουόκι, 
αφήνοντας το ορφανοτροφείο στην 
Κωνσταντινούπολη. Το έργο λοιπόν 
ξεκινάει έχοντας ως αφετηρία την 
πρώτη συνάντηση δύο νέων αν-
θρώπων, οι οποίοι έχοντας βιώσει 
με το χειρότερο δυνατό τρόπο την 
τραγωδία του τόπου τους προσπα-
θούν να σταθούν στο παρόν για να 
μπορέσουν να δημιουργήσουν το 
μέλλον. Όμως ούτε η ανυπέρβλη-
τη θετική ενέργεια τής Σέτα ού-
τε και η ακραία προσπάθεια του 
Αράμ για τήρηση του προγράμμα-
τος είναι αρκετά για να καλύψουν 
τη βίαιη μνήμη που τους συνθλίβει 
καθημερινά λίγο λίγο. Μόνο όταν 

μια σειρά γεγονότων πυροδοτούν 
ένα ντόμινο εξομολογήσεων, κα-
ταλαβαίνουν πως ο μόνος τρόπος 
για να μπορέσουν να ξαναζήσουν 
δεν είναι να κρύψουν βαθιά μέσα 
τους το βίαιο παρελθόν, αλλά να 
το βγάλουν στο φως και να προ-
χωρήσουν στο μέλλον μαζί με αυ-
τό. Μόνο μέσα από τη συγχώρεση 
μπορεί κανείς να χτίσει το αύριο. 
Και η ιστορία του Αράμ και της Σέ-
τας είναι κυρίως μια πράξη συγχώ-
ρεσης και βαθιάς κατανόησης για 
τον «άλλο» και όπως όλες οι ιστο-
ρίες των αποδιωγμένων είναι ένα 
μάθημα για το πώς μπορεί κανείς 
να αποδεχτεί το οδυνηρό παρελ-
θόν, να υπάρχει σ’ ένα δύσκολο 
παρόν και να ονειρεύεται ένα κα-
λύτερο μέλλον.

–Ο συγγραφέας προχωράει πέραν 
του ζητήματος της προσφυγοποίη-
σης, στοχεύει να αναδείξει και άλλα 
πράγματα;

–«Το Κτήνος στο φεγγάρι» πέρα 
από την επιδίωξή του να αφυπνίσει 
τις συνειδήσεις μας για ένα ζήτη-
μα τόσο μεγάλο και βαθύ όπως το 
προσφυγικό, είναι και ένα ψυχογρά-
φημα πάνω στον δυισμό που επι-
κρατεί στη φύση της ψυχής. Μας 
λέει πως είναι στο χέρι μας να πα-
λέψουμε, να προσπαθήσουμε να 
κατανοήσουμε τη δυική μας φύση 
και να μείνουμε πιστοί στα προτε-

ρήματά μας, γιατί μόνο έτσι μπο-
ρούμε να συνυπάρχουμε. Μέσα από 
την ιστορία του Αράμ και της Σέτα 
καταλαβαίνουμε πόσο σημαντικό 
είναι να έρχεται κανείς συνειδητά 
αντιμέτωπος με την αλήθεια του, 
όσο κι αν αυτή πονάει, και πόσο 
μάταιο είναι να προσπαθεί να την 
κρύψει, χτίζοντας και θωρακίζοντας 
όλη του τη ζωή, προκειμένου αυτή 
η αλήθεια να μη δει το πραγματικό 
φως. Αργά ή γρήγορα θα βρει τον 
δρόμο της. Ο Καλινόσκι μάς υπεν-
θυμίζει πόσο τρομακτική είναι η 
φύση του ανθρώπου, αλλά την ίδια 
στιγμή μας μιλάει για τη δυνατό-
τητα και την επιλογή που έχουμε 
να παλέψουμε ενάντια σε αυτήν 
για να μπορούμε να αγαπάμε, να 
ανήκουμε, να ελπίζουμε.

–Τι σε ιντρίγκαρε ή και φόβισε από 
τον Αράμ; Πώς αναμετρήθηκες με 
τον ρόλο;

–Στον Αράμ με ιντρίγκαρε το 
μέγεθος της μνήμης που κουβαλά. 
Η δύναμη του να ζει με μια εικόνα 
ανείπωτης φρίκης χαραγμένη στην 
ψυχή του. Τη λαχτάρα του για ένα 

νέο ξεκίνημα, τη θλίψη του και την 
καλά κρυμμένη ευαισθησία μπο-
ρούσα να τις εντοπίσω. Ωστόσο, οι 
ρυθμοί του, ο ψυχικός του χρόνος, 
όπως τον λέω, είναι τελείως διαφο-
ρετικός από τον δικό μου. Ο Αράμ 
έχει επινοήσει ένα πρόγραμμα, έχει 
οργανώσει μια ζωή με οδηγίες χρή-
σης παρμένες μέσα από την παρά-
δοση της οικογένειάς του και του 
τόπου του, γιατί από κάπου έπρεπε 
να πιαστεί. Έχει να επιτελέσει το 
ιερό καθήκον του γεννήτορα, του 
συνεχιστή της αφανισμένης του 
οικογένειάς του και συμβολικά του 
ίδιου του λαού του. Αυτόν το στόχο 
τον τηρεί απαρέγκλιτα και με ταχείς 
ρυθμούς. Ήταν αρκετές οι στιγμές 
στη διαδικασία των προβών που 
καταλάβαινα πως έπρεπε να αυ-
ξήσω όχι μόνο τον εσωτερικό αλλά 
και το σωματικό μου ρυθμό, για να 
τον προλάβω. Μόνο όταν άρχισα 
να κατανοώ τα βαθιά του κίνητρα 
ήμουν σε θέση να τον φωτίσω. Ο 
Αράμ μεγάλωσε μέσα σε μια παρα-
δοσιακή οικογένεια, γαλουχήθηκε 
με τις παραδοσιακές αρχές του τό-
που του, με το όνειρο να συνεχίσει 

να ζει στη χώρα του, φτιάχνοντας 
τη δική του οικογένεια. Αντ’ αυ-
τού βίωσε τη γενοκτονία του λαού 
του, τον αφανισμό της οικογένειάς 
του και βρέθηκε ξένος σ’ έναν ξένο 
τόπο, να προσπαθεί να επιβιώσει 
και να βρει τη δύναμη να ξεκινή-
σει από την αρχή. Κουβαλάει ένα 
μεγάλο φορτίο που νομίζω εμένα 
θα με είχε συνθλίψει.

–Αν συναντούσες τον Αράμ με το παλ-
τό του πατέρα του στον δρόμο, και σου 
μιλούσε τι θα του έλεγες;

–Θα του έλεγα «∆ώσ’ μου το χέ-
ρι σου»

«Το Κτήνος στο Φεγγάρι» του 
Ρίτσαρντ  Καλινόσκι, σκηνοθε-

σία  Λέας Μαλένη. Παραστάσεις Σάββατο 
27 και Κυριακή 28 Φεβρουαρίου, Σάβ-
βατο 6 και Κυριακή 7 Μαρτίου, Σάββα-
το 13 και Κυριακή 14  Μαρτίου, Καθαρή 
Δευτέρα 15 Μαρτίου, Σάββατο 20 και 
Κυριακή 21 Μαρτίου και την  Πέμπτη 25 
Μαρτίου 2021. Ώρα Έναρξης: 6:00 μ.μ. 
Wherehaus 612, Μιχαήλ Κουσουλίδη 5, 
Βιομηχανική Περιοχή Παλλουριώτισ-
σας, Λευκωσία.

ΑΡΘΡΟ  | Του ΒΑΡΤΚΕΣ ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ 

Αταλάντευτη και αδιάσπαστη πίστη, χρωματισμένη με μία αθεράπευτη αισιοδοξία 

Πώς να υπάρχεις
σ’ ένα δύσκολο παρόν 
και να ονειρεύεσαι
ένα καλύτερο μέλλον
Ο Θανάσης Γεωργίου μιλάει στην «Κ» για την παράσταση

«Το κτήνος στο φεγγάρι», σε σκηνοθεσία Λέας Μαλένη

«Το Κτήνος στο φεγγά-
ρι» είναι και ένα ψυχο-
γράφημα πάνω στον δυι-
σμό που επικρατεί στη 
φύση της ψυχής», λέει ο 
Θανάσης Γεωργίου.

–Μπορεί η θεατρική πράξη να γίνει 
άσκηση μνήμης; Βλέποντας, δηλαδή 
μια παράσταση να θυμόμαστε και να 
μνημονεύουμε ένα γεγονός; Έχει 
αυτόν τον ρόλο το θέατρο;

–Αυτό που εγώ νομίζω είναι 
πως ο βασικός μοχλός για να λει-
τουργήσει το θέατρο ως μνήμη, 
είναι όχι τόσο το κείμενο, κάτι που 
συμβαίνει, όταν διαβάζουμε λογο-
τεχνία, αλλά η ίδια η παράσταση. 
Η ψευδαίσθηση της πραγματικό-
τητας, όπως μας την αφηγείται 
μια παράσταση είναι για τον θε-
ατή μια βιωματική εμπειρία που 
χαράσσεται στη μνήμη του για 
καιρό. Στο θέατρο συναντιούνται 
δημιουργικά η μνήμη του συγγρα-
φέα, η μνήμη των συντελεστών 
και η μνήμη του θεατή. Και σε 
έργα όπως αυτό του Καλινόσκι, 

όπου η Ιστορία είναι ο καμβάς 
πάνω στον οποίο βασίζεται η υπό-
θεση του έργου, ενυπάρχει και η 
συλλογική μνήμη ενός ολόκληρου 
λαού. Ούτως ή άλλως οι ηθοποιοί 
παίζουμε με βασικά εργαλεία τη 
συναισθηματική και τη συγκινη-
σιακή μας μνήμη. Πάντα το θέα-
τρο θα είναι μια απόπειρα να με-
ταφέρει κανείς το παρελθόν στο 
παρόν μέσα από τη διαδικασία 
της μνήμης.

–Πόσο αισιόδοξος είσαι για τους 
ανθρώπους; Πιστεύεις ότι μυρίζει 
όμορφα η γη το βράδυ, όπως ο ποι-
ητής;

–Είναι δύσκολο να είναι κανείς 
αισιόδοξος στις μέρες μας. Υπάρ-
χουν άνθρωποι εξαιρετικά ευαί-
σθητοι ή άλλοι που η ζωή τους 

έχει δείξει το πιο σκληρό της πρό-
σωπο και για τους οποίους η καθη-
μερινότητα είναι ένας αδιάκοπος 
αγώνας επιβίωσης με δυσβάστα-
χτους όρους.

Κι όμως τους βλέπεις πως πα-
λεύουν για ένα μέλλον, τη λαχτά-
ρα τους για μια θέση σε αυτόν 
τον κόσμο, και σου δίνουν κι εσέ-
να δύναμη. Παλιότερα, πιο νέος, 
μου ήταν πολύ δύσκολο να έρχο-
μαι αντιμέτωπος με τις δυσκολί-
ες της ζωής. Όχι μόνο σε θέματα 
που αφορούσαν τη δική μου ζωή, 
αλλά και των άλλων. Θυμάμαι μι-
κρός δεν ήθελα να βλέπω ούτε τις 
ειδήσεις. Η αισιοδοξία, λοιπόν, 
δεν ξέρω αν ήταν στη φύση μου, 
αλλά μεγαλώνοντας προσπάθησα 
να την κάνω θέση μου, γιατί κα-
τάλαβα πως μόνο μέσα από ένα 

άνοιγμα θα μπορούσα να βρω κι 
εγώ τη δίκη μου θέση, να συνυ-
πάρχω.

–Ποιος άλλος είναι για εσένα ο ξένος;
–Υπάρχει μια φράση του Ρεμπώ 

που την αγαπώ πολύ. Λέει: «Εγώ 
είμαι ένας άλλος». Είναι πολλές οι 
φορές που εκπλήσσουμε οι ίδιοι 
τους εαυτούς μας. Αναρωτιόμαστε 
πώς είναι δυνατόν να οδηγούμα-
στε σε ακραίες συμπεριφορές και 
αδυνατούμε να κατανοήσουμε 
τους λόγους που μας οδήγησαν σε 
αυτές. Τι κρύβεται μέσα μας; Πολ-
λές φορές μου ήρθαν στο μυαλό 
αυτές οι σκέψεις στη διάρκεια των 
προβών. Αναρωτιόμουν τι κρύβε-
ται μέσα στον Αράμ, πίσω από τις 
εμμονικές του προσπάθειες να δη-
μιουργήσει ένα μέλλον, θάβοντας 

οριστικά ένα παρελθόν. Κι άλλες 
τόσες σκέφτηκα πως έπρεπε να εί-
ναι πολύ βαθύς ο τρόμος του ώστε 
να κάνει τόσες προσπάθειες για 
να τον κρατήσει πάση θυσία κλει-
δωμένο. Ο Αράμ του παρελθόντος 
έγινε ένας επικίνδυνος εχθρός για 
τον Αράμ του μέλλοντος. Έτσι 
μπόρεσα να κατανοήσω την, πολ-
λές φορές επιθετική, στα όρια της 
ψυχικής βίας συμπεριφορά του 
προς τη Σέτα. Την άνευ όρων προ-
σκόλλησή στο σχέδιό του να γί-
νει ένας καινούργιος αφέντης στο 
σπίτι του. Ο Φρόυντ έλεγε: «Το 
εγώ δεν είναι αφέντης στο σπίτι 
του», εννοώντας ότι ο άνθρωπος 
είναι ξένος στον εαυτό του. Ο ξέ-
νος δεν είναι έξω, αλλά μέσα μας, 
ένα ασυνείδητο που παραμένει 
αχαρτογράφητο.

Βασικά εργαλεία μας η συναισθηματική και η συγκινησιακή μας μνήμη

«Ο Καλινόσκι μάς υπενθυμίζει πόσο τρομακτική είναι η φύση του ανθρώπου, αλλά την ίδια στιγμή μας μιλάει για τη 
δυνατότητα και την επιλογή που έχουμε να παλέψουμε ενάντια σε αυτήν για να μπορούμε να αγαπάμε, να ανήκουμε, 
να ελπίζουμε».
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΛΑΡΚΟΥ 

Τη στιγμή που θα μπει ένας ελέ-
φαντας στο δωμάτιο θα το κατα-
λάβεις. ∆εν γίνεται αλλιώς. Αυτός 
που τον έφερε ξέρει πως έφερε 
έναν ελέφαντα, αυτός που είναι 
στο πάτωμα ξέρει πως αυτό που 
του λιώνει το κεφάλι είναι ένας 
ελέφαντας και αυτός που το πα-
ρακολουθεί, ξέρει πως παρακο-
λουθεί κάποιον που έφερε έναν 
ελέφαντα και αυτός ο ελέφαντας 
έκατσε πάνω στο κεφάλι κάποιου 
τρίτου. Ο ελέφαντας δεν είναι θο-
λός. Η όραση μας μπορεί να θο-
λώσει. Το ίδιο και η κρίση μας. 
Αλλά ένας ελέφαντας είναι ένας 
ελέφαντας. Και λιώνει κάποιου το 
κεφάλι. Κάποιος άνθρωπος όμως 
ήταν ήδη στο πάτωμα. Πώς βρέ-
θηκε εκεί; Εντάξει για τον ελέφα-
ντα. Ξέρουμε ποιος φταίει. Αυτός 
που τον έφερε. Αλλά κάποιος ήταν 
ήδη στο πάτωμα! Υπάρχει κάποιος 
να αναλάβει την ευθύνη; Υπάρχει 
κάποιος άλλος στο δωμάτιο; «Εί-
σαι αγγούρι», «Ρε είσαι ηλίθιο; ∆εν 
μπορείς να βάλεις δυο λέξεις στη 
σειρά;», «Θα κάτσετε πρόβα μέχρι 
να βγει η σκηνή. Χέ#@@@κα 
για το ωράριο. Όποιος πιστεύει 
πως η τέχνη έχει ωράρια να αλ-
λάξει δουλειά», «Λοιπόν, σήμερα 

θα  χοροπηδάτε για είκοσι λεπτά 
στο ρυθμό του χαρωπά τα δυο μου 
χέρια τα χτυπώ για να κατανοήσε-
τε καλύτερα το νόημα της σκηνο-
θετικής μου γραμμής», «Ρε σάλτα 
και π#@@@ξου που έχεις και 
άποψη», «∆ε θα ΜΟΥ καταστρέ-
ψεις την παράσταση ΜΟΥ εσύ. 
Πάμε ξανά γιατί θα σε γ#@@@
σω. Ξανά. Ξανά. Ξανά. ΞΑΝΑ!!!!!».

Και κάπως έτσι, κάποιος βρέ-
θηκε στο πάτωμα. Η διαδικασία 
όμως πήρε χρόνο. Όλα τα παρα-
πάνω δεν έγιναν σε μια μέρα. Έγι-
ναν σε διαφορετικές παραγωγές, 
σε διαφορετικές χρονικές στιγμές. 

Άλλαζε η στιγμή, ο τίτλος του έρ-
γου, η συνθήκη, η σύνθεση των 
ατόμων. Το μόνο που δεν αλλάζει 
είναι πως πάντα –μα πάντα– εκτός 
από τον όρθιο και τον πεσμένο, 
στο δωμάτιο υπάρχουμε εμείς. Οι 
καθήμενοι, που δεν κάνουμε τίπο-
τα, που δεν μιλάμε γιατί δεν μας 
αφορά προσωπικά, που δεν θέ-
λουμε να μας πουν λιγότερο καλ-
λιτέχνες, που αν μιλήσει κάποιος 
του βάζουμε χέρι γιατί γκρινιάζει, 
γιατί χαλάει το κλίμα, γιατί είναι 
ένας βρωμοζηλιάρης. Γιατί, άντε 
ρε με το κλαμένο, αφού δεν το ’χει. 
Υπάρχουμε εμείς που γυρνάμε τα 
μπαρ και διηγούμαστε ιστορίες 
τρέλας, πως εμείς αντέξαμε στα 
δύσκολα, πως εμείς δεν μασάμε 
από βρισίδι, πως εμείς παίρναμε 
τον μονόλογο κάνοντας κάμψεις. 
Και αλίμονο σ’ αυτόν που θα ψελ-
λίσει «ρε παιδιά, μήπως σας πιά-
σανε κότσο;». Θα τον πάρει και 
θα τον σηκώσει. Το αφεντικό εί-
ναι καλλιτέχνης και δεν σηκώνω 
κουβέντα. Και είναι καλλιτέχνης 
και μάγκας, γιατί αυτό κάνει αυτό-
ματα εμένα που δουλεύω γι’ αυτόν 
καλλιτέχνη και μάγκα και αν δεν 
μπορείτε να αντιληφθείτε πως η 
τέχνη δεν έχει όρια να πάτε σπίτι 
σας να πλύνετε κανά πιάτο. Εν τω 
μεταξύ κάποιος είναι στο πάτωμα. 

Παρέα με έναν ελέφαντα.
Και φταίμε κι εμείς. Γιατί την 

ώρα που έπεφτε δεν τον σηκώ-
σαμε. Γιατί την ώρα που έμπαινε 
ο ελέφαντας δεν μπήκαμε στον 
κόπο έστω να του ψιθυρίσουμε 
«συνάδελφε, το νου σου».

Η δουλειά να γίνεται...
Μικρή παρένθεση σημαντική, 

ωστόσο. Τα όρια της τέχνης είναι 
όντως διευρυμένα. Και δεν είναι 
μια δουλειά που μπορεί να γίνει με 
το σεις και με το σας. Αλλά έχου-
με ευθύνη η δουλειά να γίνεται 
με ευγένεια. Και αγάπη. Το ωρά-
ριο να απλωθεί, όταν πρέπει και 
είναι αναγκαίο, αλλά αν κάποιος 
έχει να ταΐσει το ψάρι του να το 

σεβαστούμε. Και να πούμε ευχα-
ριστώ με ειλικρίνεια στον θίασο. 
Και αν φωνάξουμε και βρίσουμε 
να έχουμε το θάρρος να ζητήσου-
με συγγνώμη με ειλικρίνεια. 

Και αν πρέπει να πάμε ξανά 
να πάμε. Αλλά να έχουμε το θάρ-
ρος να πούμε «παιδιά, πάμε ξανά 
εγώ φταίω συγγνώμη, δεν το εξή-
γησα καλά». Και να μην ξεχνάμε 
να αγαπάμε τους ανθρώπους που 
εμείς επιλέξαμε να δουλέψουν για 
μας. Να τους αγαπάμε, γιατί μας 
κάνουν σημαντικούς. Και όποιος 
τυχερός βρεθεί σε τέτοια δουλειά 
να γυρίσει τα μπαρ και να διαλέ-
ξει να μοιραστεί αυτή και όχι την 
άλλη ιστορία. Και να απαιτεί η κά-
θε του συνεργασία να γίνεται με 

αγάπη και ευγένεια.
Να αναλάβουμε τη συλλογική 

ευθύνη να προπονήσουμε ο ένας 
του άλλου τις άμυνες. Γιατί, δυ-
στυχώς, κυκλοφορούν και άλλα 
επικίνδυνα ζώα της ζούγκλας, νυ-
κτόβια, σε δωμάτια χωρίς μάρτυ-
ρες. Κλείνει η παρένθεση. Τη στιγ-
μή που θα μπει ο ελέφαντας στο 
δωμάτιο είναι αργά για να στα-
ματήσει. Μπορούμε, όμως, όλοι 
να φροντίσουμε να μην υπάρχει 
κανείς στο πάτωμα. Σε όσους με 
έμαθαν να μην πέφτω, ένα μεγά-
λο ευχαριστώ και την αγάπη μου. 
Σε όσους δεν σήκωσα, συγγνώμη. 

Ο Παναγιώτης Λάρκου είναι σκηνοθέ-
της, ηθοποιός.

Eνας ελέφαντας
στο δωμάτιο και ένας
άνθρωπος στο πάτωμα
 Να μην ξεχνάμε να αγαπάμε τους ανθρώπους, που επιλέξαμε να

δουλέψουν για μας, να τους αγαπάμε, γιατί μας κάνουν σημαντικούς

Τα όρια της τέχνης είναι όντως διευρυμένα. Και δεν είναι μια δουλειά που μπορεί να γίνει με το σεις και με το σας. 
Αλλά έχουμε ευθύνη η δουλειά να γίνεται με ευγένεια. Και αγάπη.

Τη στιγμή που θα μπει ο 
ελέφαντας στο δωμάτιο 
είναι αργά για να σταμα-
τήσει. Μπορούμε, όμως, 
όλοι να φροντίσουμε να 
μην υπάρχει κανείς στο 
πάτωμα. Σε όσους με 
έμαθαν να μην πέφτω, 
ένα μεγάλο ευχαριστώ και 
την αγάπη μου. Σε όσους 
δεν σήκωσα, συγγνώμη.
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Τ
ον περασμένο Ιούλιο, 44 χρόνια 
μετά την τελευταία προσεδά-
φιση των διαστημοσυσκευ-

ών «Viking 1 και 2», που πρώτες 
προσπάθησαν να ανακαλύψουν 
ίχνη ζωής στον Αρη, μια νέα δια-
στημοσυσκευή με την ονομασία 
«Perseverance Rover» ξεκίνησε για 
ένα ταξίδι εκατομμυρίων χιλιομέ-
τρων με προορισμό τον Κόκκινο 
Πλανήτη. Σε μερικές ημέρες, και 
συγκεκριμένα στις 18 Φεβρουαρί-
ου, η διαστημοσυσκευή θα φθάσει 
στην αρειανή επιφάνεια με κύριο 
στόχο την ανακάλυψη κάποιου εί-
δους αρχέγονης μικροβιακής ζωής 
στην περιοχή του κρατήρα Jezero. 
Κι όμως, η NASA είχε ανακοινώσει 
ήδη από το 1996 ότι διέθετε ενδεί-
ξεις μικροβιακών απολιθωμάτων 
σε ένα πέτρωμα που είχε προέ-
λευση τον Aρη. Ας πάρουμε όμως 
τα πράγματα με τη σειρά.

Πριν από 16 εκατομμύρια χρό-
νια, ένας τεράστιος αστεροειδής 
συγκρούστηκε με ορμή πάνω στην 
επιφάνεια του Aρη. Η έκρηξη που 
συνόδευσε τη σύγκρουση ήταν τό-
σο ισχυρή ώστε εκτόξευσε με δύ-
ναμη στο ∆ιάστημα αρκετά μικρά 
και μεγάλα κομμάτια του αρειανού 
εδάφους. Eνα από τα κομμάτια αυ-
τά (ατόφιο τμήμα του Kόκκινου 
Πλανήτη από τον καιρό της γέν-
νησής του πριν από 4,6 δισεκα-
τομμύρια χρόνια), που δεν ήταν 
μεγαλύτερο από μια μπάλα και το 
βάρος του δεν υπερέβαινε τα περί-
που δύο κιλά, εκτοξεύτηκε μαζί με 
τα άλλα κομμάτια στο ∆ιάστημα. 
Ολα αυτά τα χρόνια η πέτρα από 
τον Αρη ταξίδευε μαζί με εκατομ-
μύρια άλλα μετεωροειδή στο ∆ιά-
στημα ανάμεσα στους πλανήτες.

Η τύχη και οι βαρυτικές δυνά-
μεις που επιδρούσαν επάνω της 
έφεραν τη μικρή πέτρα στη γει-
τονιά της Γης. Η γήινη βαρύτητα 
αποδείχθηκε τελικά αρκετά δυ-
νατή, ώστε ύστερα από χρόνια η 
πέτρα ξεκίνησε για ένα νέο ταξίδι 
με προορισμό την επιφάνεια του 
γαλαζοπράσινου πλανήτη μας. Ο 
ερχομός της χαιρετίστηκε με μια 
λαμπερή φωτιά που έβγαζε η θερ-
μότητα την οποία προκαλούσε η 
συμπίεση και η τριβή της με τη γή-
ινη ατμόσφαιρα. Κι όμως, καθώς 
έπεφτε προς την Ανταρκτική, με 
ταχύτητα δεκάδων χιλιάδων χιλιο-
μέτρων την ώρα, κανένα ανθρώπι-
νο μάτι δεν αναρωτήθηκε για το 
τι μπορεί να ήταν το φανταχτερό 
εκείνο πυροτέχνημα. Οι άνθρωποι 
της εποχής χρησιμοποιούσαν ακό-

μη τα εργαλεία της Λίθινης Επο-
χής και μετακινούνταν σε νομα-
δικές ομάδες από μέρος σε μέρος, 
ενώ όλα όσα έβλεπαν να πέφτουν 
από τον ουρανό, είτε ήταν κεραυ-
νοί είτε μετέωρα, τα θεωρούσαν 
σταλμένα από πανίσχυρους και 
μνησίκακους θεούς.

Πέρασαν 13.000 χρόνια, όταν 
στις 27 ∆εκεμβρίου 1984 μια ομάδα 
επιστημόνων της ΝΑSA βρισκόταν 
στην Ανταρκτική ψάχνοντας για 
μετεωρίτες πάνω στους παγετώ-
νες της παγωμένης ηπείρου. Την 
ημέρα εκείνη, η μικρή πέτρα από 
τον Αρη είχε χάσει το κάλυμμα του 
πάγου που την κάλυπτε όλα αυ-
τά τα χρόνια και έτσι μπόρεσε να 
την πάρει το μάτι ενός από τα μέ-
λη της ερευνητικής ομάδας, που 
την πρόσθεσε στα άλλα ευρήματά 
της. Κι έτσι η μικρή πέτρα από τον 

Αρη ξεκίνησε ένα τελευταίο ταξίδι 
για να καταλήξει στα εργαστήρια 
του ∆ιαστημικού Κέντρου Τζόνσον 
στο Χιούστον του Τέξας. Εκεί της 
έδωσαν κι ένα καινούργιο όνομα: 
η πέτρα από τον Αρη βαφτίστηκε 
ALH 84001. 

Η μικρή ALH 84001 ήταν ένα 
από τα πιo παράξενα πετρώματα 
που φιλοξενούνταν στα εργαστή-
ρια της NASA. Επί χρόνια οι διά-
φοροι επιστήμονες ασχολήθηκαν 
με τον υπολογισμό της σύνθεσης 
και της προέλευσής της. Αργά αλ-
λά σταθερά τα διάφορα κομμά-
τια του αινίγματος σχετικά με τη 
σύνθεση και την προέλευση της 
μικρής πέτρας βρήκαν τη λύση 
τους, αν και τα αποτελέσματα ήταν 
δύσκολο να γίνουν άμεσα αποδε-
κτά. Οι μελέτες εντάθηκαν, μέ-
χρις ότου τον Αύγουστο του 1996 
μια ομάδα εννέα ερευνητών της 
NASA ανακοίνωσε ένα συγκλονι-
στικό γεγονός: Η μικρή πέτρα από 
τον Αρη φαίνεται να περιλαμβάνει 
ορισμένες οργανικές ενώσεις οι 
οποίες δημιουργούνται συνήθως 
από ζώντες μονοκύτταρους οργα-
νισμούς, ενώ δίπλα ακριβώς στις 
χημικές ενώσεις φωτογραφήθη-
καν με ηλεκτρονικό μικροσκόπιο 
και ορισμένα χαρακτηριστικά με 
τη μορφή μικροσκοπικών κυλίν-
δρων που εκ πρώτης όψεως μοιά-
ζουν πολύ με απολιθωμένα αρχέ-

γονα βακτηρίδια. Η χρονολόγηση 
των ενώσεων αυτών απέδειξε ότι 
έχουν ηλικία από 3,6 έως 4 δισε-
κατομμύρια χρόνια. 

Αν και γνωρίζαμε εξαρχής ότι ο 
μετεωρίτης αυτός προερχόταν από 
τον Αρη (λόγω του ότι η σύσταση 
των υλικών του είναι παρόμοια 
με τη σύσταση των πετρωμάτων 
του Κόκκινου Πλανήτη), μέχρι το 
1993 δεν είχαμε τα όργανα που 
έδωσαν την ευκαιρία στην ερευ-
νητική ομάδα της NASA να μελε-
τήσει τόσο εξονυχιστικά τα στοι-
χεία που ανακοινώθηκαν το 1996. 
Το ενδιαφέρον πάντως είναι ότι 
οι αρχικοί ερευνητές υποστήρι-
ξαν εκ νέου το 2010 την αρχική 
εκτίμησή τους, αν και γενικά δεν 
υπάρχει επιστημονική επιβεβαίω-
ση της ανακοίνωσης και από άλ-
λους ερευνητές. ∆εν πρέπει φυσι-
κά να ξεχνάμε ότι είναι πάρα πολύ 
δύσκολο να αποδείξει κάποιος την 
ύπαρξη ζωής πριν από 3,6 δισεκα-
τομμύρια χρόνια όχι μόνο στον 
Αρη, αλλά ακόμη και πάνω στη 
Γη. Παρ’ όλα αυτά, η ανακοίνωση 
εκείνη του 1996 είναι ένας ακόμη 
λόγος που αναμένουμε με μεγάλο 
ενδιαφέρον τα αποτελέσματα του 
«Perseverance Rover». 

 
Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου.

Ο Αλέκος Λούντζης εργάζεται στο 
Ινστιτούτο Ψυχικής Υγείας Παιδιών 
και Ενηλίκων «Π. Σακελλαρόπου-
λος». Εχει δημοσιεύσει τη συλλογή 
«Προπαγάνδα» (Γαβριηλίδης, 2015) 
και το λιμπρέτο της όπερας «Ορά-
ματα και θάματα στρατηγού Μακρυ-
γιάννη» (Κίχλη, 2019). Εχει κάνει 
τη δραματουργία και το λιμπρέ-
το για την όπερα δωματίου «The 
Fall of the House of Commons», 
σε σύνθεση Ορέστη Παπαϊωάν-
νου, η οποία θα παρουσιαστεί στο 
Αμβούργο το 2022. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Ποτέ ξανά δύο δίπλα στο αυτί 
μου. Χθες ήταν το διαμαντάκι «Ο 
θάνατος του Μπαλζάκ» του Μιρ-
μπώ, σήμερα η επιλογή ποιημά-
των του Λάρκιν «Οσο υπάρχει 
ακόμη καιρός».
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο αφηγητής ή κάποιος δευτερεύων 
χαρακτήρας με πανοραμική θέα –
ίσως ένα και το αυτό πρόσωπο– στο 
«Οι μεγάλες στιγμές της ανθρωπό-
τητας» του Τσβάιχ· για τον έναν και 
αυτό λόγο.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;

Τον Αγη Πετάλα και τον Βλαντίμιρ 
Ναμπόκοφ με νηστίσιμα και νερό. 
Η οικειότητα είναι μια φαντασία 
που τρώγεται κρύα, το ίδιο και η ει-
ρωνεία της.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Επέστρεψα πέρυσι, κάπως συστη-
ματικά, στα ποιήματα του Ωντεν. 
Ελπίζω να σταμάτησα να δένω τα 
κορδόνια μου όταν περπατάω ξυ-
πόλυτος. 
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Το «Μυθιστόρημα» του Σεφέρη, 
επιτέλους ως τέτοιο. Μέχρι τώρα 
δεν κατάφερνα παρά να διαβάσω 
ένα σπουδαίο ποίημα σε κεφάλαια. 
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Μέχρι τη σημαίνουσα ενηλικίω-
ση, τη «Γραμμή του ορίζοντος» του 
Χρήστου Βακαλόπουλου· στις επό-
μενες, τα «Ποιήματα επείγουσας 
ανάγκης» του Νικανόρ Πάρρα.
 
«Περίμενε μια νέα καταστροφή για 
να φανεί χρήσιμος» διαβάζουμε σε 
ένα δικό σας Ποίημα της Εβδομάδας 
στην «Κ». Μια λακωνική ερμηνεία 
του στίχου – που μοιάζει αλλόκοτα 
επίκαιρος;
Φιλοδοξία διάκρισης, απωθημένα ή 
καθήκον, όπως και αν τα βαφτίσει 
κανείς, τέτοια υλικά λυσσομανούν 
κατ’ οίκον.
 
Τίτλος της τελευταίας, βραβευμέ-
νης συλλογής σας, «Προπαγάνδα». 
Ενα σχόλιο για τον τίτλο;
Οποιοσδήποτε λέει κάτι σε μια 
ανοιχτή αναμέτρηση επιδιώκει να 
γίνει πιστευτός. Η ιδιωτική προπα-
γάνδα είναι σαν τις αφιερώσεις στα 
βιβλία: υποκαθιστά τον ονομαστικό 
αποδέκτη με κάθε άγνωστο παρα-
λήπτη.
 
Πώς φανταζόσαστε το ιδανικό ποί-
ημα με θέμα την πανδημία;  
Κάτι μη ιδανικό, να σκιαγραφεί την 
οικολογία του φόβου που εξαπλώ-
νεται αλλά και να υπενθυμίζει πώς 
φτάσαμε ώς εδώ. Ενα ποίημα για 
δημόσιο χώρο, διασπορική αντήχη-
ση και μεικτές αναγνώσεις. 

ΒΙΚΥ ΤΣΕΛΕΠΙΔΟΥ
Ο μεγάλος σκύλος
εκδ. Νεφέλη, σελ. 352

 

Ο
ι γονείς μιας δεκαπεντάχρονης 
κοπέλας, που πέθανε από ανί-
ατη ασθένεια, τη βάζουν για 

κρυοσυντήρηση με την ελπίδα της 
νεκρανάστασής της. Τον ίδιο και-
ρό στο Λονδίνο, το ζεύγος Τζόουνς 
πληροφορείται τα της κρυονικής, 
θέλοντας να εξασφαλίσει έναν κα-
τά το δυνατόν καλύτερο θάνατο. 
Φαντάζονται τα πτώματά τους να 
λιμνάζουν για χρόνια σε έναν κάδο 
με υγρό άζωτο και ύστερα να απο-
ψύχονται σε μια εποχή που δεν θα 
υπάρχει ούτε αρρώστια ούτε θάνα-
τος. Σε παρόμοια εποχή ξυπνάει, 
έπειτα από εκατό χρόνια στην κα-
τάψυξη, η δεκαπεντάχρονη Μάρι-
ον, η οποία περνάει τη διαδικασία 
προσαρμογής της στη «μεταζωή» 
στο Κτίριο, μια τεράστια υγειονο-
μική υπηρεσία που φροντίζει τους 
αποψυγμένους.

Η Βίκυ Τσελεπίδου διαμοιράζει 
την εστίαση της αφήγησης ανά-
μεσα στο ηλικιωμένο ζευγάρι και 
στην έφηβη Μάριον, καταγράφο-
ντας από τη μία τον φόβο του θα-
νάτου και από την άλλη την αγωνία 
της ζωής. Οι Τζόουνς αναμετριού-
νται με τον αργόσυρτο γεροντικό 

τους χρόνο, πασχίζοντας να γε-
μίζουν τις απέραντες ώρες με εκ-
κρεμότητες και υποχρεώσεις. Η 
προοπτική της κρυονικής γίνεται 
αφορμή μιας υπερδραστηριότητας 
από μέρους της κυρίας Τζόουνς, η 
οποία επιδίδεται με ψυχαναγκα-
στικό ορθολογισμό στο «σημαντι-
κότερο πλάνο της 
ζωής της», την ορ-
γάνωση και διαχεί-
ριση του θανάτου 
της. Σέρνοντας και 
τον άβουλο σύζυ-
γό της, τον πείθει 
πως το μόνο που 
μένει να κάνουν 
σε αυτή τη ζωή εί-
ναι να μάθουν «το 
πώς πεθαίνουνε. 
Να εκπαιδευτού-
με στο θνήσκειν». 
Προπάντων έπρε-
πε να οδηγηθούν 
στον θάνατο όσο 
γινόταν πιο υγιείς και αρτιμελείς, 
ικανοί για «μεταζωή». Επιβάλλο-
ντας στα του οίκου της δρακόντεια 
αποταμιευτική στρατηγική, η κυ-
ρία Τζόουνς κατάφερε να συνάψει 
έναντι σεβαστού ποσού ένα σωτή-
ριο μεταθανάτιο συμβόλαιο με μια 
εταιρεία κρυονικής. Μέσα στο Κτί-
ριο, υποβαλλόμενη σε αλλεπάλλη-

λες συνεδρίες, η Μάριον διδάσκε-
ται την αγωγή στη ζωή. Αυτά τα 
διαλογικά μέρη συνιστούν το πιο 
καλογραμμένο κομμάτι του μυθι-
στορήματος, χάρη στην προσφυή 
γλωσσική τους επεξεργασία. Στη 
στραπατσαρισμένη ομιλία της Μά-
ριον διαγράφεται ο ζόφος της «με-

ταζωής». Η γλώσ-
σα της φέρει ίχνη 
θανάτου, αποσύν-
θεσης. Οι λέξεις 
έχουν αποσυνδε-
θεί από το νόημά 
τους. Η δυσκολία 
της Μάριον να μι-
λήσει αντικαθρε-
φτίζει την αδυνα-
μία της να ζήσει. 
«Ελάχιστα πράγ-
ματα για τη Νέα 
Εποχή είχαν ξε-
καθαρίσει μέσα 
μου, εξακολου-
θούσα μετά από 

τόσες συνεδρίες να μην ξέρω τι 
είναι εκεί που βρίσκομαι». «∆εν 
είμαι εγώ σίγουρη αν πέθανα ή 
αν συνεχίζω να ζω». Αν η Μάριον 
πληροφορείται πως στη Νέα Επο-
χή οι αυτοκτονίες είχαν ραγδαία 
αύξηση, οι Τζόουνς δεν αργούν 
να διαπιστώσουν πως ο ασφαλέ-
στερος τρόπος ελέγχου του θα-

νάτου τους ήταν η αυτοκτονία. Η 
κυρία Τζόουνς σπαζοκεφάλιαζε με 
αλυσιτελή οντολογικά ερωτήμα-
τα, αναζητώντας για την ίδια και 
τον σύζυγό της «τη μέγιστη εγγύ-
ηση ως προς την αποτελεσματική 
φροντίδα της σορού τους». Ξεγε-
λασμένη από «την απέλπιδα προ-
σπάθεια να κρατηθεί κανείς για 
πάντα στη ζωή», μετέτρεψε τη ζωή 
σε προθάλαμο θανάτου. Η Μάριον, 
πάλι, διαβιοί σε έναν προθάλαμο 
ζωής, έχοντας ξεχάσει τις λέξεις 
που ζωογονούσαν τον κόσμο. Οι 
Τζόουνς, πάλι, όσο πιο ενεργά ορ-
γανώνουν τον θάνατό τους τόσο 
περισσότερο δυσκολεύονται με τις 
λέξεις. Οπως για κάθε ανθρώπινη 
ύπαρξη, έτσι και για τη γλώσσα 
είναι δυσκατόρθωτο να δεξιωθεί 
την ακαταληψία του θανάτου, την 
άναρθρη τελεία.

Με θαυμαστή ευρηματικότητα 
και υποβόσκον χιούμορ, η Τσελε-
πίδου, στην ωριμότερη στιγμή της, 
διερευνά τις ολέθριες παρενέργειες 
της ελπίδας για αιώνια ζωή. Παρά 
τους πλατειασμούς και τις επανα-
λήψεις, το μυθιστόρημά της δια-
κρίνεται για την άψογη σύνθεσή 
του καθώς και για τον ερεθιστικό 
προβληματισμό πάνω στην ανα-
γκαιότητα της μητρικής γλώσσας, 
μήτρα της μνήμης.

Tης ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ

Πεθαίνοντας στο μέλλον

Ζωή στον Αρη

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η NASA είχε 
ανακοινώσει
από το 1996 ότι διέθετε 
ενδείξεις μικροβιακών 
απολιθωμάτων
σε ένα πέτρωμα
που είχε προέλευση
τον Κόκκινο Πλανήτη.

Αναπαράσταση του κρατήρα Jezero στον Αρη, όπου αναμένεται να φθάσει στις 18 Φεβρουαρίου η διαστημοσυσκευή 
«Perseverance Rover» της NASA, με κύριο στόχο την ανακάλυψη κάποιου είδους αρχέγονης μικροβιακής ζωής.

N
A

SA

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΑΛΕΚΟ ΛΟΥΝΤΖΗ



Σ Τ Η Λ Ε Σ

Κυριακή 14 Φεβρουαρίου 2021  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 7

Ν
G

A

R
O

G
ER

S 
ST

IR
K

 H
A

R
B

O
U

R
 +

 P

B
ET

TM
A

N
 A

R
CH

IV
E

TH
E 

M
ET

R
O

P
O

LI
TA

N
 M

U
SE

U
M

 O
F 

A
R

T,
 R

O
G

ER
S 

FU
N

D

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τα σχέδια του Γκόγια στο Μετροπόλιταν της Νέας Υόρκης

«Κοίτα πώς είσαι. Ποιος θα σε ήθελε;»

ΝΕΑ ΕΚΘΕΣΗ
Τα εγκαίνια μιας νέας έκθεσης είναι 
πλέον γεγονός ειδικού βάρους την 
εποχή της πανδημίας. Το Μετρο-
πόλιταν Μουσείο της Νέας Υόρ-
κης εγκαινίασε έκθεση σχεδίων 
του Φρανθίσκο Γκόγια (1746-1828) 
εστιάζοντας σε αυτήν τη συναρ-
παστική πτυχή του Ισπανού ζω-
γράφου. Ο Γκόγια δούλευε πολύ, 
είχε μεγάλη παραγωγή και γέννησε 
πολλά σχέδια και πολλαπλά, γι’ αυ-
τό και πολλά μουσεία του κόσμου 
έχουν εξαιρετικά δείγματα της τέ-
χνης του. Στο Μετροπόλιταν της 

Νέας Υόρκης φυλάσσεται η κυρι-
ότερη και σπουδαιότερη συλλογή 
έργων Γκόγια εκτός Ισπανίας και 
η έκθεση αυτή (που θα διαρκέσει 
έως τις 2 Μαΐου) βασίζεται στην 
εκτενή συλλογή του αμερικανικού 
μουσείου ενισχυμένη με δάνεια 
από άλλα μουσεία και συλλογές 
της Νέας Υόρκης, της Βοστώνης 
καθώς και της Μαδρίτης, από όπου 
έφτασαν έργα από τις συλλογές του 
Πράδο και της Εθνικής Βιβλιοθή-
κης της Ισπανίας. Η έκθεση πε-
ριλαμβάνει 100 έργα του Γκόγια, 
όλα εξαιρετικά δείγματα όχι μόνο 

της σχεδιαστικής του δεινότητας 
αλλά και της πολυκύμαντης φα-
ντασίας του, με στοιχεία υπερρε-
αλισμού και πρώιμης νεωτερικό-
τητας. Ο Γκόγια είχε δημιουργήσει 
πάνω από 900 σχέδια και περίπου 
300 πολλαπλά στη διάρκεια της 
μακράς παρουσίας του στον κό-
σμο της τέχνης. Καθώς έζησε σε 
μια περίοδο ισχυρών μεταβολών, 
μπόρεσε ως ιδιοσυγκρασία και ως 
σύνθετη προσωπικότητα να απο-
τυπώσει στη συνείδησή του και 
να μετουσιώσει στην τέχνη του 
τους τεκτονικούς κλυδωνισμούς 

της εποχής του, καθώς οι πρώτες 
δεκαετίες των νεότερων χρόνων 
(μετά τη Γαλλική Επανάσταση και 
τη σταδιακή ανάδυση των εθνι-
κών συνειδήσεων ταυτισμένων με 
κρατικές οντότητες) προκαλούσαν 
τριγμούς στο παλαιό οικοδόμη-
μα. Ως σπασμοί στην έλευση του 
νέου κόσμου απελευθερώνονταν 
νέου τύπου αυταρχισμοί και εθνι-
κές φαντασιώσεις. Αλλά σήμερα, 
η τέχνη του Γκόγια υποβάλλει σε 
μια σχεδόν εσωτερική και μυστι-
κιστική συνομιλία με έναν κόσμο 
αθέατο. Το «αόρατο», ο μη ευανά-

γνωστος κόσμος, μοιάζει να οδη-
γεί τη φαντασία του Γκόγια και να 
εκβάλλει συχνά σε σχεδόν παρα-
ληρηματικές αλληγορίες ή απλώς 
σε υπερβατικές συνθέσεις με ρίζες 
στη σκοτεινή πλευρά του νου. Ο 
Γκόγια ήταν ένα πολιτικό ον, ένας 
καλλιτέχνης σκεπτόμενος και τολ-
μηρός, με εργαλεία κοινωνικής κρι-
τικής, γι’ αυτό και η παρακαταθήκη 
του ανανεώνεται διαρκώς και τον 
εντάσσει στην παλέτα των καλλιτε-
χνών εκείνων που παραμένουν σε 
διάλογο με τα εκάστοτε ζητήματα 
της διεθνούς ατζέντας. 

Το 1942 η κόρη του Στάλιν, Σβετλά-
να, έκλεινε τα δεκαέξι της χρόνια. 
Ηταν καταμεσής της πιο δύσκολης 
φάσης του πολέμου για τους Σοβιε-
τικούς, στη θερινή ντάτσα. 

Ο Βασίλι, ο γιος του Στάλιν, σύ-
στησε στην αδελφή του τον Αλεξέι 
Κάπλερ, Εβραίο σκηνοθέτη του κι-
νηματογράφου, συγγραφέα, και 22 
χρόνια μεγαλύτερό της. Η Σβετλά-
να ερωτεύθηκε. Ο Κάπλερ αντα-
ποκρίθηκε.

Η Αυστραλή ιστορικός Σίλα Φι-
τζπάτρικ μάς πληροφορεί στο ωραίο 
βιβλίο της «Οι σύμβουλοι του Στά-
λιν» (μτφρ.: Γιώργος Μπαρουξής, 
εκδ. Μεταίχμιο) ότι οι σωματοφύ-
λακες της Σβετλάνα παρακολου-
θούσαν ανήσυχοι το παθιασμένο 
ειδύλλιο να εκτυλίσσεται. 

Εννοείται πως ο Στάλιν είχε πλη-
ροφορηθεί τι συνέβαινε: οι τηλεφω-
νικές συνδιαλέξεις της Σβετλάνα με 
τον Κάπλερ είχαν ηχογραφηθεί. Εν-

νοείται επίσης πως ο Στάλιν ήταν 
ενοχλημένος με όλο αυτό, μα και 
υπερβολικά πολυάσχολος με το να 
ανακόψει τη γερμανική επέλαση. 

Κάποια στιγμή, ο Κάπλερ έγρα-
ψε στην «Πράβντα» ότι κοιτούσε 
απ’ το ξενοδοχείο του το Κρεμλί-
νο και δεν μπορούσε να πάψει να 
σκέφτεται το κορίτσι του.

Ο Στάλιν ζήτησε να δει τη Σβετ-
λάνα και να τη ρωτήσει τι συνέβαι-
νε. Εκείνη εξομολογήθηκε στον πα-
τέρα της ότι ήταν πολύ ερωτευμένη 
με τον Κάπλερ. 

Οχι πολύ καιρό μετά, ο Κάπλερ 

συνελήφθη ως κατάσκοπος των Αγ-
γλων και εξορίστηκε σε γκουλάγκ 
για πέντε χρόνια. 

Η Σβετλάνα πείσμωσε. Το 1944 
πήγε μόνη της και παντρεύτηκε 
έναν άλλο Εβραίο, τον Γκριγκόρι 
Μορόζοφ, διανοούμενο που κινεί-
το στους κύκλους της πολιτιστικής 
ελίτ της Μόσχας. 

Ο Στάλιν, αλλά και η μυστική του 
αστυνομία, θεωρούσε τους Ρωσοε-
βραίους διανοούμενους κοσμοπολί-
τες και άρα επικίνδυνους για το κα-
θεστώς. Ως γνωστόν, μετά το 1945 
ο Στάλιν θα εξαπέλυε ένα σφοδρό 
αντισημιτικό «πογκρόμ». 

Ειδικά ο Μορόζοφ είχε και έναν 
ενοχλητικό, ξιπασμένο πατέρα. 
Εκνευρισμένος, ο Στάλιν αρνήθη-
κε πεισματικά έστω και να γνωρί-
σει τον γαμπρό του, αντίθετα, πίε-
σε ασφυκτικά για διαζύγιο, πράγμα 
που εντέλει πέτυχε – όχι όσο έγκαι-
ρα θα ήθελε όμως: το 1945, η Σβετ-

λάνα γέννησε τον γιο του Μορόζοφ. 
Τον ονόμασε Ιωσήφ, προς τιμήν 
του πατέρα της. Και πάλι όμως: ο 
Στάλιν δεν θέλησε ποτέ να έχει 
την παραμικρή επαφή με το εγ-
γόνι του...

«Υπάρχει κάτι ακόμα», λέει ο κύ-
ριος Γκρι, ο οποίος εσχάτως βρίσκει 
συναρπαστικό και σοκαριστικό οτι-
δήποτε έχει να κάνει με τον Στάλιν. 
«Πάμε λίγο πιο πίσω: στη στιγμή 
που η Σβετλάνα εξομολογείται στον 
πατέρα της τον έρωτά της για τον 
Κάπλερ. Αυτό που της είπε ο Στά-
λιν ισοδυναμούσε με πυροβολισμό: 
“Κοίτα πώς είσαι. Ποιος θα σε ήθε-
λε;” Αναρωτιέμαι: Γιατί πάνω από 
τους επιβεβλημένους λιμούς στην 
Ουκρανία, πάνω από τις δίκες της 
Μόσχας, τις χιλιάδες εκτελέσεις και 
τα αρχιπέλαγα των γκουλάγκ, αυτή 
η κουβέντα ενός πατέρα προς την 
ερωτευμένη κόρη του μου μοιάζει 
το πιο σκληρό απ’ όλα;».

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Ο Κήπος των Γλυπτών
Για την ημέρα του Αγίου Βαλεντίνου 
και μόνον, ο Κήπος των Γλυπτών 
συνδεδεμένος με την Εθνική Πι-
νακοθήκη της Ουάσιγκτον άνοιξε 
και πάλι για το κοινό με αυστηρούς 
όρους, παρότι παραμένει επισήμως 
κλειστός μέχρι νεωτέρας λόγω παν-
δημίας. ∆ιάσπαρτος με δημόσια γλυ-
πτική και έργα μοντερνιστών καλλι-
τεχνών κυρίως από τον 20ό αιώνα, 
ο Κήπος των Γλυπτών είναι ένα από 
τα αξιοθέατα στην πρωτεύουσα των 
ΗΠΑ. Στη φωτ., το γλυπτό «Amor» 
του Ρίτσαρντ Ιντιάνα.

ΠΑΡΙΣΙ
Λούβρο και έργα τέχνης
Το νέο εντυπωσιακό κτίριο που λει-
τουργεί ως κέντρο συντήρησης και 
φύλαξης των χιλιάδων έργων τέχνης 
του Λούβρου συμπυκνώνει εν μέρει 
και τα νέα πρακτικά και ηθικά ζη-
τήματα που απασχολούν τα μεγά-
λα μουσεία στην εποχή μας. Το νέο 
κτίριο βρίσκεται στη βόρεια Γαλλία 
και είναι έργο των Βρετανών αρχι-
τεκτόνων Roger Stirk Harbour + 
Partners. Εκεί, θα φυλάσσονται σε 
ιδανικές συνθήκες περί τις 250.000 
έργα τέχνης, περίπου το ένα τρίτο 
των συλλογών του Λούβρου.

ΣΤΟΥΤΓΑΡΔΗ
Ο πύργος της τηλεόρασης
Το 1956, η Στουτγάρδη απέκτησε 
τον πρώτο πύργο τηλεοράσεως, που 
έκτοτε είναι έμβλημα της πόλης προ-
σφέροντας εξαιρετική θέα από τον 
περιαστικό λόφο. Ως αρχιτεκτονικό 
ορόσημο μιας συγκεκριμένης τυπο-
λογίας και ως σύμβολο της μεταπο-
λεμικής εποχής, ο πύργος έχει ύψος 
216 μέτρα και προωθείται τώρα ως 
υποψήφιο μνημείο παγκόσμιας πο-
λιτιστικής κληρονομιάς με την εγ-
γραφή του στη λίστα της UNESCO. 
Τη σχετική διαδικασία ετοιμάζει η 
τοπική κυβέρνηση.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Κάρολος Ντίκενς
Το Μουσείο Βικτόρια & Αλμπερτ του 
Λονδίνου παραμένει κλειστό σύμ-
φωνα με τα βρετανικά υγειονομι-
κά πρωτόκολλα, αλλά διατηρεί την 
επαφή με το κοινό μέσω διαδικτυα-
κών εκδηλώσεων. Στις 18/2 και ώρα 
Βρετανίας 3 μ.μ., οργανώνεται η συ-
ζήτηση με θέμα «Ο Ντίκενς στην 
ψηφιακή εποχή», στη διάρκεια της 
οποίας μελετητές θα παρουσιάσουν 
ό,τι νεότερο υπάρχει από την έρευ-
να γύρω από τον συγγραφέα. Είναι 
η ερευνητική ομάδα «Αποκρυπτο-
γραφώντας τον Κάρολο Ντίκενς».

ΠΡΙΝΣΤΟΝ
Η Γαλλία τον 19ο αιώνα
Μια νέα μελέτη κυκλοφορεί από το 
Princeton University Press, που 
ακτινογραφεί τους εθνικούς και διε-
θνείς στόχους της Γαλλίας μετά τον 
Ναπολέοντα έως το τέλος του 19ου 
αιώνα. Είναι το βιβλίο του Ντέιβιντ 
Τοντ (διδάσκει στο Κινγκ’ς Κόλετζ 
του Λονδίνου) με τίτλο «Η βελούδι-
νη αυτοκρατορία» (A Velvet Empire) 
και υπότιτλο «Ο γαλλικός ανεπίση-
μος ιμπεριαλισμός τον 19ο αιώνα». 
Εξετάζεται η επέκταση της γαλλικής 
επιρροής από τη Μέση Ανατολή μέ-
χρι τη Λατινική Αμερική.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Σβετλάνα και ο πατέρας της. Το 1942 θα της πει μια κουβέντα που θα ισο-
δυναμεί με αυτό που σήμερα είναι γνωστό ως «σταλινική θηριωδία». 

Κοιτούσε απ’ το ξενο-
δοχείο του το Κρεμλίνο 
και δεν μπορούσε 
να πάψει να σκέφτεται 
το κορίτσι του.
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Επιμέλεια: ΛΟΥΙΖΑ ΛΟΥΗ

Παρόλο που οι συνθήκες αλλάζουν 
μέρα με τη μέρα, και σίγουρα οι 
πολιτιστικοί χώροι σε όλο τον κό-
σμο ανοίγουν σιγά σιγά, το να τα-
ξιδέψει κάποιος για να επισκεφθεί 
ένα μουσείο ή γκαλερί είναι ακό-
μη κάτι πολύ δύσκολο. Ακόμη και 
η Μπιενάλε Βενετίας μεταφέρ-
θηκε για το 2022. Η «Κ», λοιπόν, 
σας προτείνει πέντε διαδικτυακές 
εκθέσεις για να τις επισκεφθείτε 
έστω και από το σπίτι μέσω δι-
αδικτύου. ∆ιεθνείς εκθέσεις για 
όποιον έχει την ανάγκη να ξεφύ-
γει το μυαλό και η ψυχή του μέ-
σω της τέχνης έστω και λίγα λε-
πτά, από Andy Warhol και Edvard 
Munch μέχρι τον αναγεννησιακό 
καλλιτέχνη Raphael. 

Resilient Responses

Οι καλλιτέχνες Thomas Heyes, Ekin 
Berna και Rowdy SS βλέπουν τι 
σημαίνει να είσαι άνθρωπος και 
ανθεκτικός μέσω προφορικής ομι-
λίας, κίνησης και ήχου στη δι-
αδικτυακή εκδήλωση της Tate 
Modern. Στη διαδικτυακή πλατ-
φόρμα μπορεί να δει κάποιος νέα 
έργα από μερικούς από τους πιο 
ενδιαφέροντες καλλιτέχνες που 
εργάζονται τώρα σε ερμηνεία, χο-
ρό και μουσική. Αυτό το φρέσκο 
υλικό πραγματοποιήθηκε ζωντανά 
στην κάμερα κατά τη διάρκεια του 
lockdown. Κάθε καλλιτέχνης που 
έλαβε μέρος διερευνά ιδέες γύρω 
από την ταυτότητα, την απομό-
νωση, την αποξένωση και την αν-
θρώπινη ανθεκτικότητα εν μέσω 
πανδημίας. Αυτά τα θέματα περ-
νούν από μεγάλο μέρος του έργου 
του Bruce Nauman αλλά έχουν 
βαθύτερη απήχηση και συνάφεια 
αυτή τη στιγμή. Τα performances 
είναι οι ψυχικές αντανακλάσεις 
των καλλιτεχνών. 

Πληροφορίες: Tate Modern, από 4 Φε-
βρουάριου 2021 μέχρι 4 Μάρτιου 2021. 
tate.org.uk

Tracey Emin /

Edvard Munch

«Είμαι ερωτευμένη με αυτόν τον 
άντρα από τα δεκαοχτώ μου» εί-
πε η Tracey Emin για τον Edvard 
Munch, τον Νορβηγό εξπρεσιονι-
στή ζωγράφο που αναγνωρίζεται 
για το εμβληματικό του έργο «Η 
Κραυγή». Η έκθεση περιλαμβά-
νει περισσότερα από 25 έργα της 
Emin, όπως πίνακες ζωγραφικής, 
καθώς νέον και γλυπτά, μερικά 
από τα οποία θα παρουσιαστούν 
για πρώτη φορά. Αυτά τα έργα 
εξερευνούν τη μοναξιά της ψυχής 
και έχουν επιλεγεί από την Emin 
για να παρουσιαστούν παράλλη-

λα με 18 έργα από λάδια και νε-
ρομπογιές που προέρχονται από 
τη συλλογή και αρχεία του Munch 
στο Όσλο της Νορβηγίας. Η επι-
λογή αποκαλύπτει όχι μόνο πώς ο 
Munch υπήρξε συνεχής έμπνευ-
ση –ιδιαίτερα μέσω των βαθιών 
απεικονίσεών του για τις γυναί-
κες – αλλά και προβάλλει την καλ-
λιτεχνική ικανότητα της Emin η 
οποία συνδυάζει τη ζωγραφική, 
το σχέδιο και τη γραφή. Μπορεί 
το κοινό να παρατηρήσει μαζί, 
τα σκοτεινά εδάφη και τα ωμά 
συναισθήματα που δείχνουν και 
οι δύο καλλιτέχνες.

Πληροφορίες: Royal Academy, μέχρι 
28 Φεβρουάριου 2021.
royalacademy.org.uk

Andy Warhol

Αυτή η αναδρομική έκθεση είναι η 
πρώτη έκθεση Warhol στην Tate 
Modern για σχεδόν 20 χρόνια. Εκτός 
από τις εμβληματικές εικόνες ποπ 
της Marilyn Monroe, της Coca-Cola 
και του κουταλιού Campbell, περι-
λαμβάνει έργα που δεν έχουν πα-
ρουσιαστεί ξανά στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο. Είκοσι πέντε έργα της σειράς 
Κυρίες και Κύριοι –πορτρέτα μαύ-
ρων και λατίνων drag queens και 
τρανς γυναικών– εμφανίζονται για 
πρώτη φορά εδώ και 30 χρόνια. Η 
αναδρομική έκθεση για τη ζωή και 
την καριέρα του Andy Warhol πα-
ρουσιάζεται σε διαδικτυακή μορ-
φή από το μουσείο Tate Modern 

του Λονδίνου, φέρνοντας στο φως 
διάφορες πτυχές του καλλιτέχνη. 
Η έκθεση είναι χωρισμένη σε τρία 
μέρη, στην ιδέα της ιστορίας των 
μεταναστών, της αμφιλεγόμενης 
ταυτότητάς του και της ιδέας του 
θανάτου και της θρησκείας. Οι επι-
μελητές της έκθεσης Gregor Muir 
και Fiont�n Moran εξήγησαν στο 
βίντεο που ανέβηκε στη πλατφόρμα 
YouTube, στο κανάλι του μουσείου 
Tate, διάφορα κομμάτια και πώς το 
κοινό μπορεί να αντιληφθεί αυτή 
την αναδρομική έκθεση. Συγκεκρι-
μένα δήλωσαν, «Ο Andy Warhol εί-
ναι κυρίως γνωστός ως ποπ καλλι-
τέχνης, αλλά σε αυτήν την έκθεση, 
θέλαμε πραγματικά να επιστρέψου-
με στον άνθρωπο και να σκεφτούμε 
όλες του τις επιθυμίες, τους φόβους 

που μπορεί να τον έχουν οδηγήσει 
να δημιουργήσει τέχνη».

Πληροφορίες: Tate Modern,
tate.org.uk

Celebrating Raphael

Η διαδικτυακή πλατφόρμα τεχνών 
Musement ξεκίνησε μια εικονι-
κή έκθεση αφιερωμένη στον πα-
γκοσμίου φήμης Ιταλό καλλιτέχνη 
Raffaello Sanzio (γνωστό επίσης ως 
Ραφαήλ). Η γκαλερί θα παρουσιά-
σει μερικά από τα σημαντικότερα 
έργα του αναγεννησιακού καλλι-
τέχνη, σηματοδοτώντας την 500ή 
επέτειο του θανάτου του. Προς τι-

μήν του μεγάλου αναγεννησιακού 
καλλιτέχνη δημιουργήθηκε αυτό το 
εικονικό μουσείο που περιλαμβάνει 
πάνω από εκατό έργα του. Το φι-
λότεχνο κοινό μέσω της ιστοσελί-
δας μπορεί να περιηγηθεί ανά χώ-
ρα και, στη συνέχεια να επιλέξει 
μουσεία ή μεμονωμένους πίνακες 
που τραβούν το ενδιαφέρον του. 
Η γκαλερί έκανε ευκολότερη την 
εύρεση όλων των πιο διάσημων 
κομματιών του και μερικών λιγό-
τερο γνωστών έργων του σε κο-
ρυφαία μουσεία σε όλο τον κόσμο, 
όπως τα Μουσεία του Βατικανού, 
το Λούβρο, Uffizi Gallery, Prado, 
Villa Borghese και το Hermitage 
Μουσείο Από τις εμβληματικές Πα-
ναγίες έως τις πανίσχυρες βιβλικές 
σκηνές μπορεί κάποιος να επιλέξει 
το έργο του διάσημου αναγεννησι-
ακού καλλιτέχνη. 

Πληροφορίες: Musement,
musement.com

HERSTORY

Η γυναικεία έκθεση HERSTORY από 
τη Maddox Gallery παρουσιάζει τα 
έργα νέων αλλά και καθιερωμένων 
γυναικών στη διεθνή καλλιτεχνική 
σκηνή. Με στόχο να αλλάξει τη 
συνομιλία γύρω από τις γυναίκες 
στην τέχνη. Η έκθεση παρουσιάζει 
έργα των Sophie Tea, Beau Dunn, 
Lily Kemp και τηης Lauren Baker, 
μεταξύ άλλων. Η έκθεση, επιδιώκει 
να σπάσει τον κανόνα, να ζητή-
σει αλλαγή στον προγραμματισμό 
των γκαλερί και να γιορτάσει τις 
πράξεις δημιουργικότητας, παρέ-
χοντας μια πλατφόρμα για το τα-
λέντο των γυναικών. Η ανισότητα 
των φύλων παραμένει ένα σημα-
ντικό ζήτημα στον κόσμο της σύγ-
χρονης τέχνης. Σε μια κίνηση για 
να το καταστήσει πιο περιεκτικό, 
οι δώδεκα ανερχόμενες αλλά και 
καθιερωμένες καλλιτέχνιδες που 
επιλέχθηκαν για το HerStory έχουν 
αναδειχτεί για τα διαφορετικά και 
διακριτικά καλλιτεχνικά τους στυλ 
με τα έργα τους, προσφέροντας ένα 
εναλλακτικό βλέμμα που τους συ-
μπεριλαμβάνει στο σύγχρονο καλ-
λιτεχνικό διάλογο.

Πληροφορίες: Maddox Gallery, 
maddoxgallery.com

Βλέποντας αυτές τις διαδικτυ-
ακές εκθέσεις έστω και από το 
σπίτι, σου δίνουν την αίσθηση 
της δύναμης που έχει η τέχνη. Η 
τέχνη έχει τη δύναμη και τη δυνα-
τότητα να ταξιδέψει πλέον σε όλα 
τα μέρη του κόσμου. Μέσω αυτών 
των διαφορετικών εκθέσεων μπο-
ρεί κάποιος νιώσει έστω και λίγα 
λεπτά ελεύθερος και να αφήσει 
να ταξιδέψει το μυαλό του σε ένα 
μαγικό κόσμο μακριά από το προ-
βλήματα που αντιμετωπίζει όλος 
ο πλανήτης λόγω της πανδημίας.

Ο κόσμος της τέχνης μέσα από ένα κλικ
Η «Κ» σάς προτείνει να επισκεφθείτε πέντε διαδικτυακές εκθέσεις για το φιλότεχνο κοινό, από Andy Warhol μέχρι Raphael 

Τ
α δημοσιεύματα, από τη δεκαε-
τία του ’60, που μιλούσαν για 
την επιχωμάτωση της παραλίας 

του Νέου Φαλήρου και του Μοσχά-
του έρχονται στον νου όταν περνάω 
από τα έργα της Περιφέρειας στον 
Φαληρικό Ορμο. Περιμένω να δω το 
έργο ολοκληρωμένο, αλλά δεν μπο-
ρώ να μη σκεφτώ ότι ο γιγαντισμός 
δεν είναι πάντα η καλύτερη επιλο-
γή. Το Νέο Φάληρο άρχισε ήδη να 
παρακμάζει από τη δεκαετία του 
1930, όταν νέες βιομηχανίες κοντά 
στον Κηφισό άρχισαν να αλλάζουν 
την ποιότητα του αέρα και η νέα 
εσωτερική γεωγραφία της πρωτεύ-
ουσας έδινε διέξοδο σε άλλες περι-
οχές που ανέβαιναν.

Ομως ώς τα τέλη της δεκαετίας 
του 1960, το Νέο Φάληρο διατηρού-
σε τη γοητεία του. Οχι πλέον ως ένα 
δημοφιλές θέρετρο όπως ήταν το 

1900, αλλά ως ένα φιλήσυχο προ-
άστιο με τα παλιά αρχοντικά του, 
τους ψηλόκορμους φοίνικες, τους 
παλιομοδίτικους κήπους, την ακρο-
θαλασσιά δυο βήματα από τα πρώτα 
σπίτια. Μια εκδοχή του παραδείσου 
στις ακτές του Σαρωνικού. Θυμά-
μαι τον ζωγράφο ∆ημοσθένη Κοκ-
κινίδη που μου είχε περιγράψει την 
ατμόσφαιρα των παιδικών του καλο-
καιριών στο Νέο Φάληρο πριν από 
το 1940 και έχω ακόμη στη μνήμη 
τις φωνές των παιδιών που έπαιζαν 
στον χωματόδρομο, τον φούρνο που 
έψηνε τα γεμιστά, τον φλοίσβο των 
κυμάτων, τη γεύση του ελληνικού 
καλοκαιριού.

Αυτό το Μπιαρίτς του Σαρωνι-
κού, προσαρμοσμένο στην απλό-
τητα και στην πρακτικότητα της 
ελληνικής ζωής, κατακρεουργήθηκε 
σταδιακά, ήδη με τους αδηφάγους 

συντελεστές δόμησης που δόθηκαν 
επί δικτατορίας και σήμαναν την 
αρχή του τέλους. Το Νέο Φάληρο, 
σαν μια παραθαλάσσια Κηφισιά, είχε 
τις προδιαγραφές να είμαι μια εσαεί 
λουτρόπολη δίπλα στην Καστέλλα 
και πολύ κοντά στην Αθήνα. Στους 
δρόμους του, στη ∆ημητρίου Φαλη-
ρέως, στην Ελευθερίου Βενιζέλου, 
στην Ειρήνης, στην Καραϊσκάκη, 
στη Σμολένσκι, ο περιπατητής θα 
δει απομεινάρια του παρελθόντος. 
Σπίτια συντηρημένα και κατοικημέ-
να και σπίτια ερειπωμένα με μόνο 
τους τοίχους όρθιους μέσα σε κή-
πους μυστηριακής σιωπής. 

Το Νέο Φάληρο δεν πρόλαβε να 
διασωθεί, όπως και κανένα προά-
στιο, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων, 
καθώς η ανακατανομή του πληθυ-
σμού στον Μεσοπόλεμο, και για δεύ-
τερη φορά στις δεκαετίες ’60 και 

’70, έθεσε άλλη βάση ανάπτυξης, 
θέσπισε άλλους κανόνες, σχεδίασε 
άλλη ζωή. Σήμερα, αν το Νέο Φάλη-
ρο είχε διασωθεί, θα ήταν από τις 
ακριβότερες περιοχές της Αθήνας 
και του Πειραιά. Τα υψηλής ποιότη-
τας αρχοντικά του μαρτυρούν την 
αστική διαδρομή του. Κάποια από 
αυτά είχε φωτογραφήσει ο Στέλιος 
Σκοπελίτης στη δεκαετία του 1970 
και μερικά διασώζονται ακόμη σε 
πολύ χειρότερη κατάσταση, καθώς 
έχουν σχεδόν καταρρεύσει αν και 
«διατηρητέα». 

Ορισμένα από τα σπίτια, όπως 
αυτό της ∆ημητρίου Φαληρέως 24 ή 
αυτό της Βενιζέλου και Σμολένσκι, 
φέρουν στο Νέο Φάληρο την προ-
αστιακή αρχιτεκτονική που κατά 
περίπτωση βλέπουμε στην περιοχή, 
με βαθιές, κυρτές στέγες και ενίοτε 
με πυργίσκο-παρατηρητήριο. Παρα-

πέμπουν σε αντίστοιχα σπίτια της 
παλιάς Καλλιθέας και στην οικοδο-
μική δραστηριότητα που είχε ανα-
πτύξει ο Παύλος (Πάουλ) Τσίλλερ, 
αδελφός του Ερνέστου. Οι παλιές 
φωτογραφίες του Νέου Φαλήρου 
δείχνουν πολλές τέτοιες κατασκευ-
ές, φτιαγμένες σε παραλλαγές με 
βάση το ίδιο αρχιτεκτονικό φιγου-
ρίνι, όπως αργότερα, μετά το 1927, 
αναπτύχθηκε στην περιοχή Κυπριά-
δη ένα άλλο πρότυπο επαύλεως σε 
παραλλαγές. Αντιστοίχως, συστάδες 
επαύλεων με παραλλαγές μοτίβων 
θα έβλεπε κανείς στον Μεσοπόλε-
μο και στις πιο αστικές συνοικίες 
των προσφύγων. 

Σήμερα, αξίζει κανείς να φωτο-
γραφήσει απλώς τα ερείπια του Νέου 
Φαλήρου. Κάποιοι συντήρησαν τα 
σπίτια τους και αυτά είναι η ομορ-
φιά του ξεχασμένου παραδείσου.

Νέο Φάληρο, ένας ξεχασμένος παράδεισος

ΠΤΥΧΕΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Στο Νέο Φάληρο, τα ερειπωμένα 
αρχοντικά θυμίζουν ένα άλλο παρελ-
θόν (∆ημητρίου Φαληρέως 24). 
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Guillaume Valli, Resilient Responses, Tate Modern.

Edvard Munch, The Death of Marat, 1907, Tracey Emin/Edvard Munch.

Elvis I and II, 1963-1964, Andy Warhol.

The Triumph of Galatea, 1512, Italy, Celebrating Raphael. Maddox Gallery, HERSTORY, έργα από την έκθεση. 
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ΑΥΤΟ
AKOYΣ!

KAΛΩΣ ΤΑ ΠΑΙΔΙΑ

ΔΕΥΤΕΡΑ�

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ

17:00 � 19:00

Του ΧΑΡΗ ΦΕΡΑΙΟΥ

Λες και προβλέποντάς το, έγκαιρα 
ο ποιητής (1959) εξήγγειλε: «... την 
αμαρτία την είπανε αρετή μες τις 
εκκλησιές και την ευλόγησαν»… 
Πράγματι: Την εφάμαρτη Ζυρί-
χη, είχανε το σθένος, (στην αυλή 
της Αρχιεπισκοπής), να την πούνε 
αρετή (δίπλα στην εκκλησιά του Αϊ 
Γιάννη), και να την ευλογήσουνε σε 
«κράτος»! Συνέπεια της ζητωκραυ-
γής που ακολούθησε, ήταν και κα-
τακόρυφη η ομαδική πτώση του λα-
ού εκείνου, που, ως άλλος πρόγονος 
υψιπέτης, εξέπληξε, στα χρόνια της 
ΕΟΚΑ, και τον εαυτό του, και το πα-
γκόσμιο... Ραγδαία (δια)φθορά, εκεί 
όπου οι ηρωισμοί των παιδιών της, 
να θεωρούνται πια έργα «μασκοφό-
ρων», και μίασμα η λέξη Ένωση! 
Όπου ακόμα η διαστροφή αποτελεί 
«δικαίωμα» και φυσικά η αρνησι-
πατρία καύχηση! Άλλως, εκπεσμός 
(ιλιγγιώδης) στον έσχατο εξευτελι-
σμό, εκεί όπου, θύμα πια πρόθυμο 
των τουρκικών «εκγυμνασμάτων» ο 
εκπεσών, δεν έχει και καμιάν ανα-
στολή, αυτός ο ποτέ υψιπέτης, να 
χαμοζεί τώρα έρποντας! 

Θα εξηγηθεί βεβαίως το περί 
«τουρκικών εκγυμνασμάτων»: Η 
πολιτική ιδιοφυία τού Μουσταφά 
Κεμάλ ήταν πρώτα να εμφυσήσει 
στο τουρκικό συνονθύλευμα, βεβαι-
ότητα περί καθαρότητας και ενότη-
τας τουρκικού «έθνους». Γνωρίζο-
ντας δε, πως για να επιβιώσει εκείνο 
το συνονθύλευμα ως κράτος, όφειλε 
να κάνει τον γεωγραφικό του χώρο 
μοναδικό, και αναγκαίο, σε ανατολή 
και δύση, προχώρησε στο επόμενο 
δόγμα: Τον ολοκληρωτικό αποκλει-
σμό της Ελλάδας από τα εδάφη της 
ανατολικής ακτής του Αιγίου, και 
μόνο, θα του εξασφάλιζε εκείνη τη 
«μοναδικότητα». ∆εν ήταν συνεπώς 
αρκετό να ηττηθεί τότε ο ελληνικός 

στρατός το ’22 στην Τουρκία. Όφει-
λε και να εκδιωχθεί ολόκληρος, ο 
(εναπομείνας από τις γενοκτονίες 
εννοείται) ελληνικός πληθυσμός από 
τα μικρασιατικά παράλια. 

Έκτοτε, όλοι οι διαδοχικοί Τούρ-
κοι ηγέτες, ανεξαρτήτως πολιτικής 
τοποθετήσεως, πιστά ακολούθησαν 
το δόγμα. Γνώριζαν δε ότι το μόνο 
εναπομένον, δυνάμει τουλάχιστο, 
για την Ελλάδα έδαφος, στη μείζο-
να έστω ανατολική ακτή του Αιγαί-
ου, ήτανε η Κύπρος! Και ανέμεναν. 
Ώσπου, με το ξέσπασμα της επανά-
στασης των Κυπρίων το 1955, απο-
φάσισαν ως ένα και μοναδικό στόχο: 
«Ανάκτηση Κύπρου», με ό,τι σημει-
ολογικό σημαίνει η λέξη... Στάδια δε 
της ανάκτησης σχεδίασαν πέντε, 
συν ένα... Πρώτο. Η Τουρκία να έχει 
νόμιμα δικαιώματα στην Κύπρο! (Το 
πέτυχαν πριν ακόμα τη Ζυρίχη...). 
∆εύτερο. Να αναγνωριστεί ύπαρξη 
δύο κοινοτήτων! (Το πέτυχαν στη 
Ζυρίχη). Τρίτο. Η Τουρκία θα έχει ευ-
θύνη για την ασφάλεια της Κύπρου! 
(Το πέτυχαν επίσης στη Ζυρίχη). Τέ-
ταρτο. Μετακίνηση πληθυσμών. Ως 
Αρχή, το πέτυχαν, οι ημέτερες «εξυ-
πνάδες» του 1963, με τους θύλακες). 
Πέμπτο. Η δι’ εποίκων, αλλαγή της 
δημογραφίας στην Κύπρο (άρχισε 
από το 1974 και εντεύθεν...).

Η πιο πάνω απαρίθμηση επιση-
μαίνει τα εξής σημαντικά. Πρώτον, 
ότι τα τέσσερα πρώτα στάδια επί-
τευξης του τουρκικού στόχου «Ανά-
κτησης Κύπρου», και ενώ χαζοχα-
ρούμενοι εμείς περί το «κράτος» 
μας τυρβάζαμε, πραγματοποιήθη-
καν άπαντα, πριν ακόμη και την 
εισβολή του 1974! Στα τρία πρώτα 
ζυριχικά μας χρόνια. Στα υπόλοιπα 
τέσσερα, πασκίζαμε να εκδιώξουμε 
τη Μεραρχία, την «απειλούσαν» το 
ζυριχικό κράτος μας! Κι όταν τελικά 
το καταφέραμε κι αυτό, τρισευτυχι-
σμένοι ξαναρχίσαμε συζητήσεις με 

την Τουρκία, πώς να ξανα-συγκολ-
λήσομε τη Ζυρίχη μας! Ώσπου, σαν 
ετοιμάστηκαν στο μεταξύ οι Τούρ-
κοι, άνετοι άρχισαν το πέμπτο τους 
στάδιο, εισβάλλοντας τελικά στην 
Κύπρο. Πράγμα βεβαίως που τους 
ευκόλυνε στον πέμπτο στόχο, με-
ταφοράς δηλαδή εποίκων, ώστε να 
είναι δυνατό να γίνει επιτυχημένα, 
όπως τα προηγούμενα και το τελευ-
ταίο, το «πέντε συν ένα» στάδιο. 
Το οποίο είναι μεν το έσχατο είναι 
όμως και το πιο καταχθόνιο... Αυτό 
το στάδιο, είναι ό,τι ονομάσαμε «εκ-
γύμνασμά» μας από την Τουρκία. 

∆ιότι υπενθυμίζω: Στόχος της 
μοναδικός είναι η «ανάκτηση», και 
ολόκληρης μάλιστα, της Κύπρου. 
Και όχι βέβαια για επεκτατικούς τά-
χα λόγους! – τι λόγος, ανθυπομε-
τριοτήτων, και αυτός... Αλλά για να 
μην αποκτήσει (στην «αποκλειστι-
κή της» ανατολή) ανταγωνιστή την 
Ελλάδα, αν ποτέ επαναποκτούσε 
εκείνη, ως έδαφός της, την Κύπρο... 
Γνωρίζει, επίσης, πως δεν μπορεί να 
επαναλάβει το ’22: Με τα όπλα να 
καταλάβει και την υπόλοιπη Κύπρο. 

Και γνωρίζει ακόμα πως μόνος ενα-
πομένων τρόπος, είναι να την κατα-
λάβει κι αυτήν «ειρηνικά». Με πολι-
τικές ενέργειες, αλλάζοντας δηλαδή 
τον δημογραφικό της πρώτα χαρα-
κτήρα, και εν ονόματι του ΟΗΕ μετά, 
με νόμιμο δημοψήφισμα, το οποίο 
θα λύνει οριστικά το επόμενο «αδιέ-
ξοδο». Γι’ αυτό, λοιπόν, το επόμενο 
αδιέξοδο, και εκείνο το δημοψήφι-
σμα και μόνο, είναι που εργάζεται 
η δαιμόνια τουρκική διπλωματία. 
Ημών αδόντων σε ήχους του περι-
πόθητου, και πολυμεταλλαγμένου 
πια, ζυριχικού μας κράτους...

Τα δύο ξέχωρα κράτη
Στόχος πλέον είναι η επιτάχυν-

ση της πολιτογράφησης εποίκων, 
ώστε το αποτέλεσμα του δημοψηφί-
σματος εκείνου να είναι και νόμιμο 
και σίγουρο. Πολιτογραφήσεις που 
πρέπει πια να είναι επίσης νόμιμες! 
Μια και οι παράνομες, που κράτη-
σαν 47 τώρα έτη, χρονικά αποδεί-
χθηκαν ατελέσφορες... Και γνωρίζει 
η Τουρκία ότι νόμιμες και μαζικές 
θα γίνουν μόνο αν τα Κατεχόμενα 

αποτελέσουν αναγνωρισμένο αυ-
τοτελές κράτος! Εξού και μιλά τώ-
ρα η δαιμόνια διπλωματία της, για 
δύο ξέχωρα κράτη...

Γνωρίζει ακόμα πως η μέθοδος 
αυτή είναι και επικίνδυνη! Κατά τού-
το: Ότι αν υπάρξει ξέχωρο, όπως το 
τουρκικό, και ελληνικό κράτος στην 
Κύπρο, υπάρχει μαζί και ο κίνδυνος, 
να θυμηθούν οι Έλληνες την αμε-
ρικανική πρόταση Μπέλτσερ τού 
1964, και να κηρύξουν (αλά Που-
έρτο Ρίκο) «ομοσπονδιακή ένωση» 
του κράτους τους με την Ελλάδα! 
Οπότε ακυρώνεται, και διά παντός, 
η απόπειρά της να «ανακτήσει» την 
Κύπρο. Γεγονός που ακυρώνει συ-
νάμα ολοκληρωτικά, σύνολο τον 
στρατηγικό σχεδιασμό της τουρκι-
κής διπλωματίας τους, των τελευ-
ταίων 66 χρόνων! Πράγμα που θα 
σημάνει πιθανώς και το τέλος του 
λόγου ύπαρξης της Τουρκίας! Αντι-
λαμβάνεται αυτό τον «κίνδυνο» που 
την απειλεί. Και όμως! ∆ιακινδυνεύ-
ει την πρόταση-παγίδα των δύο ξέ-
χωρων κρατών... 

Λέω, λοιπόν, ότι το διακινδυνεύ-
ει ακριβώς, διότι άριστα γνωρίζει 
η Τουρκία εκείνο το έσχατο όριο 
εξευτελισμού, στο οποίο οδήγησε 
τον ποτέ υψιπέτη λαό της Κύπρου, 
το παραισθησιογόνο του, από Ζυρί-
χης, ηδονικού εκείνου κράτους, ή, 
έστω, κρατικού ομοιώματος... Γνω-
ρίζει δηλαδή ότι κανένας, από τους 
επιζώντες σήμερα Υστεροέλληνες 
στην ποτέ Κύπρο του Ευαγόρα (αρ-
χαίου και νέου), δεν υπάρχει που θα 
αποτολμήσει να ορθώσει (και αν 
ίσως το έχει..) ανάστημα, εναντίον 
των υβριδίων που ως ανθρωποειδή 
γέννησε, από Ζυρίχης και εντεύθεν, 
στην Κύπρο, και μέσα στις εκκλη-
σιές ευλογηθείς παρ’ ημίν, ο διαλε-
κτικός υλισμός (τόσο ο αριστεράς-
μαρξιστικής, όσο και ο ομογάλακτός 
του της δεξιάς κεφαλαιοκρατικής 

εκδοχής) και να ομιλήσει για την, 
απ’ εκείνους «απαγορευμένη», και 
ως έννοια ακόμα, ένωση! Στην πε-
ρίπτωση φυσικά που δεν κατατρύ-
χεται ο ίδιος από την ενοχή, για την 
άγονη τετράχρονη παραμονή εδώ, 
και την εκδίωξη τελικά, του απελευ-
θερωτικού στρατού, που ως Μεραρ-
χία, είχε αποστείλει εδώ η υπόλοιπη, 
η ελεύθερη, Ελλάδα...

Και υπάρχει άραγε ανάγκη άλ-
λων μαρτύρων; Ήρκεσε και μόνο 
η «ανορθόδοξη» θέση, περί σκο-
πιμότητας πια να συνομιλεί κανείς 
«μ’ αυτή» την Τουρκία, ενός πρώην 
υπουργού Οικονομικών, ώστε, και 
από τις στήλες μάλιστα αυτής της 
εφημερίδας, ως εκσυγχρονισμένα 
όρνεα-τιμωροί, να επιπέσουν προς 
κατασπάραξή του, τόσο, (καλύπτο-
ντας τον μαρξιστικό) ο υπέρλαμπρος 
εκπρόσωπος της καλούμενης «ευ-
ρύτερης αριστεράς», όσο και (κα-
λύπτοντας τον κεφαλαιοκρατικό) 
άλλος περίλαμπρος εκπρόσωπος 
της, υγρής ειρήσθω, αριστεροκε-
ντροδεξιάς, για να τον κατακεραυ-
νώσουν αμφότεροι, ως έχοντα «με-
τέωρο βήμα».

Και όλα αυτά, προληπτικά βεβαί-
ως: Μήπως δηλαδή και «αναθαρ-
ρεύοντας» κανείς από τους εναπο-
μείναντες «ενωτικούς» (απ’ όσους 
εννοείται δεν πάτησε το τρένο του 
Μάριου Ευρυβιάδη) και θυμηθεί 
εκείνη την (αναθεματισμένη) πρό-
ταση του Αμερικανού Πρέσβη (1964) 
στη Λευκωσία, Τάυλερ Μπέλτσερ... 
(παραπομπή βεβαίως και υπάρχει!).

Κατάλαβε νομίζω ο αναγνώστης, 
ποιος είναι ο λόγος, που, ως κραυγή, 
η ως λυγμό, φώναξε ο γράφων αρ-
χικά για «έσχατο εξευτελισμό» των 
εν Κύπρω Υστεροελλήνων; (Και βέ-
βαια δεν σταματά εδώ ο λυγμός...).

Ο δρ Χάρης Φεραίος είναι διδάκτωρ
του ΕΜΠ.

Ο του έσχατου εξευτελισμού λυγμός... 
 Η Τουρκία γνωρίζει πως η μέθοδός της είναι επικίνδυνη, διακινδυνεύει όμως την πρόταση-παγίδα των δύο ξέχωρων κρατών

Στόχος πλέον είναι η επιτάχυνση της πολιτογράφησης εποίκων, ώστε το 
αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος εκείνου να είναι και νόμιμο και σίγουρο. 
Πολιτογραφήσεις που πρέπει πια να είναι επίσης νόμιμες.
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Η €¥Pω$τία
 Οικονομικές ειδήσεις,
 με τον Ανδρέα Ιωσήφ. 
11.30 Χρονογράφημα, ΙΙΙ - (E)
12.00 Η ζωή μας ένα τραγούδι
 Μουσική εκπομπή 
 με τη Γωγώ Βασιλάκη. 
13.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Θεματική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Eπιστήμη και Κοινωνία
 Επανάληψη με   
 ελληνικούς υποτίτλους.
15.30 Τravel Diary
 Tαξιδιωτικές ταινίες 
 μικρού μήκους.
16.00 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Θεματική εκπομπή.
17.00 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων που 

ξεχώρισαν στην Κύπρο ή 
στο εξωτερικό.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Το μυστικό της πεταλούδας
 Τηλεταινία.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά.
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά 
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Βαλεντίνα Νικολάου.
23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ (Ε)
23.10 Αφανείς ήρωες (Ε)
00.00 Eπιστήμη και Κοινωνία
01.00 Επαναλήψεις  

07.30 Το κόκκινο λεωφορείο 
 Παιδικό πρόγραμμα.
08.25 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Μπόμπι και Μπιλ 
 ε. Σπίριτ, το άγριο άλογο
 στ. Τα τρενάκια ρομπότ
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
12.10 Το κόκκινο λεωφορείο
13.00 Παιδική ζώνη
 α. Σπίριτ, το άγριο άλογο
 ε. Τα τρενάκια ρομπότ
 στ. Γκάρφιλντ
15.15 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
15.45 ΑΕΛ - ΑΝΟΡΘΩΣΗ
 Tελικός Κυπέλλου  
 Γυναικών (Pre-game)
16.00 ΑΕΛ - ΑΝΟΡΘΩΣΗ
 Tελικός Κυπέλλου  
 Γυναικών
18.00 ΑΕΛ - ΑΝΟΡΘΩΣΗ 
 Tελικός Κυπέλλου  
 Γυναικών (Post-game)
18.15 Μαζί/Βirlikte - (Ε)
19.00 Art of Space - (E)
 Nτοκιμαντέρ.
19.30 Γυναίκα
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Τravel Diary - (Ε)
 Ταξιδιωτική σειρά. 
21.30 Καθηγητής με το ζόρι
 (The Rewrite).   
 Αισθηματική κωμωδία.
23.15 ArtCafe, IV - (E)
00.20 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.40 Eπαν. προγραμμάτων.

06.00 Deal - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι.
06.30 Αστέρια στην άμμο - (Ε)
 Ελληνική σειρά.
07.15 24 ώρες - (Ε) 
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση 
 Eνημερωτική εκπομπή.
13.00 Oικογενειακές ιστορίες
 Κοινωνική σειρά.
13.45 Λούης Νight Show - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
16.00 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρά.
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρά.
18.20 ΤΕΤ-Α-ΤΕΤ στον Alpha
 Τalk show.
19.30 ∆ώσε Βάση - (E)
 Κωμικό show, με την 
 Ιωάννα Λαμπροπούλου. 
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Παράδοση κατ’ οίκον
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Βασιλική Χατζηαδάμου
22.30 Κάρμα - Κοινωνική,
 ∆ραματοποιημένη σειρά.
23.40 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ - (Ε)
00.30 ∆ώσε Βάση - (Ε)
 Κωμικό show
01.15 The Chase - (Ε)
03.15 Σ/Κ με τον Μάνεση - (Ε)

05.40 Βότκα πορτοκάλι - (E) 
 Κωμική σειρά.
06.30 Daddy cool - (E)
 Ελληνική σειρά.  
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα  
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Eνώπιος Ενωπίω
  Πολιτική εκπομπή.
14.00 Γειτονιές στο πιάτο
  Εκπομπή μαγειρικής με 

τον ∆ημήτρη Σκαρμούτσο. 
14.50 Ήλιος - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.   
16.30 Casa De Mikel, II - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή με
 τον Μιχάλη Σοφοκλέους.
17.40 Παρουσιάστε - (E)
 Κωμική σειρά. 
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Παρουσιάστε - (E)
 Συνέχεια
19.30 Τaxi
 Tηλεπαιχνίδι, με τον  
 Αλέξανδρο Τσουβέλα.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Αγώνες πείνας
 The hunger games
  Περιπέτεια επιστημονι-

κής φαντασίας, με τους 
Τζένιφερ Λόρενς, Τζος 
Χάτσερσον, κ.ά.

00.00 Chicago Fire, IV
 ∆ραματική σειρά.
01.40 Blackout - (E) 
02.30 Eκπαιδεύοντας τον Μπάμπη

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τους Σίσσυ Χριστίδου,
 Παύλο Σταματόπουλο,
 Κωνσταντίνο Βασάλο, 
 Ελένη Βουλγαράκη.
13.00 Τροχός της τύχης (E)
  Τηλεπαιχνίδι με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Γλυκές αλχημείες
  Εκπομπή ζαχαροπλαστικής 

με τον Στέλιο Παρλιάρο.
16.00 Shopping Star - (E) 
 Εκπομπή μόδας.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 Eικόνες
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
19.10 Fars Attack 3 - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή,
 με τον Χάρη Αριστείδου.
20.10 OMEGA NEWS
21.15 Γιορτή της μητέρας
 Mother’s Day
  Ρομαντική κωμωδία, με 

τους Τζένιφερ Άνιστον, 
Τζούλια Ρόμπερτς, κ.ά.  

22.45 Επίδοξος μαφιόζος
 The wannabe  
 Βιογραφική ταινία.  
01.00 Έλα χαμογέλα - (Ε)
 Ψυχαγωγική επομπή.
03.30 Εικόνες - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
04.30 Τhe Booth - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
05.30 Ο άντρας των ονείρων

05.30 Οι Αδιάφθοροι - (E)
 Κωμική σειρά.
06.30 Tα χρυσόψαρα  - (E)
 Κωμική σειρά. 
07.00 Love it  - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
10.15 Dot.
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.15 Άλλα λόγια θκειε παπά
 Κωμική σειρά.
13.00 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
13.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κοινωνική σειρά.
14.30 Happy Traveller - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή,
 με τον Ευτύχη Μπλέτσα.
15.30 Σου Κου Family
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.30 The Voice Of Greece - (E)
 Μουσικός διαγωνισμός.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 The Voice Of Greece - (E)
 (Συνέχεια)
 Μουσικός διαγωνισμός.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.00 Survivor
 Παιχνίδι επιβίωσης,
 με τον Γιώργο Λιανό.
00.30  Γεγονότα σε τίτλους 
00.40 Στην υγειά μαςρε παιδιά!
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Σπύρο Παπαδόπουλο.
03.40 Dot - (Ε)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
04.40 Οι Τάκκοι - (Ε)
 Κωμική σειρά.
04.40 Λάθος κέρδισες - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι.

05.50 Μια τρελή... οικογένεια
07.40 Ο θησαυρός
 του μακαρίτη
09.20 Τα κίτρινα γάντια
10.50 ∆έκα μέρες στο Παρίσι
12.30 Ένα κορίτσι για δύο
14.15 Ο γαμπρός μου
 ο δικηγόρος
16.10 Και οι 14 ήταν υπέροχοι
18.15 Οι θαλασσιές, οι χάντρες
20.00 Νεράιδα και το παλικάρι
21.50 Μια τρελή... οικογένεια
23.40 Ένα αστείο κορίτσι
00.45 Η ζαβολιάρα
02.15 Οι θαλασσιές, οι χάντρες
04.00 Νεράιδα και το παλικάρι

 ΡΙΚ1 ΤHΛ.: 22862000  ΡΙΚ2 ΤHΛ.: 22862000  ΑLPHA ΤHΛ.: 22212400  ANT1 ΤHΛ.: 22200200  ΟMEGA ΤHΛ.: 22477777  ΣΙΓΜΑ ΤHΛ.: 22580100  MOVIES BEST

 GREEK CINEMA

21.30 Παραδοσιακή βραδιά 21.30 The Rewrite 21.20 Παράδοση κατ’ οίκον 21.20 The hunger games 21.15 Mother’s Day 21.15 Survivor 21.00 Pretty Woman

21.50 Μια τρελή... οικογένεια

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Κορίτσια ο Μάρκουλης
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.15 Αόρατος φακός
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

07.40 Τηλεαγορά
08.45 Παιδική ταινία
10.20 Ποπ Σταρ
12.00 Τηλεαγορά
12.30 Ελληνική ταινία
14.00 Τηλεαγορά
15.15 Ελληνική ταινία
17.00 Τηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Ξένη ταινία
02.45 Μήνυμα από τον Σομ

Malcolm & Marie ���½
ΔΡΑΜΑ (2021)
Σκηνοθεσία: Σαμ Λέβινσον
Ερμηνείες: Τζον Ντέιβιντ 
Ουάσινγκτον, Ζεντάγια

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ
 
Ενας λευκός σκηνοθέτης (Σαμ Λέβιν-
σον) και δύο Αφροαμερικανοί ηθο-
ποιοί (Τζον Ντέιβιντ Ουάσινγκτον, 
Ζεντάγια) ενώνουν τις δυνάμεις 
τους σε ένα πολύ ενδιαφέρον φιλμ 
του Netflix, που ακροβατεί μεταξύ 
πολιτικής ορθότητας και συνειδη-
τής αμφισβήτησής της. Σε πρώτο 
πλάνο, πάντως, υπάρχουν απλώς 
ο Μάλκολμ και η Μαρί, ένα νεαρό 
ζευγάρι, το οποίο επιστρέφει σπί-
τι ύστερα από την πρεμιέρα μιας 
ταινίας του πρώτου, περιμένοντας 
με αγωνία τις κριτικές. 

Η έντονη βραδιά, ωστόσο, έχει 
φέρει στην επιφάνεια τις διαφορές 
τους με αποτέλεσμα να ξεσπάσει 
ένας επικών διαστάσεων καβγάς, 
ο οποίος με κάποια διαλείμματα 
καλύπτει τη διάρκεια ολόκληρης 
της ταινίας. Μέσα από τον λόγο, 
τον αντίλογο και τα ξεσπάσματά 
τους, μαθαίνουμε τελικά αρκετά 
για το παρελθόν του καθενός, κα-
θώς και για τις συνθήκες που δια-
μόρφωσαν τη σχέση τους. 

Γυρισμένο μέσα στην πανδη-
μία, το φιλμ του Σαμ Λέβινσον 
μοιάζει έντονα με κινηματογρα-
φημένο θεατρικό, σε ασπρόμαυ-
ρο κάδρο με κάπως υπερβολικά 
έντονο κόκκο, χρησιμοποιώντας 
μόνο το σκηνικό ενός πολυτελούς 
σπιτιού και τους δύο λαμπερούς 
πρωταγωνιστές του. 

Ο Αμερικανός σκηνοθέτης, που 
έγινε γνωστός μέσα από το εξαιρε-
τικό «Euphoria», μεταχειρίζεται το 

συγκεκριμένο όχημα προκειμένου 
να κάνει μια μάλλον πρωτότυπη 
ενδοσκόπηση ως εκπρόσωπος του 
σύγχρονου Χόλιγουντ. Τα επίκαι-
ρα θέματα της φυλής, του φύλου, 
αλλά και της εκφραστικής ελευ-
θερίας, τίθενται εδώ, μέσα από 
ένα καλοδουλεμένο σενάριο. Το 
τελευταίο έχει μεν τις υπερβολές 
του, ενώ σε κάποια σημεία μοιάζει 
να μάχεται τον ίδιο του τον εαυτό, 
όμως στα πιο ουσιαστικά σημεία 
πετυχαίνει διάνα.

«Το σινεμά δεν έχει ανάγκη από 
μηνύματα αλλά από ψυχή και συ-
ναίσθημα», αναφωνεί κάποια στιγ-
μή αγανακτισμένος ο Μάλκολμ, 
απηχώντας προφανώς τις απόψεις 
του (λευκού) Λέβινσον· γι’ αυτό 
ακριβώς και κατηγορήθηκε ο δη-
μιουργός της ταινίας από όσους 
μένουν στην επιφάνεια, αφήνο-
ντας στην άκρη την ουσία των 
λεγομένων του. 

Στην πραγματικότητα, η ταινία 
του μπορεί να αποδειχθεί εξαιρετι-
κά βοηθητική για τον κριτικό του 
2021, ο οποίος έχει πλέον να λάβει 
υπ’ όψιν του πολύ περισσότερα 
από τον χειρισμό της κάμερας και 
τις ερμηνείες. Παρεμπιπτόντως, 
οι τελευταίες, πολύ σημαντικές 
σε μια ταινία που φέρνει πολύ σε 
θεατρικό, είναι σχεδόν άψογες. 

Ειδικά ο Τζον Ντέιβιντ Ουάσιν-
γκτον του «Tenet» δείχνει εδώ τις 
πραγματικές του δυνατότητες, ενώ 
και η ταχύτατα ανερχόμενη Ζε-
ντάγια («Euphoria») στέκεται πο-
λύ καλά στον πρώτο της πραγμα-
τικά ενήλικο ρόλο. Οι δυο τους 
περνούν από την αδυσώπητη επί-
θεση στην ερωτική εξομολόγηση 
με αξιοθαύμαστη ταχύτητα, ενώ 
και η ένταση που χτίζεται μεταξύ 
τους φαίνεται γνήσια.

Ted Lasso
ΚΩΜΩΔΙΑ (2020)
Δημιουργός: Μπρένταν Χαντ, 
Τζο Κέλι
Ερμηνείες: Τζέισον Σουντέικις, 
Τζούνο Τεμπλ, Μπρένταν Χαντ 
Η υποψήφια για δύο Χρυσές Σφαί-
ρες σειρά της Apple TV είναι μία 
από τις καλύτερες τηλεοπτικές κω-
μωδίες των τελευταίων ετών και 
σίγουρα η κορυφαία με θέμα το 
ποδόσφαιρο. Ο Τζέισον Σουντέικις 
(και το μουστάκι του) είναι ένας 
προπονητής του αμερικανικού 
φούτμπολ, ο οποίος θα προσγει-
ωθεί κυριολεκτικά από το πουθενά 
για να αναλάβει μια παραπαίουσα 
ομάδα της αγγλικής πρώτης κατη-
γορίας. Μην έχοντας ιδέα από το 
άθλημα, αλλά με συμμάχους τον 
εξαιρετικό βοηθό του –απερίγρα-
πτος ο Μπρένταν Χαντ–, την αι-
νιγματική ιδιοκτήτρια της ομάδας 
και κυρίως τον δικό του ενθουσια-
σμό, θα αρπάξει την ευκαιρία από 
τα μαλλιά.

Και μόνο το αστείο του Αμε-
ρικανού από το Κάνσας που ει-
σβάλλει στο υπεραιωνόβιο αγγλικό 
παιχνίδι θα ήταν πιθανώς αρκετό 
για να κρατήσει το ενδιαφέρον, 
ωστόσο η ομώνυμη του πρωτα-

γωνιστή της σειρά δεν αρκείται σε 
αυτά. Αντιθέτως, στα 12 μισάωρα 
επεισόδιά της δημιουργεί διάφο-
ρες υποϊστορίες, οι περισσότερες 
απολαυστικές, καθώς ο Λάσο προ-
σπαθεί να ενισχύσει το ομαδικό 
πνεύμα του συνόλου του, να επι-
βληθεί στις βεντέτες και να αντιμε-
τωπίσει τα δικά του οικογενειακά 
προβλήματα. Οπως σε κάθε καλή 
κωμωδία, το έξυπνο σενάριο και οι 
ευφυείς ατάκες είναι εδώ το κλει-
δί, μαζί βέβαια με έναν εκπληκτι-
κό Σουντέικις, ο οποίος δείχνει τη 
γνήσια κωμική του στόφα.

 
Γκογκέν ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2017)
Σκηνοθεσία: Εντουάρ Ντελίκ
Ερμηνείες: Βενσάν Κασέλ, 
Τουέι Ανταμς, Μαλίκ Ζίντι 

Από την πλατφόρμα του Cinobo επι-
λέγουμε την πιο πρόσφατη κινη-
ματογραφική βιογραφία του μεγά-
λου Πολ Γκογκέν. Ο 19ος αιώνας 
φτάνει στο τέλος του και ο Γκο-
γκέν (Βενσάν Κασέλ) μοιάζει απελ-
πισμένος από τη ζωή στο Παρίσι 
και στην Ευρώπη γενικότερα, την 
υποκρισία και την κυριαρχία των 

καλλιτεχνικών συμβάσεων. Η από-
φασή του είναι να ταξιδέψει στη 
μακρινή Ταϊτή, σκοπεύοντας να 
γυρίσει πίσω στις ρίζες της πνευ-
ματικής έκφρασης, και για αυτό 
δεν θα διστάσει να αφήσει την 
πολυμελή οικογένειά του. Στην 
εξωτική χώρα, ο Γκογκέν θα πε-
ράσει μεγάλες στερήσεις, δουλεύ-
οντας όμως εντατικά και βρίσκο-
ντας στους ντόπιους την έμπνευση 
για τη δημιουργία μερικών από τα 
μεγαλύτερα αριστουργήματά του.

Ο Βενσάν Κασέλ ερμηνεύει με 
πάθος τον χαρακτήρα του ζωγρά-
φου, προσπαθώντας να αποδώσει 
την έντονη, συγκρουσιακή του 
προσωπικότητα. Ο δε Εντουάρ 
Ντελίκ βασίζει το σενάριό του –
παίρνοντας βέβαια και αρκετές 
ελευθερίες– στο ταξιδιωτικό ημε-
ρολόγιο «Noa Noa» του ίδιου του 
Γκογκέν, όπου περιγράφεται η δι-
αμονή του στην Ταϊτή. 

Σκιαγραφεί έτσι την εικόνα του 
«ηρωικού» καλλιτέχνη, ο οποίος 
κόντρα στη λογική και στις κα-
κουχίες δίνει τη μάχη της δημιουρ-
γίας. Βλέπουμε ακόμη τη μούσα 
του, μια ιθαγενή Αφροδίτη, που 
τον εμπνέει και ανανεώνει τη διά-
θεσή του για ζωή.

Επάνω, ο Τζέισον Σουντέικις, 
εξαιρετικός ως Αμερικανός προπο-
νητής αγγλικής ομάδας ποδoσφαί-
ρου, στη σειρά της Apple TV «Ted 
Lasso». Κάτω, ο Βενσάν Κασέλ ως 
Γκογκέν στην ομώνυμη ταινία που 
προβάλλεται από το Cinobo. 

Αμερικανική κωμωδία σε αγγλικό «γήπεδο»

Ενδοσκόπηση
του σύγχρονου
Χόλιγουντ
Ο Σαμ Λέβινσον σκηνοθετεί

ένα ενδιαφέρον «θεατρικό» φιλμ

Στην ταινία του Netflix, o Τζον Ντέιβιντ Ουάσινγκτον του «Tenet» δείχνει τις πραγματικές του δυνατότητες, ενώ και η ταχύτατα ανερχόμενη Ζεντάγια («Euphoria») 
στέκεται πολύ καλά στον πρώτο της πραγματικά ενήλικο ρόλο.

HOME CINEMA

06.15 Skjelvet - (The Quake)
08.15 A Harvest Wedding
10.00 Sweet Home Alabama
12.00 Project Blue Book 2
13.00 The Clinton Affair
15.00 Sin Fin - (Not The End)
17.00 Seasons Of Love
18.30 Giulietta Degli Spiriti
21.00 Pretty Woman
23.15 Paris Pieds Nus
 (Lost In ParIs)
00.45 The Transfiguration
02.30 Sin Fin (Not The End)
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Της ΕΛΕΝΑΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΥ

«Ο μύθος του Ντον Τζοβάνι δημιουρ-
γήθηκε μια συγκεκριμένη ιστορική 
στιγμή, όταν οι ρομαντικοί φιλόσο-
φοι και συγγραφείς του 19ου αιώνα, 
όπως ο Κίρκεγκααρντ και ο Μπάι-
ρον, άρχισαν να τον εξιδανικεύουν, 
και αυτή η τάση συνεχίσθηκε και 
στον 20ό αιώνα. Ομως τώρα νομί-
ζω, ελπίζω, ότι αυτό έχει αρχίσει 
ν’ αλλάζει», δηλώνει με κατηγορη-
ματικό τρόπο ο διάσημος Βέλγος 
σκηνοθέτης Ιβο βαν Κόβε, διαφω-
νώντας ριζικά με κάθε προσπάθεια 
εξιδανίκευσης του Ντον Τζοβάνι, 
του σαγηνευτικού όσο και σκοτει-
νού, τραγικού ήρωα του Μότσαρτ 
στην αριστουργηματική, ομώνυ-
μη όπερα. 

«Είναι αδύνατον πλέον να αντι-
μετωπίζουμε αυτό τον χαρακτήρα 
με ρομαντικό τρόπο. Κατά τη γνώ-
μη μου, ένας τέτοιος άνθρωπος δεν 
είναι αποδεκτός στην εποχή μας. Εί-
ναι και βιαστής και εκβιαστής, που 
καταχράται τη δύναμή του επειδή 
είναι αριστοκράτης, είναι πλούσιος 
και έχει θέση ισχύος στην κοινω-
νία: βλέπουμε την οικτρή συναι-
σθηματική καταπίεση που ασκεί 
στην Ντόνα Ελβίρα, την απόπειρα 
σεξουαλικής βίας προς την Ντόνα 
Αννα και τον κυνικό σεξουαλικό 
και κοινωνικό εκβιασμό της Τσερ-
λίνα. ∆υστυχώς βλέπουμε πολλές 
περιπτώσεις τέτοιας συμπεριφοράς 
στην εποχή μας, ανθρώπους όπως 
ο Χάρβεϊ Ουάινσταϊν και πολλοί άλ-
λοι με πολλά χρήματα και μεγάλη 
επιρροή που καθιστά τόσο κόσμο 
–γυναίκες αλλά και νέα αγόρια– θύ-
ματά τους επειδή εξαρτώνται από 
αυτούς για τη δουλειά τους».

Ηρθε άραγε η στιγμή της απο-
καθήλωσης (και) του Ντον Τζοβά-
νι, του αρχετυπικού ∆ον Ζουάν, 
από το MeToo; Η αλήθεια είναι ότι 
ειδικά αυτός ο οπερατικός ήρωας 
αποτελούσε πάντοτε πόλο έλξης 
και μυστηρίου για τον κόσμο της 
μουσικής. Οχι τυχαία, αυτή η όπε-
ρα είναι η πρώτη από τις διεθνείς 
συμπαραγωγές της Εθνικής Λυρι-
κής Σκηνής που ήταν προγραμμα-
τισμένη να δημιουργηθεί και να 
κάνει πρεμιέρα στην Αθήνα και 
στη συνέχεια να ταξιδέψει και να 
παρουσιαστεί στα άλλα δύο λυρικά 
θέατρα που συμμετέχουν στη συ-
μπαραγωγή, την Οπερα του Γκέ-
τεμποργκ και τη Βασιλική Οπερα 
της ∆ανίας. Λόγω της πανδημίας, 
η παραγωγή δεν παρουσιάστηκε σε 
κοινό, όμως βιντεοσκοπήθηκε στην 
Αίθουσα Σταύρος Νιάρχος και πα-
ρουσιάζεται από σήμερα σε πρώτη 
παγκόσμια μετάδοση από την GNO 
TV (nationalopera.gr/GNOTV). Στη 
συνέχεια θα παρουσιαστεί στο Γκέ-
τεμποργκ εντός του 2021 και στην 
Κοπεγχάγη το 2022. Τη μουσική δι-
εύθυνση υπογράφει ο Αυστραλός 
αρχιμουσικός Ντάνιελ Σμιθ, τη σκη-
νοθεσία ο Τζον Φούλτζεϊμς, συμμε-
τέχει η Ορχήστρα και η Χορωδία 
της Εθνικής Λυρικής Σκηνής, ενώ 
στους πρωταγωνιστικούς ρόλους 
συναντούμε τους διακεκριμένους 
Ελληνες μονωδούς Τάση Χριστο-
γιαννόπουλο, Βασιλική Καραγιάν-
νη, Γιάννη Χριστόπουλο, Πέτρο 
Μαγουλά, Αννα Στυλιανάκη, Τά-
σο Αποστόλου, Νίκο Κοτενίδη και 
Χρύσα Μαλιαμάνη. 

Ο «Ντον Τζοβάνι», λοιπόν, γοη-

τεύει αλλά και διχάζει πλέον. Σύμ-
φωνα με τον Ρουτζέρο Ραϊμόντι, 
από τους πιο αξέχαστους ερμηνευ-
τές του ρόλου, όχι μόνο στην οπε-
ρατική σκηνή αλλά και στην ομότιτ-
λη ταινία του Τζόζεφ Λόουζι, «όσο 
πλησιάζεις τον Ντον Τζοβάνι τόσο 
ανακαλύπτεις ότι είναι ένα αιώνιο 
αίνιγμα, μια μαύρη τρύπα, ένας θρύ-
λος που υπάρχει μόνο σαν αντα-
νάκλαση των πόθων και των αντι-
δράσεων των άλλων, ένας θρύλος 
που έχει ένα άκρως εντυπωσιακό, 
“μυθικό” τέλος, ώστε να μπορεί να 
ξαναγεννιέται και να ανανεώνεται 
συνέχεια, μέσα από καινούργιους 
δημιουργούς».

Ο Δον Χουάν
Πράγματι, πολύ πριν από την 

όπερα του Μότσαρτ, και συγκε-
κριμένα είκοσι χρόνια πριν από τη 
σύνθεση και την πρώτη παράστασή 
της (το 1787 στην Πράγα), υπήρχαν 
τουλάχιστον δώδεκα λιμπρέτα βα-
σισμένα στο μεταμεσαιωνικό ηθι-
κό - διδακτικό έργο του Ισπανού 
Τίρσο δε Μολίνα, «El Burlador de 
Sevilla», που εξιστορούσε τα ανδρα-
γαθήματα του ∆ον Χουάν. Εκτοτε 
υπήρξε σειρά από ποικίλες καλλι-
τεχνικές δημιουργίες εμπνευσμέ-
νες από τον διαβόητο ήρωα: θεα-
τρικό έργο του Μολιέρου, ποίημα 

του Μπάιρον, συμφωνικό ποίημα 
του Ρίχαρντ Στράους, δοκίμια του 
Κίρκεγκααρντ και του Μπέρναρντ 
Σω και πρόσφατα, θεατρικά έργα 
της Kριστίνα Στεντ, «Ο ∆ον Χουάν 
στην αρένα», και του Πάτρικ Μάρ-
μπερ, «Ο ∆ον Χουάν στο Σόχο» (το 
τελευταίο είχε εξαιρετικό ανέβασμα 
και στην Αθήνα από τον Κωνστα-
ντίνο Μαρκουλάκη).

Ο Μάικλ Μπόιντ, σκηνοθέτης 
της κεφάτης, ανάλαφρης και πρω-
τότυπης παραγωγής στο αγγλικό 
φεστιβάλ Garsington Opera, συμ-
φωνεί με την άποψη του Ραϊμόντι, 
ότι δηλαδή «Ο Ντον Τζοβάνι είναι 
ένας Αγνωστος Χ, ένα απέραντο 
κενό. Αν και υπνωτίζει όλους τους 
υπόλοιπους χαρακτήρες της όπερας, 
είναι σχεδόν αδύνατον να καταλή-
ξεις σε κάποιο συμπέρασμα για τον 
ίδιο, για το ποιος πραγματικά είναι. 
Θα μπορούσες να πεις ότι προσδιο-
ρίζεται από αυτά που εμείς προβάλ-
λουμε σ’ εκείνον, από τον δικό μας 
πόθο να ξεπερνάμε τα όρια, να κά-
νουμε απαγορευμένα πράγματα, να 
εξουσιάζουμε τους άλλους».  

Σύμφωνα πάλι με τον Τζέρεμι 
Κόλτον, τέως διευθυντή διανομών 
στην Αγγλική Εθνική Οπερα, «ο 
Ντον Τζοβάνι είναι μια απατηλή 
παγίδα, στημένη για να ανατινά-
ζει στον αέρα την υποκρισία και 
να αποκαλύπτει την πραγματική 

σεξουαλική φύση του καθενός μας. 
Το γεγονός ότι είναι ο πιο πολύπλο-
κος χαρακτήρας στην όπερα είναι 
κάτι αναμφισβήτητα θετικό: από 
τη μια μεριά ερεθίζει τις φαντασιώ-
σεις μας, όμως από την άλλη αφήνει 
ελεύθερη την υποκρισία μας να τον 
καταδικάζει ηθικά και να προσποι-
είται ότι εμείς ποτέ δεν ονειρευτή-
καμε να κάνουμε κάτι παρόμοιο». 

Αντίθετα, ο Ερβιν Σροτ, από τους 
νεότερους και πιο σέξι ερμηνευ-
τές στην ιστορία του ρόλου, εξο-
μολογήθηκε στην εφημερίδα Daily 
Telegraph ότι δεν συμπαθεί ιδιαί-
τερα τον Ντον Τζοβάνι και σχεδι-
άζει να τον βγάλει από το ρεπερ-
τόριό του. «Ομως τρελαίνομαι να 
τον τραγουδώ. Γιατί από μουσικής 
πλευράς είναι θαυμάσια γραμμένος. 
Αν και δεν έχει καμία μεγάλη άρια 
(σ.σ. η “Αρια της σαμπάνιας” και η 
“Σερενάτα” είναι σύντομες), κάθε 
νότα και κάθε λέξη του λιμπρέτου 
σού αποκαλύπτει κάτι για εκείνον».

Στη θεσπέσια μουσική του Μό-
τσαρτ, πολύ περισσότερο από το 
λιμπρέτο, στέκονται όλοι οι μεγά-
λοι ερμηνευτές του ρόλου. Γιατί 
από τον καθαρά φωνητικό τομέα, 
ο ρόλος, που μπορεί να τραγουδη-
θεί από μπάσους, βαρύτονους και 
μπάσο-βαρύτονους, δεν είναι ιδι-
αίτερα δύσκολος. «∆εν είναι φω-

νητικός άθλος», εξηγεί ο εξαίρετος 
απόμαχος βαρύτονος Σέριλ Μιλνς. 
«Είναι ρόλος με πιζάζ, με σεξαπίλ, 
μάτι με μάτι. Τον περισσότερο χρό-
νο, μέσα από τα πολλά ρετσιτατίβα 
και ντουέτα, ο μαγνητισμός και η 
σεξουαλικότητα του Ντον Τζοβάνι 
μπορεί να εκφρασθεί μόνο από την 
ένταση και τον ηλεκτρισμό που εκ-
πέμπει ο τραγουδιστής μέσα από 
τη φυσική του παρουσία. Και αυτό 
καθιστά τον ρόλο κουραστικό σω-
ματικά, αλλά κυρίως εξουθενωτικό 
για το νευρικό σύστημα».

«Ζωική» δύναμη
«Ποτέ δεν κοιμόμουν καλά ύστε-

ρα από παράσταση του Ντον Τζοβά-
νι», θυμάται ο σερ Τόμας Αλεν, άλλος 
βιρτουόζος ερμηνευτής του ρόλου. 
«Η ένταση και η σχεδόν “ζωική” δύ-
ναμη που πρέπει να εκπέμπει κάθε 
στιγμή, με επηρέαζε και σωματικά 
και ψυχικά. Το πρόβλημα του ρό-
λου είναι ότι δεν σου επιτρέπει ούτε 
δευτερόλεπτο χαλάρωσης. Αρχίζει 
με ακραία δραματικό τρόπο –την 
απόπειρα βιασμού της Ντόνα Αννα 
και τη δολοφονία του πατέρα της– 
και καλπάζει αδυσώπητα, σε ένα 
συνεχές κρεσέντο έντασης, ειδικά 
προς το φινάλε, το μόνο μέρος που 
φωνητικά πρέπει να αναπτύξεις το 
βαρύ πυροβολικό. Και αν στην πο-
ρεία αφήσεις την ένταση να χαλα-

ρώσει έστω και ένα δευτερόλεπτο, 
θα έχει χαθεί όλο το νόημα της πα-
ράστασης. Γιατί υπάρχει αυτή η μα-
νιακή φόρα που σπρώχνει τον Ντον 
Τζοβάνι προς το πεπρωμένο του, και 
πρέπει να φροντίσεις ώστε αυτή η 
καλπάζουσα ένταση να εκφράζεται 
σε κάθε στιγμή του έργου».

Ο Τζόζεφ Λόουζι πίστευε ότι αυ-
τή η ασταμάτητη φόρα και νευρική 
υπερκινητικότητα του Ντον Τζο-
βάνι οφείλεται στο ότι «τρέχει να 
ξεφύγει από κάτι που αδυνατεί ν’ 
αντιμετωπίσει. Ποτέ δεν είχε, ού-
τε θέλησε να έχει, μια πραγματική 
σχέση. Από κοινωνικής και πολιτι-
κής πλευράς, πιθανώς να έχει δει 
και αισθανθεί πράγματα τα οποία 
ξέρει ότι δεν μπορεί να αλλάξει. Και 
η λύση του είναι να το σκάσει. Η 
γυναικοκατάκτηση γίνεται εθισμός 
για να καλύψει αυτό τον φόβο».

Ο Λονδρέζος σκηνοθέτης του 
θεάτρου και της όπερας Τζόναθαν 
Μίλερ, ωστόσο, εξηγεί ότι αυτή 
η απροθυμία και η αδυναμία του 
Ντον Τζοβάνι να συνάψει μια σχέ-
ση πέρα από τον σεξουαλικό πόθο 
προκαλεί τραυματικές καταστάσεις 
στις γυναίκες που πλησιάζει –ιδίως 
σε εποχές που τέτοιου είδους σχέ-
σεις θα τις οδηγούσαν σε κοινωνι-
κό οστρακισμό– και ότι η σειρά από 
ψυχικά τραύματα που αφήνει πίσω 
του «καθιστά αυτή την όπερα κάτι 
περισσότερο από μια απλή ιστορία 
ερωτικών κατακτήσεων. Την εξυ-
ψώνει στο επίπεδο μιας σύρραξης, 
μιας μάχης, μεταξύ της ∆ύναμης του 
Καλού και της ∆ύναμης του Κακού».  

Κατά τον Αυστραλό σκηνοθέτη 
Ντέιβιντ Φρίμαν, το γεγονός ότι στο 
μεγαλειώδες φινάλε, όταν όλα είναι 
εναντίον του, ο Ντον Τζοβάνι υψώ-
νει το ανάστημά του και υπερασπί-
ζεται τον τρόπο ζωής του μέχρι τέ-
λους, είναι το θεμελιώδες στοιχείο 
που εξηγεί τον μύθο του. «Στο τέ-
λος ξέρει ότι βρίσκεται στο χείλος 
του θανάτου», προσθέτει ο Ερβιν 
Σροτ. «Αλλά, όντας αριστοκράτης, 
θέλει να έχει τον έλεγχο αυτής της 
στιγμής – να εξασφαλίσει ότι θα πε-
θάνει με ηρωικό τρόπο, τον τρόπο 
της επιλογής του».

«Χωρίς αυτό το στοιχείο, και ο 
μύθος και ο ίδιος ο Ντον Τζοβάνι 
θα έχαναν τη μεγαλειώδη διάστασή 
τους και θα καταντούσαν μπανάλ», 
καταλήγει ο Ραϊμόντι. «Γιατί το φι-
νάλε είναι μια μονομαχία γιγάντων, 
στην οποία ο Ντον Τζοβάνι τελικά 
ηττάται, ή μάλλον απομακρύνεται, 
από υπερφυσικές δυνάμεις, ανυπο-
χώρητος και αμετανόητος έως το 
τέλος. Πεθαίνει όπως πεθαίνουν 
όλοι οι θρύλοι, με αφύσικο, μυθι-
κό τρόπο, που τους επιτρέπει να 
συνεχίζουν να υπάρχουν». 

Αυτό το σημείο τονίσθηκε πολύ 
πρωτότυπα στη σκηνοθεσία του Ρί-
τσαρντ Τζόουνς στην Εθνική Οπε-
ρα της Αγγλίας, στην οποία ο Ντον 
Τζοβάνι δεν πέθανε, αλλά εξαφανί-
στηκε μέσα από μια κρυφή πόρτα 
και εθεάθη να το σκάει στον επάνω 
όροφο του ξενοδοχείου του σκηνι-
κού – ένας αθάνατος μύθος, προορι-
σμένος να γεννηθεί ξανά και ξανά, 
ανάλογα με τις ιδέες, τις ευαισθη-
σίες, τη νοοτροπία και τα ταμπού 
κάθε εποχής. 

 
Η κ. Ελενα Ματθαιοπούλου είναι 
associate editor του βρετανικού 
περιοδικού Opera Now.

Το MeToo και ο «Ντον Τζοβάνι»
Ξεκινάει σήμερα η προβολή της μεγάλης όπερας του Μότσαρτ από το διαδικτυακό κανάλι της Εθνικής Λυρικής Σκηνής

«Ενας τέτοιος άνθρωπος 
δεν είναι αποδεκτός 
στην εποχή μας. 
Είναι και βιαστής 
και εκβιαστής, 
που καταχράται 
τη δύναμή του επειδή 
είναι αριστοκράτης
και έχει θέση ισχύος 
στην κοινωνία».

«Ο Ντον Τζοβάνι είναι 
ένα αιώνιο αίνιγμα, 
μια μαύρη τρύπα, ένας 
θρύλος που έχει ένα 
άκρως εντυπωσιακό, 
“μυθικό” τέλος, 
ώστε να μπορεί
να ξαναγεννιέται
και να ανανεώνεται 
συνέχεια».
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Ο «Ντον Τζοβάνι» της Εθνικής Λυρικής Σκηνής βιντεοσκοπήθηκε στην Αίθουσα Σταύρος Νιάρχος και παρουσιάζεται από σήμερα σε πρώτη παγκόσμια μετάδοση από την GNO TV (nationalopera.gr/GNOTV). 
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